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Zlý sen, jenž se stal realitou

První světová válka je událostí, jež zůstala nezapomenuta do konce života lidí, kteří ji zažili. Nejvíce se dotkla mladých lidí, 
kteří do války vstoupili přímo ze školních lavic a svá nejkrásnější léta strávili na frontě. Spisovatelé, kteří sami prožívali 
hrůzy války, zachytili své zážitky, podali o válce svědectví. Vedle stěžejních děl světové literatury (R. Rolland, E. M. Re-
marque, L. Feuchtwanger, T. Mann aj.) přináší česká a slovenská literatura i vlastní tematiku – tzv. legionářskou literaturu.

100. výročí první světové války připomene 

Večerní čtení z děl české a slovenské literatury, 

které organizuje Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku 
při příležitosti Evropského dne jazyků 

dne 26. 09. 2014 v 19:00 hodin, 
Argentinierstr. 66 / Wiedner Gürtel 20, 1040 Wien.

UpoZornění pro členy KUltUrního KlUbU!

V pátek 26. 09. 2014 v 17:30 
se koná v restauraci Böhmerwald, 1040 Wien, Wiedner Gürtel 20 

valná hromada Kulturního klubu Čechů a Slováků v Rakousku.

PRogRaM: Zahájení
 Zpráva předsedkyně
 Návrh změny jména Kulturního klubu Čechů a Slováků v Rakousku
 Informace o připravovaných změnách zákona o národnostních menšinách
 Informace o pražské konferenci zahraničních Čechů nazvané Krajané a čeština a pořádané Mezinárodním 

koordinačním výborem zahraničních Čechů
 Pokladní zpráva
 Zpráva revize
 Návrh nového výboru 
 Volba
 Různé
 Závěr

Písemné připomínky můžete zaslat do 12. září 2014.
Těšíme se na Vaší účast.
Výbor Kulturního klubu

Na přední straně obálky: Vojtěch Preissig, U vesnice, barevný lept

Vojtěch Preissig (* 1873, Světec u Bíliny) patřil k nejvýznamnějším představitelům českého výtvarného umění první polo-
viny 20. století. Je představitelem generace, která usilovně hledala nové cesty umělecké tvorby a dovedla ji až k abstrakci 
a volnému experimentu. Vojtěch Preissig je ale především jedním z nejvýraznějších příkladů celoživotní angažovanosti 
nejen umělecké, ale také občanské. V době svého pobytu ve Spojených státech amerických během první světové války 
se svou tvorbou významně podílel na protirakouském odboji. Za první republiky se zapojil do uměleckého i společen-
ského života. Po okupaci ČSR nacisty se se svými přáteli legionáři a se svou dcerou Inkou podílel na vydávání ilegálního 
časopisu V boj. Kreslil titulní strany, karikatury adolfa Hitlera a symbolů říše, psal a překládal články, tiskl letáky a do-
konce i poštovní známky pro potřeby budoucí osvobozené republiky. V září 1940 byli téměř všichni členové odbojové 
skupiny zatčeni. Dcera Vojtěcha Preissiga byla popravena, on sám zemřel 11. 6. 1943 v koncentračním táboře Dachau.

Na zadní straně obálky: Josef Váchal, Z cyklu Mystikové a vizionáři, 1911-1913, dřevoryt

Josef Váchal (23. 9. 1884, Milavče u Domažlic – 10. 5. 1969, Studeňany u Jičína) byl českým malířem, grafikem, ilustráto-
rem, sochařem a řezbářem, konečně také spisovatelem a básníkem. Jeho tvorba byla ovlivněna expresionismem a prvky 
symbolismu, naturalismu a secese, pokoušel se však o vlastní stylově nevyhraněné umělecké vyjádření. Váchal se zaměřo-
val zejména na grafické práce, využívající primitivistické vyjádření životních postojů autora. Snažil se však v grafice hledat 
a formovat nové velice originální postupy. Vytvářel vlastní knihy, které nesly podobu uměleckého rukodělného artefaktu. 
Umisťoval do těchto knih četné ilustrace dřevorytem, knihy sám sázel, vázal a tiskl, a to jen ve velmi omezeném nákladu 
několika kusů. Takto vzniklé knihy Krvavý román, Šumava umírající a romantická a Receptář barevného dřevotisku se 
zařadily mezi nejvýznamnější díla české grafiky 20. století.
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Vážené čtenářky, vážení čtenáři,
 také do tohoto čísla se sešlo tolik materiálu, že mnohé již připravené články a příspěvky ne
můžeme v tomto čísle otisknout. Snad se nám podaří je přesunout do dalších čísel Klubu.
 Opakujeme naši výzvu k zasílání Vašich názorů a přání ke klubovému časopisu a jeho 
směřování a náplni. Těšíme se na Vaše podněty.

 Před ohlášenou návštěvou premiéra ČR Bohuslava Sobotky v Rakousku jsme prostřednictvím ZÚ požádali o 
možnost uskutečnit s panem premiérem pro čtenáře Klubu krátký rozhovor. Bohužel ze strany premiéra k němu 
nedošlo. Součástí programu jeho návštěvy byla i prohlídka české školy Školského spolku Komenský, kam byla pozvá
na kromě dalších zástupců a členů české národnostní menšiny také předsedkyně Kulturního klubu. V rámci krátké 
diskuse měla předsedkyně Klubu možnost položit premiéru Sobotkovi alespoň dvě otázky. O návštěvě premiéra Vás 
podrobněji informujeme v kapitole Z české a slovenské Vídně.
 Srdečně Vás zveme 26. září 2014 v 19:00 hodin na večerní čtení z děl české a slovenské literatury, kdy připome
neme 100. výročí vypuknutí první světové války.
 Neméně srdečně zveme ve stejný den v 17:30 členy Kulturního klubu na valnou hromadu Kulturního klubu Čechů 
a Slováků v Rakousku a těšíme se na Vaši účast.
 Co ještě dalšího v tomto roce připravujeme, se dozvíte na stránkách zářijového vydání časopisu Klub a na naší 
klubové adrese www.kulturklub.at.
 Příjemné posezení nad stránkami Klubu Vám přeje

ing. Helena Baslerová
šéfredaktorka
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01. 07. – 28. 08. SlovakAid in Kenia
30. 06. v 18:30 Vernisáž
Výstava venovaná pomoci SR afrike predstavuje množstvo 
aktivít, ktoré Slovensko v podobe rozvojových programov 
„Slovakaid“ poskytuje najmä Keni v ostatnom desaťročí. 
autori výstavy mapujú 16 rozličných projektov pre mládež 
a deti, nové obchodné projekty, podporu poľnohospodár-
stva, ochrany životného prostredia, vzdelávania… Výstava 
fotografii dokumentuje neznáme aj známe miesta afriky, 
ktoré sú spojené s pomocou slovenských organizácií a ich 
pomocou regiónom Kene. autori: Zuzana Halánová, Da-
niel Laurinc.
Slovenský inštitút, Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien
Info: www.afriktivity.com; www.mzv.sk/sivieden

do 17. 08. BLOW-UP Antonionis Filmklassiker und die 
Fotografie
Täglich 10:00-18:00 Uhr, Mittwoch 10:00-21:00
albertina, albertinaplatz 1, 1010 Wien, www.albertina.at

od 05. 09. 70. výročie Slovenského národného povsta-
nia
04. 09. v 18:30 – vernisáž
Slovensko si tento rok pripomína 70. výročie Slovenského 
národného povstania (SNP), ktoré vypuklo 29. augusta 
1944. Výstava zachytáva rozhodujúce momenty a priebeh 
SNP a predstavuje autentický a rozsahom neprehliadnu-
teľný príspevok Slovenska k celoeurópskemu protifašis-
tickému odporu. Panely s bohatou obrazovou a textovou 
dokumentáciou dopĺňajú archívne video-záznamy.
V spolupráci s Múzeom SNP v Banskej Bystrici.
Slovenský inštitút, Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien

do 11. 09. Brüchige Heiterkeit / Mluví se o válce
Putovní výstava k 100. výročí vypuknutí první světové války 
představí malby, kresby, instalace a umělecké objekty čes-
kých a německých výtvarníků společně s díly Evy Vones, 
rodilé Brňanky žijící ve Vídni. 
Partneři výstavy: pro-tisk Bremen, Projekt Bremen-
Böhmen, galerie Millennium Praha, Rakouské kulturní 
fórum v Praze.
České centrum Vídeň, Herrengasse 17, a-1010 Wien
Info: www.gallerymillennium.cz, www.pro-tisk.de, 
www.tschechischeszentrum.at

do 15. 09. Trotzdem Kunst! Österreich 1914-1918
Das Leopold Museum widmet dem künstlerischen Schaf-
fen in Österreich zur Zeit des 1. Weltkrieges erstmals eine 
umfassende ausstellung. Schiele, Kolig und Egger-Lienz 
waren drei Künstler unter neun Millionen österreichischen 
Soldaten. aus ihrer Perspektive entstanden Schlachtenbil-
der, Soldatenporträts, aber auch eskapistische Bilder ei-
ner scheinbar heilen Welt. Während des Kriegs ging die 
Kunstpolitik weiter, dichte Netzwerke organisierten aus-
stellungen. Ergänzend zu den historischen objekten zeigt 
die Schau zeitgenössische künstlerische Interventionen.
Leopold Museum: po, st – ne 10:00-18:00 a čt 10:00-21:00
MuseumsQuartier Wien, www.leopoldmuseum.org

od 25. 09. Výstava šlabikárov
24. 09. v 18:30 Vernisáž
Zbierka šlabikárov Štefana Peteju z Bardejova, ktorá 
precestovala mnohé štáty Európy, obsahuje viac ako 

500 exemplárov z celého sveta. Knihy písané v latinke, 
azbuke, hebrejčine, arabskom jazyku, čínštine, japončine 
a v mnohých iných jazykoch vytvárajú neobyčajný obraz 
o svete knihy, na ktorú si spomenie každý z nás. Zbierku 
obohacujú vzácne exempláre šlabikárov v Braillovom pís-
me, knihy zo začiatku minulého storočia, ako aj predmety 
súvisiace so školstvom a pedagogikou.
Slovenský inštitút, Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien

do 05. 10. Hollein
Stararchitekt, bis dato einziger österreichischer Pritzker-
Preisträger, Designer, Künstler, Kurator, ausstellungsma-
cher, Theoretiker, Lehrender, autor, Medienvisionär, 
Kulturanthropologe: als gestalter im umfassendsten Sinn 
hat Hans Hollein (1924-2014) der architektur eine neue 
Note und dem attribut Universalkünstler eine neue Di-
mension verliehen. Die ausstellung Hollein, die das MaK 
mit Unterstützung der Universität für angewandte Kunst 
Wien präsentiert, taucht in sein reiches Universum ein 
und unternimmt anhand von großteils noch nie öffentlich 
gezeigten Materialien aus dem archiv Hans Holleins eine 
umfassende Neubetrachtung seines gesamtwerks. Eine 
speziell für die ausstellung entstandene, neue Serie von 
Fotoarbeiten der KünstlerInnen aglaia Konrad und armin 
Linke eröffnet neue Perspektiven auf sein Werk.
ausstellungsort: MaK-ausstellungshalle
MaK, Weiskirchnerstraße 3, 1010 Wien
Öffnungszeiten: Di 10:00-22:00, Mi-So 10:00-18:00, 
jeden Dienstag 18:00–22:00 Eintritt frei

do 02. 11. An Meine Völker! Der Erste Weltkrieg 1914-
1918 / Mým národům! První světová válka 1914-1918
Mezi vystavenými předměty jsou k vidění také propagan-
distické letáky, válečné půjčky, filmové plakáty, školní se-
šity, dětské kresby i různé výzvy, v nichž se plně odráží 
válečná bída a utrpení v týlu. obyvatelstvo mělo třeba sbí-
rat chrousty jako krmivo pro domácí zvířata, kopřivy na 
výrobu uniforem nebo vyčesané vlasy na hnací řemeny. 
K výstavě byl vydán také katalog doplněný texty na téma 
První světová válka jako místo paměti od dvanácti mla-
dých autorů ze všech zemí bývalého Rakouska-Uherska. 
Česko reprezentuje rakousko-český spisovatel a překlada-
tel Michael Stavarič.
Prunksaal der ÖNB, Josefsplatz 1, 1010 Wien
Út – Ne 10:00-18:00, Čt 10:00-21:00

do 16. 11. Kouzlo krajiny – Sen a skutečnost
V barokním zámku Riegersburg jsou vystavovány práce 
umělců z Ruska, Německa, Česka, Slovenska a Rakouska.
Info: http://www.riegersburg-hardegg.com/

JednotliVé akce

17. 07. v 19:30 Radka DenemARKoVá: Ein herrlicher 
Flecken Erde
Čtení v knihkupectví.
Buchkontor, Kriemhildplatz 1, 1150 Wien

05. 09. v 19:00 Antonín DVořáK: Rusalka
Netopil, Bezala, Bohinec, groissboek, opolais, Baechle
Wiener Staatsoper; www.wiener-staatsoper.at

09. 09. v 12:30 Poludňajší koncert / Lunchkonzert 
(30 min. hudby)
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kalendář:  červenec – září

Kristína Chalmovská (violončelo)
Kristína Chalmovská je absolútnou víťazkou súťaže Vivian 
Joseph Classical Concerto Competition (2013) a iných pre-
stížnych medzinárodných i domácich súťaží. Koncertovala 
s orchestrami, ako napr. Slovenská filhármonia, Tallin Sta-
te Philharmony, Trinity Laban Baroque orchestra London 
alebo Shounan Youth orchestra Japonsko. V r. 2012/13 
je súčasťou London Symphony orchestra v rámci program 
LSo String Scheme.
V spolupráci s Hudobným centrom v Bratislave.
Slovenský inštitút, Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien

10. 09. v 18:30 Antonín DVořáK: Rusalka
Netopil, Bezala, Bohinec, groissboek, opolais, Baechle
Wiener Staatsoper; www.wiener-staatsoper.at

13. 09. v 19:00 Antonín DVořáK: Rusalka
Netopil, Bezala, Bohinec, groissboek, opolais, Baechle
Wiener Staatsoper; www.wiener-staatsoper.at

17. 09. v 18:30 – film Kapitán Dabač (režisér: Pavol Bie-
lik, 1959)
Psychologicky ladená vojnová dráma o dôstojníkovi slo-
venskej armády, ktorý si pod vplyvom osobnej životnej 
prehry začne počas bojov na Ukrajine postupne uvedo-
movať skutočné hrôzy fašizmu. Keď mu svojou službou v 
armáde odmietne ďalej napomáhať, je za svoju vzburu ná-
ležite potrestaný. Z väzenia sa mu podarí ujsť a po návrate 
na Slovensko sa zapojí do protifašistického odboja. Jeho 
odpor však ostáva len na individuálnej rovine. ako vojak 
zároveň pochybuje aj o zmysle partizánskej činnosti.
V pôvodnom znení s anglickými titulkami.
Slovenský inštitút, Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien

08., 12., 14., 17. 11. Leoš JAnáČeK: Das schlaue 
Füchslein
Franz Welser-Möst, gerald Finley (Der Förster), Wolfgang 
Bank (Haraschta), Chen Reiss (Füchslein Schlaukopf), 
režie: otto Schenk
Wiener Staatsoper, www.wiener-staatsoper.at

InfoRmAce:
V októbri budú členovia Zboru Slovenskej filharmónie s 
umeleckou vedúcou a dirigentkou Blankou Juhaňákovou 
vo Viedenskej štátnej opere participovať na naštudovaní 
opery Tannhäuser spolu s orchestrom Viedenskej štátnej 
opery – 22., 26., 30. 10. a 2. 11. 2014. V novembri bude 
Zbor Slovenskej filharmónie účinkovať v novom naštudo-
vaní opery Chovanština od Modesta Petroviča Musorgské-
ho pod vedením dirigenta Semyona Bychkova.

ČESKé OzVěny / SLOVEnSKé OzVEny
Der oRF bietet im 25-minütigen Magazin mit dem Titel 
České ozvěny / Slovenské ozveny Beiträge in Tschechisch 
und Slowakisch. Ozvěny / Ozveny wird sechsmal im Jahr 
jeden zweiten Sonntag in den monaten februar, April, 
Juni, August, oktober, Dezember um 13:05 Uhr in oRf2 
Wien gesendet.

důležité kontaktní adresy:

ČeSKé centRUm:
www.tschechischeszentrum.at, e-mail: ccwien@czech.cz
Herrengasse 17, 1010 Wien, tel.: 535 23 60

otvírací doba pro veřejnost: vždy první sobotu v měsíci 
(05. 07., 02. 08. a 06. 09) od 10:00 do 15:00 hodin

V minulém čísle Klubu byl přiložen program Českého cen-
tra ve Vídni pro období květen – srpen 2014.

RAKúSKo-SLoVenSKý KULtúRny SPoLoK 
a SLoVenSKý šKoLSKý SPoLoK SoVA
www.slovaci.at, e-mail: rsks@slovaci.at, sova@slovaci.at
otto-Bauer-gasse 23/11, 1060 Wien, 
tel.: +43 1 596 13 15, fax: +43 1 595 57 99
Sekretariát: Utorok / Dienstag 9:00-10:30, 
Štvrtok / Donnerstag 18:00-19:30
Prehľad našich podujatí nájdete pod linkom: 
http://www.slovaci.at/program.html

SLoVenSKý InštItút
www.mzv.sk/sivieden, e-mail: si.wien@gmx.at
Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien, tel./fax: +43 1 535 40 57

nové projekty v priestoroch SI Viedeň:
Kunstfoyer • Fenstergalerie • Vysoká škola výtvarných 
umení Bratislava
Umenie vo Foyer SI v spolupráci s VŠVÚ
Najlepšie práce študentov výtvarného umenia na Sloven-
sku od septembra 2014 vystavujeme vo foyeri a vo výklade 
SI – maľby, grafiky, sochy, projekty. Vyberajú ich peda-
gógovia VŠVÚ s cieľom prezentácie a podpory mladých 
v priestore SI, v srdci Viedne.

Kurzy slovenského jazyka
V spolupráci s pedagógmi slovenského jazyka a lektormi 
organizujeme intenzívny kurz slovenčiny pre mladých aj 
starších v čase od 4. 8 do 15. 8. 2014 v dopoludňajších 
hodinách v priestoroch SI. Prihlásenie na adrese:
si.wien@gmx.at.

Für alle Veranstaltungen SI ist eine anmeldung unter 
si.wien@gmx.at erforderlich.

SLoWAKIScHeR ScHULVeReIn /
SLoVenSKý šKoLSKý SPoLoK SoVA
www.slovaci.at/sova, e-mail: sova@slovaci.at
otto-Bauer-gasse 23/11, 1060 Wien, 
tel.: 596 13 15, fax: 595 57 99
Prehľad našich podujatí nájdete pod linkom: 
http://www.slovaci.at/program.html

Podrobnosti a další programy naleznete v oddílech: Sokol 
& sport, Z české a slovenské Vídně a okolí a Oznámení.

Redakce upozorňuje, že neodpovídá za změny termí
nů po řadů jiných organizací a institucí a zároveň za ne
úplnost kalendária. Změna programu vyhrazena. Články 
podepsané autory nebo opatřené značkou nemusejí být 
vždy shodné s názorem redakce. Redakce neodpovídá 
za obsah čtenářských dopisů. Nevyžádané rukopisy a fo
tografie se nevracejí. Redakce si vyhrazuje právo krátit 
a upravovat zaslané články po stránce gramatické i sty
listické.
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Poštovní adresa: Hagenmüllergasse 31, 1030 Wien
Tel.: +43 (0664) 406 55 41 Fax: +43 (01) 711 84 112
www.sweb.cz/farnost.viden www.rozhledy.at

POŘAD PRAVIDELNÝCH BOHOSLUŽEB:
CHRÁM Panny Marie na Nábřeží, Salvatorgasse 12, Wien 1:

mše svatá každou neděli a svátek v 08:30
KOSTEL Nejsvětějšího Vykupitele, Rennweg 63, Wien 3:

mše svatá každou neděli a svátek v 10:00
KOSTEL Don Bosco, Hagenmüllergasse 31, Salesianum, Wien 3:

mše svatá druhou neděli v měsíci v 11:00
KAPLE Panny Marie Pomocnice, St.-Veit-Gasse 25, Don Bosco-Haus, Wien 13:

mše svatá třetí sobotu v měsíci v 18:00

kalendáŘ akcí
so 14. 09. DoN BoSCo-HaUS: Mše svatá s udělením křtu v 15:00 hodin v kapli Panny Marie Pomocnice, St. Veit-

gasse 25, Wien 13. – od 16:00 hodin agapé.
so 21. 09.  DoN BoSCo-HaUS: Mládežnická mše svatá v 18:00 hodin v kapli Panny Marie Pomocnice, St. Veit-gas-

se 25, Wien 13. – Program od 16:00 do 20:00 hod.
ne 29. 09. MŠE NÁRoDŮ v 10:15 hodin ve vídeňské katedrále sv. Štěpána, Wien 1. Hlavním celebrantem je vídeňský 

světící biskup dr. Franz SCHaRL. Koncelebrují duchovní správci cizojazyčných farností ve Vídni. Slavíme 
svátek sv. Václava, patrona českých zemí. Následuje občerstvení na prostranství arcibiskupského paláce 
a vystoupení skupiny naší mládeže.

ne 13. 10. SaLESIaNUM: Dětská mše svatá v 11:00 hodin, Hagenmüllergasse 31, Wien 3. Informace pro rodiče dětí, 
které se připravují k prvnímu svatému přijímání a k biřmování.

so 19. 10. DoN BoSCo-HaUS: Mládežnická mše svatá v 18:00 hodin v kapli Panny Marie Pomocnice, St. Veit-gas-
se 25, Wien 13. – Program od 16:00 do 20:00 hod.
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VÝTVARNÉ UMĚNÍ

Český symbolismus v Krakově

Mezinárodní centrum v polském Krakově vystavuje sbírku 
obrazů, kreseb a soch z období českého symbolismu a po-
prvé se tak děje v tak velkém rozsahu.
 Na dvě stě exponátů z let 1880-1914 pochází z veřej-
ných a soukromých galerií v Čechách a ze soukromé sbírky 
v Norsku. Představují se zde zejména díla alfonse Muchy, 
Maxe Švabinského, Františka Bílka, Josefa Váchala nebo 
Jana Zrzavého. Koncepci celé expozice připravil historik 
umění otto M. Urban, který poprvé uvádí český symbolis-
mus jako samostatný dobový stylový projev.
 Projekt pod názvem Vládcové snů je součástí systema-
tické řady polsko-moravských projektů – v současné době 
probíhá například v olomouci výstava nazvaná Tajemství 
skrytá pod zemí, která porovnává archeologické výzkumy 
v olomouci a Krakově.
 Na současné expozici v Krakově se za českou stra-
nu podílejí nakladatelství arbor vitae a Muzeum umění 
olomouc. Výstava bude otevřena do 7. září tohoto roku 
a v rozšířené podobě, pod názvem Tajemné dálky, bude 
reprízována v olomouci od 6. listopadu letošního roku do 
konce února příštího roku.
  (mk)

Předválečná reklamní tvorba v Portheimce
Již čtvrtým rokem se galerie Portheimka věnuje užité re-
klamní tvorbě. Po výstavách divadelních a filmových pla-
kátů ze šedesátých až devadesátých let a výstavě, která 
mapovala grafickou a výtvarnou podobu československé-
ho jazzu a rocku v období před listopadem 1989, připra-
vila galerie Portheimka výstavu prvorepublikové reklamní 
tvorby.
 Výstava pod názvem Zapomenutá inspirace představi-
la návštěvníkům klasické plakáty a poutače z dílen Václava 
Špály, Josefa Čapka a Jana Zrzavého, dále pak drobné re-
klamní předměty, funkční gramofony, rádia a fotoaparáty 
a množství dalších rekvizit dobového života za první re-
publiky.
 Československá reklamní tvorba v období první repub-
liky ještě v mnohém směru navazovala na poetiku někdejší 
rakousko-uherské monarchie. Zatímco například reklamní 
poutače a drobný merkantil v potravinářství ještě držel linii 
„starého světa“, reklamy na automobily, bicykly, gramofo-
ny nebo rádia se už zřetelně inspirují moderní dobou.
 Expozice probíhala jako zajímavá konfrontace dvou 
zdánlivě nesouměřitelných, ale souběžně existujících svě-
tů – řečeno hudební terminologií idyly éry valčíků a svižné-
ho rytmu nastupující éry swingu.
  (mk)

V Portheimce vystavovala Jana Dubová
galerie Portheimka zažila mimořádnou událost – smíchov-
ská rodačka Jana Dubová, která přežila osvětim, zde vy-
stavovala kolekci působivých obrazů s příznačným názvem 
Nezapomenu. Expozice dnes osmaosmdesátileté umělky-

ně představila jak její ranější práce z oblasti užité grafiky, 
tak i současné počítačové experimenty, do nichž se tato 
vitální malířka v poslední době pustila. Ve své tvorbě se 
Jana Dubová pokouší vyrovnat se smrtí svých nejbližších 
a se vzpomínkami, které nikdy nevymizí z paměti. Výstava 
jejích obrazů byla také připomenutím výročí největší ma-
sové vraždy československých občanů, likvidace tzv. rodin-
ného tábora v osvětimi.

Výtvarnice Jana Dubová

 Jana Dubová již měla výstavy na mnoha místech Čes-
ké republiky a také v zahraničí, ale expozice v Portheimce 
pro ni měla symbolický význam – poprvé představila svoji 
tvorbu v místech svého dětství a dospívání, v místech, kde 
byla naposled šťastná s těmi, na které ve svých dílech vzpo-
míná.
 K výstavě obrazů Jany Dubové byl vydán také katalog.
  (mk)

Ve věku 87 zemřela výtvarnice  
Adriena Šimotová
V Praze zemřela ve věku sedmaosmdesáti let významná 
česká malířka a grafička adriena Šimotová (6. 8. 1926 – 
19. 5. 2014). adriena Šimotová patřila mezi výrazné před-
stavitele umělecké generace šedesátých let druhé poloviny 
20. století. Její jméno je pojmem i v evropském kulturním 
povědomí.
 V díle Šimotové lze nalézt podobenství, nepřetržitost 
času, pomíjivost bytí, věcí i vztahů a především ztvárně-
ní lidských osudů. Tvorba malířky, grafičky a ilustrátorky 
adrieny Šimotové odráží její osobní zkušenosti, radosti, 
ale i prožité tragédie. Jde o bytostně existenciální dílo sou-
stavně se zabývající člověkem. V roce 1970 dostala zlatou 
medaili na bienále ve Florencii, roku 1979 velkou cenu na 
bienále v Lublani. V roce 1991 byla vyznamenána Rytíř-
ským řádem za literaturu a umění ve Francii, později byla 
oceněna i doma. V roce 2005 dostala jako jedna z prvních 
cenu ministra kultury za přínos v oblasti výtvarného umě-
ní. Šimotové si ale vážili i její kolegové včetně mladých vý-
tvarníků, o tom svědčí například udělení ceny pro umělce 
starší 35 let, jíž Šimotová získala také jako jedna z prvních 
a která vznikla jako protiváha většiny tuzemských výtvar-
ných cen určených mladým umělcům. Její lyrické obrazy 
z šedesátých let byly blízké informelu. Malovala figurální 
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ra náměty, zabývala se i krajinou, ale později se definitivně 
vrátila k figuře. V sedmdesátých letech znamenala velký 
zlom v osobním i tvůrčím životě Šimotové smrt jejího man-
žela, malíře Jiřího Johna (6. 11. 1923 – 22. 6. 1972), a v po-
sledních letech také ji k intenzivnějšímu zkoumání vlastního 
nitra přivedla smrt syna.
 „To vše se projevilo v mé práci narůstáním metafyzic-
kého rozměru. Dokonce by se dalo hovořit o určité spi-
rituálnosti,“ přiznávala Šimotová. ale dodávala, že její 
východisko bylo vždy pozitivní. „ať to vezmu, jak to vezmu, 

můj život byl stejně šťastný jako nešťastný, a to není málo,“ 
vyznala se výtvarnice.
 opustila klasickou malířskou techniku a jako základ-
ní výrazový prostředek zvolila přímý fyzický dotek. Přešla 
k instalacím a prostorovým realizacím a zaměřila se na lid-
skou figuru a tvář. Pracovala s textilem i papírem, který 
prořezávala, muchlala, různě drásala a tvarovala. Vznikly 
tak křehké papírové sochy – obtisky tváře, dlaní, chodidel 
i celého těla a závěsné reliéfy, které se skládají z mnoha 
vrstev průsvitného nebo karbonového papíru.

Miloš Šimurda (* 5. 6. 1924, Frenštát pod Radhoštěm) – 
akademický malíř. Po maturitě vystudoval Vysokou školu 
výtvarného umění v Bratislavě, studoval u profesora Jána 
Mudrocha. Na této škole později působil jako pedagog. 
Kromě studijních pobytů ve Vídni, Německu, Francii, Ma-
ďarsku i Rusku je třeba připomenout, že si zamiloval krás-
nou Itálii, její krajinu i řeč, kde v Ravenně (1972-1974) 
studoval nástěnnou malbu a mozaikářskou školu. V roce 
1989 se stal členem associazione internazionale mosai-
ci contemporanei. oblast jeho tvorby je velmi rozsáhlá: 
monumentální malba v nástěnných technikách, sgrafita, 
intarzované omítky, klasická mozaika, keramické stěny, 
vitráže, figurální kompozice a krajinomalba – akvarely. Vy-
stavoval na 25 samostatných a 40 společných výstavách 
doma i v zahraničí. Za nejvýznamnější považuje účast na 
Mezinárodní výstavě grand Prix ve Francii. Jeho díla se 
nacházejí v četných galeriích, muzeích a soukromých sbír-
kách. S volným výtvarným sdružením Valašský názor, jehož 
je členem, poprvé vystavoval v roce 1995 v Praze. Maluje 
dnes převážně akvarely a žije střídavě v Bratislavě a v Rož-
nově pod Radhoštěm. Jeho obrazům vévodí baladická, ly-
rická krajina a lidé jako její součást.

Milan Dobeš (* 29. 7. 1929, Přerov) – akademický malíř. 
V r. 1951-56 študoval na Vysokej škole výtvarných ume-
ní v Bratislave (prof. L. Čemický, B. Hoffstädter, D. Milly).  

PŘEDSTAVUJEME

V r. 1956-60 pôsobil ako scénograf vo Vysokoškolskom 
umeleckom súbore. Základným problémom tvorby Milana 
Dobeša sa stala integrácia kategórie pohybu do výtvarné-
ho diela a v jej dôsledku premena vizuálneho charakteru 
obrazovej štruktúry. Bol jedným z našich prvých umelcov, 
ktorý postavil koncepciu umeleckého diela ako novej sku-
točnosti, nezávislej na predmetnom svete. Cez riešenie 
otázky vzťahu svetla a výtvarného diela dospel k novej 
animovanej podobe jeho využitia. Svetlo prirodzené či 
umelé sa stalo v spojení s virtuálnym, mechanickým či mo-
torickým pohybom primárnym konštrukčným elementom 
priestorových vizuálno-kinetických a svetelno-kinetických 
objektov.
 Literatúra: 60. roky. Kat. SNg, Bratislava 1995; Pop-
per, F.: Origins and Development of Kinetic Art. London 
1968; Kultermann, U.: The New Sculpture – Environments 
and Assemblages. London, Thames and Hudson 1968; 
Pop per, F.: L’art cinétique. Paris 1970; Weichardt, J.: Kunst 
in den sozialistischen Staaten. oldenburg 1980. 

Zdroj foto: milandobes.sk

Eduard Antal (* 18. 5. 1929, Vidiná Lučenec)
Eduard antal rozvíja program geometrickej abstrakcie, je 
príkladom redukcionizmu. V roku 1953 bol absolventom 

Milan Dobeš: Struktura I, 1969 Eduard Antal: Priestorová variácia VI, 1970
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Karel Škréta
1. 8. 1674 byl pohřben Karel Škréta, významný český malíř 
(* asi 1610), přední osobnost barokní Prahy. Svými obrazy 
a návrhy grafických listů vtiskl českému malířství vlastnosti, 
které přijali za své i umělci dalších generací.

Bohumil Kubišta
nar. 21. 8. 1884, významný český malíř, grafik a teoretik 
umění, položil základy českého kubismu († 27. 11. 1918). 
Byl členem umělecké skupiny osma, kterou pomáhal 
spolu zakládat a s níž v roce 1907 a 1908 vystavoval svá 
díla. Kolem roku 1909 Kubišta vstoupil do okultistické sku-
piny Sursum a začal se zajímat o spiritismus a parapsycho-
logii. V letech 1911 a 1912 Kubišta vystavoval v Berlíně 
na známé výstavě Neue Sezes sion. V roce 1913 nastoupil 
službu jako důstojník císařského dělostřelectva. Zemřel na 
následky epidemie španělské chřipky.

Jiří Winter-Neprakta
12. 7. 1924 se narodil Jiří Winter-Neprakta, český kreslíř, 
karikaturista, ilustrátor a humorista († 30. 10. 2011). Za 
svůj život nakreslil více než 35 000 kreslených vtipů a ilu-
stroval stovky humoristických knih. Svoji uměleckou dráhu 

Pedagogickej fakulty UK a študoval u g. Mallého, B. Hoff-
städtera a E. Nevana. V roku 1966 obrazom Prvý sneh za-
definoval svoj osobný výtvarný prejav. autor sa vyjadru je 
minimalisticky, prvoradá je jasná kompozícia a predovšet-
kým redukcia farebnosti. autorskou technikou tvorí reliéfy 
v bielej farbe, sporadicky oživené farebným akcentom.

Milan Cais (* 25. 5. 1974, Praha) – známý sochař a vý-
tvarník, také český bubeník a zpěvák skupiny Tata Bojs. Je 
magistrem umění a tvoří pod jménem p3D-01. Jeho insta-
lace byly například vystaveny v českém pavilonu na světové 
výstavě v japonském aiči. Ilustroval také knihu Nanobook 
svého přítele Mardoši, která získala ocenění ministra kultu-
ry jako 3. nejlepší kniha roku. Žije a pracuje v Praze.
 „od té doby, co jsem v roce 1999 diplomoval na aVU, 
jsem se nemusel stát nikdy nikoho ani ničeho zaměstnan-

cem. Jsem pánem svého času a víc než čtvrt století dělám, 
co mě baví, a i když každá moje »volná noha« za sebou 
vláčí několikero pracovních koulí s okovy, neměnil bych.“

VZPoMÍNkA

Karel Škréta: Podobizna muže s dlouhými vlasy, po 1640

Milan Cais: Rodina nedotknutelných, 2005, 
keramické květináče, epoxid, špendlíky, silikon, kov

Milan Cais: Nemocná socha, 2009, 
zvuk, epoxid, obvazy, kov, guma, audiotechnika
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ra zahájil v roce 1948 a po mnoho let tvořil uměleckou dvojici 
Neprakta s českým spisovatelem a humoristou Miroslavem 
Švandrlíkem (nejprve s Bedřichem Kopeckým). oba patřili 
mezi hlavní autory československého satirického a humo-
ristického časopisu Dikobraz.

Jaroslav Kapec (30. 8. 1924, ostrava – 27. 11. 1998, Ha-
vířov) – výtvarný umělec.
 Studoval na akademii výtvarných umění v Praze 
a v roce 1958 se vrátil nazpět do ostravy. od roku 1964 
byl členem tvůrčí skupiny Kontrast, od roku 1991 členem 
mezinárodního uměleckého spolku Kontrast 90. Měl de-
sítky samostatných i společných výstav. Žil a pracoval 
v Havířově. Kapcova tvorba je vřaditelná do proudu nové 
figurace, přesahující postupně do technologické proměny 
malby v kresebnou fakturu, která nanejvýš materiálovou 
přitažlivost barvy završuje. Teprve poslední práce nechá-
vají otevřít otázku konce bytí a možná se mu objevuje opět 
kontemplací nad pomíjejícností sveřepě udržovaného 
okouzlení životem, přírodou, láskou.

Jaroslav Kapec: Propastnosti, krajnosti, 1965

Adolf Kašpar
29. 6. 1934 zemřel adolf Kašpar, malíř, grafik a ilustrá-
tor (* 27. 12. 1877). V roce 1902 po pečlivých studiích 
v Babiččině údolí vznikly a o rok později vyšly jeho snad 
nejznámější ilustrace k Babičce Boženy Němcové. Velký 
český sochař, tehdejší rektor akademie J. V. Myslbek se 
o těchto ilustracích vyjádřil: „Je škoda, že Božena Něm-
cová nemůže vidět tyto perly.“ Kašpar absolvoval několik 
zahraničních studijních pobytů, zvláště ve Francii. asi jako 
jediný bludovský rodák je pochován na čestném hřbitově 
českého národa – na pražském Slavíně na Vyšehradě. Dne 
30. června 1935 mu byl v Bludově poblíž zámku odhalen 
pomník. Bronzovou plaketu od sochaře Scheinosta daro-
valo ministerstvo školství a národní osvěty. Na bludovském 
rodném domku má pamětní desku, stejně jako na domě 
v Praze u Karlova mostu, kde nějakou dobu žil. Je po něm 
pojmenována jedna z hlavních bludovských ulic. odbor-

nou kritikou bývá považován za pokračovatele a završitele 
mánesovské a alšovské tradice českého výtvarnictví.

Václav Vilém Štech
4. 6. 1974 zemřel Václav Vilém Štech, výtvarný kritik a his-
torik umění (* 31. 3. 1885). PhDr. Václav Vilém Štech, 
profesor akademie výtvarných umění, byl od počátku své 
vědecké dráhy úzce spjat s uměleckými dějinami Prahy. Je 
autorem teoretických studií o pravěkém umění, historic-
kých prací ze všech období českého umění, zejména ba-
roka (Malířství a sochařství nové doby v Čechách a na 
Moravě) a 19. a 20. století (práce o M. alšovi, a. Slavíčko-
vi, J. V. Myslbekovi, J. Štursovi). Zabýval se též světovým 
uměním (Michelangelo, italská renesanční plastika, Rem-
brandt), pozornost věnoval minulosti Prahy (Krásy plná 
Praho) i otázkám z teorie umění (O projevu výtvarnou for
mou, Pod povrchem tvarů, Dohady a jistoty). V umělecko-
historickém bádání zdůrazňoval úlohu intuice.

Mikuláš Medek
23. 8. 1974 zemřel Mikuláš Medek, malíř, grafik, ilustrátor 
a básník (* 3. 11. 1926). Mikuláš Medek absolvoval v letech 
1942-1944 Státní grafickou školu v Praze a poté krátce stu-
doval na akademii výtvarných umění (1945-1946). Studia 
zde ani na Vysoké škole umělecko-průmyslové, kde byl 
žákem Františka Muziky a Františka Tichého, nedokončil, 
když po komunistickém převratu byl v rámci čistek jako syn 
legionáře a generála prvorepublikové armády roku 1949 
vyloučen. Několik měsíců pracoval jako pomocný dělník na 
revolverovém soustruhu ve smíchovské Škodovce, aniž by 
však přestal malovat. Poté, v době drtivých represí počát-
ků padesátých let, svou výtvarnou profesi samozřejmě ne-
mohl uplatnit a živil se příležitostnými zakázkami (drobné 
grafiky či restaurátorské práce), ale spolupracuje na inedit-
ních „pracovních sbornících“ skupiny výtvarníků a básníků, 
soustředěných kolem Karla Teigeho. V roce 1951 se žení 
s Emilou Tláskalovou (Emila Medková – umělecká foto-
grafka), která mu posléze bude po celý život velkou opo-
rou. Mikuláš Medek bez přerušení – též však bez možnosti 
uplatnění a odezvy – pracuje důsledně na svém díle. až 
díky relativnímu uvolnění politické atmosféry v šedesátých 
letech je přijat do Svazu výtvarných umělců. Jeho první vět-
ší výstava proběhla až v roce 1963, nejcelistvější v galerii 
Rudolfinum v roce 2002. Koncem šedesátých let pracuje 
a vystavuje též mimo ČR, v době nastupující normaliza-
ce však již malíře výrazně sužuje jeho dlouhotrvající těžká 
choroba, umírá předčasně v 48 letech.

Cyril Bouda
29. 8. 1984 zemřel národní umělec Cyril Bouda, malíř, gra-
fik a profesor na Univerzitě Karlově (* 14. 11. 1901). oba 
rodiče Cyrila Boudy byli výtvarníci; otec byl středoškol-
ským profesorem kreslení, matka výtvarnicí z rodu Suchar-
dů. V roce 1923 absolvoval Bouda Umělecko-průmyslovou 
školu v Praze u Františka Kysely, v roce 1926 zakončil stu-
dium na akademii výtvarných umění v Praze, kde studoval 
u Maxe Švabinského. Byl to také grafik československých 
známek. Cyril Bouda působil v letech 1946-1972 jako pro-
fesor na Pedagogické fakultě UK. Je znám jako ilustrátor 
mnoha knih; zvládal mnoho grafických technik, dřevoryt 
a mědiryt, lept a zejména litografii. Věnoval se volné grafi-
ce, obrazům a tvořil také vitráže a tapisérie.
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Architekt Martin Rajniš získal cenu  
za udržitelnou architekturu
Český architekt Martin Rajniš, známý hlavně jako autor 
nové Poštovny na Sněžce, získal Cenu za udržitelnou ar-
chitekturu, která se každoročně uděluje za výjimečný pří-
nos v architektuře. Cenu global award for Sustainable 
architecture uděluje od roku 2006 nezávislá nadace Lo-
cus. Cena odměňuje celoživotní práci Rajniše, který svý-
mi projekty upozorňuje na nutnost souznění s přírodou. 

ARcHiTEkTURA

Bořek Šípek

Světově známý architekt a designér nemá vlastní dům 
a jeho podkrovní byt není výstavkou designových skvostů. 
„Neobklopuju se věcmi, nejsou pro mě důležité,“ říká prof. 
Dr. Ing. arch. Bořek Šípek. Hledá cestu k harmonii a už ví, 
že popularita může škodit podnikání.
 Narodil se v roce 14. 6. 1949 v Praze. V roce 1968 
emigroval do zahraničí, kde nejprve do roku 1983 pů-
sobil v Německu, zde vystudoval nábytkový design, ar-
chitekturu a filozofii, posléze přesídlil do Nizozemska. 
Jeho díla je možné nalézt v mnoha stálých sbírkách svě-
tových galerií a muzeí (New York, amsterdam, Paříž, 
Londýn, Soul, Bejrút, Tokio, Bangkok aj.). V roce 1989 
založil v Praze své nové umělecké studio. V Novém Boru 
pak společně s Petrem Novotným a Liborem Fafalou 
založili sklářskou firmu ajeto. V letech 1990-2003 byl  

František Maxmilián Kaňka
19. 8. 1674 se narodil František Maxmilián Kaňka, barokní 
architekt a stavitel († 14. 7. 1766) – významný český barok-
ní architekt. Vyučil se v pražské huti svého otce V. V. Kaňky, 
později studoval v Itálii a Vídni. Po návratu ze zahraničí 
spolupracoval s g. B. alliprandim a J. B. Santini-aichelem. 
Stal se měšťanem na Starém Městě s bytem v Dlouhé ulici. 
V roce 1709 usiloval o zřízení pražské akademie umění, ale 
neuspěl. Přátelil se a spolupracoval s malířem V. V. Reine-
rem a sochařem M. B. Braunem.
 Úspěšně prováděl úpravy zámků a paláců, v roce 1724 
byl jmenován císařským architektem. Pracoval pro řády au-
gustiniánů, jezuitů a cisterciáků, dále pro šlechtické rody 
Valdštejnů, Černínů, Mansfeldů, Pachtů, Trauttmansdorffů 
a Vrtbů. Pro rod Černínů projektoval mj. zámek ve Vinoři, 
kapli v zahradním paláci ve Vídni a dva paláce na Malé 
Straně v Praze a dokončil palác na Hradčanech. Ve služ-
bách dalších rodů vedl např. pro Vrtby přestavbu zámku 
Konopiště či projektoval úpravu Vrtbovské zahrady na 
Malé Straně v Praze, pro Valdštejny postavil zámek a kos-

„Málokdo opustí gigantické projekty a věnuje se menším 
projektům z ryze tvůrčích důvodů. Martin Rajniš tvoří ně-
která díla i bez objednávky, jen z touhy, aby objekt spat-
řil světlo světa a mohl být lidmi akceptován,“ připomněl 
David Kubík z ateliéru Huť architektury Martina Rajniše. 
Rajniš v počátcích své tvorby spolupracoval třeba na stav-
bě obchodního domu Máj v Praze a na několika továrních 
či obchodních stavbách. Později se začal věnovat komor-
nějším objektům, u nichž hlavním stavebním materiálem  
je dřevo.

JUbilEUM

na základě jmenování Václavem Havlem architektem Praž-
ského hradu.
 Byl profesorem architektury na UMPRUM v Praze a dě-
kanem Fakulty architektury na Technické univerzitě v Li-
berci, v roce 1998 byl jmenován profesorem designu na 
University of applied arts ve Vídni. Mezi jeho hlavní oceně-
ní patří Honourable Mention for the german architecture 
Price (1983), holandská cena Kho Liang le Prize za design 
(1989), jmenování La Croix Chevalier dans l’ordre des arts 
et Lettres francouzskou vládou (1991), cena prince Bern-
harda Prince Bernhard Fonds Prize za architekturu a užité 
umění (1993) či cena Talent De L’originalité – Le Sommet 
du Luxe et de la Création (2005).
 Přes velké úspěchy i na poli designu se vždy cítil být 
více architektem. „architektura má moc pozitivně ovlivňo-
vat lidi. Je v tom mnohem silnější než jakákoli jiná forma 
umění,“ vysvětluje.

VZPoMÍNkA

tel v Loučeni a pro Pachty z Rájova zámek v Liběchově. 
Podle jeho plánů byl pro řád Tovaryšstva Ježíšova ( jezuité) 
postaven chrám sv. Klimenta či dostavěna kolej Klementi-
num na Starém Městě v Praze, dále vedl dostavbu piaris-
tického chrámu Nalezení sv. Kříže v Litomyšli, projektoval 
přestavbu konventu a prelatury augustiniánského kláštera 
na Karlově na Novém Městě v Praze či Karolina na Starém 
Městě v Praze a dokončil konventní budovu cisterciáckého 
kláštera na Zbraslavi. Navrhoval též oltáře, pomníky a so-
chy. Stavby, které vyprojektoval, realizovala celá řada jeho 
spolupracovníků a žáků. Navazoval na klasicistní formu 
baroka, kterou poznal u g. alliprandiho. Postupně se stal 
nejproduktivnějším architektem českého baroka, po San-
tinim a Dientzenhoferech patřil též mezi nejvýznamnější 
české architekty. Svou prací přispěl ke zdomácnění baroka 
v české architektuře

Antonín Pfeiffer
1. 6. 1879 se narodil antonín Pfeiffer, architekt a projek-
tant († 27. 9. 1938). Je mimo jiné autorem podoby jednoho 
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Výstava Jiří z Poděbrad, husitský král – 
přítel míru v Národním archivu v Praze
Národní archiv, hlavní a ústřední archivní instituce České 
republiky se sídlem v Praze, umožňuje široké veřejnosti 
setkání s originály nejvzácnějších historických dokumentů 
jen zcela výjimečně. Naposledy k tomu došlo koncem září 
roku 2012, v souvislosti s 800. výročím vzniku tak zvané 
Zlaté buly sicilské, listiny vydané Fridrichem II., zvoleným 
římským císařem a sicilským králem dne 26. 9. 1212 v Ba-
sileji. Fridrich touto listinou udělil a potvrdil českému krá-
li Přemyslu otakarovi I. v prvé řadě dědičnou královskou 
hodnost. Výstava vyvolala mimořádný zájem veřejnosti. 
Návštěvníci ochotně čekali před hlavní budovou Národní-
ho archivu až hodinu a půl, aby alespoň na krátkou chvíli 

z nejlukrativnějších a nejživějších pražských nároží – seces-
ního paláce Koruna na Václavském náměstí. Výstavbu lu-
xusního firemního sídla, které vyrostlo v letech 1912-1914, 
si objednala První česká všeobecná a. s. pro pojišťování na 
život, později zvaná Koruna. Svým návrhem novodobého 
městského paláce ve stylu geometrizující secese porazil 
v soutěži na tuto stavbu i svého učitele, kterým byl reno-
movaný architekt Jan Kotěra. Z jejího původního využití 
– mimo jiné v ní byly lázně s osmihranným bazénem, ku-
bistické kino či vyhlášený jídelní automat – už bohužel ne-
zbylo nic. Kromě Koruny navrhl Pfeiffer například i interiér 
pražského hotelu Paříž nebo se podílel na stavbě pomníku 
Jana Husa na Staroměstském náměstí.

Josef Fanta
20. 6. 1954 zemřel Josef Fanta, významný český archi-
tekt, designér a pedagog (* 7. 12. 1856). Vystudoval Poly-
technickou školu v Praze, stal se asistentem Josefa Zítka, 
kterému pomáhal při uskutečňování návrhů Národního 
divadla v Praze. Poté, co Národní divadlo v roce 1881 vy-
hořelo, se stal Fanta asistentem architekta Josefa Schulze. 
Mezi budovy, na kterých Fanta spolupracoval se Schul-
zem, patří Rudolfinum (1876-1884) a Národní muzeum 
(1886-1890). Dále se Fanta podílel na založení Náprstko-
va muzea a na Zemské výstavě v Praze v roce 1895. Jeho 
velkým úspěchem byl návrh a realizace interiérů českého 
pavilonu na Světové výstavě v Paříži v roce 1900. Fantovy 
pozdější práce byly silně ovlivněny stylem secese: budo-
va Hlavního nádraží (1901-1909), dům spolku Hlahol na 
Masarykově nábřeží (1905), Hlávkova kolej (1902-1904), 
Hálkova vila (1903) a budova ministerstva obchodu Na 
Františku (1925-1932) – vše v Praze – a dále pak množství 
venkovských domů, ze kterých je nejproslulejší Kořínkova 
vila v Poděbradech (1909-1910).
 V letech 1909-1926 působil Fanta jako profesor středo-
věké architektury na ČVUT v Praze a po vzniku samostat-
ného Československa v roce 1918 byl také zvolen členem 
České akademie věd a umění. Byl autorem mnoha publi-
kací, mezi které patřilo i jeho rozšířené pojednání O své
rázu krojovém a bytovém. Fanta se rovněž aktivně podílel 
na ochraně historických budov a památek, například kos-
tela sv. Václava na Zderaze, děkanského kostela v Klato-

vech a starého pivovarnického domu u Vejvodů v Praze. 
Za svého života dokázal vychovat několik dalších generací 
českých architektů. Mezi známé Fantovy rodiny patřily vy-
nikající osobnosti českého veřejného života, vedle slavných 
stavitelů například i spisovatelé Julius Zeyer a Jakub arbes 
či malířka Zdenka Braunerová.

Vlastislav Hofman
28. 8. 1964 zemřel Vlastislav Hofman, divadelní výtvar-
ník, malíř a architekt (* 6. 2. 1884). Studoval architektu-
ru na České vysoké škole technické v Praze (1902-1907, 
u J. Schulze a J. Kouly). Účastnil se řady architektonických 
soutěží, jeho vynikající kubistické projekty bohužel neby-
ly realizovány. Vyvíjel širokou výtvarnou a designérskou 
činnost, od roku 1918 byl členem skupiny Tvrdošíjných. 
Jako průmyslový výtvarník spolupracuje s družstvem artěl. 
V letech 1919-1921 je scénografem Vinohradského divadla 
v Praze, od roku 1921 Národního a Stavovského divadla. 
Současně pracuje ve funkci vrchního stavebního ředitele 
v Praze, píše do uměleckých časopisů a vystavuje své ob-
razy v galerii u Topiče (1928, 1930, 1931, 1940), v alšově 
síni U. B. (1935), v kabinetu Svépomoc (1938). Po válce 
získává za scénografii Státní cenu a v roce 1954 Řád práce. 
V roce 1960 je v Praze uspořádána výstava jeho životního 
díla.
 Vlastislav Hofman byl všestranným výtvarníkem: ar-
chitektem, urbanistou, průmyslovým výtvarníkem, inte-
riéristou, malířem, grafikem, též teoretikem a kritikem 
architektury a užitého umění. V architektuře byl spolu-
tvůrcem českého kubismu, do něhož vkládal neobyčej-
nou dynamiku; bohužel většina jeho projektů zůstala 
nerealizována. Jeho výtvarný projev byl osobitý, i když 
generačně spojený s dílem Kubišty, Čapka a Špály. Do 
dějin našeho výtvarného umění se však V. Hofman za-
psal především jako scénograf. Bývá právem označován 
za zakladatele našeho moderního jevištního výtvarnic-
tví, který namísto plochých kulis vytvořil důsledně troj-
rozměrnou scénu s dynamickým způsobem osvětlování 
(nasvěcování). Na jeho scénické myšlení později navázali 
naši skutečně světoví scénografové – architekti Fr. Tröster  
a J. Svoboda.
  Ing. arch. Kamil Dvořák, DrSc.

VÝSTAVy

mohli uvidět zmíněnou Zlatou bulu, nejpopulárnější doku-
ment českých dějin.
 Na rok 2014 připadá 550. výročí neuskutečněné-
ho evropského mírového projektu českého krále Jiřího 
z Poděbrad (23. 4. 1420 – 22. 3. 1471), jednoho z nejvý-
znamnějších panovníků v dějinách českého státu. Král Jiří 
pocházel z předního českého aristokratického kališnického 
rodu pánů z Kunštátu a z Poděbrad, s moravskými koře-
ny. V letech 1452-1458 řídil české království jako zemský 
správce. Po náhlé smrti mladičkého uherského a českého 
krále a rakouského vévody Ladislava, zvaného Pohrobek 
(vládl 1453-1457, zemřel na leukémii), český sněm zvolil 
2. 3. 1458 Jiřího z Poděbrad českým králem; ke slavnostní 
korunovaci došlo 7. května 1458. Jiří, mimořádně dyna-
mický politik, diplomat a státník, se po roce 1458 postupně 
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silný odpor stoupenců papežské politiky v královské radě, 
především biskupů, Ludvík návrh spolku nepřijal a celý 
projekt skončil nezdarem. Přesto se podařilo uzavřít 18. 7. 
1464 ve městě Dieppe v Normandii přátelskou a spoje-
neckou smlouvu mezi oběma králi a královstvími. Uvedený 
pokus o dosažení mírového soužití států a národů bývá 
označován za ideového předchůdce Charty oSN a základ-
ních dokumentů Evropské unie.
 Zbývá ještě dodat, že se králi Jiřímu nepodařilo míro-
vými prostředky obhájit kalich. Papež Pavel II. 23. 12. 1466 
prohlásil českého krále za kacíře a sesadil jej z trůnu. Na 
jaře 1467 došlo k vyhlášení křížové války proti Jiřímu a čes-
kým kališníkům, do níž roku 1468 vstoupil uherský král  
Matyáš, dne 3. 5. 1469 v olomouci opozicí přijatý za čes-
kého krále.
 Národní archiv připravil k 550. výročí mírového pro-
jektu krále Jiřího ve výstavním sále své hlavní budovy 
v Praze 4-Chodovci nevelkou expozici vybraných unikát-
ních dokumentů vztahujících se k zahraniční i vnitřní po-
litice Jiřího z Poděbrad. Jedná se především o historicky  

zařadil mezi přední panovníky tehdejšího západního svě-
ta. Ve střední Evropě se prosadil mírovými a přátelskými 
smlouvami s vládnoucími knížaty Svaté říše římské – Wet-
tiny, Wittelsbachy i Hohenzollerny, také s císařem Fridri-
chem III. Habsburským, polským králem Kazimírem IV. 
Jagellonským a s uherským králem Matyášem, řečeným 
Korvín, který byl jeho zetěm. Jiřího diplomacie zasahova-
la do severní Itálie, do Francie Ludvíka XI., na dvůr bur-
gundského vévody Filipa Dobrého do Bruselu, do anglie 
Eduarda IV. i na Pyrenejský poloostrov. V zahraniční po-
litice bylo největší snahou českého krále dosáhnout, aby 
papež trvale uznal tak zvaná kompaktáta, jimiž basilejský 
koncil roku 1436 povolil Čechům přijímání z kalicha (tedy 
„pod obojí způsobou“). V Čechách a na Moravě se totiž 
v důsledku husitské revoluce (1419-1434) prosadila první 
vítězná církevní reformace v Evropě. Král Jiří, sám kališník, 
vládl „dvojímu lidu“, kališníkům (utrakvistům) a katolíkům. 
Tak unikátní konfesijní situace neexistovala nikde jinde 
v tehdejším západním evropském světě. Poté, co papež 
Pius II. roku 1462 zrušil platnost kompaktát, Jiří vedl na 
evropské politické scéně zápas o zachování legality české-
ho kališnictví, o zajištění míru pro české království a celý  
český stát.
 V letech 1462-1464 vznikal z iniciativy českého krále 
tak zvaný mírový projekt. Jeho hlavním autorem byl anto-
nio Marini z grenoblu, králův vysoce vzdělaný a schopný 
zahraniční poradce a diplomat. Navrhovaný projekt před-
pokládal vytvoření spolku světských křesťanských evrop-
ských panovníků, který by řešil spory a konflikty mezi nimi 
výhradně mírovými prostředky. Cílem spolku bylo spojit 
síly pro boj proti turecké expanzi vážně ohrožující Evropu 
a celé křesťanstvo. Projekt počítal se zřízením stálého kon-
gresu delegátů, členěného na kurie (národy), mezinárod-
ního soudu a rady kongresu, složené z panovníků. Královo 
diplomatické úsilí o realizaci spolku vyvrcholilo v létě roku 
1464 vysláním poselstva k francouzskému králi Ludvíko-
vi XI., který měl mít v otázce projektu hlavní slovo. Pro 

18. 7. 1464, Dieppe
Zástupci francouzského krále Ludvíka XI. a zástupci českého krále 
Jiřího obnovují přátelské a spojenecké smlouvy uzavřené mezi králi 

a královstvími francouzským a českým

21. 12. 1462, Wiener Neustadt (Vídeňské Nové Město)
Fridrich III., římský císař, uděluje českému králi Jiřímu za vojenskou 

pomoc proti vzbouřeným vídeňským měšťanům a rakouským pánům 
zvláštní milosti, jimiž fakticky doplňuje a upravuje některá ustanovení 

tzv. Zlaté buly sicilské z roku 1212

Jiří z Poděbrad, miniatura s královým vyobrazením 
z Kroniky Přibíka Pulkavy z Radenína, kopie z roku 1607 

podle originálu z doby kolem 1530
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ra mimořádně závažné dokumenty z fondu „archiv České ko-
runy“, středověkého listinného archivu českých králů a čes-
kého státu, národní kulturní památky. Z nich nejzávažnější 
je originál výše zmíněné spojenecké smlouvy mezi fran-
couzským a českým královstvím z roku 1464. Tyto listiny 
doslova prošly rukama samotného krále Jiřího a jeho spo-
lupracovníků. Jsou trvale uloženy v rozsáhlém podzemním 
trezoru v budově I. oddělení Národního archivu, při stálé 
teplotě 15°C a 55 % relativní vlhkosti. Nacházejí se ve spe-
ciálních ochranných pouzdrech, zavěšených na kovových 
konstrukcích.
 Výstava se uskuteční ve dnech 25. až 30. září 2014 (pro 
veřejnost 26. až 29. září). Vstup do expozice bude tradičně 
volný.

PhDr. Denko Čumlivski, autor výstavy
Národní archiv

21. sezóna Egon Schiele Art Centra
Egon Schiele art Centrum, které sídlí v Českém Krumlově, 
vstoupilo před nedávnem do jednadvacáté sezóny. Díky 
jeho současné ředitelce Haně Jirmusové-Lazarowitz a je-
jím již zesnulým spolupracovníkům Rakušanovi gerwaldu 
Sonnbergerovi a američanovi Sergi Sabarskému se poda-
řilo z budovy bývalého městského pivovaru ze 16. století 
vybudovat mezinárodní galerii s jedinečnou atmosférou, 
kde probíhají každým rokem sezónní výtvarné akce, které 
trvají od jara do podzimu.
 Stálou expozici připomínající pobyt Egona Schieleho 
v Českém Krumlově před první světovou válkou budou 
doprovázet v letošním roce tři samostatné výstavy: pocta 
ke stému výročí narození básníka a výtvarníka Jiřího Kolá-
ře a z žijících umělců budou svá díla bilancovat rakouský 
výtvarník gunter Damisch a český malíř Josef Sopko.
 Jiří Kolář vstoupil do umění jako člen Skupiny 42, ale 
mezinárodního věhlasu dosáhl v Paříži, kde se trvale usadil 
po podpisu Charty 77. V Českém Krumlově se tento umě-
lec, jehož cílem kdysi bylo osvobodit poezii od zavedených 
pravidel a dostal se tak až k básni-obrazu, představuje svý-
mi proslavenými kolážemi. Proslavené jsou jeho hry s re-
produkcemi obrazů starých mistrů, kterých je v Schieleho 
centru velké množství, a nebo jeho prostorové objekty.
 Další vystavující gunter Damisch patří mezi současné 
rakouské expresionisty a návštěvníky upoutá svými obrazy 
s obzvláště křiklavými kontrasty a současně ho zaujme i ba-
revně nenápadnými abstraktními dřevoryty velkých rozmě-
rů. gunter Damisch působí jako učitel grafiky na Vídeňské 
akademii a v Českém Krumlově jsou zastoupeny i práce 
jeho studentů.
 Zřejmě nejpůsobivější je expozice klasika českého figu-
rativního malířství Josefa Sopka. Diváka zaujmou jeho díla 
ze sedmdesátých a osmdesátých let, kde postavy zaplňující 
obrazy se zvláštním humorem dokumentují obyčejné situa-
ce, vyjadřují se jednoduchými gesty, ale to vše je vytvořeno 
s vášnivou výbušností tohoto malíře.
 Josef Sopko patří ke špičce evropské poválečné figura-
ce, což velmi přesvědčivě vyzní právě v prostorách Schie-
leho centra. Za velmi zajímavé z jeho retrospektivy lze 
označit návrhy na nástěnné malby pro barokní zámecký 
sál v Týnci u Klatov a gobelíny, které byly utkané podle 
umělcových obrazů. a stejně tak jako u rakouského výtvar-
níka jsou na výstavě zastoupeny práce Sopkových studen-
tů z akademie výtvarných umění.

 Všechny tři výstavy jsou v Egon Schiele art Centru 
v Českém Krumlově přístupné do 28. října tohoto roku.
  (mk)

Vladimír Kopecký na Kampě
V pražském Muzeu Kampa probíhá právě bilance tvorby 
malíře a klasika českého ateliérového skla Vladimíra Ko-
peckého.
 Vladimír Kopecký studoval ve sklářském ateliéru Jose-
fa Kaplického, studium zde ukončil v roce 1961, nicméně 
během studií už vystavoval na Expu 1958 v Bruselu. Jeho 
díla jsou zastoupena ve Victoria and albert Museum v Lon-
dýně, v Muzeu dekorativních umění v Lausanne nebo v Ev-
ropském muzeu skla v německém Coburgu. V roce 2009 
dostal Vladimír Kopecký Cenu ministerstva kultury za pří-
nos v oblasti výtvarného umění.
 Na současné expozici v Muzeu Kampa vystavuje ten-
to dvaaosmdesátiletý umělec svoje sklářské objekty, ale 
především obrazy – záměrem kurátora výstavy Martina 
Dostála bylo představit tohoto umělce především jako 
malíře. Návštěvníka osloví například trojrozměrné malby, 
které předtím posloužily jako předlohy pro monumentální 
skleněné mozaiky. Z tvorby Vladimíra Kopeckého jsou zde 
zastoupeny vedle poněkud malířsky divokých expresivních 
obrazů i různé geometrické kompozice, které představují 
jeho druhou polohu, klidnou a soustředěnou.
 Sám Vladimír Kopecký o sobě říká, že vždy bylo jeho 
přáním malovat a k práci se sklem se dostal jen náhodou, 
protože tam, kde bydlel, mohl navštěvovat jedinou výtvar-
nou školu, a to sklářskou. Tam se vyučil malbě na skle.
 Kopecký však byl svojí povahou rebel a vždy překračo-
val běžně zažité a respektované estetické kategorie. Mo-
derní umělecké sklo oslovuje svojí eleganci a ušlechtilostí, 
ale Kopecký začal dělat „ošklivé sklo“, které tak pojme-
noval jako protiklad k obecné představě pojmu, jakým je 
krása ateliérového skla. Na výstavě v Muzeu Kampa mo-
hou návštěvníci spatřit video, které se tu promítá a které 
zachycuje umělce ve sklárně. Je to fascinující představení 
a je skoro zajímavější vidět, jak jeho díla vznikají, než je pak 
prohlížet na výstavě.
 Rozlet a energii by rozhodně Vladimíru Kopecké-
mu mohl závidět mnohý z jeho studentů, kteří byli jeho 
žáky v letech 1990-2008 ve sklářském ateliéru Vysoké 
školy uměleckoprůmyslové v Praze. Snaha tohoto uměl-
ce neustále něco vymýšlet a experimentovat s materiály 
a technologiemi jen potvrzuje výrok známého americké-
ho architekta Franka Lloyda Wrighta, který prohlásil, že 
mládí není otázka věku, ale psychického a tvůrčího stavu – 
Wright dokončil ve dvaadevadesáti letech stavbu spirály 
guggen heimova muzea v New Yorku.
 Výstava z díla Vladimíra Kopeckého pod názvem Klid 
a bouře bude v muzeu Kampa otevřena do 7. září tohoto 
roku.
  (mk)

Legenda české grafiky 
ve Valdštejnské jízdárně
Valdštejnská jízdárna v Praze je místem, kde mohou ná-
vštěvníci až do konce července obdivovat působivou bi-
lanci celoživotního díla grafika, básníka a překladatele 
Bohuslava Reynka.
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Bohuslav Reynek se narodil 
31. 5. 1892 v Petrkově na Česko-
moravské vrchovině. Jako jediný syn 
se měl ujmout rodného selského 
statku. K tomu se připravoval stu-
diem na jihlavské reálce – maturoval 
v roce 1910 – a pražské technice. Tu 
však po půl roce opustil. Krátce pra-
coval na petrkovském hospodářství, 
ale nakonec se rozhodl zasvětit svůj 
život umění. Léta 1911-12 strávil ve 
Francii. Po návratu domů začal ma-
lovat a psát verše. První z nich pu-
blikoval v roce 1914. Téhož roku se 

seznámil s Josefem Florianem, který měl vliv na jeho poe-
tickou tvorbu, a stal se spolupracovníkem na jeho Dobrém 
díle. Roku 1926 znovu odjíždí do Francie a dalších deset 
let trávil střídavě část roku v grenoblu a část v Petrkově. 
V grenoblu především rozvíjel svůj výtvarný talent, také 
zde pravidelně vystavoval a čím dál víc se přitom soustředil 
na grafiku, hlavně suchou jehlu a lepty. Roku 1926 se ože-
nil s francouzskou básnířkou Suzanne Renaud a od roku 
1936 spolu žili trvale v Petrkově. Bohuslav Reynek zemřel 
28. září 1971 a byl pohřben vedle své manželky ve Svatém 
Kříži u Havlíčkova Brodu.
 Výstav Bohuslava Reynka bylo v poslední době hned 
několik. Poslední rozsáhlá bilance proběhla v gotickém 
Domě U kamenného zvonu v Praze před dvěma lety. Tento-
krát je ale vůbec poprvé Reynkovo výtvarné dílo vystaveno 
v celé svojí bohatosti. autory současné instalace ve Vald-
štejnské jízdárně jsou Miroslav Vavřina a Fede rico Diáz. Ti 
zde vestavěli paneláž v podobě několika obrovských spi-
rál, na které běží jako nekonečný příběh 330 Reynkových  
grafik.
 Návštěvník má možnost se ve Valdštejnské jízdárně 
vnořit do Reynkova originálního světa a pohybovat se 
v něm krok za krokem. V grafických listech se odráží celý 
umělcův svět – stěžejní jsou krajiny, zátiší, biblické motivy 
a výjevy z každodenního života. Jejich náměty jsou zasaze-
ny do bezprostředního okolí statku v Petrkově, kde Reynek 
žil a tvořil.
 Na expozici je možné vidět i postup jeho práce – zku-
šební tisky, variace motivů, uplatnění různých barev. Vel-
kým počinem, který výstavu doplňuje, je bible velkých 
rozměrů ilustrovaná více než stovkou Reynkových grafik. 
Má dvě podoby – jedna je luxusnější, bibliofilská, která ob-
sahuje i grafiky tištěné z autorových původních desek. ale 
i druhá, lacinější verze, je zajímavá a pro milovníky Reyn-
kova umění představuje určitě pěkný dárek. Vše bylo vy-
dáno v nákladu několika set kusů a je přímo na výstavě  
k zakoupení.
 Expozice byla připravena ve spolupráci Národní gale-
rie, Nadačního fondu Richarda Fuxy, galerie Zdeňka Skle-
náře a Reynkovy nadace. Hlavní kurátorkou je Reynkova 
vnučka Veronika.
 Výstava nese název Reynek – Génius, na kterého jsme 
měli zapomenout a bude otevřena do konce července.
  (mk)

Proslavený porcelán je k vidění v Praze
V galerii hlavního města Prahy byly otevřeny dvě expozice, 
které budou mít možnost návštěvníci vidět až do konce 

sezóny v trojském zámku. Přehlídka české secesní plastiky 
pod názvem Vášeň, cit a ideál je v letošním roce rozší-
řená a obměněná o další exponáty. Doplňuje ji například 
pre mié rová expozice, která obsahuje příklady z figurál-
ní tvorby Ernsta Poppa z pražské manufaktury na výro-
bu porcelánu. Pražská porcelánka se dostala v polovině 
19. století mezi elitu. Exponáty pocházejí se sbírek Muzea 
hlavního města Prahy. obě výstavy budou otevřeny do 
2. listopadu tohoto roku.
  (mk)

Výstavy v Národním technickém muzeu 
v Praze
do 30. 11. 2014: „Naše moře…“ Rakousko-uherské vá-
lečné námořnictvo
Nahlédněte s námi do každodenního života námořníků za 
„Velké války“, jak na lodi, tak i na souši. Služba na moři 
nebo v loděnicích nebyla pro rekruty z českých zemí ni-
čím neobvyklá. Na bohatém fotografickém materiálu ra-
kousko-uherského válečného loďstva pochopíte, jak byly 
tyto kolosy fascinující pro tehdejší Středoevropany. Velký 
prostor je věnován technickému pokroku jak v samotné 
konstrukci, tak i ve výzbroji válečných lodí.

do 30. 10. 2014: Hudba ve spirále
Vývoj gramofonového průmyslu v Čechách v letech 
1890-2014 přibližuje prostřednictvím sbírek Muzea elek-
trotechniky a médií při Národním technickém muzeu 
v Praze výstava nazvaná Hudba ve spirále. Hlavní důraz 
klade na gramofony a fonografy, kterých soustředila na 
osm desítek. autoři výstavy René Melkus a Jan Hosťák v ex-
pozici hravou formou přibližují technologický vývoj tohoto 
média; od nejstarších záznamů do cínové fólie, voskových 
válečků a šelakových desek, přes vinylové singly a dlouho-
hrající desky, až k deskám s digitálním záznamem.

do 5. 10. 2014: Život kostelů Broumovska
Výstava v Malé galerii expozice architektury, stavitelství 
a designu NTM. Výstava o nadčasové kráse i současné po-
době deseti barokních kostelů na Broumovsku přináší více 
než strohý záznam skutečnosti. Barevné fotografie Jana 
Záliše přibližují exteriéry a interiéry staveb, které byly po-
staveny v poměrně krátkém časovém rozmezí 1709-1743 
podle plánů proslulého barokního architekta a stavitele 
Kryštofa Dientzenhofera a jeho syna Kiliána Ignáce Dient-
zenhofera. Výstavu připravilo Národní technické muzeum 
v Praze ve spolupráci s občanským sdružením omnium, 
které se o záchranu a další využití kostelů stará přímo v te-
rénu.
Národní technické muzeum
Kostelní 42
170 78 Praha 7
http://www.ntm.cz/muzeum

Josef Váchal – Mystik neukázněný
Městská galerie v Litomyšli na Svitavsku zahájila reprezen-
tativní výstavu ke 130. výročí narození Josefa Váchala. Podti-
tul nese Mystik neukázněný. Návštěvníci uvidí asi 150 děl 
včetně málo vystavované knihy, kterou umělec věnoval své 
zemřelé ženě Marii. Výstava představí Váchalova díla, kte-
rá vznikala do dvacátých let minulého století. Váchal se  

B. Reynek, Pieta, 1949
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Byly vyhlášeny nejkrásnější 
české knihy za rok 2013
V letošním ročníku soutěže Nejkrásnější česká kniha 2013 
byly uděleny ceny v několika kategoriích. Porota udělila 
vítěznou cenu v kategorii krásná literatura knize Hanuše 
Hachenburga Hned vedle bílá barva mráčků, kterou pře-
ložil do češtiny Šimon Pellar. Mezi knihami pro děti zvítězil 
v letošním roce titul básníka ondřeje Buddeuse a výtvar-
níka Davida Böhma Hlava v hlavě – tato knížka letos zvítě-
zila ve stejné kategorii i v soutěži Magnesia Litera. Kolektiv 
autorů s editorem Pavlem Karousem sestavil knihu Vetřel
ci a volavky, která zvítězila v kategorii odborná literatura. 
V kategorii Knihy o výtvarném umění získala první cenu 
publikace Prkýnka na maso jsme uřízli od autorů Marti-
ny overstreet a Michala Nanoru, která se zabývá počát-
ky českého skateboardingu. Mezi pracemi posluchačů 
výtvarných škol vybrala porota jako nejlepší knihu Pavla 
Coufalíka Zlín a udělila jí cenu arna Sáňky. Nejkrásnější 
české knihy roku 2013 byly vystaveny v letohrádku Hvěz-
da a poté se s nimi mohli seznámit i návštěvníci veletrhu 
Svět knihy.
  (mk)

20. ročník veletrhu Svět knihy  
hostil maďarskou literaturu
Maďarsko a jeho literatura byla čestným hostem jubilej-
ního 20. ročníku veletrhu Svět knihy. K hlavním tématům 
programu letos patřily fantasy a sci-fi nebo odraz historie 
v literatuře. Na veletrhu nakladatelé představili nejnovější 
české překlady z maďarské beletrie i nové tituly odborné 
literatury. Mezi publikacemi nechyběly ani díla největších 
osobností současné maďarské literatury jako Imreho Ker-
tésze, Pétera Esterházyho, Pétera Nádase nebo Krisztiny 
Tóthové.

Ocenění pro Zdeňka Svěráka
Za prodej více než deseti tisíc alb s audioknihami Povíd
ky a Nové povídky převzal Zdeněk Svěrák od společnosti 
Supraphon dvojplatinovou desku. Současně s tímto oce-
něním představil Zdeněk Svěrák svoji zatím poslední prózu 
pod názvem Po strništi bos, kterou namluvil na 3CD. Jedná 
se o autorovy vzpomínky na válečné dětství, které poslou-
žily jako podklad pro film Obecná škola. Před lety vyzval 
Zdeňka Svěráka k napsání těchto vzpomínek jeho syn Jan 
a po deseti letech se k nim jejich autor vrátil a podle svých 
slov vytvořil maličko fabulované příběhy, které vyšly v na-
kladatelství Fragment.
  (mk)

Na břevnovském hřbitově byly uloženy 
ostatky básnířky Čerepkové
Na břevnovském hřbitově přátelé a známí básnířky Vladi-
míry Čerepkové (1946-2013) uložili do hrobu urnu s jejím 
popelem. autorka loni zemřela v Paříží zcela bez příbuz-
ných, její český nakladatel proto zakoupil hrob v Praze a ini-
cioval převoz jejích ostatků do České republiky. Současně 
vychází při této příležitosti kniha jejích veršů Nabíledni 
prázdno, řekl ČTK nakladatel Viktor Stoilov. Publikace 
shrnuje nejen autorčiny verše z pozůstalosti, ale i obsáh-
lou fotografickou část, mapující autorčinu životní cestu  
v letech 1963-2013, a všechny rozhovory, které ve svém 
životě poskytla.

Knižně vychází původní i nový sborník textů 
pro Reynkův Petrkov
Dva sborníky, v nichž se známé a významné postavy české 
kultury nejen nyní, ale už v šedesátých letech vyznávají ze 
své lásky k dílu i poselství Bohuslava Reynka a jeho rod-
nému Petrkovu, vycházejí knižně. První vznikl v roce 1967 
k Reynkovým pětasedmdesátinám na výzvu Vlastimila Vo-
kolka a přispěli do něj anastáz opasek, Vladimír Holan 
či Jaroslav Seifert. Malý rukopisný sborník v roce 1967 
svou dedikací, přáním či grafikou petrkovskému samotá-
ři doplnili také Jiří Kolář, Ivan Diviš, František Lízna, Jaro-
slav Med a další. až do dneška ale jejich příspěvky nikdy 
v celku nevyšly tiskem. Loni k tomu vznikl další rukopisný 
sborník, inicioval ho publicista aleš Palán, autor několi-
ka reynkovských publikací. oslovil třicítku respondentů 
s tím, aby podobné vyznání napsali Reynkovým synům, 
fotografu Danielovi a překladateli Jiřímu, kteří v Petrkově 
stále žijí. Vzpomínku, báseň či fotografii připojili mimo jiné 
Bohdan Holomíček, Martin C. Putna, Dana Němcová, Iva 
Bittová, Miloš Doležal, Jindřich Štreit nebo Jan Šulc. oba 
sborníky nyní vycházejí v jednom svazku Petrkovu s lás
kou, ten původní v reprintu, s vysvětlujícím komentářem 
a medailony autorů.

Před 45 lety vyšlo první číslo 
komiksu Čtyřlístek
Když šel 15. května 1969 do prodeje první Čtyřlístek, ne-
počítal jeho vydavatel s tím, že by měl mít tento dětský 
komiks další díl. Dobrodružství čtyř zvířecích kamarádů si 
ale mezi dětmi získalo takovou popularitu, že se do dneš-
ních dnů dočkalo více než 560 pokračování. Jeho hrdinové 
si zahráli i v celovečerním filmu a ocitli se na poštovních 
známkách a mincích.

liTERATURA

celoživotně zabýval mystikou, křesťanstvím, okultismem 
či astrálním světem. originální spisovatel, mystik, malíř 
a grafik působil v Litomyšli od roku 1920, kdy jej do města 
pozval Josef Portman. amatérský tiskař a milovník umění 
Váchala požádal, aby mu vyzdobil stropy a stěny dvou míst-

ností jeho domu Portmonea. Váchal vytvořil nástěnné mal-
by, řezbami a kresbami proměnil nábytek v umělecká díla.
Josef Váchal – Mystik neukázněný
Městská galerie Litomyšl – dům U Rytířů
do 31. 8. 2014
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Jan Neruda (9. 7. 1834 – 22. 8. 1891) – básník, prozaik, 
novinář a umělecký kritik, který se řadí k významným osob-
nostem české literatury, hlavní představitel generace má-
jovců. Kde si můžeme Jana Nerudu v Praze připomenout: 
Praha – Malá Strana, Nerudova ulice – Dům U dvou slun-
ců, kde Jan Neruda prožil část svého života, Praha – Petřín, 
Petřínské sady – pomník Jana Nerudy.

Ignát Herrmann (12. 8. 1854 – 8. 7. 1935) – spisovatel, 
publicista a editor, tvůrce vážného a zábavného pražského 
románu. Byl velice aktivní v mnohých kulturních institu-
cích – Umělecká beseda, Světozor, Máj aj.

Josef Svatopluk Machar (29. 8. 1864 – 17. 3. 1942) – čes-
ký básník, prozaik, satirik, publicista a politik, spoluautor 
Manifestu České moderny a představitel kritického realis-
mu. odešel jako bankovní úředník do Vídně, kde zůstal 
přes třicet let až do první světové války. V této době také 
vznikla nejpodstatnější část Macharova básnického i pub-
licistického díla, sblížil se s T. g. Masarykem a stal význam-
ným členem Realistické strany. Již před první světovou 
válkou vystupoval jako nepřítel prázdného vlastenectví. 
Po roce 1918 se na přání Masaryka vrátil do Českosloven-
ska a přijal úřad generálního inspektora československé 
armády. Funkce se však roku 1924 vzdal, protože již v této 
době se projevovaly jeho názorové rozpory s Masarykem. 
Později byly jeho názory vyloženě protimasarykovské a stal 
se stoupencem krajní pravice. Patřil mezi svobodné zed-
náře. V roce 1998 byla urna s jeho popelem převezena do 
Brandýsa nad Labem, kde je uložena v 1. patře místního 
gymnázia, které se na jeho počest přejmenovalo na gym-
názium Josefa Svatopluka Machara.

J. S. Machar: Čtyři knihy sonetů
Letní sonety
Sonet o třetí hodině v červenci
To není vzduch, to už je vody var,
jenž proniká tě, kol tebe se lije,
to není lenost, to už smrti spár,
se zvolna těžce noří do tvé šíje.

Naproti žhavý bílý trottoir,
zelené všude v oknech jalousie,
šedivý prach se k tobě oknem vije –
zem, nebe jeden hrozný velký žár.

Přivřené oči, duše zmalátnělá,
tak sedíš tady bez hnutí a tich –
tvé – já –, tvůj život a ta země celá

je ti tak hrstkou věcí bezcenných,
že bys po všem tom steskem sotva vzdych –
kdyby ta duše z těla vyjít měla...
  (mk)

Václav Beneš Třebízský (27. 2. 1849 – 20. 6. 1884) – ka-
tolický kněz a romanopisec, nejoblíbenější spisovatel své 
doby. Nad jeho hrobem na vyšehradském hřbitově byla 

postavena Bílkova socha Žal, která symbolizuje hluboký 
zármutek českého národa nad skonem velkého spiso-
vatele.

Franz Kafka (3. 7. 1883, Praha – 
3. 6. 1924, Kierling) – pražský ně-
mecky píšící spisovatel židovského 
původu, jeden z literárně nejvlivněj-
ších a nejoceňovanějších spisovate-
lů 20. století. Kafkova mateřština 
byla němčina, ale hovořil také česky 
a částečně francouzsky. Kafka nej-
prve navštěvoval chlapeckou školu, 
poté gymnázium na Malé Straně. 
V letech 1901-1906 studoval práva 
na německé části Karlo-Ferdinan-
dovy univerzity a navštěvoval ješ-

tě přednášky germanistiky a dějin umění. V roce 1902 se 
setkal s Maxem Brodem, rovněž studentem Karlo-Ferdi-
nandovy univerzity, a jejich přátelství trvalo až do Kafkovy 
smrti v roce 1924. Krátce byl zaměstnán u pojišťovny assi-
curazioni generali. V letech 1907-1922 pracoval v Dělnické 
úrazové pojišťovně (arbeiter-Unfall-Versicherungs-anstalt 
für das Königreich Böhmen), nejprve jako koncipient, poté 
na různých pozicích tajemníka. V roce 1908 publikoval své 

VZPoMÍNkA

Náhrobek Franze Kafky

Dům, ve kterém se narodil

Franz Kafka
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ra první texty; v mnichovském časopise Hyperion a v Brodo-
vě almanachu Arkadia. Později některé své povídky veřej-
ně četl. Na podzim 1917 začal trpět tuberkulózou, kvůli 
níž opustil v roce 1922 své zaměstnání v pojišťovně a jež 
mu přivodila smrt.

Jarmila Svatá, provdaná Fuchsová (23. 9. 1903, Kolín – 
29. 4. 1964, Praha) – prozaička, dramatička, autorka re-
portáže a knih pro děti. Prostřednictvím svého bratrance 
Karla Teiga se sblížila se členy umělecké avantgardy ko-
lem Devětsilu, mj. s režiséry Emilem Františkem Burianem, 
Jiřím Frejkou a Jindřichem Honzlem. Hrála v jejich expe-
rimentálních inscenacích (převážně v Divadle na Slupi, 
malostranské Umělecké besedě a v původním osvoboze-
ném divadle), později působila v Divadle Vlasty Buriana. 
Uplatnila se i jako filmová herečka, menší role si zahrála 
v předválečných filmech. Po sňatku s tajemníkem Svazu 
průmyslníků Josefem Fuksou (1932) již nebyla zaměstná-
na, věnovala se převážně literární činnosti a vedla literární 
a umělecký salon. Po válce se velmi intenzivně až do úplné-
ho vyčerpání účastnila veřejného života (přednášky, bese-
dy aj.), zemřela (pravděpodobně dobrovolně) po návratu 
z léčení. Její životní osud, zejména jeho strastiplný závěr, 
ztvárnila Helena Hodačová v románu Zpožděný vlak do 
Paříže (1965).
 V roce 1939 napsala s Václavem Wassermanem scé-
nář k celovečernímu filmu Mořská panna (režie Václav 
Kubásek, podle stejnojmenné hry Josefa Štolby), v letech 
1949-1951 scénáristicky spolupracovala s Českosloven-
ským státním filmem a s rozhlasem. Bezprostředně po 
válce Svatá napsala (na základě vyprávění bývalého vězně 
Václava Václavíka) reportáž o koncentračním táboře Mau-
thausen (Milenci SS smrti). Jedna z kapitol této reportáže 
se pak stala inspiračním zdrojem dramatu Nenapravitelní. 
Po delší odmlce se v druhé polovině padesátých let autor-
ka do literatury vrátila jednak několika knihami pro děti 
(mj. pověstí Blaník, hora tajemná), jednak prózou (Pět 
dnů).

František Gottlieb (4. 8. 1903, Klatovy – 14. 5. 1974, 
Praha) – básník. V roce 1927 se stal v Praze advokátním 
koncipientem a od roku 1932 advokátem. V prosinci 1939 
odešel do Palestiny a vstoupil do Československé armády 
(účastnil se mimo jiné druhého tažení v Tobruku 1943). 
Pak odjel do Velké Británie, kde se roku 1944 stal úřední-
kem československého ministerstva zahraničí. Působil na 
něm i po návratu do Prahy; účastnil se jako expert i delegát 
valných shromáždění oSN v Paříži (1948) a New Yorku 
(1949 a 1950). od roku 1958 žil jako spisovatel z povolání.

Ladislav Fuks (24. 9. 1923, Praha – 19. 8. 1994, Praha) – 
prozaik. V letech 1945-1949 studoval filozofii, psychologii, 
dějiny umění a pedagogiku na FF UK v Praze (PhDr., práce 
Rozbor a kritika Bergsonovy ideje vývoje a jejích důsled
ků pro mravní výchovu z hlediska marxistické dialektiky, 
1949). Poté pracoval v papírenském průmyslu v Bělé pod 
Bezdězem a v Praze, v letech 1955-1959 byl odborným 
pracovníkem Státní památkové správy v Praze a do roku 
1963 Národní galerie. Později se věnoval pouze literatuře. 
Pro jeho tvorbu měly význam delší pobyty ve Vídni v sedm-
desátých letech. Podle Fuksových knih byly natočeny filmy 
Spalovač mrtvol (1968, režie Juraj Herz, též spoluautor 

scénáře) a Pasáček z doliny (1983, režie František Vláčil, 
scénář Jiří Fried). Fuks se dále podílel na scénáři k filmu 
Tajemství zlatého Buddhy (1973, režie Dušan Klein, scé-
nář Dušan Klein a otto Zelenka, podle Josefa Nesvadby). 
V Čs. televizi byla natočena adaptace prózy Nebožtíci na 
bále (1979, scénář Eva Štorková, režie Jaroslav Dudek), 
podle románu Vévodkyně a kuchařka vznikla televizní hra 
Ohňostroj v Aspern (1987, režie Pavel Háša). Fuksovo dílo 
se dočkalo i několika divadelních adaptací. Fuksův zájem 
o výtvarné umění našel odezvu v monografii Zámek Kynž
vart – historie a přítomnost a v průvodních slovech v ka-
talozích k výstavám (např. antonína Pelce, Karla Laštovky, 
Ladislava Pichla aj.).

Hugo Laurenz August Hofmann von Hofmannstahl
Mladý Hugo Laurenz august Hofmann von Hofmann-
stahl (1. 2. 1874, Landstraße, Vídeň – 15. 7. 1929, Vídeň) 
se stal pro literární historii pojmem. Zázračný mladík, píšící 
ve svých šestnácti letech již zcela vyzrálé verše, napros-
to okouzlil literární Vídeň, která jinak přistupovala k mla-
dým talentům s profesionální nedůvěrou a kavárenskou 
nevraživostí, a stal se přes noc hvězdou tehdejší vídeňské 
moderny. Jeho verše otiskované v časopisech pod pseudo-
nymem Loris znala brzo celá mladá generace nazpaměť. 
Mladý básník, který byl v té době ještě žákem vídeňského 
gymnázia, byl tak velmi brzy vtažen do světa velké litera-
tury.
 Rakouský romanopisec, libretista, básník, dramatik 
a esejista Hugo von Hofmannsthal se narodil 1. února 
1874 ve Vídni – Landstraße jako syn rakousko-italského 
ředitele banky a jeho ženy, která byla Rakušankou. Šlech-
tický titul, díky kterému se Hugo mohl pyšnit šlechtickým 
přídomkem „von“, udělil císař jeho pradědečkovi, židov-
skému obchodníkovi. Hugo začal psát básně již v útlém 
věku. Ve věku sedmnácti let se setkal s německým básní-
kem Stefanem georgem, v jehož deníku Blätter für die 
Kunst bylo mimo jiné vydáno několik Hofmannstahlových 
básní. Hugo von Hofmannstahl studoval nejprve právo, 
později filologii ve Vídni, po promoci v roce 1901 se však 
rozhodl, že se bude naplno věnovat psaní. Spolu s Pete-
rem altenbergem a arthurem Schnitzlerem se poté stal 
členem skupiny Mladá Vídeň (Junges Wien).
 V roce 1900 se Hofmannsthal poprvé setkal s němec-
kým skladatelem Richardem Straussem (1864-1949), 
k jehož operám později Hofmannstahl napsal libreta; 
mezi tyto opery patří: Elektra (1909), Der Rosenkavalier 
(1911), nebo Ariadne auf Naxos (1913), Die Frau ohne 
Schatten (1919), Die ägyptische Helena (1927) a Arabella 
(1933).
 V roce 1901 se Hofmannstahl oženil s gertrudou 
Schlesingerovou, dcerou vídeňského bankéře. gertruda 
byla Židovkou, jež před vstupem do manželství konverto-
vala ke křesťanství. Po sňatku se usadili ve městě Rodaun 
a narodily se jim tři děti.
 V roce 1912 přepracoval Hofmannsthal anglickou po-
učnou hru z 15. století s názvem Everyman na hru Jeder
mann, přičemž Jean Sibelius (mimo jiné) napsal pro toto 
dílo scénickou hudbu. Hra se poté stala hlavním předsta-
vením Salzburského festivalu, který Hofmannsthal založil 
spolu s Maxem Reinhardtem v roce 1920. Jeho pozděj-
ší hry odhalily rostoucí zájem o náboženská, obzvláště 
římsko katolická témata.
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 Hofmannstahlův syn Franz spáchal v roce 1929 sebe-
vraždu, sám Hugo zemřel dva dny po této smutné události 
na mrtvici.
 Hofmannsthal si dopisoval s otokarem Březinou, znal 
se s F. X. Šaldou, měl hluboký vliv na Karla Tomana. Pavel 
Eisner ho charakterizoval v Československé vlastivědě, ve 
svazku Písemnictví, následujícími slovy: „...poslední korun-
ní princ rakouského genia, lyrik, dramatik a prosaik Hugo 
von Hofmannsthal, jehož předkem byl jihočeský Žid.“
  (mk)

Hugo von Hofmannstahl
Píseň na cestu
Čas květů
I
V dusivé šumivé noci
květy na stromě se chvějí,
vsávají vlhkost rosy,
třpyt noci a nádheru její.
Vsávají něžné mžení
i nesmělý měsíční svit
a světlu vstříc se chvějí
a zmámené chtějí je pít.
Pak napnou všechnu sílu,
plášť roztrhly, vypluly k luně
a zemřely na přemíru
žáru a třpytu a vůně.

V té noci toužebných tónů,
v té noci láskou zprahlé,
se s květy na větvích stromů
mé písně vzbudily náhle.

Napjaly všechnu sílu,
plášť roztrhly, vypluly k luně
a zemřely na přemíru
žáru a třpytu a vůně.

II
„Proč co je, i to, co bylo,
v písni tvé se vždycky spájí
jako jedné chvíle dílo?“
někdy se mne lidé ptají.

„Jak by jedna chvíle bytí
v sebe vstřebala tě celá,
řekni nám, proč se tvé žití
mnohotvárně do ní vlévá,

tvoje sny a přemítání
do jediné melodie,
mysli hra a naléhání,
všechno jen v těch písních žije?“

Říkávám: Což nechápete,
že má píseň podobá se
květům, které v jedné měkké
horké noci kvetly krátce

a přec na dně jejich kalich
jeden celý život nosí:
slunce dnů zaniklých v dáli,
tíhu dávných jarních nocí.
  (mk)

DiVADlo

Otáčivé hlediště v Českém Krumlově 
nabídne letos 90. premiéru
Sezóna před otáčivým hledištěm v Českém Krumlově, kte-
rá začne v polovině června, letos nabídne už 90. premié-
ru, bude jí opera antonína Dvořáka Rusalka v nastudování 
generálního ředitele opery Jihočeského divadla Maria de 
Rose. V titulní roli budou alternovat sólistky opery praž-
ského Národního divadla alžběta Poláčková a Maria Ko-
bielská. Premiéra je plánována na 17. července. Sezónu na 
točně zahájí 12. června Tři mušketýři – romantická kome-

die alexandra Dumase, která je současně nejdéle hraným 
představením. od premiéry v roce 2001 stále patří k nej-
navštěvovanějším kusům a letos se přiblíží 130. repríze. 
Na otáčivém hledišti se každoročně odehraje průměrně 
80 představení, jež navštíví kolem 55 000 diváků z tuzem-
ska i zahraničí.

Fridu Kahlo představí monodrama 
v Žižkovském divadle v Praze
Novinkou Žižkovského divadla Járy Cimrmana v Praze 
bude projekt souboru 3D Company – sólový dialog pro 
jednu herečku nazvaný Frida K. australská dramatička 
gloria Montero se v něm inspirovala životem této legen-
dární malířky. V překladu a úpravě olgy Struskové a v režii 
Martina Vokouna se objeví v jediné roli Diana Šoltýsová. 
Premiéra proběhla 6. června ve zkušebně žižkovské scé-
ny, repríza bude 28. června. Monodrama seznámí diváky 
s životem i názory této světově proslulé mexické malířky, 
zapálené komunistky, rozporuplné osobnosti a ikony, jejíž 
věhlas přesáhl pole výtvarného umění. Život Fridy Kahlo 
inspiroval mnoho tvůrců. Vznikly dokumenty, beletrizova-
né životopisy, divadelní a taneční představení a také celo-
večerní film se Salmou Hayek v titulní roli.



20

ku
ltu

ra Skupova Plzeň nabídla 28 inscenací, 
výstavy i Obludárium
Celkem třináct soutěžních představení, tedy to nejlep-
ší z českých jevišť za poslední dva roky, nabídl jubilejní 
30. ročník festivalu Skupova Plzeň. Součástí byly i mimo-
soutěžní inscenace zahraničních a českých divadel, vý-
stavy a koncerty. V rámci off programu bylo uvedeno 
také pět představení Obludária Divadla bratří Formanů.

Na letošní Noc divadel se chystá  
stovka scén ze 30 měst
Druhého ročníku Noci divadel se v polovině listopadu 
zúčastní až stovka souborů z více než třiceti měst. Ná-
vštěvnost se oproti minulému roku zvýší nejméně o tře-
tinu. Uvedla to Judita Hoffmanová z pražského Institutu 
umění – Divadelního ústavu (IDU), který je koordináto-
rem této akce. Společným tématem druhého ročníku bude 
Rok české hudby. Podle ředitelky IDU Pavly Petrové se Noc 
divadel loni stala jednou z hlavních divadelních událostí. 
První ročník se konal ve více než 25 českých a moravských 
městech, zúčastnilo se ho na 80 souborů a do divadel při-
vedl přes 40 000 návštěvníků. Program Noci divadel 2014 
bude zveřejněn v září na internetové stránce http://www.
noc divadel.cz www.nocdivadel.cz.

Národní divadlo koncem června 
opustí scénu Kolowrat
S koncem sezóny opustí pražské Národní divadlo (ND) 
svou pátou scénu – podkrovní Kolowrat, kde bylo hostem 
od roku 1991 v mecenášském pronájmu rodiny Kolowrat-
Krakowských. Většina repertoáru přejde na Novou scénu, 
řekl ČTK mluvčí ND Tomáš Staněk. Česká první scéna však 
bude moci i nadále užívat technickou budovu Kolowrat-
ského paláce včetně podzemí, která obsahuje důležité 
technologické zázemí pro Stavovské divadlo. Umělci bu-
dou moci nadále navštěvovat divadelní klub v suterénu. 
To vše za symbolický nájem 1 Kč ročně, tedy jako dosud. 
Jeviště pod střechou raně barokního paláce, který byl opra-
ven s rekonstrukcí sousedního Stavovského divadla a slou-
žil české první scéně jako její provozní budova, nabídlo 
především místo k realizaci komorních her.

Nákladové nádraží Žižkov hostil 
Bambuškovu hru Ropa
Definitivní závěr projektu režiséra Miroslava Bambuška 
Cesty energie vytvoří obnovená premiéra jeho divadelní 

inscenace Ropa, která se na začátku června uskutečnila na 
Nákladovém nádraží Žižkov v Praze. Poté následovaly čty-
ři reprízy, které zaplnily exteriér i interiér nádraží. Poprvé 
byla Ropa uvedena loni v září v opuštěných automatických 
mlýnech v Pardubicích. Hra se odehrává v blíže nespecifi-
kované zemi na východě Evropy, která je velmi bohatá na 
zásoby ropy a plynu. Bambušek se v ní zabývá fenoménem 
prokletí přírodních zdrojů, což znamená, že když je země 
bohatá na přírodní zdroje, tak je drancovaná, vysávaná 
a znehodnocená stejně jako lidé, kteří v ní žijí.

ČR na Pražském quadriennale 
reprezentují Preková a Kubák
Českou expozici na největší světové výstavní akci v oboru 
scénografie a divadelního prostoru Pražské quadriennale, 
jejíž 13. ročník bude probíhat od 18. do 28. června příští-
ho roku, budou reprezentovat Jana Preková a Ivo Kristián 
Kubák. Vybrala je sedmičlenná odborná porota. Pro sekci 
zemí a regionů jde o projekt kostýmní výtvarnice a scé-
nografky Jany Prekové věnovaný režiséru Janu Nebeské-
mu. Pro výstavu Prostor vybrala porota Kubákův projekt 
Golem Cube. Vychází z interaktivní inscenace divadelního 
souboru Tygr v tísni, kterou Kubák pro potřeby výstavy 
přetransformuje do audiovizuální podoby. Umělec se vě-
nuje činohernímu divadlu v netradičních prostorách, insce-
nování nedramatických látek a zajímá se o režii scénických 
čtení.

Na festival Tanec Praha se vrátily  
dva slavné taneční soubory
Na festival Tanec Praha se letos vrátily dva světově proslulé 
taneční soubory, jeden z nich přivezl novou choreografii 
jen dva týdny po světové premiéře. Festival začal 26. květ-
na a trval měsíc. Belgický soubor Les ballets C de la B 
choreografa alaina Platela přijel po čtyřech letech se svou 
nejnovější inscenací Coup Fatal, v níž se střetává tanečník 
a třináct afrických hudebníků, barokní hudba a současná 
konžská hudba, rock a jazz. Druhým slavným tělesem je 
kanadská Compagnie Marie Chouinard. Soubor na festi-
valu vystupoval v letech 2001 a 2007, při druhé návštěvě 
uvedl choreografii Svěcení jara. autorkou inscenace vy-
užívající hudbu Igora Stravinského je Marie Chouinardová, 
jedna z nejvýznamnějších choreografek současné světové 
taneční tvorby, která letos přijela na festival poprvé osob-
ně. K hostům festivalu patřil i provokativní francouzský 
umělec a originální choreograf Jerôme Bel, v rámci pro-
jektu Evropská taneční laboratoř se opět představili mladí 
choreografové.

Vzpomínka na jubileum Libuše Havelkové
V květnu tohoto roku oslavila svoje devadesáté narozeniny 
herečka a pedagožka Libuše Havelková. Libuše Havelková 
byla vždy především výbornou divadelní herečkou. Svoji 
hereckou kariéru začínala v ostravě a poté v Praze v Déč-

JUbilEA

ku E. F. Buriana. od roku 1961 se stala členkou činohry 
pražského Národního divadla, kde za třicet let vytvořila 
desítky krásných postav. Libuše Havelková ale také půso-
bila od roku 1952 jako pedagožka na DaMU, kde se jí po-
dařilo vychovat řadu herců. Svůj herecký talent uplatnila 
v průběhu let také v rozhlase, televizi (usměvavá babička 
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z Kouzelné školky) a filmu (např. rozšafná paní přednosto-
vá v Ostře sledovaných vlacích). Se skladatelem Svatoplu-
kem Havelkou má herečka dvě děti, dceru Danielu a syna 
ondřeje, známého herce, režiséra, zpěváka a frontmana 
skupiny Melody Makers.
  (mk)

Bolek Polívka
31. 7. 1949 se narodil Boleslav Polívka, mim, herec, režisér, 
dramatik a scénárista. Své dětství prožil ve Vizovicích na 
Zlínsku. Už jako dítě hrával ochotnické divadlo. Vystudo-
val brněnskou JaMU, poté spoluzaložil úspěšné divadlo 
Husa na provázku, působil v pantomimě Borise Hybnera 
a Ctibora Turby. Ztvárnil řadu televizních a filmových rolí. 
Ve svém oboru patří k těm nejlepším. Bolek Polívka má 
v Brně dokonce své vlastní Divadlo Bolka Polívky. Působil 
také jako bavič v úspěšných televizních pořadech Manéž 
či Bolkoviny. S lehkostí zvládá i role vážné, což potvrdil 
například ve filmech Něžný barbar či Zapomenuté svět
lo. Pokud Bolek Polívka zrovna nenatáčí, nehraje divadlo 
nebo nevymýšlí další pořady, rád jezdí na svém koni, kte-
rému říká Bilbo, čte nebo organizuje na farmě v olšanech 
happeningy plné kuriózních rekordů. Za nejlepší hlavní 
herecký výkon v mužské roli ve filmech Musíme si pomá
hat a Zapomenuté světlo získal České lvy. V roce 2001 se 
podílel na scénáři černé komedie režisérky Chytilové Vy
hnání z ráje.
 Z mnoha filmů, ve kterých si zahrál Bolek Polívka, jme-
nujme např. tyto: Balada pro banditu (1983), Obecná 
škola (1991), Dědictví aneb Kurvahošigutentag (1992), 
Akumulátor 1 (1994), Ani smrt, Král Ubu (1995), Zapo
menuté světlo (1996), Pelíšky (1999), Musíme si pomáhat 
(2000), Cesta z města (2000), Pupendo (2003). V roce 
2005 okusil ve filmu úplně nový žánr (s pantomimou měl 
už ale měl zkušenosti z divadla), když si zahrál v celovečer-
ní filmové grotesce Tomáše Vorla Skřítek.

Ivan Trojan (* 30. 6. 1964, Praha) – herec. Je synem herce 
Ladislava Trojana a bratrem producenta a režiséra ondře-

je Trojana. Ještě před maturitou na 
sportovním gymnáziu měl v kapse 
dopis o přijetí z DaMU. V roce 1988 
nastoupil do Realistického divadla, 
kterému dal přednost před Národ-
ním a kde také podepsal Několik 
vět. Dostal menší role v seriálu Dob
rodružství kriminalistiky antonína 
Moskalyka, s nímž se o jedenáct let 
později opět sešel při natáčení Čet
nických humoresek.

 Po revoluci Realistické divadlo opustil a následujících 
osm let působil v Divadle na Vinohradech. Díky své zají-
mavé barvě hlasu, s kterým si umí doslova pohrávat, byl 
často obsazován v dabingu či rozhlasových hrách. Přijal 
angažmá v Dejvickém divadle, kde ztvárnil několik nezapo-
menutelných rolí a za jednu z nich získal v roce 1999 cenu 
Thálie. Zde ho „objevil“ režisér David ondříček shánějící 
obsazení do svého nového filmu Samotáři. Díky roli podi-
vínského chirurga se Trojan konečně dostává do povědomí 
širší veřejnosti, což bylo ještě umocněno vysíláním Četnic
kých humoresek a diváky zbožňovanou postavou Bédi Ja-
rého. Poté jako by se s nabídkami roztrhl pytel a Trojan 
během krátké doby získává tři České lvy (Smradi, Jedna 
ruka netleská, Musím tě svést). Zahrál si i pod vedením 
svého bratra v Želarech, nominovaných na oskara. Mezi 
jeho úspěchy patří filmy Příběhy obyčejného šílenství re-
žiséra Petra Zelenky či vánoční pohádka Anděl Páně Ji-
řího Stracha. V dabingu exceluje v seriálu 24 hodin, kde 
namluvil postavu agenta Jacka Bauera v podání Kiefera  
Sutherlanda.
 Ivan Trojan je jeden z nejlepších a nejvytíženějších čes-
kých herců současnosti. Jeho civilní projev s nádechem 
jemné komiky je tak věrohodný a uvěřitelný, že divák se 
s jeho postavou dokáže lehce ztotožnit. Za jeho nynějším 
úspěchem stojí nejen nevídaný herecký talent, ale také léta 
odříkání a tvrdé práce v divadle, v televizi či v rozhlase, kde 
zůstal tak trochu nepovšimnut. V roce 2008 byl oceněn 
Českým lvem za hlavní roli ve filmu Václav.

Matěj a Petr Formanovi
23. 8. 1964 se narodili Matěj a Petr Formanovi – herci.
Petr je český herec, divadelník a loutkař. Je synem slavného 
otce, režiséra Miloše Formana. Jeho matkou je též známá 
česká herečka a zpěvačka Věra Křesadlová. Petr má brat-
ra – dvojče Matěje. Spolu se svým bratrem patří k předním 
českým divadelníkům. Petr absolvoval loutkoherectví na 
pražské DaMU v letech 1983-1987. Vystupoval v divadel-
ních souborech Pedluke Padluke. Věnuje se herectví více 
než jeho bratr a má rozsáhlejší rejstřík filmových rolí.
 Petr Forman vystupoval společně se svým bratrem 
Matějem na pražských Divadelních poutích s rakvičkovým 
divadlem. Roku 1991 spolu založili pražské Divadlo brat-
ří Formanů. V rozmezí let 1996-1997 se podíleli na me-
zinárodním projektu Bouda (La Baraque). Hráli spolu 
ve formacích Tuju a akabal, mezi nejúspěšnější divadel-
ní představení Divadla bratří Formanů patří určitě barok-
ní opera Sedlák, čert a Bárbán nebo Prodaná nevěsta. 
Spousta jejich projektů vyvolaly obrovský divácký ohlas 
a doslova způsobily poprask na kulturní scéně díky tomu, 
že se na ně nedaly sehnat lístky, protože byly beznaděj-
ně vyprodané (např. Bouda a Loď tajemství). V průběhu 
roku 2000 prezentovali bratři Formanové v rámci akce 
Praha – evropské město kultury projekt Nachové plachty, 
jehož vznik zachytil v dokumentu Nachové plachty režisér 
Miroslav Janek roku 2001. Bratři Formanové se proslavili 
jako dětští herci v komediích Jaroslava Papouška o rodině 
Homolkových. V dospělosti se Petr Forman samostatně 
představil v hlavních rolích filmů Vojtěch, řečený sirotek 
(1989) a Akumulátor 1 (1994). objevil se v retrokomedii 
Mazaný Filip (2003), letos si zahrál ve filmu Davida Jařaba 
Vaterland – lovecký deník a vytvořil jednu z hlavních rolí 
v hořké komedii Jana Hřebejka Horem pádem.Ivan Trojan

Libuše Havelková
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Skončil Anifilm
Před nedávnem skončil v Třeboni mezinárodní festival 
anifilm. To nejlepší ze světové i domácí současné i histo-
rické animované tvorby vidělo asi 23 tisíc diváků. Hlavní 
cenu poroty v Mezinárodní soutěži celovečerních filmů 
pro dospělé získal americký režisér Bill Plympton za sní-
mek Cheatin’. Nejlepším snímkem Mezinárodní soutěže 
celovečerních filmů pro děti se stal film Chlapec a svět od 
brazilského režiséra aleho abreua. Čestným uznáním byl 
oceněn film Barva pleti: medová režisérů Junga a Laurenta 
Boileaua.
  (mk)

Dokument o Olze Havlové 
doprovodí koncert a výstava
Koncert skupiny The Plastic People of the Universe do-
provodil 13. května v pražském kině aero premiéru celo-
večerního dokumentu režiséra, scénáristy a kameramana 
Miroslava Janka s názvem Olga. Snímek je věnován man-
želce Václava Havla, ostré glosátorce a statečné disidentce 
olze Havlové (1933-1996). V aeru byla při té příležitosti 
otevřena putovní výstava fotografií Výboru dobré vůle – 
Nadace olgy Havlové zachycující olgu Havlovou při prá-
ci s lidmi s handicapem. Dokument ji přibližuje z civilní 
stránky. Režisér nechal promlouvat dosud nezveřejněné 
archivní záběry včetně originálního Videojournalu, foto-
grafie i osobní zpovědi přátel. Na plátně se objeví napří-
klad Vratislav Brabenec, anna Freimanová, Jane Fonda, 
Ivan M. Havel, Vladimír Hanzel, František Horáček, Jan 
Kašpar a andrej Krob.

Zajímavý dokument v České televizi
Před nedávnem připomněl dokument České televize jednu 
z nejvýraznějších postav českého folku a folk rocku Zuza-
nu Michnovou. Zpěvačka, skladatelka a textařka Zuzana 
Michnová je nepřehlédnutelnou osobností československé 
hudební scény osmdesátých a devadesátých let. Narodila 
se v Jihlavě a původně chtěla být herečkou, nebo malířkou, 
ale hlavní roli v jejím životě nakonec sehrála muzika. od 
dvanácti let začala zpívat ve sboru. Později zkoušela štěstí 
s tanečním orchestrem i rockovou skupinou.

27. 7. 1834 – zahájení českých divadelních představení 
v Kajetánském domě na Malé Straně (Kajetánské divadlo).
11. 6. 1904 se narodil emil františek Burian, režisér, skla-
datel a dramatik († 9. 8. 1959).

VZPoMÍNkA

27. 6. 1914 se narodil K. m. Walló, režisér, scénárista, bás-
ník a dramatik († 1. 4. 1990).
8. 6. 1924 se narodil Josef Bláha, herec († 6. 12. 1994).

Letní festivaly: http://festivaly.kdykde.cz/

filM

V roce 1971 vytvořila Zuzana 
Michnová s banjistou a zpěvákem 
Jiřím Jeřábkem folkové duo, které 
vzápětí rozšířil na trio bluesový kyta-
rista, zpěvák a hráč na foukací har-
moniku Petr Kalandra. V roce 1973 
nahradil Jiřího Jeřábka kytarista 
a zpěvák oskar Petr a začala se psát 
historie hudební skupiny Marsyas.

Dokumentární film, jehož au-
torkou je známá režisérka Jitka 
Němcová, mapuje období největší 
slávy Zuzany Michnové, její radosti 
i sny. Jsou zde zachyceny rozhovory 

s hudebníky i různé archivní záběry a součástí filmu jsou 
i životní příběhy některých současníků známé zpěvačky, 
například Petra Kalandry, který v roce 1995 zemřel. Film 
také obsahuje kromě archivních materiálů několik videok-
lipů a je zároveň také doplněn rozhovory například s Mar-
kem Ebenem, Jaroslavem Hutkou, Michalem Pavlíčkem, 
Davidem Kollerem nebo Michaelem Kocábem.
  (mk)

Letošní Cena Pavla Kouteckého
Nevšední a osobně upřímně protrpěný dokument o vlast-
ním muži a kontroverzním architektovi Davidu Kopeckém. 
To je vítěz prestižní již osmé Ceny Pavla Kouteckého nazva-
ný prostě DK. Porota jej vyhlásila na slavnostním večeru 
v pražském Divadle archa, kam si cenu přišla převzít jeho 
autorka, režisérka Bára Kopecká. Porotci ocenili zejména 
autentičnost, syrovost a hloubku snímku, který režisérka 
natočila o zesnulém manželovi. Filmařka převzala kromě 
ceny od mladého sklářského výtvarníka Petra Šetlíka také 
odměnu sto tisíc korun.
 Do nominací se letos probojovalo sedm filmů, vedle 
DK také Pirátské sítě Davida Čálka a Jakuba Zahradníčka, 
Show! Bohdana Bláhovce, Velká noc Petra Hátleho, Liebe 
Indigo Saši Dlouhého, Parta Analog Martina Duška a Fel
vidék – Horná Zem Vladislavy Plančíkové.
 Režisér Pavel Koutecký (1956-2006) byl jednou z nej-
výraznějších osobností českého dokumentu, premiéry 
svého nejznámějšího filmu Občan Havel se nedožil. Cena 
spojená s jeho jménem je udělována od roku 2007 jeho 

Zuzana Michnová
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přínos světové kinematografii festival ocení amerického 
filmaře Williama Friedkina, který představí restaurovanou 
verzi snímku Mzda strachu. Cenu za přínos české kinema-
tografii převezme Zdeněk Svěrák. Na tiskové konferenci 
to řekl Jiří Bartoška, prezident přehlídky, jejíž 49. ročník se 
uskuteční od 4. do 12. července.

Helena Třeštíková
Helena Třeštíková se narodi-
la 22. 6. 1949 v Praze. Vyrůs-
tala na Václavském náměstí, 
v domě zvaném Darex. otec 
Jaroslav Böhm byl právník, 
kterého v padesátých letech 
v rámci akce Inteligence do 
výroby vyhodili z ministerstva. 
Začal pracovat jako lakýrník 
a po deseti letech se k prá-
ci právníka vrátil. Matka byla 
výtvarnice a pracovala jako 
reklamní grafička. Po matce 

Helena zdědila výtvarný talent. Začala studovat střední 
výtvarnou školu a přála si být kostýmní výtvarnicí. Přitaho-
valo ji divadlo, už jako žákyně byla pravidelnou návštěvnicí 
Národního divadla, kde zhlédla všechna slavná představe-
ní otomara Krejči a dalších významných režisérů. Často 
také chodila do kina a svět filmu ji stále více fascinoval. 
V roce 1968 se seznámila se studentem FaMU, který točil 
dokument o politických vězních, a toto setkání ji přivedlo 
na myšlenku stát se dokumentaristkou.
 Proti vůli svých rodičů, kteří se obávali, že se ve filmové 
branži coby převážně mužské doméně dcera neprosadí, 
odešla do televize do redakce dokumentu jako asistent-
ka produkce. Po roce úspěšně složila přijímací zkoušky na 
FaMU. Studovala v depresivní atmosféře normalizační éry 
první poloviny sedmdesátých let. absolvovala v roce 1975, 
kdy dokončila svůj první dokument věnovaný těhotenství 
a narození dítěte Zázrak. Během natáčení absolventského 
filmu se náhodně seznámila se svým budoucím manželem, 
architektem Michaelem Třeštíkem. Krátká známost rychle 
dospěla ke sňatku. Manžel se později věnoval vydavatelské 
činnosti a spoluprodukoval některé filmy své ženy.
 V roce 1974 nastoupila Helena Třeštíková jako drama-
turgyně do Krátkého filmu a posléze se stala režisérkou. Ve 
druhé polovině sedmdesátých let sporadicky točila podle 
zadaných témat. Svoji kariéru dvakrát přerušila mateřskou 
dovolenou. Nejprve se narodil syn Tomáš a po čtyřleté 
pauze dcera Hana. V době mezi těhotenstvími udělala dů-
ležité rozhodnutí – věnovat se časosběrné dokumentární 
metodě. Přivedl ji k tomu během jednoho natáčení psy-
chiatr, který vyprávěl, jak dramaticky stoupá rozvodovost 
a že by stálo za pokus sledovat s kamerou vybraná man-
želství několik let po sobě. Třeštíková začala v roce 1980 
dokumentovat život šesti manželských párů a výsledkem 
se staly Manželské etudy, které s velkým ohlasem v roce 
1987 uvedla Československá televize. Cyklus rázem Třeš-
tíkovou katapultoval mezi elitu filmové dokumentaristiky.
 Jeden z příběhů vydal na celovečerní film Z lásky, který 
byl uveden v kinech. Třeštíková se po nějaké době k man-
želským párům vrátila a v letech 2005-2006 spatřily světlo 
světa Manželské etudy po 20 letech. Jeden rozpadlý vztah 

pokračovatelům. V minulých letech ji převzali Jan Šikl, Filip 
Remunda s Richardem Komárkem, Tomáš Škrdlant, Mar-
tin Ryšavý, Linda Jablonská, Klára Řezníčková, Pavel abra-
hám a Tomáš Bojar.

Nejúspěšnější na zlínském festivalu 
byl nizozemský film Kluci
Nizozemský snímek Kluci byl nejúspěšnějším na filmo-
vém festivalu pro děti a mládež ve Zlíně. Film v režii Mi-
schy Kampové zvítězil ve čtyřech kategoriích. Získal hlavní 
cenu mezinárodní mládežnické poroty pro hraný film pro 
mládež, diváckou cenu pro nejúspěšnější hraný film, cenu 
ekumenické poroty, herec gijs Blom získal Cenu Miloše 
Macourka za nejlepší mládežnický herecký výkon v hra-
ném filmu. Všechna ocenění se předávala na závěrečném 
ceremoniálu. Zlatý střevíček za nejlepší hraný film pro děti 
od odborné poroty získal francouzsko-čínský snímek Sla
vík. Zlatým střevíčkem za nejlepší hraný film pro mládež 
porota ocenila americký film Králové léta. Zlatý střevíček 
za nejlepší animovaný film dostal snímek české ilustrátor-
ky, animátorky a režisérky alexandry Hetmerové Mytho
polis. Cenu Hermíny Týrlové pro tvůrce animovaných filmů 
do 35 let získal maďarský film Zajíc a jelen. Diváci vybrali 
jako nejlepší animovaný film český snímek Zuzany Bra-
chaczkové Ty se máš! Mezinárodní porotě v kategorii ev-
ropských debutů se nejvíce líbil švédský film Něha, zvláštní 
cenu poroty si odnesl britský film s temati kou uprchlíků 
Povolení k pobytu. Snímek Jiřího Mádla Pojedeme k moři 
získal dvě ceny, za nejlepší hraný film pro děti ho označila 
mezinárodní dětská porota. Petr Šimčák v hlavní roli získal 
Cenu města Zlína za nejlepší dětský herecký výkon.

Hlavní soutěž karlovarského festivalu 
uvede Krobota a Sedláčkovou
Debut Miroslava Krobota nazvaný Díra u Hanušovic bude 
jedním ze dvou domácích zástupců v hlavní soutěži karlo-
varského festivalu. Tím dalším bude snímek andrey Sed-
láčkové Fair Play. Na setkání s novináři v Praze to oznámil 
prezident festivalu Jiří Bartoška. Vůbec poprvé soutěž na-
bídne animovaný snímek – dílo v New Yorku žijící lotyšské 
režisérky Signe Baumaneové Šutry v kapsách. Mezi tuc-
tem titulů se objeví sedm světových a pět mezinárodních 
premiér. Mimo soutěž budou v hlavním festivalovém pro-
gramu promítnuty další dva české filmy ve světových pre-
miérách. Půjde o celovečerní film Zejtra napořád – režijní 
debut spisovatele a cestovatele Rudolfa Havlíka – a doku-
ment Magický hlas rebelky, ve kterém režisérka olga Som-
merová portrétuje zpěvačku a jeden ze symbolů českého 
disentu Martu Kubišovou. Soutěž dokumentů mezi třinácti 
tituly uvede z domácí tvorby světové premiéry snímků Opři 
žebřík o nebe Jany Ševčíkové a K oblakům vzhlížíme Mar-
tina Duška.

Karlovarský festival ocení  
Williama Friedkina a Zdeňka Svěráka
Bývalý polský prezident Lech Wałęsa, držitel Nobelovy 
ceny za mír, uvede na karlovarském festivalu světovou pre-
miéru režisérské verze snímku, který o něm natočil andrzej 
Wajda pod názvem Wałęsa: Člověk naděje. Za umělecký 

Helena Třeštíková
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ra vedl ke vzniku samostatného snímku Marcela. Třeštíková 
byla jedním z prvních dokumentaristů, kteří se náročné 
časosběrné metodě začali ve světě věnovat. Dopracovala 
se k ní sama bez ohledu na světové trendy. Časosběrná 
metoda se jí stala vlastní, objekty svých dokumentů ob-
vykle sleduje několik let. Tak vznikl i cyklus filmů o mladých 
lidech Řekni mi něco o sobě. Jeden z „hrdinů“ cyklu, zloděj 
René, později režisérce vykradl byt a nevrátil jí zapůjčenou 
kameru, takže se zasloužil o tragikomickou tečku příběhu.
 Dalším významným dílem se stal cyklus Ženy na pře
lomu tisíciletí, který zahrnoval osudy deseti žen, od těch 
úspěšných, jako byla operní pěvkyně Dagmar Pecková, až 
po ty na dně společnosti, mezi něž patřily pražské prosti-
tutky nebo v příběhu V pasti narkomanka Katka. Jeden 
z dílů pojednával také o třídě zdravotních sester v prů-
běhu třinácti let a další o několika lesbických ženách. Po 
listopadu 1989 Třeštíková spoluzaložila sdružení Film 
a sociologie, které si dalo za cíl sledovat vývoj společnosti 
v demokratických podmínkách a při formování a zobrazo-
vání společenských témat se v něm spojili filmaři s vědci. 
V roce 1994 založila se svým mužem nadaci Člověk a čas, 
která si kladla za cíl podporovat časosběrné dokumenty 
a filmy, které reflektují čas, jeho plynutí a změny, které 
přináší. Za přispění nadace vznikly snímky jako Rudolf II. 
a Praha, Sladké století nebo Carmen Story.
 od roku 2002 začala vést na FaMU jednu z tvůrčích dí-
len. Především ale točila. Vydala se do Salcburku za zestár-
lou Lídou Baarovou, přispěla portréty do televizních cyklů 
GEN a GENUS (např. olbram Zoubek nebo Tomáš Halík). 
Nechala vzpomínat pamětníky na Julia Fučíka v dokumen-
tu Lidé, mám vás rád. o herci Janu Potměšilovi a divadel-
níku Janu Špalkovi natočila filmy Výzva a Deset let v životě 
mladého muže.
 Za své dokumenty obdržela mnoho ocenění, řadí se 
mezi absolutní špičku dokumentárních tvůrců minimálně 
evropského formátu. V roce 2007 převzala ve Španělsku 
cenu za nejlepší evropský dokument roku – stal se jím sní-
mek Marcela. Helena Třeštíková má za sebou také epi-
zodní účinkování v politice. V roce 2007 byla jmenována 
ministryní kultury v Topolánkově vládě, ovšem konfron-
tace ideálů se všední politickou realitou ji po rekordních 
šestnácti dnech v úřadu vedla k podání demise. Volný čas 
tráví především četbou, se svým manželem sdílí zálibu ve 
sbírání uměleckých děl a starožitností. Mezi filmaři je mi-
mořádně respektovanou osobností.
  Milan „gudaulin“ Černý

Olga Sommerová (* 2. 8. 1949, Praha) – filmová do-
kumentaristka a pedagožka. V roce 1977 absolvovala 
FaMU – katedru dokumentární tvorby. Vdala se za sklada-
tele Vladimíra Sommera, narodil se jim syn Jakub. V letech 
1979-1980 pracovala jako redaktorka dokumentaristické 
redakce Československé televize. Poté se rozhodla pro 
svobodné povolání režisérky Krátkého filmu Praha, vda-
la se za dokumentaristu Jana Špátu a vychovávala syna 
Jakuba a dceru olgu. V letech 1989-1993 pracovala jako 
kmenová režisérka Krátkého filmu Praha. V roce 1991 se 
stala pedagožkou FaMU, záhy předsedkyní akademického 
senátu FaMU, v roce 1994 vedoucí katedry dokumentár-
ní tvorby FaMU. V roce 1995 byla na základě habilitační 
přednášky Dokumentární film – má láska jmenována do-
centkou. Vedla dramaturgickou a realizační dílnu katedry. 
Katedru dokumentární tvorby vedla osm let, v roce 2002 
z FaMU odešla a věnovala se práci režisérky.
 Externě spolupracuje s Filmovou školou v Písku, před-
náší v dokumentaristickém semináři. V posledních deseti 
letech pořádá projekce, přednášky a besedy na pozvání 
kulturních institucí v celé České republice. V roce 2005 na-
stoupila jako mimořádná profesorka na akademii umění 
v Banské Bystrici, stala se garantkou oboru dokumentár-
ní tvorby.
 Jako režisérka Krátkého filmu Praha točila dvanáct let 
dokumentární filmy pro kina na formát 35 mm. Po revolu-
ci v roce 1989, když bylo promítání dokumentů v kinech 
zrušeno, točí dokumentární filmy pro Českou televizi.
 Ve filmu se zabývá sociálními tématy a mezilidskými 
vztahy, portréty obyčejných lidí i významných osobností, 
fenomény společenského a uměleckého života, feminis-
mem a politickou historií české země.
 Na základě úspěšného filmu O čem sní ženy vydala tři 
stejnojmenné knihy rozhovorů a knihu O čem sní muži, 
které se staly bestsellery. Texty rozhovorů z filmu Jó, to 
jsem ještě žil se podílela na knize kreseb Jiřího Šlitra. V roce 
1999 se stala předsedkyní Společnosti Boženy Němcové. 
Je členkou FITESu, aRaSu a České filmové a televizní aka-
demie. Účastní se členství v porotách domácích i meziná-
rodních filmových festivalů, například festivalu Jeden svět 
v Praze nebo MFF v Karlových Varech. Natočila devadesát 
sedm dokumentárních filmů, za něž získala třicet cen na 
domácích a zahraničních filmových festivalech. od února 
2014 zastává pozici 1. místopředsedkyně Liberálně ekolo-
gické strany.

http://www.sommerova.cz/stranka.php

Oldřich Lipský
Známý český režisér a scénárista oldřich Lipský, mladší 
bratr herce Lubomíra Lipského, se narodil 4. července 
1924 v Pelhřimově. Už za války zde působil v ochotnickém 
divadle Mladá komedie, silně ovlivněném předválečnou 
tvorbou osvobozeného divadla. V létě 1945 se přestěho-
val ze svého rodného města do Prahy, kde studoval práva 
a filozofii, ale po čase dal přednost divadlu, láska k divadlu 
a filmu byla v jeho případě silnější. Pracoval jako herec, 
režisér i umělecký ředitel v Divadle satiry, které společně 

VZPoMÍNkA

s bratrem – hercem Lubomírem a dalšími přáteli založi-
li. Již v době svých divadelních začátků se poprvé objevil 
na filmovém plátně – ve filmu Řeka čaruje (1945) se mihl 
v roli mladíka ve mlýně, později ztvárnil již trochu větší roli 
Karla ve filmu V horách duní (1946) a lze ho spatřit coby 
herce také ve filmu Červená ještěrka (1948). Po uzavření 
Divadla satiry pracoval od roku 1949 ve Filmovém studiu 
Barrandov, nejprve jako asistent režie – film Racek má 
zpoždění (1950) u Josefa Macha, kde též spolupracoval 
na scénáři a byl spolurežisérem filmu Slepice a kostelník 
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Výstava Ivana Luttera

Bylo by jistě dobré připomenout kulturní veřejnosti výsta-
vu zajímavého umělce, která proběhla v červnu v Umě-
leckoprůmyslovém museu v Praze. Fotograf Ivan Lutter 
(1954-2001) byl takovým poutníkem a osamělým pozo-
rovatelem, který hledal krásu tam, kde ji jiní neviděli. Jeho 
retrospektivní výstava ho představila jako obdivovatele za-
niklých panoramat české krajiny a zároveň jako citlivého 
glosátora lidských příběhů. Na návštěvníky expozice jistě 
nejsilněji mohla zapůsobit fotografova černobílá zastave-
níčka v opuštěných zákoutích zaniklých městských peri-
ferií, v jejichž každodenní opotřebovanosti a pošmourné 
syrovosti viděl krásu, kterou se mu podařilo v jeho sním-
cích zachytit a ukázat ji tak ostatním. Je zajímavé, že pro 
většinu jeho městských témat, stejně jako panoramatic-
kých pohledů do krajiny, není důležitý lidský faktor, člověk 
tady má jen nepřímé zastoupení.
 avšak v projektu Český člověk, na kterém se Ivan Lut-
ter podílel jako spoluautor, se mu podařilo odhalit a před-
stavit člověka naplno – sociologické obrazové studie 
českého typu člověka jsou obdařeny osobitým humorem  
autora.
 Ivan Lutter je umělec, který dovede portrétovat jak lid-
ské bytosti, tak i neživé předměty, přičemž jeho fotografie 

nejsou klasické momentky, ale skutečné pohledy do duše 
věcí.
  (mk)

Jan Saudek v Malostranské besedě
V podkroví pražské Malostranské besedy mohli ještě do-
nedávna návštěvníci obdivovat výstavu z díla Jana Saudka, 
která nesla název Jan Saudek: Odhalení. Sám umělec už 
prý kdysi přísahal, že v Praze již nikdy mít výstavu nebu-
de, ale „nikdy neříkej nikdy“, což je pravidlo, které u jeho 
výroků platí téměř bez výjimky. Fotografie, které zaplnily 
výstavní prostor, vyvolaly svět umělecké dekadence, kte-
rá má kořeny až někde v umění kolem roku 1900. Tento 
odkaz Jan Saudek úmyslně oživuje a jeho fotografie mají 
nevšední poetiku. Vedle fotografií byl návštěvník výstavy 
konfrontován i se Saudkovými obrazy. I slavný český foto-
graf Františel Drtikol se kdysi pokoušel malovat a nešlo mu 
to zrovna tak jako Janu Saudkovi. Podle mínění odborníků 
nabízí umělec takové jakési omalovánky, které vyrobil po-
dle svých fotografií, a závěrečné zjištění z celé expozice je 
asi takové, že Jan Saudek je rozhodně proslulý fotograf, 
jehož fotografie jsou obdařeny nevšedním kouzlem, a sou-
časně nedělní malíř.
  (mk)

(1950) s režisérem Janem Strejčkem a filmu Haškovy po
vídky ze starého mocnářství (1952) s režisérem Mirosla-
vem Hubáčkem.
 Svůj první vlastní film Cirkus bude! natočil v roce 1954. 
Jedná se o veselohru, v níž kromě komediálních výkonů 
předních československých herců zachytil také umění 
předních československých artistů. oldřich Lipský byl vel-
ký obdivovatel cirkusu a do cirkusové manéže a zákulisí 
umístil děj i několika dalších svých filmů: dokumentární 
Cirkus jede (1960), veselohry Šest medvědů s Cibulkou 
(1972) a Cirkus v cirkuse (1975). Čtyři roky připravoval 
i scénář seriálu Cirkus Humberto, jeho realizace se však už 
nedočkal. Dá se říci, že největší životní láskou filmaře ol-
dřicha Lipského byl cirkus a prostředí cirkusových šapitó – 
jako už známý filmový režisér si občas odskočil ze svého 
primárního oboru a režíroval představení i v milovaných 
cirkusech nebo v lední revui.
 V roce 1955 se filmově vrátil k Jaroslavu Haškovi a uve-
dl čtyři jeho povídky ve filmu Vzorný kinematograf Haška 
Jaroslava (1955). Dalším Lipského filmem byla hudební 
komedie Hvězda jede na jih (1958). Je také režisérem ně-
kolika krátkometrážních snímků (1960) a jedné z prvních 
československých utopistických veseloher Muž z prvního 
století (1961) a veleúspěšné a dodnes oceňované paro-
die na westerny Limonádový Joe (1964). osobitým expe-
rimentálním snímkem vyprávěným pozpátku Happy end 
(1967) začala spolupráce oldřicha Lipského se scéná-
ristou Milošem Macourkem. Z této spolupráce postupně 
vznikly snímky: Zabil jsem Einsteina, pánové (1969), Čtyři 
vraždy stačí drahoušku (1970) a Slaměný klobouk (1971).
 období normalizace se v Lipského tvorbě odrazilo po-
vinnou veselohrou Tři chlapi na cestách (1973), který vy-

cházel z oblíbeného televizního seriálu Jaroslava Dietla Tři 
chlapi v chalupě.
 Počínaje dnes téměř zlidovělou komedií Jáchyme, hoď 
ho do stroje! (1974) začala spolupráce oldřicha Lipského 
s autorským tandemem z Divadla Járy Cimrmana Zdeň-
kem Svěrákem a Ladislavem Smoljakem. Po úspěchu 
prvního společného filmu na sebe nedala dlouho čekat 
další kultovní komedie Marečku, podejte mi pero! (1976). 
Podle scénáře Zdeňka Svěráka (na kterém se i autorsky 
podílel) natočil Lipský ještě dodnes oblíbený dětský film 
Ať žijí duchové! (1977) a nadčasovou Werichovu pohád-
ku Tři veteráni (1983) s nezapomenutelnými hudebními 
čísly.
 Kromě filmové parodie Limonádový Joe (1964) došlo 
ještě dvakrát na spolupráci oldřicha Lipského se scénáris-
tou Jiřím Brdečkou. Vznikly tak nezapomenutelné filmové 
klenoty postavené právě na bázi parodie – Adéla ještě ne
večeřela (1977) a Tajemství hradu v Karpatech (1981).
 Podle scénáře Vladimíra Jiránka, oldřicha Lipského 
a alexandra Lukeše byla natočena další Lipského komedie 
Srdečný pozdrav ze zeměkoule (1982). V průběhu roku 
1986 natáčel Lipský veselohru Velká filmová loupež, jež se 
odehrává během výstavy probíhající u příležitosti 40. výro-
čí znárodnění československé kinematografie v pražském 
paláci U Hybernů. Během natáčení však 19. 10. 1986 ol-
dřich Lipský náhle zemřel a jeho poslední film musel do-
končit kolega Zdeněk Podskalský.

Radek „Radek99“ Cihla

Václav Kubásek
9. 6. 1964 zemřel Václav Kubásek, režisér a scénárista, prů-
kopník čs. filmu (* 3. 6. 1897).
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Zahajovací koncert Pražského jara 
byl poctou Rafaelu Kubelíkovi
Zahajovací koncert 69. ročníku festivalu klasické hudby 
Pražské jaro, na němž 12. května Smetanovu Mou vlast 
uvedla Česká filharmonie s dirigentem Jiřím Bělohlávkem, 
byl u příležitosti stého výročí narození tohoto dirigenta po-
ctou Rafaelu Kubelíkovi. Koncert z pražského obecního 
domu přenášela Česká televize a Český rozhlas, na inter-
netu nebo v kinech ho pak mohli slyšet lidé po celém světě. 
V programu bylo více než obvykle vzhledem k Roku české 
hudby prostoru pro tuzemskou tvorbu. Například zazněla 
v podání Symfonického orchestru Českého rozhlasu pod 
taktovkou Petra altrichtera premiéra Houslového kon
certu, který na objednávku Pražského jara zkomponoval 
adam Skoumal pro amerického houslistu Shlomo Mintze. 
V prostorách anežského kláštera zájemci slyšeli v podá-
ní ansámblu Konvergence pět českých skladeb ve světové 
premiéře. Českou dramaturgii nabídl také koncert Morav-
ské filharmonie olomouc s violoncellistou Mischou Mais-
kým. V podání Janáčkova tria v anežském klášteře zazněla 
premiéra další skladby napsané na objednávku Pražského 
jara, kterou je Příběh pro klarinet, housle, cello a klavír 
od Jiřího gemrota. Koncert pod taktovkou Vladimíra Válka 
nabídl díla Luboše Fišera, Jaroslava Ježka a Bedřicha Sme-
tany. Českou hudbou byla prostoupena i komorní řada 
Pražského jara.

Vítězi 66. soutěže Pražského jara 
se stali Grosso a Hudeček
Vítězem 66. ročníku mezinárodní hudební soutěže Praž-
ského jara v oboru hoboj se stal šestadvacetiletý Johannes 
grosso z Francie. V oboru fagot přiřkla porota vítězství 
o tři roky mladšímu Janu Hudečkovi z pražské akademie 
múzických umění. Do soutěže se v obou oborech přihlásilo 
celkem 295 účastníků z přibližně čtyř desítek států, loni to 
bylo celkem 134 účastníků z 28 států. Při vyhlašování lau-
reátů v Brožíkově síni Staroměstské radnice oznámil svůj 
odchod z funkce předseda Soutěžní komise mezinárodní 
hudební soutěže Jiří Hlaváč. Jeho nástupcem bude Michal 
Kaňka. „Jediným důvodem mého rozhodnutí je věk. Já již 
v šestašedesáti letech další perspektivu nenabízím,“ uvedl 
Hlaváč.

Brněnský festival chce neokázalým 
způsobem oslavit Janáčka
Mezinárodní festival Janáček Brno 2014, který se uskuteční 
od 21. do 29. listopadu na několika brněnských scénách, 
chce neokázalým způsobem oslavit 160. výročí narození 
skladatele Leoše Janáčka. V Brně začne i mezinárodní kon-
ference Opera Europa, která se koná k Roku české hudby. 
Festival Janáček Brno se koná jednou za dva roky, střídá 
se s Moravským podzimem. Letos se uskuteční počtvrté. 
o programu informoval ředitel pořádajícího Národního 
divadla Brno Martin glaser. „Rozhodli jsme se, že janáč-
kovský festival trochu odlehčíme a uvedeme některá jeho 

zamilovaná díla,“ uvedl muzikolog Jiří Zahrádka. Z fi-
nančních důvodů však nezazní avizovaná opera Luisa od 
gustava Charpentiera, kterou prý měl skladatel z operní 
tvorby nejraději. Ředitel glaser potvrdil, že v této chvíli 
není pokryt rozpočet festivalu, protože zatím nejsou schvá-
lené všechny dotace. Festival s podtitulem Happy Birthday 
Leoš nabídne tuzemská i zahraniční operní představení, 
symfonické, komorní a sborové koncerty, workshopy pro 
děti, výstavy, lektorské úvody a další akce.

Martinů fest vzdal poctu i Páleníčkovi, 
Ebenovi a českým mistrům
V Poličce proběhl 17. ročník hudebního festivalu Martinů 
fest. Koncertní části tradičně předcházel pietní akt u hro-
bu skladatele Bohuslava Martinů. První hudební večer byl 
věnován klavíristovi a skladateli Josefu Páleníčkovi, od je-
hož narození uplyne v červenci 100 let. Na programu ve 
Velkém sále Tylova domu byly mimo díla Bohuslava Mar-
tinů, Francise Poulenca a oliviera Messiaena Páleníčkova 
Sonáta pro klavír a Malá suita pro klarinet a klavír. Pub-
liku je představil Irvin Venyš na klarinet a Martin Kasík na 
klavír. Také další festivalové dny byly tematicky zaměřené, 
zazněly díla Vítězslava Nováka, Bohuslava Martinů, an-
tonína Dvořáka a Petra Ebena. V kostele svatého Jakuba 
vystoupila sopranistka Helena Tamelová a varhaník adam 
Viktora, na programu byla kromě Ebenových skladeb na-
příklad díla Johanna Sebastiana Bacha, Roberta Schuman-
na, Johannesa Brahmse a Bohuslava Martinů. Festival byl 
zakončen závěrečným koncertem v kostele svatého Jakuba 
s podtitulem Pocta Bohuslavu Martinů.

Janáčkovy Hukvaldy letos  
nabídnou 12 koncertů
Mezinárodní hudební festival Janáčkovy Hukvaldy letos na-
bídne dvanáct koncertů. Na většině z nich zazní skladby 
slavného skladatele a rodáka z Hukvald. 21. ročník festiva-
lu začne 3. července koncertem Janáčkova kvarteta v huk-
valdském kostele svatého Maxmiliána. ČTK to řekl ředitel 
festivalu Jan Hališka. organizátoři program sestavovali 
i s ohledem na fakt, že rok 2014 je Rokem české hudby. 
Účast na festivalu už potvrdila řada prestižních souborů, 
orchestrů a sólistů. Vystoupí například Janáčkova filharmo-
nie ostrava, Janáčkův komorní orchestr a 110 let existující 
Pěvecké sdružení moravských učitelů.

V Rudolfinu uctili památku  
3 792 zavražděných terezínských vězňů
Koncertem pro 3 792 terezínských hvězd v pražském Ru-
dolfinu uctili památku terezínských vězňů. Vystoupení se 
konalo při příležitosti 70. výročí největší hromadné vraž-
dy československých občanů během druhé světové války 
v nacistickém koncentračním táboře v osvětimi. Z 8. na 
9. března 1944 tam bylo zabito 3 792 terezínských vězňů. 
Koncert byl součástí Mezinárodního festivalu česko-ně-
mecko-židovské kultury Devět bran. Nabídl skladby za-
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vražděných židovských skladatelů z Terezína Pavla Haase, 
Hanse Krásy či Viktora Ullmanna v podání Symfonického 
orchestru Českého rozhlasu pod taktovkou Libora Peška. 
Na úvod zazněl Ullmannův Koncert pro klavír a orchestr 
v podání Martina Kasíka. Následovala Symfonie pro velký 
orchestr Pavla Haase a Zdeňka Zouhara. Dismanův dětský 
rozhlasový soubor uvedl ve zkrácené verzi operu Brundi
bár Hanse Krásy a adolfa Hoffmeistera. Program doplnila 
hudba Johna Williamse z filmu Schindlerův seznam v po-
dání houslisty Pavla Šporcla a klavíristy Petra Jiřikovského.

Jubilejní Prague Proms nabídl klasiku,  
jazz i filmovou hudbu
Jubilejní 10. ročník Mezinárodního hudebního festivalu 
Prague Proms nabídl multižánrové zážitky od klasické hud-
by přes jazz až po filmové melodie a balet. Přehlídka byla 
otevřena koncertem pod širým nebem Hollywood Night 
na Václavském náměstí. Vedle Smetanovy síně obecního 
domu se koncerty konají do 20. července také ve Státní 
opeře Praha, Paláci Hybernia, Lichtenštejnském paláci 
a v chrámu sv. Barbory v Kutné Hoře. Prague Proms letos 
25. března předznamenal úspěšný večer Hudba Dannyho 
Elfmana z filmů Tima Burtona, který za přítomnosti slav-
ného amerického režiséra i jeho dvorního skladatele skli-
dil nadšený ohlas vyprodané Smetanovy síně obecního 
domu.

Dvě Ceny Anděl získali Bratři Orffové,  
sošku má i Bárta a Dusilová
Dvě Ceny anděl 2013 má skupina Bratři orffové, získala 
ocenění pro skupinu roku a album roku. Zpěvačkou roku 
je Lenka Dusilová, zpěvákem roku Dan Bárta. Rozhodli 
o tom členové akademie populární hudby, vítěze vyhlásili 
v pražském Hudebním divadle Karlín. objevem roku aka-

demici určili zpěvačku Lenny. Skladbou roku se stala píseň 
Cesta skupiny Kryštof s hostujícím Tomášem Klusem. Cenu 
za videoklip roku si odnesla skupina Monkey Business za 
klip Up To Speed Now. Do Síně slávy byl uveden skladatel 
Petr Hapka. Již 14. března byly vyhlášeny žánrové Ceny 
anděl, o nichž hlasují hudební odborníci, kteří menšinové 
žánry celoročně sledují. Brněnská skupina Insania získala 
dvě žánrové ceny, když se svým albem Zapal dům poraž 
strom uspěla v kategoriích hard & heavy i punk & hard 
core. V kategorii folk & country bodoval s albem Kořeny 
písničkář Jiří Smrž, na alternativní scéně porotce nejvíce 
zaujal Kittchen (Radio), v jazz & blues dominovala Beata 
Hlavenková (Theodoros). Nominaci ve dvou kategoriích 
měla Jitka Šuranská, nakonec s albem Nězachoď slunečko 
proměnila tu v kategorii world music. Elektronická hudba 
našla vítěze v kapele Vložte kočku (Seat), v kategorii hip-
hop po dvou vítězstvích Prago Union letos nasbíral nejvíce 
hlasů Vladimir 518 (Idiot) a kategorii ska & reggae opano-
vala skupina Ting (Man vs Wild).

Kocáb v hrsti: k šedesátinám si zpěvák 
nadělil kompilační trojalbum
Výpravné trojalbum Povídali, že mu hráli / Zlatá kolekce 
představuje Kocábovo hudební curriculum vitae prostřed-
nictvím téměř padesátky nahrávek z let 1980-2014. album, 
na jehož sestavení se výraznou měrou podílel sám umělec, 
vyšlo v polovině června. Rozdělení kompilace, jež svým ná-
zvem připomíná Kocábův sólový debut z roku 1988, není 
chronologické, ale spíš tematické. První CD představuje 
Kocába v jeho rockové podobě – podstatnou část tvoří 
logicky skladby Pražského výběru a pokračovatele této kul-
tovní formace s označením II. Výjimkou je jen závěrečná 
skladba Warning, jež je ukázkou z aktuálního Kocábova 
progrockového spojení s pány Proudfootem, Sheehanem 
a Donatim.

27. 6. 1929 se narodila Jarmila šuláková, zpěvačka lido-
vých písní (85 let).
14. 7. 1939 se narodil Karel Gott, zpěvák (75 let).

Karel Strakatý
2. 7. 1804 se narodil Karel Strakatý, pěvec-basista, první 
interpret písně Kde domov můj († 26. 4. 1868).

Erwin Schulhoff
Erwin Schulhoff – český skladatel, klavírista a publicista 
německého původu. Narodil se v Praze v německy mlu-
vící židovské rodině 8. června 1894. Přestože jeho rodiče 
nebyli sami hudebníky, talent svého syna od mládí podpo-
rovali. Na doporučení antonína Dvořáka byl Schulhoff již 
v deseti letech přijat na pražskou konzervatoř jako zázrač-
ný klavírista. Ve studiích pokračoval ve Vídni u W. Therna 

JUbilEA

9. 8. 1939 se narodila eva Pilarová, zpěvačka (75 let).
11. 8. 1939 se narodil Josef Laufer, zpěvák a herec 
(75 let).

VZPoMÍNkA

Alois Hába, Václav Talich, Erwin Schulhoff, Erich Steinhardt
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ra (1906-1908), v Lipsku (1908-1910, skladba u S. Krehla, 
krátce i u M. Regera, klavír u R. Teichmüllera). Svá úspěšná 
studia zakončil v Kolíně nad Rýnem (1911-1914) u F. Stein-
bacha, L. Uzielliho, C. Friedberga, F. Bölsche a E. Strasse-
ra. V Kolíně absolvoval také několik lekcí u C. Debussyho. 
V roce 1913 získal Wüllnerovu cenu, dvakrát také Men-
delssohnovu cenu – v roce 1913 jako klavírista a v roce 
1918 jako skladatel. Jeho rané skladby jsou většinou psány 
v pozdně romantickém expresivním stylu. Jako vynikající 
klavírista představoval klasický repertoár, ale i avantgardní 
tvorbu své doby – Skrjabina, Schöngerga, Berga, Weber-
na, Hindemitha, Bartóka a také čtvrttónové klavírní sklad-
by aloise Háby a jeho žáků. Byl považován za odborníka 
na jazz.
 Slibný začátek jeho kariéry přerušilo vypuknutí první 
světové války, kterou strávil na východní frontě jako voják 
rakouské armády. Po válce žil Schulhoff v letech 1919-1923 
v Německu. Válečná zkušenost poznamenala jeho pohled 
na svět i na umění, v Drážďanech se proto připojil k ně-
mecké levicové avantgardě a založil se svými přáteli-umělci 
skupinu „Werkstatt der Zeit“. Zajímal se o expresionismus 
a atonalitu, inicioval koncerty představující tvorbu druhé 
vídeňské školy. Poté se přidal k berlínskému dadaistic-
kému hnutí vedenému malíři groszem a Dixem, pod je-
hož vlivem napsal mnoho skladeb inspirovaných jazzem. 
ovlivnila jej rovněž tvorba I. Stravinského, využíval, někdy 
i zároveň, postupů impresionistických, expresionistických 
a neoklasických.
 Schulhoffovo další tvůrčí období začalo v roce 1923, 
kdy se vrátil do Prahy, již jako úspěšný skladatel a mezi-
národně uznávaný klavírista. Stal se klavíristou pražského 
rozhlasového orchestru, pro rozhlas rovněž komponoval. 
Právě v této době se stal interpretem Hábových čtvrttó-
nových a dalších soudobých klavírních kompozic. Jako 
skladatel úzce spolupracoval se Zikovým kvartetem. 
Zůstal u principů avantgardy, ale navrátil se zároveň 
k tradici klasické hudby. Byl ovlivněn českým a slovan-
ským folklórem, zvláště Janáčkem. Pracoval rovněž jako  
publicista.
 Ve třicátých letech se Schulhoff pod vlivem nastupují-
cího nacistického režimu, který způsobil konec jeho karié-
ry v Německu (kvůli jeho židovskému původu) a vyvolal 
v něm vzpomínky na válku, ideologicky i umělecky obrátil 
k socialismu. Zavrhl všechna svá dosavadní díla a v roce 
1932 dokonce zhudebnil Marxův a Engelsův komunis-
tický manifest jako kantátu Manifest pro čtyři sólisty, dva 
smíšené sbory, dětský sbor a dechový orchestr. V karié-
ře jazzového klavíristy však pokračoval nadále – v letech 
1933-1935 v jazzovém orchestru Jaroslava Ježka v avant-
gardním osvobozeném divadle, v letech 1935-1939 v ost-
ravském rozhlase.
 Po tragických událostech v roce 1939 (okupace Česko-
slovenska) se Schulhoff rozhodl emigrovat do Sovětského 
svazu. Získal sovětské občanství, během čekání na vízum 
však byl v Praze zatčen a deportován do koncentračního 
tábora Wülzburg v Bavorsku, kde 18. srpna 1942 zemřel. 
Jeho dvě poslední symfonie (č. 7 a 8), na nichž začal pra-
covat již ve vězení, zůstaly nedokončeny.

František Sušil
14. 6. 1804 se narodil František Sušil, národní buditel 
a kněz, který vydal sbírku téměř 2 400 lidových písní pod 

názvem Moravské národní písně s nápěvy do textů vřaze
nými. Moravské národní písně vyšly v první menší sbírce 
poprvé v roce 1835 († 1. 6. 1868).

Leoš Janáček
3. 7. 1854 se v Hukvaldech u Pří-
bora narodil Leoš Janáček, světově 
uznávaný skladatel klasické hudby. 
Je ceněný především pro nezvyklou 
melodiku, vycházející z lidové hud-
by moravských regionů, zejména 
Slovácka a Lašska. Ve světě je Janá-
ček znám hlavně díky svým operám, 
orchestrálně-vokálnímu dílu Gla
golská mše, Sinfoniettě, symfonic-
ké básni Taras Bulba a komorním 

skladbám, především smyčcovým kvartetům.
 Janáček se stal v roce 1865 fundatistou (žákem, jehož 
studium bylo hrazeno z odkazů klášteru) augustiniánské-
ho kláštera na Starém Brně, a tedy také zpěvákem na kůru 
baziliky Nanebevzetí Panny Marie, který měl bohatou tra-
dici a v jehož čele stál kněz Pavel Křížkovský (1820-1885), 
významná postava moravského kulturního i společenské-
ho života. Zde získal Janáček nejen humanitní vzdělání, 
ale také významné teoretické a praktické vzdělání hudební. 
Následně vystudoval reálku a učitelský ústav, čímž navázal 
na rodinnou kantorskou tradici.
 Díky Křížkovského doporučení se stal žákem Františ-
ka Zdeňka Skuherského (1830-1892) na varhanické škole 
v Praze. Studium zde absolvoval 23. července 1875 pro-

Leoš Janáček

Leoš Janáček, Karel Kovařovic, ředitel pražského ND, a Jan Kunc, 
skladatel a pozdější ředitel brněnské konzervatoře, 1917
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vedením vlastní Chorální fantazie pro varhany a 7. lis-
topadu složil v Praze s vyznamenáním státní zkoušky ze 
sborového zpěvu, hry na klavír a varhany pro střední školy 
a učitelské ústavy. V roce 1878 složil ještě státní zkoušku 
z hry na housle a od roku 1880 byl jmenován plnohodnot-
ným učitelem hudby, což mu zajistilo základní existenci až 
do penzionování v roce 1904. Významného postu dosáhl 
3. února 1876, kdy byl zvolen sbormistrem Filharmonické-
ho spolku Beseda brněnská, s nímž provozoval řadu závaž-
ných děl hudební literatury. V září roku 1879 se vydal do 
Lipska, aby studoval na tamní konzervatoři. V zimě 1880 
tam složil Thema con variazioni (Zdenčiny variace) pro 
klavír a označil ho jako svůj první opus. označení Zdenčiny 
varia ce je odkazem na Janáčkovo citové vzplanutí k jeho 
žačce Zdeňce Schulzové, s níž vedl z Lipska bohatou ko-
respondenci. Jejich vztah vyústil 13. července 1881 ve 
sňatek, který přes veškeré nesnáze, úmrtí obou dětí a od-
cizení trval až do Mistrovy smrti. Zamířil ještě do Vídně, 
aby studoval na tamní konzervatoři. Kvůli uměleckým ne-
shodám s pedagogy se tam však dlouho nezdržel. Přesto 
nabyl nové znalosti, jak studiem, tak návštěvami koncertů 
a operních představení. Zde také skončilo Janáčkovo insti-
tucionalizované vzdělávání.
 Janáček dospěl k závěru, že se ve své činnosti skladatel-
ské i pedagogické musí vydat novou cestou. Dalším výraz-
ným zlomem bylo jeho zvolení ředitelem varhanické školy 

v Brně 7. prosince 1881. Tuto funkci zastával až do roku 
1919, kdy se stal ředitelem nově vzniklé brněnské konzer-
vatoře. ovšem jen do roku 1920, kdy byl jmenován pro-
fesorem mistrovské školy skladby na pražské konzervatoři 
s působností v Brně. Janáček se už v sedmdesátých letech 
stal významnou osobností brněnského kulturního života. 
Zprvu převládala jeho činnost pedagogická, organizač-
ní a interpretační, v níž se mu dostalo nemalého uznání.  
Postupem času však se stala významnou i jeho tvorba skla-
datelská, která z něj ve zralém věku učinila mimořádný zjev 
světové hudby 20. století. od konce osmdesátých let se 
Janáček intenzivně zabýval moravským folklórem, tedy li-
dovými písněmi a tanci. Navázal tak na svého učitele Pav-
la Křížkovského a na zakladatele moravské folkloristiky 
Františka Sušila (1804-1868). Sběr a teoretické zkoumání 
lidové hudby se v Janáčkově kompoziční práci výrazně od-
razilo. Vedle sběru lidových písní věnoval se Janáček také 
zaznamenávání tzv. nápěvků mluvy, které ho zajímaly jako 
hudebně uchopitelný projev lidské psychiky, jenž má svoji 
dynamiku, barvu, výšku, rytmus, tempo. Tento jeho zájem 
se stal zdrojem inspirace a ujasněním tvůrčích principů, 
nikoli však stavebním materiálem. Uvedení Její pastorkyně 
26. května 1916 v Národním divadle potvrdilo Janáčko-
vo mistrovství. Rok na to vydala partituru a klavírní výtah 
s německým překladem Maxe Broda (1884-1968) vídeň-
ská Universal Edition, která se stala Janáčkovým dvorním 
nakladatelstvím.
 Cestu do světa otevřela Janáčkovi premiéra Její pastor
kyně ve vídeňské Dvorní opeře 16. února 1918. Brzy ná-
sledoval mj. Berlín a New York. Ve dvacátých letech, tedy 
ke konci života, vytvořil Janáček svá vrcholná díla: Káťu 
Kabanovou, Příhody lišky Bystroušky, Věc Makropulos 
a Z mrtvého domu.
 Život moravského génia se uzavřel 12. srpna 1928 v os-
travském sanatoriu, kam byl převezen z rodných Hukvald, 
kde se mu původní nachlazení rozvinulo v zápal plic. Po-
hřeb byl Janáčkovi vypraven 15. srpna 1928 z brněnské-
ho Divadla Na hradbách (dnešní Mahenovo divadlo), kde 
zazněla většina premiér jeho oper. Pochován je v kruhu 
čestných hrobů na Ústředním hřbitově v Brně.
  Převzato: ND

Pavel Haas
21. 6. 1899 se v Brně narodil Pavel Haas, skladatel, bratr 
Hugo Haase. Své hudební vlohy odhalil díky hře na klavír. 
Studoval na konzervatoři a nakonec na mistrovské škole, 
kde jej vedl slavný skladatel Leoš Janáček. Ve dvacátých 
letech patřil Pavel Haas k tzv. avantgardním umělcům. Vý-
razné pozornosti u veřejnosti se dočkala skladba s názvem 
Zesmutnělé scherzo, která byla původně komponována za 
Janáčkova dohledu.
 Jeho nadání bylo veliké. Na začátku prosince roku 1941 
byl Pavel Haas transportován stejně jako mnoho dalších 
Židů do Terezína. Je až s podivem, že i zde, v koncentrač-
ním táboře, našel sílu komponovat. Zachovala se sklad-
ba pro mužský sbor s názvem Nenaříkej!, jíž autor napsal 
v hebrejském jazyce, aby nikdo nepoznal její revoluční 
smysl. Dále se z koncentračního tábora zachovala sklad-
ba Studie, jíž hrál terezínský komorní orchestr. Poslední 
zachovanou skladbou z doby autorova věznění jsou Čty
ři písně na slova čínské poezie, v nichž jsou patrny sto-
py stesku a touhy po domově, současně však i vyjádření Leoš Janáček s manželkou Zdeňkou
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ra vize šťastného návratu. Toho se ale bohužel Pavel Haas  
nedočkal. Terezín byl sice těžkým koncentračním táborem, 
žel byl převezen do ještě horšího místa – osvětimi. Zde 
17. 10. 1944 zahynul v plynové komoře.

Rafael Jeroným Kubelík
29. 6. 1914 se narodil Rafael Jeroným Kubelík, dirigent 
a skladatel († 11. 8. 1996).
 Rafael Jeroným Kubelík byl významný český dirigent, 
již méně je znám též jako hudební skladatel a houslista. 
Proslul však především jako interpret děl českých a dal-
ších slovanských skladatelů (Dvořák, Janáček, Martinů, 
Musorgskij ad.). Byl též vyhlášeným odborníkem na sklad-
by gustava Mahlera či Bély Bartóka. V roce 1990 získal 
čestný doktorát Univerzity Karlovy v Praze, o rok pozdě-
ji Řád T. g. Masaryka. Rafael Kubelík byl synem vynikají-
cího houslového virtuóza světové pověsti Jana Kubelíka. 
otec mu poskytl základy hudebního vzdělání a směroval 
ho ke dráze houslisty. Rafael Kubelík absolvoval v letech 
1928-1933 pražskou konzervatoř, kde kromě houslové hry 
studoval též skladbu a dirigování. Jeho kariéra dirigenta 
měla velmi strmý vzestup, neboť již v roce 1934 řídil po-
prvé Českou filharmonii. Spolu s ní se postupně účastnil 
koncertních turné v Itálii a anglii. Po krátkém angažmá 
v brněnské opeře se stal v pouhých 25 letech jejím šéfem. 
Prodaná nevěsta v jeho interpretaci se setkala s mimořád-
ným přijetím ze strany publika i kritiky. V roce 1942, tedy již 
ve svých 28 letech, byl jmenován po legendárním Václavu 
Talichovi uměleckým ředitelem České filharmonie. V roce 
1946 s orchestrem zahajoval i uzavíral 1. ročník festiva-
lu Pražské jaro. Po únorovém komunistickém puči v létě  
roku emigroval.
 Postupně se vypracoval v jednu z největších dirigent-
ských osobností své doby. V letech 1950-1953 stál jako 
umělecký ředitel a dirigent v čele Chicagského symfonic-
kého orchestru. Trvale propagoval ve světě českou hud-
bu a díky obrovskému úspěchu jím provedené Janáčkovy 
Káti Kabanové byl v roce 1955 jmenován hudebním ředi-
telem Královské opery (Royal opera House) v Londýně, 
kde působil do roku 1958. Hudba českých a dalších slo-
vanských autorů se stala pravidelnou součástí repertoá ru 
opery. Po období častého hostování (Vídeňská či Izrael-
ská filharmonie) byl v letech 1961-1979 šéfdirigentem 
symfonického orchestru Bavorského rozhlasu v Mnicho-
vě, ze kterého vytvořil přední světové těleso. Současně 
byl v letech 1972-1974 dirigentem Metropolitní opery  
v New Yorku.
 Rafael Kubelík byl v emigraci trvale velmi angažován 
politicky a kulturně ve prospěch české společnosti i jed-
notlivců, pronásledovaných komunistickým režimem. Dů-
kazem je jeho velkorysý příspěvek na zbudování pamětní 
desky T. g. Masaryka ve Vídni. Kubelík žil posléze střídavě 
v USa a Švýcarsku. od svých sedmdesáti let byl již nato-
lik handicapován chronickým kloubním onemocněním, že 
musel dirigentskou činnost ukončit. Přes všechny problé-
my však po pádu komunistického režimu uvítal možnost 
zahájit po 42 letech v exilu roku 1990 festival Pražské jaro 
Smetanovou symfonickou básní Má vlast, čímž definitivně 
uzavřel svou dirigentskou dráhu. Zemřel 11. srpna 1996 
ve Švýcarsku. 18. září byl pohřben na vyšehradském Slaví-
ně v Praze vedle svého otce.

Vlastimil Hála
7. 7. 1924 se narodil Vlastimil Hála, trumpetista, aranžér, 
skladatel a hudební režisér († 29. 7. 1985). Vlastimil Hála 
do odchodu do penze pracoval jako hudební režisér Čes-
koslovenského rozhlasu Praha (1963-1984). Ve své době 
byl Hála členem vedení Svazu českých skladatelů (SČS). 
V SČS působil i jako vedoucí jazzové sekce. Jako hudeb-
ní skladatel pomáhal vytvořit charakteristickou podobu 
českého populární hudby. Už od roku 1954 často skládal 
hudbu k filmům, např. režiséra oldřicha Lipského Cirkus 
bude!, Hvězda jede na jih, Limonádový Joe aneb Koňská 
opera, Happy end, Zabil jsem Eisteina, pánové…, Čtyři 
vraždy stačí, drahoušku, dále Tři chlapi na cestách, Šest 
medvědů s Cibulkou, Cirkus v cirkuse, Jiřího Sequense 
Útěk ze stínu či Miloše Makovce Návštěva z oblak, Snad
ný život a Dva z onoho světa.
 od šedesátých let komponoval pro Jindřicha Puše – 
Přítel lhář, Josefa Pinkavu – Prázdniny s Minkou, Ladislava 
Rychmana – Starci na chmelu, Dáma na kolejích, Miloše 
Formana – Černý Petr, Petra Schulhoffa – Láska nebeská, 
Vladimíra Síse – Ledoví muži, Balada pro banditu, Blues 
pro EFB, Barrandovské nocturno, Františka Filipa – Hrdina 
má strach, Jindřicha Poláka – cyklus příběhů Pan Tau…, 
z nichž určené pro TV byly sestříhané do snímků Od zí
třka nečaruju a Poplach v oblacích, samostatný film Pan 
Tau, Zdeňka Podskalského – legendární Světáci a v sedm-
desátých letech nově i pro Karla Steklého – Svět otevřený 
náhodám a Lupič legenda.
 I v osmdesátých letech přibyl jeden nový režisér, pro 
kterého Vlastimil Hála psal filmovou hudbu – Štěpán Skal-
ský – Zakázaný výlet a Když rozvod, tak rozvod! Poslední 
prací byl již zmíněný Polákův Pan Tau (1988), který vy-
právěl poslední dobrodružství oblíbeného pána v buřince 
(hraný otto Šimánkem).
 Hála spolupracoval taktéž na hudebním aranžmá 
u dramatu Noční host (1961) otakara Vávry a jako autor 
hudby k použitým písním Zpívající film, Boty plné vody, 
Smrt na černo, Kalamita a Muka obraznosti. Komponoval 
i pro televizní inscenace – Klíč, Ticho! Ticho! Ticho!, Starý 
Burgunďan, Hrozné děti a pro televizi natočený pozdější 
druhý cyklus Pan Tau.
 Svými odbornými články přispíval do odborného tisku 
a nakonec vydal publikaci Základy aranžování moderní 
populární hudby (1980). Za film Starci na chmelu (1964) 
Hála získal s Jiřím Bažantem a Jiřím Maláskem zvlášt-
ní uznání za funkční využití písní ve filmu (1965) a Hála 
s Rychlíkem za parodii Limonádový Joe aneb Koňská 
opera (1964) cenu v kategorii hudebního filmu za hud-
bu (1965) ve II. soutěži o hudební dílo vytvořené pro film 
v roce 1964, za Dámu na kolejích (1966) všichni tři čest-
né uznání (1967) v téže soutěži ( již IV. v pořadí za rok 
1966). Krátce před smrtí byl Hála jmenován zasloužilým  
umělcem (1984).

Vítězslav Novák
Skladatel Vítězslav Novák (5. 12. 1870, Kamenice nad 
Li pou – 18. 7. 1949, Skuteč) pocházel z rodiny, která se 
věnovala hudbě. Jeho otec byl lékař, zpíval ve sboru v Po-
čátkách, matka hrála na klavír. Po otcově smrti se rodina 
přestěhovala do Jindřichova Hradce, kde vystudoval gym-
názium. Novák tady poprvé vystupoval na veřejnosti jako 
klavírista a skládal první písně a drobné skladby pro klavír. 
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V roce 1889 začal studovat na univerzitě v Praze (studia 
práva) a současně na konzervatoři, kterou absolvoval roku 
1893 orchestrální ouverturou Korzár (1892) jako jeden 
z prvních žáků antonína Dvořáka. Klavír zde studoval u Jo-
sefa Jiránka. Johannes Brahms představil jeho díla berlín-
skému vydavateli Simrockovi, a tak byl Novák alespoň na 
čas finančně zajištěn. o prázdninách roku 1896 poznal 
při návštěvě Moravy, Slovácka, Lašska, Valašska a později 
i Slovenska lidový folklór v jeho domácím prostředí a to se 
stalo východiskem k jeho tvorbě v dalších letech. Důkladně 
studoval české a moravské sbírky lidových písní (Erben, 
Sušil, Bartoš) a pátral po základech národního hudební-
ho projevu. Navázal na moravskou melodičnost i modální 
cítění a včleňoval do své tvorby ozvuky erotiky a přírody, 
jimiž se přibližuje impresionismu.
 Ve věku čtyřiceti let se oženil se svou žačkou Marií 
Práškovou, která mu poskytla dokonalé rodinné zázemí. 
Jejich syn Jaroslav Novák se stal malířem. V prvním dese-
tiletí 20. století se Novák stal vůdčím představitelem české 
hudby a svůj vliv zaměřil i na mladou generaci. Vyučoval 
pozdější významné české a slovenské hudební skladatele 
na pražské konzervatoři v mistrovské třídě (1909-1919) 
i na mistrovské škole (1919-1939) a později i soukromě. 
Mezi jeho žáky patřil Ladislav Vycpálek, Jaroslav Křička, 
Jaroslav Novotný, Boleslav Vomáčka, Václav Štěpán, bra-
tři Jeremiášové, K. B. Jirák, alois Hába nebo Ilja Hurník. 
Byl třikrát zvolen rektorem konzervatoře, dostalo se mu 
nejvyšších oficiálních uznání, byl předsedou hudebního 
odboru České akademie věd a umění.

Josef Suk
8. 8. 1929 se narodil houslista Josef Suk († 7. 7. 2011).Prav-
nuk antonína Dvořáka a vnuk skladatele Josefa Suka patřil 
k nejvýznamnějším českým houslistům. Housle považoval 
Suk za jeden z nejkrásnějších hudebních nástrojů. „Doká-
žou radostně zpívat i plakat, jejich konstrukce se po staletí 
nezměnila, je to přímo zázrak,“ řekl před třemi lety v roz-
hovoru s ČTK. Jako žák Pražské konzervatoře cvičíval na 
housle až deset hodin denně. Jeho doménou byla klasic-
ká a romantická hudba (Mozart, Dvořák, Čajkovskij, Suk), 
hrál ale i méně frekventované autory, třeba Bélu Bartóka 
či albana Berga.
 Josef Suk byl už v dětských letech v houslové hře žákem 
Jaroslava Kociana. V letech 1946-1951 studoval houslovou 
hru na pražské konzervatoři, v období 1951-1953 na aMU 
a byl krátce primáriem Pražského kvarteta (1950-1952). 
Po absolutoriu působil v letech 1953-1955 jako zástupce 
koncertního mistra činoherního orchestru Národního di-
vadla, poté jako sólový a komorní hráč. V roce 1952 založil 
Sukovo trio (původně spolu s klavíristou Jiřím Hubičkou 
a violoncellistou Sašou Večtomovem, později s Janem Pa-
nenkou a Josefem Chuchrem), v letech 1961-1990 byl só-
listou České filharmonie.
 Jeho dráha sólisty začala v roce 1954 po slavném kon-
certě v pražském Rudolfinu. Sukův mezinárodní ohlas rostl 
od roku 1959, kdy na uměleckém turné s Českou filharmo-
nií koncertoval na třech kontinentech. Roku 1964 debuto-
val v anglii a také v USa. od té doby vystupoval s předními 
světovými orchestry. od ledna 1992 do prosince 2000 byl 
uměleckým vedoucím a dirigentem Sukova komorního or-
chestru. V průběhu své dráhy natočil pro domácí i zahra-
niční gramofonové firmy snímky, které získaly řadu cen, 

například šestkrát pařížskou cenu grand Prix du Disque 
académie Charles Cros, Edisonovu cenu v Nizozemsku, 
cenu Mozartovy společnosti ve Vídni a další. Je držitelem 
Zlaté desky Columbie z roku 1978, Zlaté desky Supra-
phonu a v roce 1999 získal platinovou desku Supraphonu  
za 1 112 000 prodaných nosičů.

Bohuslav Martinů
28. 8. 1959 zemřel Bohuslav Martinů, hudební skladatel 
(* 8. 12. 1890, Polička). Byl světově proslulým českým hu-
debním skladatelem moderny 20. století. Jeho umělecký 
vývoj prošel od impresionismu přes neoklasicismus, expre-
sionismus a inspiraci jazzem až k ryze vlastnímu kompo-
zičnímu stylu.
 Už jako malý chlapec projevil hudební nadání. V šest-
nácti letech mu radní v Poličce poskytli stipendium a poslali 
ho na studia na pražskou konzervatoř. Z konzervatoře byl 
však vyloučen a v roce 1912 složil na druhý pokus zkoušku 
ze hry na housle. od roku 1915 hrál druhé housle, v letech 
1920-1923 byl stálým členem České filharmonie. Přitom 
se neustále zdokonaloval ve hře a věnoval se skladbě. Byl 
ovlivněn dílem antonína Dvořáka, Richarda Strausse a De-
bussyho. V roce 1922 se stal žákem Josefa Suka, v roce 
1923 však získal stipendium na studia v Paříži. V roce 1931 
se Bohuslav Martinů oženil. V roce 1940 odešel do ame-
riky, kde v letech 1942-1946 vyučoval na Berkshire Music 
School, v letech 1948-1951 učil na univerzitě v Princetonu.
 Ve svém díle byl Bohuslav Martinů ze začátku inspiro-
ván impresionismem. Jeho první skladbou jsou Tři jezdci 
na motivy Vrchlického balady. Známějším raným dílem je 
klavírní cyklus Loutky. Během pobytu ve Francii ho ovlivnil 
jazz, jehož prvky jsou v Jazzové suitě a v opeře Tři přá
ní. Psal rovněž balety, z nichž nejznámější jsou Špalíček 
a Istar na motivy Zeyerova Gilgameše. Z jeho kantát je 
pak třeba zmínit Gilgameše, Otvírání studánek a Polní 
mši. Mezi jeho orchestrální skladby patří Památník Lidi
cím, oslavu konce války zachycuje Čtvrtá symfonie. Ze 
symfonií byla nejúspěšnější Šestá symfonie. Z oper je 
pak známá hlavně Julietta aneb Snář a Řecké pašije. Jeho 
tvorba dosáhla asi 300 skladeb, většina z nich byla vydá-
na ve světových nakladatelstvích a hrána po celém světě. 
V roce 1953 se vrátil do Evropy, žil v Nice a v Římě. Ke kon-
ci života žil ve Švýcarsku v Schonenbergu u svého přítele  
Paula Sachera.
 Bohuslav Martinů zemřel 28. 8. 1959 v Liestalu u Basi-
leje ve Švýcarsku a byl pohřben v Poličce.

http://www.quido.cz/osobnosti/martinu.htm

Emil František Burian
9. 8. 1959 zemřel Emil František Burian, český básník, pub-
licista, zpěvák, herec, hudebník, hudební skladatel, drama-
turg, dramatik a význačný režisér (* 11. 6. 1904). Narodil 
se v Plzni, kde byl jeho otec pěvec. Dostal se v Praze na 
konzervatoř, do její mistrovské školy. E. F. Burian byl čle-
nem levicově orientované literární skupiny Devětsilu. V le-
tech 1926-1927 spolupracoval s osvobozeným divadlem, 
odkud po rozepřích s Jindřichem Honzlem spolu s Jiřím 
Frejkou odešli a založili si vlastní divadlo Da-Da. Poté 
spolupracoval se scénou Moderní studio. V roce 1923 ve 
svých devatenácti letech vstoupil z přesvědčení do KSČ, 
což ovlivnilo jeho další činnost. Roku 1927 založil hudebně 
recitační soubor Voiceband.
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ra  V sezóně 1930/1931 jej angažoval ředitel antonín 
Drašar jako režiséra do divadla v olomouci, kde Burian 
využíval i svého voicebandu a sám se také uplatnil jako jaz-
zový zpěvák. Ve druhé polovině roku 1931 se vrátil Burian 
krátce do Brna do Zemského divadla. Koncem roku 1933 
založil divadlo D 34, kde uskutečňoval svůj program poli-
ticky vyhraněného levicového divadla – každý rok název 
divadla posouval o jedno číslo (v roce 1935 se tedy jmeno-
valo D 35 a tak dále až do D 41). V předválečných letech 
mimo jiné ve svém divadle zorganizoval protestní petici 
proti uvěznění slavného ruského režiséra Mejercholda, 
jenž byl později Stalinem zavražděn. Pro řadu komunis-
tických funkcionářů byl proto, ač byl přesvědčeným stou-
pencem jejich hnutí, nepohodlným a nevypočitatelným  
členem.
 V roce 1941 byl zatčen a celý zbytek druhé světové 
války prožil v koncentračních táborech. Nejprve byl v Te-
rezíně, poté v Dachau a nakonec v Neuengamme, zde pra-
coval v továrně s válečnou výrobou, ve volném čase se, 
podle svých vzpomínek, podílel na organizaci ilegálních 
kulturních pořadů pro vězně. 3. května 1945 se mu za dra-
matických okolností podařilo zachránit se z lodi Cap arco-
na po sporném útoku britského královského letectva RaF. 
Po válce založil ještě divadlo D 46 a D 47, kromě těchto 
divadel řídil ještě tři brněnské scény a karlínskou operetu, 
které byly sdruženy do tzv. Družstva divadla práce.
 Ve volbách roku 1948 byl zvolen do Národního shro-
máždění za KSČ ve volebním kraji Kladno. Zasedal zde do 
konce funkčního období, tedy do roku 1954. Roku 1951 
poté, co hrozil bezprostřední zánik jeho divadla, převedl 
své D 51 do svazku Československé armády a to se pak sta-
lo armádním uměleckým divadlem. V roce 1955 z armády 
odešel a toto divadlo přejmenoval opět na D 34.
 V roce 1954 byl jmenován národním umělcem. V roce 
1958 navštívil SSSR a pod vlivem Chruščovovy kritiky Sta-
lina a jeho praktik vystoupil ve Španělském sále Pražského 
hradu se zásadním sebekritickým projevem. Zemřel krátce 
poté za dosud nevyjasněných okolností ve státním sanato-
riu na selhání jater.
 Byl několikrát ženatý – s první ženou Ludmilou Matě-
jovskou (* 1902), absolventkou mistrovské školy pražské 
konzervatoře, se oženil v roce 1927 a rozvedl v roce 1931. 
V roce 1934 se oženil s Marií Šubrtovou (* 1906), se kte-
rou se seznámil v Brně, kde studovala na Filozofické fakul-
tě Masarykovy univerzity. Jeho poslední manželkou byla 
Zuzana Kočová.

Milan Chladil
28. 6. 1984 zemřel Milan Chladil, zpěvák lyrického bary-
tonu (* 8. 2. 1931). Chladil studoval zpěv na konzervatoři 
nejprve v Brně, od roku 1954 až do roku 1957 na konzer-
vatoři v Praze. Po ukončení studia bral soukromé hodiny 
u K. Karenina. Již v roce 1949 začal v Brně zpívat s orches-
trem Erika Knirsche, kde vytrval až do roku 1954, poté 
krátce vystupoval s orchestrem Zdeňka Bartáka a Karla 
Hály. V roce 1956 přešel do orchestru Karla Vlacha, kde 
působil jakožto hlavní sólista spolu se svojí partnerkou 
a kolegyní zpěvačkou Yvettou Simonovou až do své smrti 
v roce 1984. Výsledkem této dlouhodobé spolupráce je 
asi 350 nahrávek různých písní, mnoho nahrávek pro Čes-
koslovenský rozhlas a televizi. Kromě svého mateřského 
orchestru Karla Vlacha příležitostně vystupovali i s různý-

mi dalšími tanečními orchestry, např. s Tanečním orches-
trem Československého rozhlasu (ToČR), orchestrem 
Československé televize, orchestrem Václava Hybše. Kro-
mě toho také vystupoval s vlastní kapelou. Své uplatnění 
našel i jako muzikálový a operetní pěvec zejména v Hu-
debním divadle v Karlíně, např. v muzikálu My Fair Lady 
a Na tý louce zelený. V roce 1964 získal 2. místo v anketě 
Zlatý slavík.

Jan Panenka
12. 7. 1999 zemřel Jan Panenka, významný český klavíris-
ta druhé poloviny 20. století, pedagog a dirigent (* 8. 7. 
1922). Koncertovat začal již během druhé světové války, 
kdy jej ještě jako studenta uvedl v roce 1944 na pódium 
pražské Lucerny profesor pražské konzervatoře František 
Maxián st. od té doby působil jako sólista, komorní hráč 
a klavírní pedagog více než padesát let. Kromě bohaté 
koncertní činnosti zanechal za sebou rozsáhlý odkaz gra-
mofonových nahrávek, z nichž některé získaly tuzemská 
i mezinárodní ocenění (dvakrát cena grand Prix du Disque 
v Paříži, třikrát cena Supraphonu a ocenění od Nippon  
Columbia v Japonsku).

Rudolf Firkušný
19. 7. 1994 zemřel klavírní virtuóz Rudolf Firkušný (* 11. 2. 
1912). Čestný doktor filozofie Univerzity Karlovy Rudolf 
Firkušný se narodil v Napajedlích jako nejmladší ze tří dětí 
místního notáře. Jeho neobyčejná náklonnost k hudbě, 
vynikající hudební sluch a paměť zaujaly Leoše Janáčka, 
který ho podrobil důkladné zkoušce a rozhodl o jeho dal-
ším hudebním školení, nad nímž si vzal osobní dohled. 
Sám ho učil hudební teorii a základům kompozice, pro-
fesorka Růžena Kurzová na brněnské konzervatoři a poz-
ději její manžel prof. Vilém Kurz na pražské mistrovské 
škole se postarali o jeho pianistický rozvoj. Přes nespor-
né úspěchy na domácích i zahraničních pódiích, kte-
ré zahájil ve věku osmi let veřejným koncertem v Praze, 
Rudolf Firkušný systematicky pracoval na svém pianistic-
kém zdokonalování a na celkovém hudebním vzdělávání 
i po ukončení konzervatorních studií. Ve třicátých letech 
absolvoval v Itálii letní kurz u vynikajícího klavírního pe-
dagoga arthura Schnabela, ve studiu kompozice pokra-
čoval po Janáčkově smrti ve třídách Rudolfa Karla a Josefa  
Suka v Praze.
 Konec dvacátých let a léta třicátá přinesla Rudolfu Fir-
kušnému řadu zahraničních koncertních cest do Vídně, 
Německa, Itálie, Francie a anglie, v roce 1938 stanul po-
prvé na americké půdě. Kritiky z té doby se shodují v kon-
statování, že mladý český pianista dorostl ve svých dvaceti 
letech světového formátu. až do počátku nacistické oku-
pace se Firkušný mezi zahraničními zájezdy stále vracel 
domů – do Brna, kde měl rodinné zázemí a věrné přátele, 
pro něž si vždy našel čas, aby jim v Besedním domě zahrál. 
aniž by tušil, že je to téměř natrvalo, odjel z Brna v květnu 
1939 do Paříže, kde se připojil ke skupině českých uměl-
ců, k nimž patřil i Bohuslav Martinů a nadějná brněnská 
skladatelka Vítězslava Kaprálová. Celý následující rok 1940 
se Firkušný snažil svým nejvlastnějším prostředkem, tj. 
hudbou českých mistrů Smetany, Dvořáka, Janáčka, Suka 
i současných skladatelů – Martinů, Kaprálové a Bořkovce – 
burcovat vědomí západoevropské veřejnosti ve prospěch 
přepadeného Československa.
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Ve věku 86 let zemřela 
operní sólistka Alena Míková
V sobotu 26. dubna zemřela ve věku šestaosmdesáti let 
emeritní sólistka opery Národního divadla v Praze alena 
Míková. Byla držitelkou Ceny Thálie za celoživotní mistrov-
ství. Sólistkou Národního divadla byla přes tři desítky let, 
od roku 1957 do roku 1988, a pohostinsky vystupovala po 
celé Evropě. Zpěv studovala alena Míková soukromě u au-
gusty Fassatiové poté, co v roce 1947 absolvovala reál né 
gymnázium v Praze. Seznam postav, které Míková za svůj 
život na tuzemských i zahraničních jevištích ztvárnila, je 
velmi rozsáhlý. Patří mezi ně například titulní role v Libu
ši Bedřicha Smetany, Turandot giacoma Pucciniho nebo 
aida giuseppe Verdiho.

Zemřela Iveta Bartošová
29. dubna v dopoledních hodinách dobrovolně ukončila 
svůj život populární česká zpěvačka Iveta Bartošová. Iveta 
Bartošová v posledních sedmi letech plnila stránky přede-
vším bulvárních médií zejména skandály ze svého soukro-
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mého života. Svoji kariéru začínala v roce 1983 po boku 
mladého zpěváka Petra Sepéšiho. Ten zemřel o dva roky 
později při nešťastné nehodě na železničním přejezdu. 
Po čase se Bartošová objevila po boku hudebníka Ladi-
slava Štaidla, s nímž se spojila pracovně i soukromě. Díky 
němu se dostala do popředí zájmu a nastalo několik velmi 
úspěšných let v její kariéře. V roce 1996 se jí a Ladislavu 
Štaidlovi narodil syn artur a zpěvačka dál úspěšně vystu-
povala a hrála i v několika muzikálech. Její další umělecký 
vývoj a osobní život byly však poznamenány tím, že často 
měnila partnery, jejichž výběr se nakonec vždy ukázal být 
velmi problematický. opakující se deprese čím dál častěji 
řešila alkoholem a prášky na uklidnění. Dvakrát se pokusila 
o sebevraždu, ale pokaždé se ji podařilo zachránit. Posled-
ním partnerem a manželem Ivety Bartošové se stal Josef 
Rychtář, který se zároveň stal i jejím manažerem a údajným 
ochráncem a pečovatelem. Podle svých přátel a lidí z jejího 
blízkého okolí nebyla ale zpěvačka v poslední době v dob-
rém psychickém stavu a i její fyzický vzhled tomu odpovídal. 
V den narozenin svého manžela ukončila Iveta Bartošo-
vá svůj život pod koly vlaku v pražské Uhříněvsi, kde žila.
  (mk)

 Ve čtyřicátých letech si musel tvrdě vybojovat posta-
vení koncertního pianisty ve Spojených státech. obstál 
v nesmírně silné konkurenci evropských emigrantů i domá-
cích amerických umělců. Zvítězil nejen svým pianistickým 
uměním, v němž brilance, elegance a stylová interpretace 
širokého repertoáru počínajícího Bachem až po tehdejší 
americké současníky Coplanda a Barbera, byly nejčastěji 
zmiňovanými přednostmi jeho hry, ale zejména nevšední 
citovou hloubkou a českým repertoárem. Stejně jako na 
svém prvním závažném vystoupení v Chicagu u příležitosti 
100. výročí Dvořákova narození znovu objevil američanům 
zapomenutý Dvořákův klavírní koncert, tak později uváděl 
na obou amerických kontinentech, v austrálii a v asijských 
kulturních centrech premiérově klavírní skladby Smetano-
vy, Sukovy, Janáčkovy a díla Bohuslava Martinů, s nímž ho 

po léta pojilo vřelé přátelství. Na jeho koncerty chodili po-
sluchači, včetně kolegů klavíristů, za poznáním neznámých 
děl českých mistrů, která se pod jeho rukama rozeznívala 
v plné kráse a závažnosti uměleckého sdělení.
 Snad největším paradoxem je, že největší český pianista 
byl americkým občanem. Rudolf Firkušný si dobrovolně 
zvolil těžký úděl emigranta, aby mohl svobodně šířit slá-
vu české hudby po všech kontinentech. Více než čtyřicet 
let odmítal s krajním sebezapřením vystoupit na koncert-
ní pódium rodné země, která svým obyvatelům nepřizná-
vala základní práva svobodného člověka. od totalitního 
režimu se nekompromisně distancoval a vrátil se až po  
jeho pádu.
http://www.jamu.cz/o-nas/historie-jamu/doktori/firkus-
ny.html

Iveta Bartošová s Petrem Sepéšim v roce 1985 Ladislav Štaidl, Jiří Pomeje a Iveta Bartošová, 1993
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pro Karla Schwarzenberga
Český politik a bývalý ministr zahraničních věcí Karel 
Schwarzenberg v květnu obdržel nejvyšší polské vyzna-
menání udělované cizím státním příslušníkům za přínos 
k mezinárodním vztahům a k polské spolupráci v mezi-
národním kontextu – velkokříž řádu za zásluhy Polské re-
publiky. Polský ministr zahraničí R. Sikorski při předávání 
zdůraznil nejenom Schwarzenbergovy zásluhy o rozvoj 
česko-polských styků v době, kdy byl předseda ToP09 šé-
fem resortu zahraničí, ale i jeho roli při boji o lidská práva 
a při pomoci českým emigrantům a disidentům před ro-
kem 1989, kdy K. Schwarzenberg žil v Rakousku.
 Pozdější blízký spolupracovník prezidenta Václava Hav-
la přitom měl podobný význam pro českou komunitu za 
hranicemi jako v 19. století někteří představitelé vysoké 
polské aristokracie žijící především ve Francii pro udržo-
vání myšlenky na obnovu samostatného polského státu. 
Česko-polské vztahy ve 20. století, po obnovení Polska 
a vzniku Československa, zatěžovala mnoho let řada pro-
blémů. Trvalým jablkem sváru se stalo zejména Těšínsko 
a obecně otázka hranic mezi oběma státy, četné rozmíšky 
vznikaly i na základě rozdílů v religiozitě obyvatel těchto 
států a později se projevovala i skutečnost, že Češi dlou-
hou dobu zachovávali značné sympatie k Rusku na rozdíl 
od Poláků, kteří východní velmoc vždy vnímali jako vel-
ké nebezpečí. Mezi oběma národy se rozšířilo množství 
nejrůznějších předsudků, které se jen obtížně a pomalu 
překonávají. I když Polsko i Československo patřily spo-
lečně do sovětském bloku, o nějakém upřímném a sr-
dečném přátelství se jen těžko dalo hovořit. Po rozpadu 
sovětského impéria v Evropě zase docházelo a dodnes do-
chází k četným sporům v ekonomické oblasti. Polsko patří 
mezi největší vývozce potravin do České republiky a tím 
samozřejmě konkuruje českým zemědělcům a výrobcům 
potravin. Proto propukají různé konflikty a aféry, týkající 
se kvality polských produktů. I díky Karlu Schwarzenber-
govi však jednotlivé kauzy nepřerostly v nějakou trvalou 
obchodní válku, i když mediální přestřelky působily občas 
hodně divoce.
 Dobré vzájemné kontakty v současnosti vyplývají ne-
jenom z překonání starých historických rozporů a společ-
ných postojů k mnoha otázkám mezinárodních vztahů, ale 
také intenzivních kulturních kontaktů. Ty mají samozřejmě 
dlouhodobou tradici, ale v současné době nemizí, ale na-
opak se v mnoha oblastech spíše prohlubují. Bez význa-
mu ovšem nebyla v době předchozího českého kabinetu 
tvořeného pravostředovou koalicí ani skutečnost, že po-
litická orientace občanské platformy premiéra Donalda 
Tuska je v mnohém podobná tendencím ToP09 vedené 
Karlem Schwarzenbergem. V souvislosti se složením sou-
časného českého kabinetu lze očekávat určité narůstání 
třecích ploch. Souvisí to především s pozicí hnutí aNo 
miliardáře andreje Babiše, jehož šéf je zároveň silně anga-
žován podnikatelsky v oblastech, kde se musí polské kon-
kurence výrazně obávat. Na druhé straně však tyto otázky 
v současnosti „válcují“ události na Ukrajině, kde naopak 
jednoznačně obě země musí táhnout za společný provaz. 
Samozřejmě je Polsko vzhledem k svému vztahu k Ukraji-
ně podstatně aktivnější, nicméně jeho postoje se od těch 
českých nijak výrazně neliší. V klidnějších časech se však 

mohou zase množit drobné obchodní spory. Na druhou 
stranu však nynější ministr zahraničních věcí, so ciální de-
mokrat Lubomír Zaorálek, který pochází ze severní Mora-
vy, bude jistě schopen zabránit přerůstání konkurenčních 
sporů do vleklých mezistátních konfliktů a naváže tak 
úspěšně na K. Schwarzenberga přesto, že ho s polskými 
vládními představiteli neváže společné politické ani nábo-
ženské přesvědčení.
  (MaFr)

Kauza Gripeny odložena
Jen nedávno vláda Bohumila Sobotky schválila další pro-
nájem stíhaček JaS-39 gripen pro českou armádu až do 
roku 2027 s dvouletou opcí. Stávající smlouva přitom vypr-
ší v příštím roce. a zhruba ve stejnou dobu pražské vrchní 
státní zastupitelství oznámilo, že se zhruba po čtyřech le-
tech odhodlalo definitivně odložit případ údajné korupce 
při jejich pořizování, s odůvodněním, že nebyly zjištěny 
skutečnosti opravňující k zahájení trestního stíhání kon-
krétní osoby.
 Počátky celé kauzy spadají do devadesátých let, kdy 
o různé problematické veřejné soutěže a nákupy nebyla 
nouze. V této době působil v České republice jako porad-
ce britsko-švédského konsorcia BaE Systems nabízejícího 
stíhačky gripen rakouský obchodník alfons Mens dorff-
Pouilly, který se prý pokoušel ovlivnit jednotlivé členy 
vlády ve prospěch nákupu těchto strojů. BaE Systems na-
konec zůstala jako jediný uchazeč v tendru o nákup stí-
haček pro českou armádu, když ostatní zájemci z různých 
důvodů postupně odstoupili. Smlouvu o nákupu gripe-
nů nakonec schválila sociálnědemokratická vláda Miloše 
Zemana v dubnu 2002. Tehdy ovšem rozhodnutí počíta-
lo s nákupem stíhaček za více než 60 miliard korun. Pak 
ovšem došlo ke změně vládního kabinetu a především ke 
katastrofálním povodním. Pod jejich vlivem koaliční vláda 
dalšího sociálního demokrata Vladimíra Špidly rozhodla, 
že vzhledem k tehdejší ekonomické situaci nebude možno 
stíhačky kupovat. Místo toho bylo po zvažování různých 
možných náhradních variant rozhodnuto v dubnu 2003, 
že si Česká republika letadla gripen pouze pronajme, a to 
na dobu deseti let za asi 20 miliard korun. Smlouva byla 
podepsána v roce 2004 a stroje do České republiky dora-
zily v následujícím roce. Podle nynější dohody, která začne 
platit od příštího roku, bude Česká republika za stroje, kte-
ré si piloti pochvalují a které se všestranně osvědčily, ročně 
platit pronájem ve výši asi 1,7 miliardy korun.
 Stejně jako jiné velké nákupy v resortu ministerstva 
obrany, i kontrakt na gripeny byl od počátku zdrojem 
různých pochybností a spekulací. První vyšetřování pro-
běhlo již v roce 2002, v prosinci téhož roku ho však policie 
uzavřela s konstatováním, že se sice trestný čin stal, ale 
nelze nalézt konkrétního viníka. Kauza byla znovu otevře-
na v únoru 2007, tentokrát ji však policisté po skoro třech 
letech uzavřeli s tím, že podezření ze spáchání trestného 
činu se nepotvrdilo. Pomyslné třetí kolo vypuklo v květnu 
2010 na základě prověrky nejvyššího státního zastupitel-
ství. I tentokrát však česká policie konstatovala, že se trest-
ný čin nestal. Nicméně vrchní státní zastupitelství usnesení 
policie o odložení případu zrušilo. Nyní však vydalo vlastní, 
velmi podobné rozhodnutí. Zdá se tak velmi pravděpo-
dobné, že celá kauze bude definitivně odložena ad acta. 
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Přitom otázku korupce při obchodech s gripeny již v mi-
nulosti řešila i policie ve Švédsku, USa nebo v Rakousku. 
Podezření, že při kontraktech na nákup švédských nad-
zvukových stíhaček v České republice, Rumunsku, Tanzanii 
a Jihoafrické republice došlo ke korupci, vyjádřil i britský 
Úřad pro vyšetřování závažných podvodů. Jenže vše zů-
stalo ve fázi spekulací a jednoznačný důkaz se nikomu 
předložit nepodařilo. ale tak to už v podobných případech 
zkrátka občas bývá.
  (MaFr)

Cizinci budou místo zelené karty  
dostávat zaměstnaneckou
Cizinci, kteří do Česka přijedou legálně za prací, budou 
místo takzvané zelené karty dostávat novou zaměstna-
neckou. Nebudou tak muset zvlášť žádat o povolení k po-
bytu. Novelu cizineckého zákona, kterou vyžadovala EU, 
podepsal prezident Miloš Zeman. Novela zavádí podmín-
ky, za kterých může cizinec zaměstnaneckou kartu získat 
a případně pobírat nějakou sociální podporu. Týkat se to 
bude i jeho rodinných příslušníků. Získají nárok na ně-
které sociální dávky včetně přídavků na děti, porodného 
nebo pohřebného. Zeman podepsal celkem šest zákonů, 
např. novelu zákona o válečných veteránech. Ta prodlužu-
je z jednoho na tři měsíce dobu, kterou musí voják strávit 
v oblasti válečného konfliktu, aby měl nárok na postavení 
válečného veterána. Norma taky uvádí, že nárok na posta-
vení veterána budou mít kromě vojáků a policistů civilní 
účastníci zahraničních vojenských misí. Prezident pode-
psal i novelu zákona o dobrovolnictví. Doba akreditace pro 
neziskové organizace se podle ní prodlouží ze tří na čtyři 
roky. Bez této úpravy by nynější i nové neziskové organiza-
ce měly problém s akreditací a čerpáním dotací.

Visegrádská čtyřka musí podle Sobotky 
posílit obrannou spolupráci
Země visegrádské čtyřky by měly posílit spolupráci v ob-
ran né politice. Český premiér Bohuslav Sobotka to řekl 
na bratislavské bezpečnostní konferenci globsec. Polský 
premiér Donald Tusk se mj. vyjádřil pro větší přítomnost 
jednotek NaTo ve státech na východní hranici aliance. Za 
pilíř bezpečnosti středoevropského regionu Sobotka pova-
žuje Severoatlantickou alianci. Některé státy se však podle 
něj v minulosti soustředily spíše na zahraniční mise a nevě-
novaly dostatečnou pozornost zajištění teritoriální obrany. 
Výdaje na obranu klesaly také v Česku, připustil Sobotka. 
Dění na Ukrajině přitom dokazuje, že bezpečnostní situace 
v Evropě se může rychle měnit, doplnil. Státy V4 by měly 
podle dosavadních záměrů do roku 2016 vytvořit společné 
vojenské uskupení o síle 3 000 až 4 000 vojáků.
 Česká republika by měla připravit konkrétnější plá-
ny vstupu země do eurozóny, řekl dále Zaorálek. Přiznal 
ovšem, že stávající koalice není s to se dohodnout na 
konkrétním datu přijetí jednotné evropské měny. „Jsem 
přesvědčen, že v průběhu několika let budeme schopni 
předložit konkrétní datum (převzetí eura),“ řekl Zaorálek 
v diskusi věnované Evropské unii. Ministr připomněl, že 
podle koaliční smlouvy budou ČSSD, aNo a KDU-ČSL 
připravovat Českou republiku na vstup do eurozóny a že 
to podle něj bude odhadem otázka pěti až šesti let. Zdů-

raznil, že podmínkou vstupu do Evropské měnové unie je 
i shoda na tomto kroku v samotné ČR. V nedávném prů-
zkumu Centra pro výzkum veřejného mínění se proti přijetí 
eura vyslovily zhruba tři čtvrtiny Čechů.

Zeman: O legitimitě referend  
na východě Ukrajiny „nelze hovořit“
o legitimitě referend v Doněcké a Luhanské oblasti na 
východě Ukrajiny „nelze hovořit“, míní prezident Miloš 
Zeman. Jsou ale podle něj určitým vyjádřením nálad rus-
kojazyčného obyvatelstva. Sdělil to prezidentův mluvčí Jiří 
ovčáček.
 České ministerstvo zahraničí neuznává výsledky refe-
rend o nezávislosti v Doněcké a Luhanské oblasti na ji-
hovýchodě Ukrajiny. Hlasování podle úřadu odporuje 
mezinárodnímu právu, ústavě i demokracii. Ministerstvo 
to uvedlo v prohlášení spolu s výzvou k obnovení ústavnos-
ti a pořádku na jihovýchodě země. Hlasování jsou podle 
Černínského paláce jenom další kroky v řízené destabiliza-
ci Ukrajiny a nepřípustné pokusy o další podrývání suve-
renity a územní celistvosti země. Zaorálek upřednostňuje 
zahájení diplomatických jednání za účasti zástupců oblastí, 
které se chtějí od Ukrajiny odtrhnout.

Barack Obama: Větší státy nemohou 
vyhrožovat malým, nemohou si  
vynucovat jejich území
americký prezident Barack obama ve svém projevu před 
Královským zámkem ve Varšavě potvrdil spojenecké zá-
vazky USa k zemím postkomunistické Evropy – jmenovitě 
zmínil členské státy NaTo, které sousedí s Ruskem. V re-
akci na ukrajinskou krizi a anexi Krymu je ubezpečil, že 
Spojené státy budou hájit jejich územní integritu. Moskvu 
varoval před dalšími provokacemi; velké státy prý nemo-
hou vyhrožovat malým.
 obama tak svým projevem reagoval na bezpečnostní 
krizi v Evropě, kterou vyvolala revoluce na Ukrajině a ná-
sledná ruská anexe Krymu. „Dny impérií a zón vlivu jsou 
za námi,“ konstatoval. „Větší státy nemohou vyhrožovat 
malým, nemohou si vynucovat jejich území namířenými 
zbraněmi a nikdy nemůže jedna čára perem legitimizovat 
krádež území. Nikdy nemůžeme přijmout ruskou okupaci 
Krymu nebo porušování ukrajinské svrchovanosti.“
 obama žádá Kongres, aby schválil podporu v hodno-
tě jedné miliardy dolarů, čili zhruba 20 miliard korun. od 
navýšení prostředků si podle vlastních slov slibuje nejen 
větší bezpečnost pro členské státy NaTo, ale i podporu 
Ukrajině, Moldavsku a gruzii.
 obama spolu s představiteli čtyřiceti evropských stá-
tů – včetně prezidenta Miloše Zemana – se účastnil oslav 
pětadvacátého výročí prvních, částečně svobodných vo-
leb. Tečkou za varšavskými oslavami je odhalení památníku 
svobody slova před někdejším sídlem polské komunistické 
cenzury.

G8 končí – zbylá sedmička Rusko odmítla
V Belgii se uskutečnila schůzka nejvyspělejších zemí svě-
ta g7 – poprvé od vyloučení Ruska z g8. Kvůli nasazení 
ruské armády na Ukrajině ukončilo sedm nejvyspělejších 
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sdružovala doposud Kanadu, Francii, Německo, Itálii, Ja-
ponsko, Británii, Spojené státy a Rusko.

Oslava 70. výročí vylodění  
západních spojenců v Normandii
Nejvyšší představitelé Spojených států, Ruska, Británie, 
Francie, Německa, Česka, Slovenska, Itálie a desítek dal-
ších zemí si na severozápadním pobřeží Francie připomně-
li 70. výročí vylodění spojeneckých vojsk v Normandii za 
druhé světové války. Schůzka vrcholných politiků se konala 
na pozadí ukrajinské krize a je prvním setkáním západních 
představitelů s ruským prezidentem Vladimirem Putinem 
od březnové ruské anexe ukrajinského poloostrova Krym.

Prezident Miloš Zeman se rozhodl udělit 
Řád Bílého lva siru Nicholasi Wintonovi
Pozval také zachránce stovek židovských dětí, který slaví 
105. narozeniny, na návštěvu Prahy k předání Řádu Bílého 
lva. Jeho dcera Barbara je ale toho názoru, že se otec na 
ceremonii kvůli svému zdravotnímu stavu nedostaví.
 V České republice upozorňuje na Wintonovy narozeni-
ny také výstava, která byla otevřena na pražské Kampě. Jde 
o expozici velkoplošných fotografií převážně židovských 
dětí, které Nicholas Winton před druhou světovou válkou 
zachránil před smrtí v koncentračních táborech. Připomí-
ná příběh takzvaných Wintonových vlaků, mapuje příběhy 
malých cestujících i život jejich zachránce. autorem výsta-
vy, jejíž premiéra byla v roce 2011 v Praze a v Londýně, 
je režisér, kameraman a fotograf Jaroslav Brabec. Původ-
ní verzi aktualizoval a doplnil o nový příběh jednoho ze 
zachráněných i gratulace k Wintonovu jubileu. Expozice 
instalovaná na 28 panelech mezi Werichovou vilou a Sovo-
vými mlýny potrvá do 19. června, díky nasvícení si ji mohou 
zájemci prohlížet i v noci.

Stropnický ocenil další účastníky 
třetího odboje, je jich už přes 500
Za ukrývání lidí pronásledovaných komunistickým reži-
mem, šíření protirežimních materiálů nebo převádění ko-
munistům nepohodlných osob přes hranice ocenil ministr 
obrany Martin Stropnický (aNo) dalších 35 lidí osvědče-
ním o účasti ve třetím odboji. Celkem už takto český stát 
uznal zásluhy více než 500 odvážných z let 1948-1989; 64 
z nich získalo statut válečného veterána. Podle Stropnic-
kého je důležité zejména mladým připomínat osudy lidí, 
kteří za komunistického režimu často riskovali i své životy 
a třeba ukrývali pronásledované státní mocí.
 Za necelé tři roky platnosti zákona o účastnících od-
boje a odporu proti komunismu, který umožnil morálně 
i finančně ocenit bojovníky proti totalitnímu režimu v Čes-
koslovensku, o uznání účasti v třetím odboji požádalo 
přes 4 000 lidí. V 515 případech etická komise odsvědčení 
schválila, více než 800 žádostí naopak zamítla a přes 200 
jich zastavila. Zatím tak rozhodla ve zhruba 1 500 přípa-
dech. Stropnický po nástupu do funkce do čela této komi-
se jmenoval vojenského historika Eduarda Stehlíka, jemuž 
se podle ministra podařilo množství vyřízených žádostí té-
měř zdvojnásobit.

Aktivista Stanislav Penc odmítl převzít 
ocenění za účast ve třetím odboji z rukou 
ministra obrany Martina Stropnického
odůvodnil to tím, že podle něj ve vysokých funkcích i dnes 
zůstávají zastánci komunistického režimu a tehdejší pacha-
telé bezpráví dosud nebyli odsouzeni. Ti, kdo za minulého 
režimu páchali bezpráví – zejména policisté, prokurátoři 
a soudci – podle Pence vesměs dodnes nebyli potrestáni, 
často přitom pobírají vysoké důchody a odslužné. „Na dru-
hou stranu velká část odpůrců komunistického režimu žila 
a žije v nuzných podmínkách,“ tvrdí Penc.
 Penc se sice odmítl zúčastnit slavnostního předání, 
osvědčení nicméně dostal i s finanční náhradou ve výši 
100 tisíc korun. Tu Penc podle svých slov věnoval romské 
rodině, která žije nedaleko něj. „Rodina léta žije ne vlastní 
vinou v tak neskutečně neutěšených podmínkách, že až 
nelze uvěřit, že je to v podstatě státu, obci a občanským 
sdružením, pobírajícím subvence a dotace na poli sociál-
ním, skoro jedno,“ stěžuje si aktivista.
 Penc o osvědčení o účasti v protikomunistickém odbo-
ji sám žádal, podle svých slov se chtěl vymezit proti „tzv. 
bojovníkům proti komunismu, kteří své hrdinství projevují 
vesměs až po 17. listopadu 1989“.

Stovky lidí si v Terezíně  
připomněly oběti nacismu
Za odvážný krok a podání ruky označil předseda Českého 
svazu bojovníků za svobodu Jaroslav Vodička nedávnou 
návštěvu německého prezidenta Joachima gaucka v bý-
valém židovském ghettu v Terezíně. Stovky lidí si tam na 
terezínské tryzně připomněli oběti nacismu za druhé svě-
tové války. „Vážíme si gesta, které prezident gauck učinil. 
Dokázal připomenout temné stránky historie jeho národa, 
což svědčí o jeho vysokém morálním kreditu,“ řekl v pro-
slovu Vodička. Postoj německé hlavy státu označil za vstříc-
né gesto do budoucnosti. Minulost je podle něho třeba 
nechat historikům, „protože ji už nedokážeme změnit“. 
Tryzny se zúčastnil i premiér Bohuslav Sobotka (ČSSD). 
„Terezín byl předpeklí, odkud se odcházelo na smrt. I dnes 
je třeba si připomínat, kam až mohou zajít jinak civilizova-
né a vzdělané evropské společnosti, když snahu o spole-
čenskou soudržnost a mezinárodní spolupráci vymění za 
nekontrolovatelné nacionální bujení, nenávist a průmyslo-
vé vyvražďování,“ uvedl předseda vlády. V Terezíně zazněla 
křesťanská modlitba přednesená proboštem svatoštěpán-
ské kapituly v Litoměřicích Jiřím Hladíkem a židovská mod-
litba, kterou interpretoval vrchní zemský a pražský rabín 
Karol Sidon. Program zakončila árie z Verdiho opery Na
bucco v podání pěveckého sboru z Děčína.

Funkci šéfa asociace krajů obhájil Hašek,  
byl jediným kandidátem
Předsedou asociace krajů ČR se na další dva roky stal do-
savadní šéf asociace a jihomoravský hejtman Michal Hašek 
(ČSSD). Hašek se minulý týden vzdal poslaneckého man-
dátu a zůstane hejtmanem. Naplnil tak předvolební slib 
ČSSD, že její členové nebudou kumulovat funkce. Hašek 
je dlouholetým stranickým rivalem současného předsedy 
ČSSD a premiéra Bohuslava Sobotky, kterého se neúspěš-
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ně pokusil sesadit po říjnových předčasných sněmovních 
volbách. Hašek v minulých dnech oznámil, že příští rok na 
sjezdu strany neplánuje kandidovat do nejvyšších funkcí ve 
vedení sociální demokracie.

Bývalí papežové Jan Pavel II.  
a Jan XXIII. byli svatořečeni
Papež František před zaplněným Svatopetrským náměstím 
ve Vatikánu prohlásil za svaté dva ze svých předchůdců – 
Jana Pavla II. a Jana XXIII. obřadu, který je označován za 
jednu z nejvýznamnější událostí novodobých dějin kato-
lické církve, byl přítomen emeritní papež Benedikt XVI., 
který na svůj úřad loni ze zdravotních důvodů rezignoval. 
odhaduje se, že kromě desítek tisíc osob přímo na náměstí 
kanonizaci v přímém televizním přenosu sledovaly na dvě 
miliardy lidí na celé Zemi. Mezi hosty slavnostního aktu 
byly desítky prezidentů, premiérů a dalších představitelů 
z mnoha zemí světa. Z církevních českých kruhů se slav-
nosti zúčastnil vedle kardinála Duky také kardinál Miloslav 
Vlk, celkem na 150 kardinálů a 700 biskupů. oba svato-
řečení papežové jsou považováni za nejoblíbenější a nej-
vlivnější hlavy katolické církve v novodobých dějinách. Jan 
Pavel II. stál v čele církve od roku 1978 do své smrti v roce 
2005 a přispěl k pádu komunistických režimů ve východní 
a střední Evropě. Jan XXIII., který byl papežem v letech 
1958-1963, svolal historický druhý vatikánský koncil, jehož 
úkolem bylo reagovat na potřeby moderní doby.

Cenu Olgy Havlové dostal nevidomý 
varhaník, který pomáhá seniorům
Letošní Cenu olgy Havlové získal nevidomý varhaník ze 
Sezimova Ústí Ladislav Dohnal, který přes tři desetiletí po-
máhá seniorům. ocenění, které se letos udělovalo podva-
cáté, od Výboru dobré vůle – Nadace olgy Havlové (VDV) 
dostávají lidé s postižením, kteří se i přes svůj handicap 
věnují práci pro ostatní. Porota v tomto roce vybírala z pat-
nácti kandidátů a kandidátek.

CVVM: Cizince v ČR vnímá  
60 % Čechů jako problém
Cizinci, kteří se v posledních letech přistěhovali do Česka, 
představují na celorepublikové úrovni podle tří pětin Če-
chů problém. V místě bydliště jsou k cizincům shovívavěj-
ší, jako problém je zde vnímá jen čtvrtina lidí. Vyplynulo 
to z aktuálního průzkumu Centra pro výzkum veřejného 
mínění (CVVM), podle kterého je ale většina občanů pře-
svědčena, že cizinci v Česku stojí za růstem nezaměst-

nanosti i kriminality. CVVM provedlo průzkum v první 
polovině března a na otázky týkající se cizinců v něm od-
povědělo 1 061 lidí starších 15 let.

Jubileum Nicholase Wintona
Určitě stojí za to připomenout na stránkách Klubu vý-
znamné životní jubileum tak velké osobnosti, jakou bez-
pochyby sir Nicholas Winton je – v květnu letošního roku 
se dožil 105 let.
 Sir Nicholas Winton se narodil 19. května roku 1909 
v německé židovské rodině usazené v anglii. Jeho léta za-
pomenutý příběh už vstoupil v širokou známost – mladý 
bankovní úředník místo lyžování ve švýcarských alpách po-
máhal těsně před vypuknutím světové války zachraňovat 
děti z cizí země, do jejichž osudu mu vlastně nic nebylo. 
Tím se pohnula lavina dobra a ze stovek dětských životů 
jsou tisíce dalších životů.
 Po více než století od Wintonova narození sbírají stu-
denti gymnázia open gate další a další podpisy, aby mohl 
získat Nobelovu cenu – velkou motivací pro jejich činnost 
bylo určitě setkání s několika ženami, které sir Nicholas 
zachránil z někdejšího Československa před nacistickým 
peklem.
 Cenu však tento neobyčejný muž zřejmě ani letos, na 
čtvrtý pokus, nedostane. V loňském roce bylo studentům 
v Norsku naznačeno, že komisi tak dávná minulost již tolik 
nezajímá a že takto staří lidé již nemívají příliš šancí. Přesto 
to však tito studenti nevzdávají a stále dále to zkoušejí – 
podpisů již mají bezmála čtvrt miliónu. Velmi často se při 
svojí záslužné činnosti setkávají přímo na ulici s antisemit-
skými výpady, což znamená pro tyto často ještě děti obrov-
ské zklamání, ale zároveň je to pro ně i zkušenost a možná 
i první srážka s čímsi nebezpečným, co stále nevymírá.
 Nenápadného bankovního úředníka napadl před vál-
kou tzv. „virus dobra“, který se šíří dodnes a bez něhož by 
většina z oněch 669 převážně židovských dětí v tehdejším 
Československu nepřežila. Tento virus naštěstí „zachvátil“ 
i po tolika letech zmíněné studenty. Tito studenti ho šíří 
a budou šířit stále dál a tím také pochopili, že má smysl 
postavit se proti zlu a udělat mu něco navzdory, i kdyby ten 
čin vypadal nepodstatně a nepatrně. Vždyť nikdo dopředu 
neví, co i malé dobro může dříve nebo později způsobit. 
Dokladem toho je právě narození jednoho člověka před 
dávnými 105 lety a jeho jedno rozhodnutí, které před se-
dmdesáti pěti lety učinil.
 Na závěr připomeňme slova samotného sira Nicholase 
Wintona: „Myslím si, že hodně lidí říká, že něco nejde udě-
lat, protože to nikdy ani nezkusili. Je to jenom záminka.“
  (mk)

Druhý československý prezident  
Edvard Beneš
Česká republika si připomněla 130. výročí narození dru-
hého československého prezidenta Edvarda Beneše. Jeho 
památku uctili při pietních aktech významné osobnosti 

VÝRočÍ

veřejného života. osobnost „prezidenta Budovatele“ ale 
zůstává pro laiky i odborníky sporná. Na přetřes se dostá-
vají jeho osobní vlastnosti i politické kroky. Nejčastěji se 
diskutuje o jeho roli v době mnichovských událostí, pová-
lečného odsunu německého obyvatelstva a přiklonění se 
k sovětskému bloku.
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kulty Univerzity Karlovy Janem Kuklíkem diskutoval Tomáš 
Pavlíček, Český rozhlas:
 Roku 1943 navštívil Beneš Moskvu, kde také spolu-
vyjednal smlouvu, podepsanou za ČSR velvyslancem 
Zdeňkem Fierlingerem 12. května 1943. V této souvislosti 
se Benešovi vytýká, že nás tím dostal jednoznačně do so-
větské sféry vlivu.
 Jiří Pernes: „Já si myslím, že to tak skutečně je. odka-
zuje to na to, co jsem říkal o klíčové roli Mnichova v jeho 
životě. Trpěl mnichovským syndromem a potřebou odči-
nit, co se v osmatřicátém roce stalo. Beneš měl takovou 
zvláštní povahu, že svým nepřátelům neodpouštěl a neza-
pomínal. Platilo to nejen v mezilidských vztazích, ale také 
ve vztahu ke spojencům na západě, kteří jej v roce 1938 
zradili. Hledal za ně náhradu a našel ji v Sovětském svazu 
a byl přesvědčen o tom, že to je to správné řešení.“
 Bylo to přehnané? Benešovi se vytýkalo, že vložil osud 
samostatnosti Československa jednoznačně do rukou Sta-
lina. Byla to chyba?
 Jan Kuklík: „Myslím, že je problém i v tom, jak se na tu 
pozici Beneše a exilové vlády v roce 1943 díváme. Bylo 
zmíněno, že to samozřejmě souvisí s Mnichovem, pokud 
ale bylo politikou Beneše obnovit Československo a obno-
vit jej v předmnichovských hranicích, tak je jisté, že hledá 
spojence pro prosazení tohoto cíle. Je zřejmé, že z jednání, 
která vedl v Británii od roku 1940, bylo vidět, že ochota 
Británie vázat se ve střední Evropě k obnově Českosloven-
ska je menší, než byl v roce 1943 ten Stalinův slib. Myslím 
si ale, že Beneše mělo více varovat to, jakým způsobem 
a jak cynicky Sovětský svaz jedná. Vezměme to od roku 
1939, nejdříve podepíše pakt s Německem, rozdělí si Pol-
sko, poté úplně otočí svou politiku po napadení SSSR Ně-
meckem v roce 1941. Ty důsledky změny toho sovětského 
postoje Beneš využil. Jeho politikou ale nebylo jen oriento-
vat se na Sovětský svaz, to bychom mu křivdili. Jeho kon-
cepcí bylo vyvažovat ty velmoci, nicméně viděl, že ze strany 
Spojených států a Británie je vztah ke střední Evropě přece 
jen rezervovanější, k myšlence Československa zvlášť. Na-
opak Sovětský svaz nemá problém politiku obměnit a stát 
se spojencem.“
 Jiří Pernes: „Mohl samozřejmě jednat umírněněji, ale 
po bitvě jsme každý generál. on to nemohl vědět, nehle-
dě na to, že Sovětský svaz se choval mnohem vstřícněji 
k obnově Československa v předmnichovských hranicích 
než západní velmoci. Beneš toho pak využíval jako jistého 
tlaku na britskou vládu. a také Stalin se k němu choval vel-
koryse, vstřícně. Já vidím ale jako hlavní problém v tom, že 
ten zahraničně-politický problém se promítal i do vnitřní 
politiky. Už v té době měl Beneš jakousi vizi, jak to bude vy-
padat v poválečném Československu, a právě ta orientace 
na SSSR s sebou nesla i úzkou spolupráci s Komunistickou 
stranou Československa. Komunisté tehdy v Moskvě utvo-
řili druhé centrum, tak byli druhým pólem zahraničního 
odboje a Beneš se na ně orientoval víc, než bylo zdrávo. 
Toto si myslím, že byla chyba. Tady měl o těch věcech víc 
přemýšlet.“

Edvard Beneš (28. 5. 1884 Kožlany, okr. Plzeň-sever – 
3. 9. 1948, Sezimovo Ústí, okr. Tábor) – československý 
diplomat, ministr zahraničí a prezident. Přívrženec sociál-
ního darwinismu. Beneš spolupracoval S T. g. Masarykem. 

V září 1925 odešel do Ženevy, vzá-
pětí do Paříže. Zde řídil všechny 
propagační a diplomatické akce, 
v prosinci 1916 vymohl u velmocí 
Dohody osvobození Čechoslováků 
jako jeden z jejich válečných cílů. 
Spolu s M. R. Štefanikem prosadil 
v srpnu 1917 u francouzské vlá-
dy budování čs. legií podřízených 
Čs. národní radě. V roce 1918 měl 
hlavní podíl na uznání ČSNR vel-
mocemi Dohody za představitele 
budoucího českého státu. Nástup 

Hitlera k moci v sousedním Německu v lednu 1933 pova-
žoval za vážné ohrožení míru v Evropě.
 Ve vnitřní politice patřil vedle T. g. Masaryka k hlavním 
představitelům tzv. skupiny Hradu, která se opírala o zá-
stupce čs. inteligence, hospodářství, armády i spolků, měla 
své příznivce v řadě stran kolem politického středu a těšila 
se podpoře širokých vrstev obyvatelstva.
 18. 12. 1935 byl zvolen druhým prezidentem ČSR. 
Vrchol politické kariéry ho však zastihl za velmi nepřízni-
vých okolností. Pod hrozbou vnější nacistické agrese se 
v ČSR vyhrocovaly národnostní rozpory. Čs. spojenci se 
místo odporu snažili s nacistickým Německem dohodnout 
na úkor ČSR. Za dané situace se Beneš rozhodl 30. 9. 1938 
přijmout jménem ČSR mnichovský diktát, kterým bylo čes-
ké pohraničí postoupeno Německu. 5. 10. 1938 Beneš ab-
dikoval a odešel do exilu.
 Po vypuknutí druhé světové války se postavil do čela 
čs. zahraničního odboje, jehož cílem bylo obnovit ČSR 
v předmnichovských hranicích. Pod vlivem Mnichova 
a podle průběhu válečných bojů byl stále více přesvěd-
čen o budoucí významné úloze SSSR. 12. 12. 1943 uzavřel 
v Moskvě novou čs.-sovětskou spojeneckou smlouvu a za-
čal jednat s představiteli komunistického exilu.
 V únoru 1948 vypukla v ČSR závěrečná fáze zápasu 
mezi občanskými stranami a komunisty o moc ve státě. 
Pod vlivem obav občanské války a sovětské invence přijal 
problematickou demisi demokratických ministrů. otevřel 
tak cestu KSČ k neomezené moci. Svým postupem i se-
trváním v úřadě legalizoval komunistický převrat. V květ-
nu 1948 však odmítl podepsat novou ústavu, 7. 6. 1948  
abdikoval.

Štefánik se do země, k jejímuž  
zrodu přispěl, živý nevrátil

Milan Rastislav Štefánik je spo-
lu s Tomášem garriguem Ma-
sarykem a Edvardem Benešem 
považován za zakladatele Česko-
slovenska.
 generál PhDr. Milan Rastislav 
Štefánik (21. 7. 1880, Košariska 
u Myjavy – 4. 5. 1919, Bratislava) 
byl slovenský politik, generál fran-
couzské armády a také astronom. 
V letech 1913-1918 organizoval 
československé legie v Srbsku, Ru-
munsku, Rusku, Itálii a v roce 1918 
protisovětskou intervenci na Sibiři. Milan Rastislav Štefánik

Edvard Beneš
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Byl členem Národní rady v Paříži a první československý 
ministr národní obrany. Je spolu s Tomášem garriguem 
Masarykem a Edvardem Benešem považován za zaklada-
tele Československa. Zahynul při letecké katastrofě při ná-
vratu do vlasti.
 Narodil se 21. července 1880 v Košariskách na západ-
ním Slovensku jako šesté z dvanácti dětí v rodině evange-
lického faráře Pavla Štefánika. Původně studoval v Praze 
stavební inženýrství, po několika semestrech ale přešel na 
filozofickou fakultu a začal se zabývat astronomií, která se 
stala jeho celoživotní zálibou. V roce 1904 odešel Štefánik 
už jako vystudovaný astronom do Francie, kde se uchy-
til na observatoři v Meudonu poblíž Paříže. Do povědomí 
nejen odborné francouzské veřejnosti se zapsal svými čet-
nými vědeckými výpravami. Na cestách za zajímavými ne-
beskými jevy navštívil například Tahiti, Brazílii či Ekvádor.  
Už tehdy se však u něj projevovalo vážné onemocnění ža-
ludku, které jej pronásledovalo po celý zbytek života.
 Na svých výpravách se Štefánik nevěnoval pouze vědě. 
Z pověření francouzských úřadů zakládal meteorologické 
a radiotelegrafické stanice, jež měly sloužit zájmům Paříže 
ve světě. Tato práce přispěla k tomu, že Štefánikovi bylo 
v roce 1912 uděleno francouzské občanství. Francouz-
ská vláda mu také za jeho zásluhy na návrh ministerstva 
námořnictví udělila kříž Rytíře Čestné legie. Po vypuknutí 
první světové války nastoupil Štefánik k francouzskému le-
tectvu. Kromě odvážných průzkumných letů se do vedení 
válečných operací zapojil i zřízením vojenské meteorolo-
gické služby. V září 1915 byl přeložen na srbskou frontu, 
ale kvůli zdravotním problémům musel být zanedlouho 
převezen do Itálie.
 Po návratu do Paříže v prosinci 1915 se Štefánik zapojil 
do činnosti v československém zahraničním odboji. Svými 
četnými kontakty na vysoké francouzské představitele vý-
znamně pomohl propagaci myšlenky samostatného státu 
Čechů a Slováků. Svým šarmem a obratností ve společen-
ském styku otevíral dveře k předním osobnostem Francie, 
včetně premiéra aristida Brianda. Rovněž tlumil rozpo-
ry mezi jednotlivými exilovými skupinami a v neposlední 
řadě se aktivně podílel na formování česko-slovenských 
legií. Štefánikovou novou úlohou, kterou si sám stanovil, 
bylo vytvoření jednoho řídícího centra pro společný od-
boj Čechů a Slováků a též vytvoření samostatného česko-
slovenského vojska a jeho prosazení mezi politiky. Spolu 
s Benešem a T. g. Masarykem patřil k vůdčím osobnostem 
ústředního orgánu odboje – Československé národní rady 
(ČSNR). Československá národní rada vznikla v únoru 
1916, jejím předsedou byl Masaryk, místopředsedy J. Du-
rich a M. R. Štefánik a generálním tajemníkem E. Beneš. 
Její sídlo bylo na Rue Bonaparte 18 a jejím hlavním tis-
kovým orgánem byly časopisy La Nation Tchèque (Český 
národ) a Československá samostatnost. Současně začala 
rada organizovat česko-slovenské vojsko v zahraničí. Dne 
29. srpna 1916 podepsali Durich a Štefánik tzv. Kyjevskou 
dohodu společně s představitelem amerických Slováků 
g. Košíkem, kterou společně uznali ČSNR za vedoucí or-
gán českého a slovenského hnutí v zahraničí.
 Dne 2. června 1917 odplul Štefánik do USa. Prvním 
úkolem byl nábor dobrovolníků. Štefánikovi se podařilo 
získat na 3 000 mužů. Druhým byla konsolidace krajanů 
v USa a získání jejich podpory pro ČSNR. Jeho činnost 
byla úspěšná a jeho politickou aktivitu mezi američany 

ocenily i francouzské kruhy a 20. října byl Štefánik vyzna-
menán křížem důstojníka Čestné legie. Po návratu do Paří-
že se Štefánik zapojil do diplomatických jednání o ustavení 
samostatné československé armády. Výsledkem byl dekret 
o vytvoření Česko-Slovenské armády ve Francii, který vy-
dala francouzská vláda 16. prosince 1917. Podle tohoto 
dekretu se vytvořila samostatná Česko-Slovenská armá-
da, která podléhala velení ČSNR v Paříži. Se souhlasem 
francouzského velení přijal funkci velitele vytvářejícího se 
československého vojska, které bylo tvořeno 10 000 muži. 
V roce 1918 se stal vrchním velitelem.
 Na sklonku války se Štefánik v hodnosti francouzské-
ho brigádního generála vydal za legionáři na Sibiř. Během 
cesty ho zastihla nečekaná zpráva o vyhlášení samostat-
nosti Československa a o tom, že byl jmenován ministrem 
války nového státu. Plán na obnovení bojové morálky legií 
a jejich zapojení do ruské občanské války se Štefánikovi 
nepodařilo zrealizovat. Navíc jej opět trápilo podlomené 
zdraví, a proto na počátku roku 1919 Rusko opustil.
 Milan Rastislav Štefánik zahynul při leteckém neštěstí 
v roce 1919 při cestě domů. Má pomník na hoře Bradlo, 
která se tyčí nad městem Brezová pod Bradlom na západ-
ním Slovensku.

Baronka Bertha Sophia Felicita von Suttner, 
rozená hraběnka Kinsky ze Vchynic a Tetova
(9. 6. 1843, Praha – 21. 6. 1914, Vídeň) – česko-rakouská 
radikální pacifistka, publicistka a spisovatelka, nositelka 
Nobelovy ceny za mír (1905).
 Část dětství žila v paláci Kinských na Staroměstském 
náměstí. Svým protiválečným usilováním vstoupila do ga-
lerie osobností světového mírového hnutí. Berta si vzala za 
manžela, proti vůli obou rodin, muže mladšího a neváhala 
s ním vyrazit do tehdy naprosto neznámé země – gruzie. 
Tam oba manželé pracovali ve vojenských lazaretech při 
rusko-turecké válce a Berta zde poznala velké a zbytečné 
utrpení. Tato doba se stala pro ni přelomem – pochopila, že 
je třeba bojovat proti útrapám, způsobeným lidem válkou.
 Jako sekretářka vynálezce alfréda Nobela ( ještě jako 
svobodná a nezadaná) odmítla Nobelovy nabídky k sňat-
ku, což by ji rozhodně mohlo velmi dobře zajistit. Dopis, 
který 7. ledna 1893 Nobel Bertě napsal, byl mimořádně 
důležitý pro další jeho konání – v něm totiž naznačil, že 
hodlá založit fond, ze kterého se budou vyplácet ceny vý-
jimečným osobnostem, a že hodlá zřídit cenu pro toho, 
kdo se zaslouží o světový mír a porozumění mezi národy. 
Velká míra vlivu na toto rozhodnutí se připisuje právě Ber-
tě. Nobel také díky jejím přímluvám významně finančně 
podporoval světové mírové hnutí.
 Brzy stála v čele výborů mírových organizací, jezdila 
na první mezinárodní kongresy, propagovala založení me-
zinárodního smírčího soudu, vyjadřovala svůj odpor k an-
tisemitismu, vadila jí vybičovaná národnostní nenávist. 
Napsala knihu Die Waffen nieder (Odzbrojte!). Uveřejnila 
výzvu k založení mezinárodní pacifistické organizace, která 
vznikla v roce 1891 pod názvem Rakouská mírová společ-
nost. Na 3. mírovém kongresu v Římě (1891) byla zvolena 
viceprezidentskou Mezinárodního mírového byra. Kon-
gres se konal na Kapitolu a Suttnerová byla první ženou, 
která kdy na tomto historickém místě pronesla řeč. V roce 
1899 se účastnila příprav 1. mírové konference v Haagu, 
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183. trilobit Pavla kohouta pro Mladou frontu dnes
Člověk zabývající se hlavně psaním dojde během života k poznání, že neexistuje příběh, který by nikdy předtím nebyl 
znám. Kdo četl Bibli, Homéra a národní pohádky, ať od Andersena, od bratří Grimmů, od Naší Paní Boženy, nebo od 
kolektivu autorů sborníku Tisíc a jedna noc, zná všechny existující základní i odvozené variace příběhů smyšlených 
i skutečných, které se zdají být vždy znovu původní proto, že se odehrávají v různých dobách a tedy v jiných kulisách 
i kostýmech a s jinými rekvizitami. Každá zdánlivě neotřelá situace má docela určitě svůj vzor.
 V Čechách budí ta současná ze ze zapomnění génia, jenž se narodil v březnu 1874 v Budapešti jako Erich Weiss 
rodičům odjíždějícím za prací do USA. Byl nadán úžasnou obratností v ovládání těla, která mu nejdřív vynesla za cviky 
na hrazdě titul „Princ vzduchu“ a později „Karetní král“ za triky u stolu uvádějící v úžas stále širší publikum. On však 
měl mnohem vyšší metu, chtěl překonat tehdy nejslavnějšího francouzského kouzelníka, jehož jméno Houdini z úcty 
převzal jako Chilan Pablo Neruda příjmení jím obdivovaného spisovatele z pražské Malé Strany.
 Houdini s novým křestním jménem Harry našel žánr, v němž se stal světovou jedničkou, v lecčems nepřekonanou 
ani Davidem Copperfieldem: byl velmistrem úniků, což potvrzuje bezpočet svědectví z Wikipedie: „Od místních policistů 
se nechával poutat a zamykat do cel, aby po několika minutách přišel, rozesmátý, zpátky mezi šokované publikum… 
V Moskvě se mu podařilo uniknout z vozu, který přepravoval vězně do sibiřského vyhnanství… Vyvlékal se z pout, řetězů, 
provazců či svěracích kazajek, zatím co visel nad hlavami žasnoucího publika…“
 V Čechách oživlému umění Houdiniho nelze tedy nárokovat původnost, ale nutno mu přiznat úctyhodnou variabi
litu živenou géniem loci, který dal vzniknout i Golémovi. Zatýkaný milionář je s to vypařit se z vily plné policistů za už 
předem zmizelými milióny z Čech až na konec světa. Hrstka čelných profesorů práva umí za bílého dne nechat zmizet 
celou právnickou fakultu i se stovkami žáků – a to nenávratně. I někdejší ctihodný mluvčí Charty 77, dík postavě velmi 
viditelný, dokáže být obratem zcela neviditelný, když se řeší těžká korupce na jeho ministerstvu. Před obrazovkou televize 
tomu asi tleská bývalý mladičký premiér, jehož původní úplatnost byla rovněž zneviditelněna, aby mohla být promlčena 
a následné malverzace už legální.
 „Houdini unikal ze zamčených nádrží plných vody, nýtovaných kotlů a poštovních vaků… Vyzýval diváky k návrhům, 
jak udělat celý únik nepochopitelnějším, jednou se na výzvu pivovarníků dostal z tanku, v němž se vařil chmel… V roce 
1917 byl v hrobě zaházen dvěma metry hlíny; když se vyhrabal, měl jí plná ústa, protože ji musel částečně sníst…“
 V Čechách bývalá hlavní státní zástupkyně nechala skvělou rošádou vyšetřovatelů zmizet do ztracena kauzu úplat
ného politika, který úspěšně hrál obecního dobráčka. Bývalý primátor, jenž dokázal z Himalájí bravurně vykopat tunel 
pod Prahou, předvedl současně miliónové číslo s kartou, na níž se nedá nic vyhrát, a i nejlepší policejní experti dosud 
nevykoumali, v čem je ten trik.
 Houdiniho hvězdný úspěch vyvolal časem propastnou závist. „Policista z Kolína nad Rýnem očernil Maestra tvrze
ním, že z policejních cel i pout unikal hlavně dík tučným úplatkům.“ Obvinění kolegové donutili sprostého lháře opustit 
s hanbou státní službu. Nejvíc popliván byl však mág v roce 1904 při špičkovém výkonu v Londýně. „Přijal výzvu novin 
Daily Mirror, aby se dostal z pout, která pět let vyráběl nejlepší zámečník z Birminghamu. Boj s nimi trval sedmdesát 
minut a před koncem přišla manželka povzbudit Houdiniho polibkem.“ Tak se zrodila sprostá fáma, že mu ústy podala 
dávno zakoupenou kopii klíče, kterým se odemkl a následně jej spolkl…
 V Čechách v televizním přenosu dovedl nedávný krajský hejtman sedm miliónů, jež mu Potterovci od konkurence 
vyčarovali z lahve vína, proměnit zpátky ve stejnou částku, hledě s výčitkou na poslance vlastní strany, kterým by je 
byl, nebýt podlého zatčení a sprostého zabavení, v příštích minutách věnoval na dobročinný účel. Během toho se sám 
proměnil v obrovského sumce a pak v maličkou škudlu, kterou policejní eskorta v panice hledala po sněmovně, než se 
jí soucitně opět zjevil on.
 Houdini zahalil tajemstvím i svou smrt. Seděl v říjnu 1926 modelem studentům malířství, a jeden z nich se ho obdivně 
ptal, zda jeho svalnaté tělo, v němž se prý naučil i posouvat kosti, vydrží jakýkoli úder. Když ho směl udeřit, strefil se do 
slepého střeva. Kouzelník zemřel, vyzyvatel zmizel, patrně též vyslaný konkurencí.
 V Čechách nejvíc uchvacuje virtuózní mizení většiny obvinění z nejtěžších kauz. A už tucty nadaných žáků zde úspěš
ně předvádějí Houdiniho nejmilejší trik – „nechat se od místních policistů poutat a zamykat do cel, aby po několika 
minutách přišli, rozesmátí, zpět mezi šokované publikum“.

o rok později se účastnila Světového mírového kongresu 
v Monaku, za rok cestovala tamtéž na otevření Meziná-
rodního institutu míru. Roku 1904 odjela do Bostonu na 
Světový mírový kongres. Ve Washingtonu byla pozvána 
do Bílého domu k rozhovoru s prezidentem Theodorem 
Roose veltem.
 V roce 1904 se ve společenském domě Casino v Ma-
riánských Lázních konala její přednáška. Za svého stou-
pence považovala i T. g. Masaryka, stýkala se s básníky 
Svatoplukem Čechem a Jaroslavem Vrchlickým. Na pod-
zim 1895 byla v rodné Praze na ustavení české sekce 

Mírové společnosti. Pro ni chtěla nadchnout i zástupce 
německých kruhů. Pacifismem chtěla přispět k překlenutí 
napětí mezi Čechy a Němci, ale její snaha se setkala s ne-
úspěchem a nepochopením z německé strany. ostatně, ne 
ve všech vídeňských kruzích byla vítaná.
 Berta von Suttnerová získala roku 1905 za své celoži-
votní dílo pro porozumění mezi národy jako první žena 
Nobelovu cenu za mír.
 Suttnerová se nedožila první světové války. Zemřela tý-
den před atentátem na rakouského následníka trůnu Fran-
tiška Ferdinanda d’Este 21. června 1914.
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Britové věnovali Česku  
památník českým letcům RAF
Dvoumetrovou sochu okřídleného lva jako poctu českým 
pilotům bojujícím v RaF za druhé světové války věnovala 
Česku britská komunita žijící v ČR. autorem bronzového 
památníku je britský sochař Colin Spofforth. Socha byla 
odlita v České republice a slavnostně odhalena v Praze 
koncem června.
 Čeští a slovenští piloti se pozitivně zapsali do pamě-
ti obyvatel Spojeného království zejména při slavné bitvě 
o Británii. Během léta a podzimu 1940 v ní létalo podle 
údajů Muzea RaF 2 917 pilotů, z toho asi pětina pochá-
zela ze zahraničí, včetně 145 Poláků a 88 Čechoslováků. 
Celkově v době druhé světové války působilo v britském 
vojenském letectvu přes 2 500 československých pilotů, 
493 z nich v bojích zahynulo.

Národní knihovna má depozitář  
pro pět miliónů knih
Pět miliónů svazků je uloženo v nové budově Centrální-
ho depozitáře Národní knihovny (NK) v Praze Hostiva-
ři. Z hlavního sídla NK v Klementinu se sem přestěhovala 
i pracoviště pro digitalizaci fondů a jejich další zpracování. 
V plánu je ještě rekonstrukce starší části depozitáře, kde 
je uloženo na tři milióny knih, a stavba další budovy. Poté 
by v Hostivaři mělo být celkem sto miliónů svazků, v Kle-
mentinu zůstane asi 1,7 miliónu knih. Dostavba depozitáře 
řeší dlouhodobý nedostatek prostoru knihovny. Nahradi-
la ambicióznější projekt knihovní novostavby. Projekt tzv. 
chobotnice Jana Kaplického, který zvítězil v mezinárodní 
architektonické soutěži, zůstal nerealizován.

Sezóna na hradech a zámcích  
bude patřit pánům z Kunštátu
Turistická sezóna na státních hradech a zámcích bude 
letos ve znamení významného šlechtického rodu, pánů 
z Kunštátu. V rámci Roku pánů z Kunštátu chce Národní 
památkový ústav (NPÚ), správce stovky hradů a zámků, 
představit dějiny rodu, sídla, fenomény typické pro ob-
dobí středověku na Moravě i významné památky spojené 
s tímto rodem. Kunštát bude také centrem letošní Hrado-
zámecké noci, při níž se 30. srpna ve večerních a nočních 
hodinách otevírají brány státních i soukromých památek. 
Další událostí, která se letos bude připomínat, je výročí 
atentátu na arcivévodu Františka Ferdinanda d’Este.

Pohřební oděv Tychona de Brahe  
je kulturní památkou
ošacení, ve kterém byl pohřben dánský astronom Tycho 
Brahe (1546-1601), se stalo kulturní památkou. Jejich zá-
pis na seznam movitých památek by měl pomoci tomu, 
aby mohly brzy začít práce na jejich restaurování. oděv 
patří církvi a uložen je v Muzeu hlavního města Prahy. Po-
kud se roucho podaří restaurovat a prozkoumat, získají 
odborníci ojedinělý renesanční soubor textilií, který je 
navíc spjat s významnou osobností. Pozůstatky pohřební 
výbavy slavného astronoma původně tvořil sametový stře-
víc, pletená punčocha, sametový klobouk, rukáv z kabátce 

a kus hedvábného damašku trojúhelníkového tvaru, které 
se našly při otevření hrobu v roce 1901. Vše dostalo měst-
ské muzeum, ošacení bylo konzervováno a v roce 1997 
bylo součástí výstavy Rudolf II. a Praha. Před čtyřmi lety 
se v pražském chrámu Matky Boží před Týnem otevíral 
hrob s ostatky astronoma proto, aby je mohli prozkoumat 
vědci. Průzkum měl objasnit příčiny astronomovy smrti. 
Před dvěma lety dánští odborníci zveřejnili první výsled-
ky analýzy vzorků. Výzkumy vyloučily spekulace o jeho  
otravě rtutí.

Praha 3 vypíše soutěž na pomník  
Jaroslavu Seifertovi
Praha 3 plánuje postavit pomník básníkovi Jaroslavu Sei-
fertovi, jedinému tuzemskému nositeli Nobelovy ceny za 
literaturu. V prosinci uplyne třicet let od udělení Nobelovy 
ceny Jaroslavu Seifertovi, jehož život byl s Prahou 3 spo-
jen. Pomník by mohl být odhalen do dvou let, tedy v roce, 
ve kterém uplyne třicet let od Seifertova úmrtí. Žižkovské-
mu rodákovi Seifertovi odhalili v roce 2001, v den nedoži-
tých stých narozenin, pamětní desku. Visí na jeho rodném 
domě v Bořivojově ulici. Slavný literát na několika žižkov-
ských místech prožil celé dětství. Básníkova podobizna od 
sochaře Stanislava Hanzíka vyvolávala občas nevoli, mnozí 
by raději viděli více realistické dílo.

V Křižanově začnou budovat  
památník rodačky sv. Zdislavy
Na křižanovském náměstí začnou dělníci v nejbližších 
týdnech budovat památník tamní rodačky svaté Zdislavy. 
Hlavní práce budou provedeny během letoška, příští rok 
by měla být osazena bronzová socha mladé světice od aka-
demického sochaře otmara olivy. Památník s kašnou by 
měl být dokončen do oslav 20. výročí svatořečení Zdislavy 
v květnu 2015. Na vzniku památníku měřícího v průměru 
12 metrů spolupracují římskokatolická farnost a městys 
Křižanov. Peněžní příspěvek poskytlo mnoho dárců, stále 
ale ještě není vybráno potřebných pět miliónů korun. Za-
tím se sešlo přes 2,8 miliónu korun a další peníze mají ještě 
organizátoři slíbené. Zdislava byla nejstarší dcerou maji-
telů Křižanova, brněnského purkrabího Přibyslava a jeho 
ženy Sibyly. Narodila se kolem roku 1220. V sedmnácti 
letech byla provdána za Havla z Markvartic, zakladatele 
Lemberka. Proslula péčí o nemocné a chudé. Svatořečena 
byla papežem Janem Pavlem II. při jeho návštěvě v olo-
mouci 21. května 1995.

Rekonstrukce bitvy u Slivice  
připomněla konec války v Evropě
okolí památníku Slivice nedaleko Milína na Příbramsku se 
po roce opět proměnilo v pomyslné bojiště. Dvě stovky 
příznivců vojenské historie tam přihlížejícím připomněly 
události, které udělaly před 69 lety definitivní tečku za dru-
hou světovou válkou v Evropě. akce připomněla poslední 
bojové události, kdy se desetitisíce hitlerovských vojáků 
snažily dostat na jihozápad do amerického zajetí. ameri-
čané je ale odmítli přijmout a u Slivice na nacisty zaútočila 
Rudá armáda. Při této poslední bitvě druhé světové války 
v Evropě padly stovky vojáků.
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ti Výletní parník Máj se po renovaci  
vrátil na Máchovo jezero
Výletní parník Máj se po renovaci vrátil na vodu, pasažé-
ry však začne po vozit Máchově jezeře na Českolipsku již 
v polovině června. Máj je největší lodí z flotily Máchova 
jezera. Pojme až 250 pasažérů a je jediný svého druhu, 
v roce 1959 ho postavili speciálně pro Máchovo jezero. 
Když loď poprvé spouštěli ve Starých Splavech na vodu, 
použili tank T34.

V Česku i po 60 letech jezdí  
téměř 2 000 Spartaků
I po šedesáti letech od prvního představení je v Česku re-
gistrováno téměř 2 000 vozů Škoda 440, pro které se vžil 
původní název prototypu Spartak. Ceny pojízdných vozů 
se pohybují mezi 60 000 a 80 000 korunami, za špičkový 
stav mohou sběratelé požadovat až 150 000 Kč. Vyplývá to 
z informací Sdružení automobilového průmyslu a majitelů.

Ve Strážnici se uskutečnila  
vernisáž výstavy o Jízdě králů
Na zámku ve Strážnici na Hodonínsku se uskutečnila ver-
nisáž putovní výstavy věnovaná Jízdě králů, slovácké tra-
dici, která byla zapsána na seznam světového dědictví 
UNESCo. Dodnes se tato národopisná slavnost s lidovým 
zvykem jízdy králů udržela ve Vlčnově, ta je nejznámější 
a koná se každý rok. Jedná se o obřadní objížďku na koních 
s postavou krále oblečeného v ženském obřadním kroji. 
Doprovází ho družina chlapců na ozdobených koních 
a dvě pážata, pobočníci s tasenými šavlemi. Průvod objíž-
děl celou vesnici. Jízda králů se dále udržela v Hluku, Ku-
novicích a Skoronicích, kde se jela loni po dvanácti letech.

Motoráček opět cestující sveze  
po nejkrásnější trati Prahy
Historický motorový vůz z poloviny minulého století bude 
lidi vozit každou sobotu a neděli. Trať Pražského Semme-
ringu, která pro své převýšení a náročný terén dostala ná-
zev podle rakouské vysokohorské železnice, vybudovala 
společnost Buštěhradské dráhy v sedmdesátých letech 19. 
století. Spojuje pražský Smíchov s Hostivicemi a cestujícím 
nabízí pozoruhodné pohledy na hlavní město. Podrobněj-
ší informace o Pražském motoráčku včetně jízdního řádu 
najdou cestující na webových stránkách www.ropid.cz/
cestujeme nebo na www.kzc.cz.

Novou sezónu zahajuje  
Letecké muzeum ve Kbelích
Letecké muzeum v Praze-Kbelích uvítalo první návštěvní-
ky v nové sezóně, už 46. v pořadí. Jako novinku tu zájem-
ci uvidí především zrekonstruovaný letoun Bohemia B-5 
a zcela mimořádně se dostanou i do areálu Staré aerovky. 
Muzeum bylo založeno v roce 1968, množstvím a kvali-
tou sbírek patří k největším leteckým muzeím v Evropě. 
opatruje 275 letadel, z nichž 85 je vystaveno ve čtyřech 
halách a 25 v nekrytých prostorech. Řada letounů patří ke 
světovým unikátům.

Vyhořelý Libušín na Pustevnách  
by mohl být obnoven za tři roky
Chata Libušín na Pustevnách, kterou na začátku března 
zachvátil velký požár, by mohla být obnovena do tří let. 
Novinářům to řekl Jindřich ondruš, ředitel Valašského 
muzea v přírodě v Rožnově pod Radhoštěm, které ná-
rodní kulturní památku spravuje. Hasiči vyloučili úmyslné 
zapálení a zjistili, že příčinou byla špatně opravená kam-
na s komínem. Škody se odhadují na 80 miliónů korun. 
Na veřejné sbírce se sešlo již 4,2 miliónu korun. Libušín 
patřil do souboru beskydských secesních lidových staveb 
a k symbolům Pusteven.

Rok času
Vzácný hodinový stroj se stal hlavním symbolem letošní 
turistické sezóny v Lipníku nad Bečvou označené jako Rok 
času.
 Vzácná technická památka, která byla nalezena na zdej-
ší faře, byla vyrobena zhruba před 250 lety a představuje 
starou a krásnou hodinářskou kovářskou práci. Hodinový 
stroj byl zrestaurován a zprovozněn a v současné době je 
vystaven v průjezdu zvonice, kde jsou také umístěny infor-
mační tabule, z nichž se návštěvníci dozví všechny potřeb-
né informace o této unikátní památce.
 Téma turistické sezóny v Lipníku se letos promítá napří-
klad i v Meditační zahradě u kostela svatého Jakuba Větší-
ho. Tam jsou k vidění různé typy slunečních hodin a zaujala 
jistě i výstava Tikající krása, která probíhala ve výstavním 
sále Domečku.
 K tématu se také pojil i letošní 10. ročník rozsáhlé vý-
stavy kovaných plastik Kov ve městě, která bude zaplňovat 
prostory Lipníku až do konce září.

 Turistická sezóna v Lipníku nad Bečvou trvá tradičně 
od začátku května do konce září a návštěvníci během ní 
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mohou ve městě navštívit mimo jiné i novou stálou expo-
zici historie četnictva a policejního sboru v Lipníku nad 
Bečvou.
 Městské informační centrum připravilo pro letošní rok 
také nové sběratelské suvenýry – například originální ruč-
ně malované obrázky města, nové pohlednice, cyklomapy 
i regionální produkty.
  (mk)

V Sázavě je nové Centrum sklářského umění
V Sázavě se v červnu otevřelo nové Centrum sklářského 
umění v bývalé huti František. Centrum seznámí návštěvní-
ky s výrobou skla a nabídne expozice se sklářskými výtvory 
od 500 autorů z celého světa. Pořádat se tam budou také 
kurzy, diskuse, přednášky a konference. otevřeno bude 
od úterý do neděle vždy od 10 do 18 hodin. V dílnách se 
budou od jara do podzimu konat i sklářské kurzy pro od-
bornou a laickou veřejnost.

Zubačka má vylepšené vozy  
i muzeum v Kořenově
S novým lakem i vyměněnými sedačkami zahájily historické 
vlaky sezónu na nejstrmější železniční trati v Česku, která 
vede z Tanvaldu do Harrachova. Rozšířila se také nabídka 
muzea na nádraží v Kořenově na Jablonecku, které je za-
měřené na historii zubačky. Stejně jako loni i letos pojedou 
zvláštní vlaky na spojnici mezi Jizerskými horami a Krkono-
šemi v sedmi termínech. od letošní sezóny se navíc mohou 
zájemci svézt na nádraží v Kořenově drezínou z padesá-
tých let přezdívanou Hermoch. Na kořenovském nádraží 
se navíc rozšířilo muzeum o výstavní prostory. První vý-
stava je věnována historickým vozům, které dobrovolníci 
z Železniční společnosti Tanvald opravili. Provoz na ozub-
nicové trati z Tanvaldu do Harrachova začal v roce 1902 
a o devadesát let později byla železnice vyhlášena kultur-
ní památkou. Na dvanáctikilometrové trati jsou tři úseky 
s ozubnicí uprostřed koleje, která pomáhá lokomotivám 
překonat příkré stoupání 58 promile.

Pražská botanická zahrada  
vystavuje jedovaté rostliny
V pražské botanické zahradě v Troji probíhá výstava je-
dovatých rostlin. Návštěvníkům představí nejzajímavější 
a nejjedovatější rostliny Česka i celého světa. Výstava potr-
vá až do konce srpna. Kromě jedovatých rostlin si návštěv-
níci budou moct prohlédnout i léčivky. Nejvýznamnější 
exempláře jedovatých rostlin budou propojeny speciální-
mi stezkami, které návštěvníky provedou celou zahradou. 
Výstava se koná v prostorách venkovních expozic, ve vý-
stavním sále i v tropickém skleníku Fata Morgana.

Na akci Mým národům 
do Benešova přišly tisíce lidí
Pochodem vojsk městem, příjezdem arcivévody Františka 
Ferdinanda d’Este s rodinou a generálním štábem, mód-
ní přehlídkou dobového oblečení nebo výcvikem kavale-
rie pokračovala třídenní akce Mým národům v Benešově. 
Událost, kterou navštívilo několik tisíc lidí, je věnovaná 

100. výročí sarajevského atentátu i událostem spojeným 
s první světovou válkou. Do Benešova se sjelo i více než 
200 uniformovaných vojáků a civilistů v dobovém obleče-
ní. V benešovském kostele svatého Mikuláše se konala mše 
za oběti války. Na Konopišti, kde byla oslava zakončena, 
byl otevřen rekonstruovaný Korkový pavilon.

Praha chystá výstavu na oslavu  
700. výročí narození Karla IV.
Praha se za dva roky připojí k oslavám 700. výročí naro-
zení Karla IV. galerie hlavního města Prahy chystá výstavu 
v Domě U kamenného zvonu, který je považován za místo 
panovníkova narození. Návštěvníci uvidí dříve nevystavo-
vané exponáty a dozví méně známá fakta a zajímavosti ze 
života jednoho z nejvýznamnějších evropských panovníků. 
Kvůli významnému výročí císaře a českého krále, jehož na-
rození historici datují na 14. května 1316, se chystá řada 
kulturních a společenských akcí. K oslavám se připojí stát, 
církve, akademie věd ČR a Univerzita Karlova. Vznikla kvů-
li tomu národní komise, která bude program koordinovat.

Návrhy, jak oživit zaniklou ves na Tachovsku
Patnáct lidí z celého světa, vesměs architektů, navrhlo, jak 
by se mohlo oživit vysídlené pohraničí na Tachovsku, kon-
krétně zaniklá ves Výškovice u Chodové Plané. Nejlepší 
ideje budou rozpracovány, poté se o nich začne diskutovat 
s občany. Symbolem mrtvé lokality je jediný dům a kaple. 
Novinářům to řekli členové komise, která v Plzni z návrhů 
vybírá ty nejlepší. Mezinárodní krajinářskou výzvu vyhlásilo 
Evropské hlavní město kultury Plzeň 2015. Návrhy přišly 
z Rakouska, Německa, Irska, Srbska, Makedonie, Rumun-
ska, Maďarska a Čech.

Z Plzně odjelo na pláž Omaha  
34 historických džípů
Na oslavu 70. výročí vylodění spojenců v Normandii odje-
lo z Plzně na 140 fandů vojenské historie s 34 americkými 
vojenskými džípy z druhé světové války. Přímo na slavné 
vyloďovací pláži omaha postavili repliku dobového vojen-
ského tábora, jezdili po okolí ve svých i víc než sedmdesát 
let starých džípech a spolu se stovkami dalších nadšenců 
z celé Evropy si připomínali události z 6. června 1944. Na-
příklad 7. června byla na pláži Utah přednáška plzeňské-
ho Muzea generála Pattona. Invaze v Normandii v červnu 
1944 byla jednou z nejdůležitějších událostí druhé světové 
války. otevřela hlavní část západní fronty a přímo ohrozila 
německé panství nad Evropou.

Dvě výstavy v Letohrádku Kinských
Určitě stojí za to připomenout dvě půvabné výstavy, které 
v nedávně době proběhly v Letohrádku Kinských ve stej-
nojmenných zahradách.
 První, Rjana Lužica, představila tradiční lidovou kul-
turu Lužických Srbů – nejmenšího slovanského národa, 
který je spojen s Čechy blízkými kulturními a historickými 
vazbami – Lužice byla od 14. století do roku 1635 součástí 
českého státu. Ještě v roce 1945 uvažovali někteří předsta-
vitelé obou národů o připojení Lužice k Československu. 
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ti Na výstavě mohli návštěvníci vidět také několik olejomaleb 
z unikátní kolekce obrazů s lužickou tematikou pocházejí-
cích od českého malíře a folkloristy Ludvíka Kuby.
 Druhá výstava se jmenovala Venkov a jejím prostřed-
nictvím bylo možné se seznámit s každodenním životem 
českého, moravského a slezského venkova ve druhé polo-
vině 19. a na začátku 20. století. Tato výstava byla unikát-
ní interaktivitou, kdy zájemci měli možnost si vyzkoušet 
venkovský život v trojrozměrné maketě venkovského  
obydlí.
  (mk)

Rekonstrukce jindřichohradeckého 
válečného pohřebiště
osm let trvala práce na rekonstrukci jindřichohradecké-
ho válečného pohřebiště. Ve dvou sekcích leží ostatky více 
než dvou stovek obětí první světové války, které většinou 
zemřely v místním lazaretu. Dát dohromady kompletní se-
znam obětí první světové války, které zde zemřely, nebylo 
jednoduché. Neexistují žádné přesné záznamy a nakonec 
pomohl archiv rodiny, jejíž členové v několika generacích 
po sobě vykonávali funkci hrobníka.

Po dvaceti letech se otevřelo podzemí 
bývalého Stalinova pomníku
Po dvaceti letech měli návštěvníci možnost navštívit pod-
zemí bývalého Stalinova pomníku v Praze na Letné. Při 
komentovaných prohlídkách se od historika dozvědě-
li podrobnosti o vzniku pomníku i tajemstvím obestřené 
okolnosti jeho likvidace. Dvaadvacet metrů dlouhý žulo-
vý pomník zapuštěný v letenském svahu vznikl na počest 
sovětského vůdce Stalina. Ve své době se stal největším, 
nejdražším a nejbizarnějším sousoším v Evropě. S velkou 
pompou byl odhalen 1. května 1955. Pomník stál pou-
hých sedm let. V listopadu 1962 musel kvůli změně pomě-
rů a sovětského vedení zmizet. Byl odstřelován a zničen. 
Prostory dosud nenašly žádné využití.

V Náchodě byla odhalena  
lavička Josefa Škvoreckého
Na Masarykově náměstí v Náchodě byla slavnostně odha-
lena lavička Josefa Škvoreckého (27. 9. 1924 – 3. 1. 2012). 
Poctu místnímu rodákovi vytvořil sochař Josef Faltus ze Zá-
ryb u Kostelce nad Labem. Lavička s realistickou sochou 
spisovatele v nadživotní velikosti nabízí kolemjdoucím dvě 
místa k sezení, její podstavce tvoří hřbety jeho knih. Spi-
sovatel rodný Náchod zachytil v několika svých knihách, 
vedle Prima sezóny také v Příběhu inženýra lidských duší 
a ve Zbabělcích. V roce 1969 odešel do exilu a založil na-
kladatelství Sixty-Eight Publishers, v němž společně se 
svou ženou Zdenou Salivarovou vydávali díla autorů, kteří 
nemohli publikovat v komunistickém Československu. Spi-
sovatel město naposledy navštívil v roce 2004 u příležitosti 
svých 80. narozenin.

Po stopách Franze Kafky
Společnost Franze Kafky je pořadatelem cyklu procházek 
starou Prahou po stopách jednoho z nejvýznamnějších spi-

sovatelů 20. století Franze Kafky. Kde vlastně Kafka byd-
lel a jaká byla jeho nejoblíbenější místa? To všechno se 
mohou zájemci dozvědět na procházkovém okruhu starou 
Prahou s výkladem zkušeného průvodce. 
 Informace o termínech vycházek lze nalézt na:
http://www.franzkafka-soc.cz.
  (mk)

Výstava k stému výročí úmrtí  
pražské rodačky Suttnerové
Rakouské spisovatelce a pacifistce Bertě von Suttnero-
vé, od jejíž smrti uplynulo 100 let, byla věnovaná výstava 
v Rakouském kulturním fóru na Jungmannově náměstí. 
od 20. června na ni naváže plakátová výstava na několika 
místech v Praze. Bertha von Suttnerová se jako hraběnka 
Kinská narodila 9. června 1843 v Praze. Jako první žena 
v historii obdržela Nobelovu cenu za mír. Hraběnka Bertha 
Felicie Sophie Kinská se narodila roku 1843 v Praze. Po 
sňatku s dolnorakouským baronem arthurem Suttnerem 
prožila devět let v gruzii i v době rusko-turecké války. S mí-
rovým hnutím se seznámila v Paříži, kde se také spřátelila 
s alfredem Nobelem; jejich přátelství bylo údajně podně-
tem k založení Nobelovy ceny. Napsala čtyři desítky knih, 
z nichž román s názvem Odzbrojte!, ve kterém popsala 
krutost a nesmyslnost válek, byl přeložen do dvanácti ja-
zyků. Jeho ohlas změnil spisovatelčin život. V roce 1891 
založila Suttnerová Rakouskou společnost míru. Zemřela 
v červnu 1914, týden před sarajevským atentátem, který 
odstartoval první světovou válku.

Jemnický zámek se po dvaceti letech 
otevřel veřejnosti
Ve zrekonstruovaných sálech zámku v Jemnici na Třebíč-
sku zahájili turistickou sezónu otevřením nových expozic 
s vojenskou tematikou. První je věnována historii příslušnic 
československé armády za druhé světové války, další doku-
mentuje natáčení filmů Tmavomodrý svět a Nebeští jezdci. 
Ve velkém sále v prvním poschodí je pak síň slávy českoslo-
venských válečných pilotů, ve druhém výstava obrazů s te-
matikou pilotů Royal air Force. V dalších fázích se tu bude 
budovat vojenské muzeum a rehabilitační a ubytovací cen-
trum, které bude sloužit českým i zahraničním vojenským 
veteránům. Na úhradu předpokládaných nákladů kolem 
400 miliónů korun chce řád křížovníků cyriaků, který si zá-
mek pronajal od města, využít evropské a takzvané norské 
fondy a dary sponzorů.

V Boskovicích se znovu chystá  
Festival pro židovskou čtvrť
Boskovice na Blanensku ožijí v červenci díky festivalu věno-
vanému židovské čtvrti. Pořadatelé pro 22. ročník připravili 
koncerty různých žánrů na několika scénách, ale také diva-
delní představení, projekce, výstavy, autorská čtení a další 
akce. Festival tentokrát potrvá od 10. do 13. července. Na 
hlavní hudební scéně v letním kině tentokrát vystoupí na-
příklad maďarská kapela Korai Öröm a polští akurat. Na 
UNI scéně zahrají Petr Nikl, Kazety a Bratři orffové. Blues 
z Velké Británie přivezou good Biscuits. Sdružení Unijazz 
pořádá festival od začátku devadesátých let. Původním  
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cílem bylo zachránit a obnovit židovskou čtvrť, unikátní ur-
banistickou památku, která za komunismu chátrala. Nyní 
je festival věnován hlavně propagaci čtvrti. Podrobnosti 
najdou zájemci na webových stránkách www.boskovice-
festival.cz.

Nový památník Jiřího z Poděbrad
Po rekonstrukci byl otevřen na druhém nádvoří zámku 
v Poděbradech Památník krále Jiřího z Poděbrad. V re-
konstruovaných prostorách vznikla nová stálá expozice 
Polabského muzea věnovaná období středověku na Po-
děbradsku a době Jiřího z Poděbrad. Stalo se tak v rámci 
oslav 550. výročí mírové mise Jiřího z Poděbrad. Další část 
expozice je věnovaná dílu sochaře Bohuslava Schnircha, 
který je autorem jezdecké sochy krále Jiřího z Poděbrad. 
Veřejnosti byla také představena první etapa rekonstrukce 
v prostoru bývalé hradní kaple, kde je umístěna expozice 
věnovaná králi Jiřímu z Poděbrad a jeho době, vsazené do 
prostředí středověkého života na Poděbradsku.
  (mk)

Přijíždí i sám král

Václavské náměstí a banánová zmrzlina 
(něco z pražské historie)
Pojem lahůdkářství U Linků si v dnešní době už asi vyba-
ví jen málokdo. Pravděpodobně se však jedná o nejstarší 
pražské lahůdkářství, které bylo otevřeno v prosinci 1911 
v Hybernské ulici.
 Majitel lahůdkářství U Linků pan alois Linka 
(1881-1957) udržel svoje fungující lahůdkářství v Hybern-
ské ulici do roku 1930, kdy musel kvůli narůstajícímu náj-
mu změnit působiště. Jen o kousek dál, v Havlíčkově ulici 
číslo 11, koupil svůj vlastní dům a v něm vybudoval novou 
velkou a velice moderně řešenou prodejnu.
 Ze čtyř synů aloise Linky se tomuto oboru věnoval 
pouze syn Rudolf (* 1930), který šel původně do učení 
k cukráři Myšákovi a v roce 1944 nastoupil ke svému otci, 
aby zanedlouho poté končil při znárodnění podniku. Ru-
dolf Linka po vyučení a po vojně nastoupil do podniku 
Pražské cukrárny a pracoval v mléčné jídelně v Hybernské 
ulici, tedy jen pár kroků od míst, kde dříve podnikal jeho 
otec. Koncem padesátých let přestoupil do další mléčné 
jídelny na Václavském náměstí, kde se mu podařilo otevřít 

v roce 1960 ovocný bar. Stal se tak zakladatelem nejstar-
šího pražského ovocného baru, kde se brzy pustil do vý-
roby banánové zmrzliny – ta byla prý v té době evropskou 
a možná i světovou raritou. Podnik v té době navštěvovalo 
mnoho známých osobností, například Karel Höger, Walde-
mar Matuška a mnoho dalších.

Linkovo lahůdkářství v Havlíčkově ulici

 V roce 1977 odešel Rudolf Linka se svojí manželkou 
Blankou do emigrace a usadil se ve švédském göteborgu. 
Tady začínal doslova od píky a brzy začal provozovat dob-
ře zavedenou a výborně fungující ovocnou cukrárnu, v je-
jímž sortimentu nabízel například plněné broskve a kiwi, 
banány v marcipánu, ale také třeba banán se šunkou, ba-
nánovou a mrkvovou zmrzlinu, ovocný hamburger a mno-
ho dalších pochoutek – klasické dorty však musel vynechat, 
s těmi by u Švédů úspěch neměl. V jeho podniku bylo mož-
né potkat řadu známých švédských osobností včetně třeba 
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ti tenisty Björna Borga, ale také známých Čechů, kteří se tu 
objevovali při svých zastávkách ve městě – herec Vladi-
mír Pucholt, Jiří Suchý a Jitka Molavcová, Karel Kryl a řada  
dalších.
 Rudolf Linka žije v současné době opět v Praze a užívá 
si zaslouženého odpočinku.
  (mk)

Morové sloupy na Karlovarsku  
jsou vrcholným uměleckým dílem
Existují jubilea, která se příliš neslaví. K těm patří v letoš-
ním roce uplynulých přesně tři sta let od roku 1714, kdy na 
západě Čech skončila poslední epidemie moru, jíž opako-
vaně padla za oběť až polovina evropské populace.
 Při posledním vpádu tohoto onemocnění do Čech v le-
tech 1713-1714 neměla epidemie již zdaleka tak tragický 
průběh jako ve středověku. Lidé se během těch pár set 
let naučili s morem bojovat. „Černou smrt“ vzala historie 
a v dnešní době ji připomínají jen sloupy a pilíře se socha-
mi Panny Marie, Nejsvětější trojice nebo některého z mno-
ha svatých patronů, které dodnes stojí v mnoha českých 
městech a obcích jako němá prosba o ochranu před straš-
nou chorobou. Sloupů, které se dnes nazývají „morové“, 
se do současnosti na Karlovarsku dochovalo něco přes pa-
desát a řada z nich patří k vrcholným uměleckým dílům.
 Zřejmě nejznámější morový sloup na Karlovarsku stojí 
v Karlových Varech na úpatí Zámeckého vrchu v místech 
někdejšího tržiště. Podnět k jeho stavbě dala hraběnka  

Marie Františka z Vrtby, která v roce 1713 za velkého moru 
odjela z Prahy do Karlových Varů a bydlela zde až do skon-
čení epidemie. 1000 zlatých, které darovala na výstavbu 
sloupu, byly jejím vyjádřením díků za to, že zůstala od ne-
moci uchráněna. Zbytek nákladů poskytlo město Karlovy 
Vary a řád křížovníků s červenou hvězdou. autorem celé 
kompozice a sochařské výzdoby sloupu byl nejvýznamněj-
ší západočeský sochař té doby, oswald Josef Wenda ze 
Žlutic.
 Karlovarský morový sloup byl dokončen v roce 1716 
a od té doby byl několikrát opravován a restaurován, na-
posledy v roce 2001. Díky tomu je toto umělecké dílo ve 
velmi dobrém stavu a to je určitě dobře, neboť se jedná 
o vůbec nejstarší nemovitou barokní památku v Karlových 
Varech.
 V roce 1714 byly zahájeny přípravy ke vztyčení morové-
ho sloupu v Lokti. Ten byl ale dokončen až v roce 1719. Na 
rozdíl od karlovarského je loketský sloup dílem několika 
autorů. Na podzim roku 1716 na něm začal pracovat Petr 
anton Felssner z Chebu, ale ten byl v krátké době vystřídán 
jiných chebským sochařem Johannem Carlem Stülplem. 
V listopadu 1718 byl pak do Lokte přizván třetí sochař Jo-
hann georg grobisch z Jáchymova, aby vytvořil vrcholové 
sousoší Nejsvětější Trojice.
 Podle mínění všech autorit a odborníků z oblasti umění 
je za umělecky nejhodnotnější považován na Karlovarsku 
sloup ve Žluticích, který ovšem s morem souvisí jen velmi 
volně. Podnět k jeho postavení dala žlutická městská rada, 
když v květnu roku 1701 rozhodla, aby byl zhotoven na 

Své vrcholné dílo vytvořil Oswald Josef Wenda ve Žluticích Sloup se sousoším Nejsvětější Trojice v Lokti
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náměstí sloup ke cti Nejsvětější Trojice. Realizace díla se 
ujal oswald Josef Wenda, který na zakázce pracoval až do 
roku 1704.
 Sloup se sousoším Nejsvětější Trojice ve Žluticích je 
dnes počítán mezi sloupy morové, přestože mezi ním 
a morovou epidemií není žádná přímá souvislost. autor 
předlohy se totiž nechal inspirovat jedním z nejslavnějších 
morových sloupů, vídeňským trojičním sloupem am gra-
ben. Přitom sloup oswalda Josefa Wendy není žádnou 
otrockou kopií, ale jedná se o svébytné dílo, které vyniká 
kvalitou sochařské práce a slohovou vytříbeností a je i prv-
ním a zároveň i jedním z nejvýznamnějších děl vrcholného 
baroka na Karlovarsku.
  (mk)

Pozvánka na výlet
Žádného milovníka přírody 
určitě nezklame výlet na Křivo-
klátsko nebo pokud se vydá jen 
tak, podle toku řeky Berounky.

„Nad ostrůvkem u řeky 
stoupala do výšky stráň, a byla 
to zvláštní stráň, nebylo v ní 
žádné kamení, jaké v takové 
stráni bývá, ale hebký vysoký 
pažit na plošinkách mezi mo-
hutnými duby, sem se chodi-
la pást zvěř a tudy klusala pít 
k řece. Byla to vlastně krásná 

zahrada a nebo také zámecký park…“ Tak popsal přírodu 
Křivoklátska ota Pavel v povídce Smrt krásných srnců.
 Vlastním jménem ota Popper se narodil 2. července 
1930 v položidovské rodině. otec Leo na něj měl velký 
vliv po celý život, naučil ho mít rád přírodu, ale zejména 
vodu a ryby. Za druhé světové války otec a starší bratr 
Hugo a Jiří byli odvedeni do koncentračního tábora, ota 
s maminkou Hermínou zůstali doma sami. Po válce se otec 
i bratři vrátili.
 ota Pavel po válce vystudoval obchodní a jazykovou 
školu, pracoval jako sportovní redaktor v rozhlase a časo-
pise Stadion. Na olympijských hrách v Innsbrucku (1964) 
se projevilo naplno jeho duševní onemocnění – maniode-
presivní psychóza. Často pobýval v psychiatrických léčeb-
nách. Zemřel 31. března 1973 na infarkt.
 Jeho tvorba je zejména povídková s autobiografickými 
rysy, kdy věčným zdrojem inspirace pro něj byl právě otec 
a dětství strávené kolem Berounky. Realizoval se také v re-
portážích ze sportovního prostředí. Jeho povídky jsou psá-
ny lidovým jazykem, jsou plné humoru a velmi laskavého 
pohledu na věci kolem sebe. Jeho nejlepší povídky vznikaly 
v době, kdy již u něj propukla těžká duševní choroba a v té 
době vzpomíná ota Pavel nejraději na chvíle prožité s ot-
cem, rodinou, Karlem Proškem, uprostřed přírody, tam, 
kde mu bylo nejlépe, a to byl právě kraj kolem Berounky, 
který přirostl spisovateli k srdci jednou provždy.
 Nad údolím Berounky se nachází obec Skryje, která pů-
vodně patřila k benediktinskému klášteru v Kladrubech, 
ale později se dostala pod křivoklátské panství. Kolem Be-
rounky vystupují v těchto místech na povrch vrstvy nejstar-
šího útvaru prvohor – kambria – a dodnes se tu dochovalo 
mnoho zkamenělin původních živočichů. Při projektování 

plánované železnice zaznamenal objev zdejších zkameně-
lin i francouzský inženýr Joachim Barrande a to ho ovlivnilo 
natolik, že se studiu zkamenělin věnoval do konce svého 
života.
 Nad ústím potoka Úpoře do Berounky se tyčí zříceni-
na Týřova, kdysi jednoho z nejvýznamnějších královských 
hradů. Z něho je pak nádherný výhled do širokého okolí 
a na vinoucí se tok Berounky. asi dva kilometry po proudu 
řeky, naproti vrchu Kouřimci u vsi Týřovice, stojí Čertova 
skála, která je opředena mnoha pověstmi.
 Žádný výletník, který se pohybuje v tomto kraji, nesmí 
samozřejmě zapomenout navštívit hospůdku U Rozvědčí-
ka, která stojí v místech, kde se do Berounky vlévá Skřivaň-
ský potok. Hospodu, která se stala legendou, proslavil ota 
Pavel ve své knize Jak jsem potkal ryby: „Na tom krásném 
potoce se kdysi usídlil bezvadný chlap Jarka Franěk se svou 
ženou. Býval rozvědčíkem v Indočíně, v anamu. a když se 
vrátil, tak tu na rozcestí šedivých silnic pod Nezabudicemi 
postavil dřevěný stánek s pivem, rumem a žlutou limoná-
dou a nazval jej anamo. Natřel ho na hnědo a o kus dál na 
potoce postavil zděnou restauraci U Rozvědčíka.“
 Do dnešních dnů tady sedávají vodáci, cyklisté, rybáři 
a trampové a vdechují zdejší nenapodobitelnou atmosfé-
ru.
  (mk)

Týřov

Hostinec „U Rozvědčíka“

Ota Pavel
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Dm drogerie markt v ČR úspěšná

Vleklé období hospodářské krize silně zasáhlo ve střed-
ní Evropě i trh s drogistickým zbožím. Na vlastní kůži to 
pocítil například řetězec Schlecker, který v roce 2012 mu-
sel vyhlásit insolvenci. Na druhé straně společnosti, kte-
ré nápor vydržely, mají v současnosti obrovský potenciál 
růstu. Dokládají to mimo jiné i výsledky dalšího velkého 
rakouského řetězce působícího v České republice – dm 
drogerie markt za finanční rok 2012-2013. Jeho zisk na 
českém trhu stoupnul o 41 procent na 222 miliónů korun. 
Celkové tržby rostly mnohem méně výrazně – o čtyři pro-
centa na 5,56 miliardy korun. Zvýšil se i počet poboček 
firmy zhruba o tři procenta na stávajících 216. S expan-
zí přitom firma počítá i v letošním roce – počet prodejen 
dm drogerie markt v České republice by měl vzrůst o další 
tucet. Zatím však výkony české filiálky pořád o něco zao-
stávají za celkovým obratem skupiny, působící i v dalších 
zemích střední, východní a jihovýchodní Evropy. Přitom 
drogerie dm v České republice působí již od roku 1993. 
Problémem zůstává jen pomalý růst spotřeby českých do-
mácností, který se nezměnil ani po nástupu nové vlády. 
Navíc loňská intervence České národní banky proti koruně 
zvedla ceny velké části sortimentu nabízeného v drogeriích 
dm. Čísla však přesto ukazují, že i v ČR se snad již blýská 
na lepší časy. Rodinné rozpočty se pravděpodobně budou 
pomalu, ale přece jen zotavovat a posílí se také poptávka 
po kvalitním drogistickém zboží. Drogerie dm nereprezen-

30. 6. 1364 zemřel Arnošt z Pardubic, první pražský arci-
biskup (* 25. 3. 1297).
16. 8. 1419 zemřel Václav IV. na Novém Hradě u Kunratic, 
český panovník (* 26. 2. 1361).
1. 8. 1879 zemřel Václav Babinský, legendární loupežník 
(* 20. 8. 1796).
13. 6. 1884 se narodil Petr Zenkl, politik, bývalý pražský 
primátor († 3. 11. 1975).
21. 6. 1914 zemřela Bertha von Suttner, rozená hraběnka 
Kinská, rakouská spisovatelka a pacifistka, první nositelka 
Nobelovy ceny za mír (1905), která se narodila v Praze 
9. 6. 1843.
30. 6. 1899 se narodil františek tomášek, římskokatolický 
kněz, teolog, od roku 1977 kardinál, v letech 1978-1991 
arcibiskup pražský a primas český († 4. 8. 1992).
21. 6. 1949 zemřel Heliodor Píka, armádní generál, byl 
popraven (* 3. 7. 1897).
22. 7. 1979 zemřel Václav maria Josef Jan evangelis-
ta Havel, podnikatel, otec prezidenta Václava Havla 
(* 12. 9. 1897).
24. 8. 1999 zemřel Jan Anastasius opasek, teolog, 
arciopat benediktinského kláštera v Praze Břevnově 
(* 20. 4. 1913).

Několik dat:
30. 7. 1419 se konala defenestrace na Novoměstské rad-

nici (první pražská defenestrace) – pražský lid vedený 
Janem Želivským se zmocnil Novoměstské radnice a vy-
hodil z oken novoměstské konšely – začátek husitské revo- 
luce.
29. 7. 1784 byl na pražské univerzitě zaveden nový studijní 
řád, přibyly nové studijní obory, vyučovacím jazykem se 
stala němčina místo dosavadní latiny.
9. 8. 1784 slavnostně zahájil činnost magistrát – nový 
Magistrát hlavního města Prahy měl tři senáty (politic-
ký, judiciální, kriminální) a různé pomocné úřady (ofi-
ciálně zahájil činnost už 1. 8., ale celý senát se sešel  
až 9. 8.).
4. 7. 1789 začaly vycházet Krameriovy c. k. pražské poš
tovské noviny, později přejmenované na Vlastenecké; za-
nikly roku 1823.
17. 8. 1789 byla zřízena pražská obecní porodnice v bý-
valém kanovnickém domě u kostela sv. apolináře.
20. 7. 1874 se u Poříčské brány začaly systematicky bourat 
městské hradby v Praze.
13. 8. 1929 byl v kině Lucerna promítnut první zvukový 
film v Praze Loď komediantů.
1. 7. 1974 bylo k Praze připojeno dalších třicet obcí.
14. 8. 1974 zachvátil požár Veletržní palác v Praze.
22. 6. 1989 byl v samizdatových Lidových novinách zveřej-
něn manifest Několik vět, první společný dokument před-
stavitelů opozice a oficiální kultury a vědy.
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a tují ten nejluxusnější segment, ale přitahuje spíše střední 
a částečně i nižší střední třídu, která v krizi v České re-
publice silně utrpěla. ani v současnosti se jí nedaří zrovna 
nejlépe a její koupěschopnost zůstává relativně omeze-
ná. ale představitelé firmy dm mohou doufat, že si přes-
to zákazníci z této skupiny svoji cestu do drogerií tohoto  
řetězce najdou.
  (MaFr)

Investovali jste do českého piva?
Skupina Pivovary Lobkowicz je pátým největším producen-
tem zlatavého chmelového moku v České republice a v je-
jím rámci fungují pivovary v Uherském Brodě, Protivíně, 
Jihlavě, v Hlinsku v Čechách, Klášteře Hradišti nad Jizerou, 
ve Vysokém Chlumci a v Černé Hoře na Blanensku. Přesto-
že název odkazuje na proslulý český aristokratický rod, je-
hož vídeňský palác na Lobkowitzer Platz nyní funguje jako 
Divadelní muzeum, nadpolovičním vlastníkem skupiny je 
dosud český podnikatel Martin Burda, který vlastní 55 pro-
cent společnosti. ani další podílníci nemají se šlechtickým 
rodem nic společného.
 V loňském roce Pivovary Lobkowicz sice snížily svůj cel-
kový výstav o 1,5 procenta na 854 000 hektolitrů, nicmé-
ně jejich zisk velmi mírně, ale přece jen o 2 milióny korun 
vzrostl na 1,159 miliardy korun. Nicméně takto minimální 
růst ziskovosti neumožňuje dostatečné investice nutné pro 
udržení podílu na náročném českém trhu a zároveň pro 
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a termín pražská šunka vyhrazuje výhradně pro šunku 
nejvyšší jakosti, na Slovensku se tímto výrazem označuje 
i méně kvalitní šunka.
 Se zápisem pražské šunky na seznam tradičních zaru-
čených specialit původně nesouhlasily ani další státy – Ně-
mecko, Itálie a také Rakousko. Vesměs se jedná o země, 
kde se produkují vlastní varianty pražské šunky. Nicméně 
jejich námitky se podařilo vyřešit kompromisem. Důležitou 
roli hrála i skutečnost, že čeští výrobci nežádali o uděle-
ní chráněného zeměpisného označení, ale právě o uznání 
pražské šunky jako tradiční zaručené speciality, která není 
vázána na nějaké konkrétní místo výroby, ale jen na tra-
diční recepturu, která se podle předpisů musí dodržovat 
minimálně třicet let.
 Pražská šunka se produkuje ve velkém od druhé polovi-
ny 19. století a proslavil ji především antonín Chmel, který 
pražskou šunku exportoval do mnoha zemí nejen v Evro-
pě. Charakteristickým rysem pražské šunky je podle české 
žádosti především zachování tradičního oválného tvaru 
masa prostřednictvím tzv. pražského řezu. Tento postup se 
však příliš často nepoužívá právě na Slovensku, Německu, 
v Rakousku a v Itálii. Například na Slovensku není neobvyk-
lé, že se pražská šunka naráží do běžného polyamidového 
obalu. Celou kauzu tak nyní budou muset definitivně řešit 
bruselští úředníci.
 Rozhodně by bylo dobré, kdyby se nakonec jako praž-
ská šunka označoval jen skutečně vysoce kvalitní výro-
bek, jak se sluší na špičkovou specialitu. Bohužel české 
(i slovenské) obchody nabízejí dodnes se značným úspě-
chem uzenářské výrobky s tragicky nízkým podílem masa, 
a i proto např. někteří diskutéři na internetu označují Čes-
kou republiku poněkud expresivně jako odpadkový koš 
Evropské unie.
 Často se vyskytují i spory, zda kvalita uzenářských vý-
robků nebyla vyšší v období před rokem 1989. I když to 
sice nelze takto globálně rozhodnout, je třeba přiznat, že 
systém norem znemožňoval nabízet zboží extrémně nízké 
kvality, přestože v určitých obdobích existovala řada vý-
jimek z těchto norem (např. na začátku šedesátých let). 
Velké uvolnění v této oblasti sice na jednu stranu umož-
nilo obrovské rozšíření sortimentu a prosazení mnoha 
specialit, na straně druhé z něj dodnes těží všemožní spe-
kulanti zneužívající finanční problémy nemalé části spo-
třebitelů. I když v posledních letech přes ekonomickou 
krizi v České republice roste hnutí za zlepšení kvality po-
travinářských produktů podporované různými televizními 
kuchařskými celebritami, stále velká část kupujících spíše 
než složení výrobku sleduje jeho cenu. Doufejme, že s hos-
podářským oživením bude růst i zájem o kvalitní výrobky, 
k nimž snad bude patřit jako zaručená tradiční specialita  
i pražská šunka.
  (MaFr)

Podvodník Marek Řičář  
vydán z Rakouska do ČR
Před několika lety se architekt Marek Řičář ocitl v centru 
pozornosti českých médií jako jeden z klíčových svědků 
v kauze Budišov, dotýkající se úzce tehdejších sociálně-
demokratických politických špiček. Žaloba tehdy obvinila 
poradce Zdeňka Doležela a úředníka ministerstva země-
dělství Miloslava Řehulku z vydírání Marka Řičáře kvůli zis-

expanzi firmy na perspektivní trhy na Slovensku, Rusku 
a v dalších bývalých zemích Sovětského svazu.
 Proto se hlavní podílníci skupiny rozhodli nabídnout 
akcie Pivovarů Lobkowicz na pražské burze. Další veřejná 
výzva směřovala k potenciálním investorům v Rakousku, 
i když představitelé hlavního manažera emise pro Čes-
kou republiku, společnosti Česká spořitelna, zdůraznili, 
že na vídeňské burze nebudou akcie Pivovarů Lobkowicz 
listované. Neveřejným způsobem se snaží firma získat in-
vestory do svých akcií i v jiných státech. Celkem mělo být 
nabídnuto k prodeji 48,77 procenta všech vydaných akcií 
skupiny. Pokud by je získal jediný zájemce, stal by se nej-
větším akcionářem, protože dosavadní majoritní vlastník si 
chtěl ponechat pouze podíl ve výši necelé třetiny. Spíše se 
však počítalo s tím, že akcie přitáhnou drobnější investo-
ry. Na poslední chvíli však představitelé firmy změnili plá-
ny a své původní akcie si ponechali. V prodeji tak zůstala 
pouze nová emise, kterou se údajně podařilo bezezbytku 
udat. Mezi kupci vedle investorů z České republiky a z Ra-
kouska nechyběli ani zákazníci z Maďarska, Slovenska  
či Polska.
 Získané peníze chtějí Pivovary Lobkowicz využít k in-
vesticím do rozšíření distribuční sítě a k získávání nových 
zákazníků v oblasti gastronomie. Na tyto účely by mělo 
putovat až 200 miliónů korun. Dalších sto miliónů by mělo 
stát dokončení akvizice blíže neuvedeného pivovaru s vý-
stavem mezi 80-100 tisíci hektolitrů ročně. Samozřejmě jen 
těžko se odhaduje, zda investice do Pivovarů Lobkowicz 
bude finančně výhodným krokem. I když je český trh, na 
nějž se Pivovary Lobkowicz orientují dosud především, po-
měrně stabilizovaný, krize ho rovněž oslabila. Se změnou 
životních návyků mnoha Čechů se snižuje především odbyt 
čepovaného piva v hostincích. ale i celková spotřeba piva 
v posledních letech v České republice poklesla, i když Češi 
stále s přehledem drží první místo na světě.
 Na druhou stranu nelze přehlédnout, že přetrvávající 
nákupní zdrženlivost Čechů otvírá příležitost méně pro-
slulým značkám piva, což může přinejmenším pro některé 
pivovary ze skupiny Lobkowicz představovat určitou vý-
hodu. Trhy na východě Evropy, kde se hodlá firma pro-
sadit, většinou naznačují rostoucí trend a česká piva zde 
docilují tradičně výborných výsledků. Pochopitelně nikdo 
netuší, jak výrazně by skupinu zasáhlo možné zesílení hos-
podářských sankcí vůči Rusku, které je potenciálně velkým 
odběratelem českého piva. No a konečně nikdo nyní nedo-
káže odhadnout velmi podstatnou drobnost, která může 
spotřebu piva ve střední a východní Evropě v meziročním 
srovnání ovlivnit velmi výrazně – vývoj počasí. Pokud se vy-
daří léta, určitě bude zájem výrazně vyšší, než když budou 
dominovat v období letních prázdnin deštivé dny.
  (MaFr)

Pražská šunka zatím  
bez ochrany kvůli Slovensku
Čeští uzenáři se zatím bohužel marně snaží prosadit 
ochrannou známku Evropské unie pro pražskou šunku. 
V cestě jim stojí v současné době především námitky slo-
venských producentů, kteří by zápisem utrpěly významné 
hospodářské ztráty. Jádrem česko-slovenského konfliktu 
o pražskou šunku je otázka kvalitativních parametrů. Za-
tímco ČR trvá na přísnějších kvalitativních požadavcích 
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a ku evropských dotací. Tehdejší český sociálnědemokratický 
premiér Jiří Paroubek hovořil o obviněných jako o „šiba-
lech“, a naopak Řičář byl prezentován jako hrdinný bo-
jovník proti nepravostem. Celá kauza ve volbách výrazně 
poškodila sociální demokracii a Řičář se jistou dobu těšil 
postavení chráněného svědka. Jenže stejně jako v přípa-
dě jiné kauzy, jejíž obětí se zhruba v podobné době stala 
nynější ministryně pro místní rozvoj za hnutí aNo Věra 
Jourová, se ukázalo, že skutečnost vypadala poněkud ji-
nak. Doležel a Řehulka byli osvobozeni a naopak Řičáře 
odsoudili za vylákání dotace ve výši 15,5 miliónu korun od 
ministerstva místního rozvoje. Ty byly určené na zpraco-
vání dokumentace k vybudování multimediálních komuni-
kačních center v regionech, v reálu však skončily na účtech 
Řičáře a jemu blízkých společností.
 Později potvrdil Vrchní soud v Praze Řičářovu vinu 
i v další kauze týkající se opět pokusu o vylákání dotací 
z ministerstva pro místní rozvoj. V tomto případě však 
soud žádný další trest M. Řičářovi neuložil, protože se mu 
šest let vězení v souvislosti s dřívějším rozsudkem zdálo být 
dostatečným trestem. Nicméně architekt Řičář trest nena-
stoupil a utekl z České republiky.
 Proto již v září 2012 vydal Městský soud v Praze na Ři-
čáře evropský zatykač. Nyní osmačtyřicetiletému muži se 
však dařilo poměrně dlouho unikat spravedlnosti, zatčen 
byl jako Josef Marek rakouskými policisty ve spolupráci 
s jejich českými specializovanými kolegy v polovině února 
tohoto roku. Marek Řičář se sice pokoušel všemožně brá-
nit svému vydání do České republiky, nicméně neuspěl, 
a tak ho rakouská justiční stráž na hraničním přechodu 
Mikulov-Drasenhofen vydala českým orgánům.
 Do určité míry se tak uzavírá alespoň symbolicky jed-
na z kapitol dějin české korupce, kapitoly, která asi bude 
vyvolávat v budoucích dějepiscích značné rozpaky. Řada 
tehdejších kauz, které těžce poškozovaly sociální demo-
kracii a prakticky jí znemožnily obhájit v parlamentních 
volbách v roce 2006 vítězství, se totiž po letech ukazuje 
v jiném světle. a je jedno, že premiérem a šéfem sociálně-
demokratické strany byl tehdy mimořádně neoblíbený Jiří 
Paroubek. Zmiňované případy dokazují, že presumpce ne-
viny není tak úplně hloupá věc a mediální obraz se může 
od reality propastně lišit. I v současné době probíhá řada 
nejrůznějších kauz a je třeba počkat na pravomocné roz-
sudky. Jinak může dojít k mnoha tragickým omylům. a je 
zcela jedno, k jaké straně se obvinění přiklánějí i jak pře-
svědčivě dokážou příslušný příběh média vykreslit.
  (MaFr)

Ceny dřeva v regionu klesly
Ceny dřeva se v uplynulých třech letech držely na vysoké 
úrovni a prakticky stále rostly. Nyní se však trend alespoň 
dočasně obrátil. Ve druhém čtvrtletí letošního roku se za-
čal u pil v České republice i v Rakousku objevovat velký 
přebytek komodity, což vedle ke snížení její ceny. Samot-
ní dřevaři si tuto situaci vysvětlují zejména mírnou zimou 
v regionu, která umožnila těžbu i v jinak obtížně dostup-
ných horských lesích. V Rakousku pak důležitou roli sehrá-
la daňová změna – na jejím základě by totiž vlastníci lesů 
s vyšší hodnotou měli platit více na daních. Proto se před 
vstupem změny v platnost někteří majitelé snaží hodnotu 
svých lesů zredukovat urychlenou těžbou.

 Zatím není příliš jasné, jak do rozsahu těžby lesů 
v České republice zasáhnou pokračující restituce církev-
ního majetku. Ty se totiž týkají velkého množství lesů, 
v současnosti spravovaných státní společností Lesy Čes-
ké republiky. Katolická církev se již loni pokusila prosadit 
opatření, na jehož základě by Lesy České republiky měly 
zakázáno těžit lesy určené k vydání v rámci restitucí. Ka-
tolíci tuto žádost vysvětlovali podezřením, že dochází ze 
strany Lesů České republiky k plundrování majetku, o nějž 
v krátkodobé perspektivě firma přijde. Lesy ČR se ale na-
opak hájily, že provádějí těžbu podle dlouhodobých plá-
nů, na něž nemělo rozhodnutí o odškodnění církví žádný 
vliv. Českým sociálním demokratům se nejspíše nepodaří 
převod pozemků církvím omezit ani zpomalit, takže v re-
lativně brzké době se církve, především církev katolická, 
ke svému lesnímu bohatství fyzicky dostanou. a tady vzni-
ká otázka, jak s ním naloží. Jistě se jako racionálnější va-
rianta jeví opatrné hospodaření s lesy a udržování těžby 
jen na technicky a ekonomicky vhodné míře, nelze však 
vyloučit, že se církve budou snažit získat co nejrychleji  
finanční hotovost, a tak spustí intenzivní těžbu prakticky 
okamžitě.
 To by samozřejmě jenom posílilo aktuální přebytek dře-
va na trhu. Podobný následek může ale mít odstraňování 
následků květnových prudkých bouřek, které napáchaly 
v některých polesích obrovské škody. Ještě více než Českou 
republiku a Rakousko ovšem postihly některé slovenské 
regiony včetně Tater, kde kalamita zlikvidovala rozsáhlé 
plochy. Loni v České republice a Rakousku zasáhla lesy 
podobná kalamita v průběhu červnových bouřek, tehdy 
však cena dřeva stála poměrně vysoko, a tak zvýšená těž-
ba neznamenala nějaký propad zisků dřevařských firem, 
spíše naopak. Letos by pak při udržování ceny, respekti-
ve pro její mírný vzestup, mohla majitelům lesů pomoci 
zvýšená poptávka po řezivu, která se podle představitelů 
dřevařských firem již nyní objevuje. Nejde však o nic dra-
matického, takže se není třeba obávat nějakých prudkých 
výkyvů na tu či onu stranu, pokud ovšem nějak nezasáhne 
výrazněji příroda.
  (MaFr)

Češi a Rakušané jako milovníci  
stavebního spoření
Data Evropského sdružení stavebních spořitelen za loň-
ský rok opět ukázala, že největšími stoupenci stavebního 
spoření v Evropě jsou bezkonkurenčně Rakušané. Podle 
údajů sdružení plných šedesát procent občanů Rakouska 
má založen účet stavebního spoření. Česká republika si 
pak udržela druhou příčku. Jestliže však v minulosti téměř 
dostihovala v podílu lidí se stavebním spořením Rakous-
ko, nyní se naopak rychle snižuje rozdíl mezi ČR a třetím 
Německem. Ještě před pěti lety bylo v českých zemích cel-
kem kolem pěti miliónů smluv, loni to bylo jen něco víc 
než čtyři milióny, což znamená ve výsledku asi 39 procent 
populace. Důvodem propadu je především razantní po-
kles státní podpory i snížení úroků na stavebním spoření 
ze strany příslušných spořitelen. Například Česká spořitel-
na navíc vypověděla řadu starých přespořených smluv, na 
nichž byl na dnešní poměry mimořádně vysoký úrok kolem 
čtyř procent. Přesto lze i nadále konstatovat, že prakticky 
každá česká domácnost využívá stavební spoření a podle 
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posledních údajů dokonce obliba tohoto produktu začala 
opět poměrně výrazně stoupat.
 Jak jsme již uvedli, velmi oblíbené je stavební spoření 
také v Německu, kde si ho pořídilo necelých 37 procent. 
Na čtvrtém místě se umístili s asi 20 procenty Slováci. 
Podle představitelů sdružení si své četné zájemce staveb-
ní spoření našlo také v Maďarsku, Chorvatsku, Rumunsku 
a poslední dobou i v dalších zemích, například v Kazach-
stánu. Loni se počet uzavřených smluv na stavební spoření 
zvýšil o více než 3 procenta na počet přesahující 41,5 mi-
lió nu kusů.
 Přinejmenším v České republice určitě pozitivně ovliv-
ní počet nově uzavíraných smluv přetrvávající velmi níz-
ká úroková míra u běžných účtů i termínovaných vkladů 
v bankách. Je ovšem samozřejmě důležité, jak se k celému 
portfoliu postaví stávající vládní koalice. Zatímco před-
chozí kabinet a především minulý ministr financí Miroslav 
Kalousek z ToP09 dával ostentativně najevo, že hodlá zvý-
hodnění stavebního spoření naprosto zlikvidovat a prosa-
dil také výrazné snížení státní podpory, nynější vláda bude 
v tomto ohledu asi zdrženlivější. Nicméně zároveň se nedá 
očekávat, že by naopak kabinet vrátil podporu stavebního 
spoření na původní úroveň.
  (MaFr)

Erste Bank do Prahy?
Český prezident v dubnu překvapil veřejnost sdělením od 
šéfa Erste group andrease Treischla, že tento velký finanč-
ní koncern bude v příštích letech zvažovat přenesení své-
ho sídla z Vídně do Prahy. Jednalo by se tak o poměrně 
unikátní případ, že by se banka přestěhovala do sídla své 
dceřiné firmy. V České republice totiž Erste Bank ovládá 
jedničku na tamějším trhu z hlediska počtu klientů – Čes-
kou spořitelnu. Nicméně prezidentovo tvrzení poněkud 
zproblematizovala mluvčí Erste Bank, když připomněla, 
že skupina staví novou centrálu přímo ve Vídni, do níž by 
se měl přestěhovat jak samotný holding, tak Erste Bank 
Österreich a další dceřiné firmy z Rakouska. Na druhou 
stranu mluvčí úplně možnost stěhování centrály nevylou-
čila. Důležitou roli podle jejího názoru bude hrát zejména  
daňové prostředí v dané zemi, její politická a ekonomic-
ká stabilita.
 Vcelku pochopitelně také představitelé Erste group ne-
chtějí sídlit v zemi, která jako svou měnu nepoužívá euro. 
a právě to je dosud případ České republiky, která se zatím 
k zavádění eura příliš nechystá. To už by spíše mohla Erste 
Bank zvolit jako své hlavní sídlo slovenskou metropoli Bra-
tislavu, kde se eurem již několik let platí a Erste Bank tam 
má také velmi silnou pozici. Na druhou stranu by však tato 
změna působila, jako by se Erste Bank přestěhovala z cent-
ra města na naprostou periférii. Ještě méně pravděpodob-
ně vyhlíží varianta, že by Erste Bank přesídlila do dalších 
států, kde se dokázala prosadit na finančním trhu, tedy 
například do Rumunska, Maďarska (kde orbánova vláda 
velké banky nemilosrdně vysává), Chorvatska či dokonce 
Srbska, stojícího zatím zcela mimo Evropskou unii.
 Zatím se ovšem zdá, že spíše než o nějaké stěhování 
Erste Bank jde o nenápadný podnět prezidenta Zemana 
k zamyšlení nad přijetím eura. Naznačuje totiž, že by tato 
změna mohla přinést České republice až překvapivě velké 
možnosti. Miloš Zeman se nijak netají svým názorem, že 

by i Česká republika měla přijmout evropskou měnu a řídil 
se tím i při výběru nového člena bankovní rady České ná-
rodní banky. Při nedávném setkání s dosluhujícím sloven-
ským prezidentem Ivanem gašparovičem také otevřeně 
prohlásil, že právě euro jako měnu Slovákům závidí. Česká 
veřejnost však odchod od koruny dost jednoznačně – ale-
spoň zatím – odmítá. občanská demokratická strana se 
dokonce pokusila ve volbách do evropského parlamentu 
udělat z petice na zachování koruny leitmotiv své kampa-
ně. I když nakonec v těchto volbách zvítězily při velmi nízké 
účasti proevropské strany, neznamená to, že by se ohled-
ně eura nějak výrazně měnil kurz. od podpory zachová-
ní koruny lidi dokonce neodvrátila ani loňská intervence 
České národní banky proti jejímu kurzu. Všeobecně se lidé 
v České republice obávají v souvislosti s eurem především 
masivního zdražování. Navíc podezírají evropské instituce, 
že by tlačily před zavedením evropské měny na další de-
valvaci české koruny, a tím vlastně snížily hodnotu majetku 
a úspor občanů. Právě kroky České národní banky z lis-
topadu loňského roku přitom slouží jako možné memen-
to. Vzhledem k nízké popularitě eura v České republice se 
do jeho zavádění nehrnou ani hlavní strany vládní koali-
ce. Pokud se nestane nic mimořádného, k přijetí evropské 
měny tak nejspíše v nejbližších pěti letech v ČR nedojde. 
a ani signály prezidenta Zemana na tom nic nezmění, stej-
ně jako představa přesunu centrály Erste Bank do Prahy, 
i když je to nepochybně v mnoha ohledech pro Čechy vize 
mimořádně lákavá.
  (MaFr)

Referendum ve Vodňanech proti nové pile
Volby do evropského parlamentu využila řada obcí i měst 
k různým referendům o místních otázkách. Vzhledem 
k mimořádně nízké volební účasti se většinou nepodaři-
lo dosáhnout ani takového počtu hlasujících, aby referen-
dum bylo pro zastupitelstva závazné. V České republice je 
v těchto případech nutno, aby hlasovalo alespoň 35 pro-
cent oprávněných, což byla v průměrné účasti 18,2 pro-
centa docela vysoko položená laťka. Mezi referenda, která 
ji nedokázala překonat, patřilo i to ve Vodňanech.
 občané zde hlasovali o postoji k plánovanému dřevo-
zpracujícímu závodu, který nedaleko města hodlá vybu-
dovat rakouská společnost Holzindustrie Schweighofer. 
Jedná se o závod na zpracování jehličnaté kulatiny, která 
se dnes vyváží z České republiky zcela neopracovaná, který 
by měl svou kapacitou pokrývat zhruba pětinu veškeré-
ho dosavadního vývozu této komodity ze země. V novém 
podniku za skoro čtyři miliardy korun by mělo vzniknout 
zhruba 500 nových pracovních míst, a i když např. Vodňa-
ny nemají nadprůměrnou nezaměstnanost, rozhodně to 
není zanedbatelná výhoda. Navíc celý projekt podporuje 
i české ministerstvo zemědělství, které vítá, že by se dřevo 
alespoň zhruba opracovávalo hned v České republice.
 odvrácenou stranu však představuje očekávaný hluk 
a zejména vysoké dopravní zatížení. To patrně také vedlo 
většinu zúčastněných v referendu k odmítnutí této nové 
výstavby. Celkem se ho zúčastnilo 1 765 lidí, což předsta-
vuje ovšem jen 32,8 procent oprávněných voličů. Z nich 
se 64 procent vyslovilo proti nové investici, a i když není 
výsledek referenda závazný, starosta sedmitisícového měs-
ta již dal najevo, že ho bude zastupitelstvo respektovat.  
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a Svoji roli jistě přitom hraje i skutečnost, že k naplnění po-
třebné kvóty chybělo pouze 118 lidí. Nejde zdaleka o první 
případ, kdy občané před vznikem nových pracovních míst 
upřednostnili radši klid a menší provoz, i když z tohoto hle-
diska nejexplicitnější kauza skladů amazon na okraji Brna 
po několika zvratech dopadla nakonec opačně. Projevuje 
se zde asi i skutečnost, že ve srovnání s některými jihoev-
ropskými zeměmi nebo i Slovenskem není v ČR tak vysoká 
míra nezaměstnanosti. Navíc v případě dřevozpracujícího 
závodu se nejedná o práci, kterou by mohl vykonávat kaž-
dý. Na druhou stranu je škoda, že i nadále bude z České 
republiky putovat dříví v naprosto neopracovaném stavu 
jako dosud.
  (MaFr)

Zhroutí se ve střední Evropě  
důchodové systémy?
odborníci na demografii z pojišťovny allianz sestavili 
žebříček udržitelnosti důchodového systému v padesáti 
různých zemích světa a srovnali ho s výsledky stejného 
průzkumu z roku 2011. Ukázalo se, že situace v Němec-
ku, České republice i v Rakousku se zhoršila – všechny tři 
uvedené státy klesly o několik míst. Nejlépe se možná pře-
kvapivě drží Česká republika, která skončila na 19. místě. 
V roce 2011 ovšem byla šestnáctá. Pokles na žebříčku je 
dán stárnutím české populace a také poměrně rychle ros-
toucím státním dluhem. Německo ovšem skončilo až o čty-
ři místa za Českou republikou a pohoršilo si právě o tyto 
čtyři příčky. U německého systému důchodů může před-
stavovat nezanedbatelný problém jeho poměrná velko-
rysost, což platí i pro Rakousko, které je na žebříčku hned 
za Německem 24. a pokleslo stejně jako Česká republika  
o tři místa. Polsko se drží dlouhodobě na 20. místě, což 
můžeme považovat za jakýsi středoevropský standart. 
Nejhůře z regionu dopadlo tradičně Slovensko, které je 
až 32. Na rozdíl od jiných států si však polepšilo o tři příč-
ky. Celo světově si nejlépe vedla podle allianz austrálie, 
další „medailové“ pozice obsadilo Švédsko a Nový Zéland. 
Naopak nejnebezpečněji se podle demografů vyvíjí situace 
v Thajsku, kde přírodní katastrofa a politické rozbroje od-
sunuly nutnou penzijní reformu zcela do pozadí zájmu. Jen 
o příčku lepší pak byla Brazílie a třetí od konce skončilo Ja-
ponsko zápolící s masivním stárnutím populace a dlouho-
dobými hospodářskými obtížemi. Pomyslným skokanem 
se stalo Řecko, které v uplynulých třech letech zavedlo mi-
mořádně přísné reformy důchodového systému, takže se 
posunulo dopředu o plných šest míst. Rapidně se zlepšila 
podle průzkumu také situace v Rumunsku, Turecku, Irsku, 
Lucembursku, Singapuru a v USa.
 Samozřejmě výsledky průzkumu není radno příliš pře-
ceňovat. Určitě se jedná zejména v zemích, kde allianz pů-
sobí, o jistou formu nátlaku na vlády, aby přijaly opatření 
posilující roli soukromého připojištění. Výsledky ovšem ne-
jsou nijak dramatické a nepotvrzují hysterické výroky ně-
kterých politických představitelů o totální neudržitelnosti 
penzijního systému ve střední Evropě. Pochopitelně je nut-
no problematiku důchodového systému v zemích střed-
ní Evropy intenzivně diskutovat a reflektovat mimo jiné 
i stárnutí těchto populací a posouvající se věk dožití. Na 
druhou stranu nelze prodlužující se věk mechanicky pře-
nášet do posouvání hranice věku odchodu do důchodu.  

Jen skutečné minimum povolání lze kvalitně vykonávat i po 
sedmdesátce.
 Je také třeba přesvědčit občany, že systém skutečně vy-
drží – to je problém především v České republice, kde je 
přesvědčení, že žádné důchody vyplácené nebudou, mimo-
řádně rozšířené. Vede to ke snahám obejít placení důcho-
dového pojištění jakýmkoliv způsobem, což se projevuje 
zejména u podnikatelů. Právě část podnikatelů také proti 
všeobecnému důchodovému systému intenzivně brojí –  
vzhledem k tomu, že do něj platili minimálně, mají po do-
sažení příslušného věku velmi nízkou penzi, zejména ve 
srovnání se svými předchozími (často nedaněnými) příjmy.
 Stabilitu důchodového účtu v ČR ohrožuje také rozšíře-
ný tzv. švarc-systém, při němž zaměstnanci jsou formálně 
najatí živnostníci, za něž zaměstnavatel nemusí odvádět 
žádné dávky. Bohužel politické strany v ČR, ale i v Rakous-
ku nebo na Slovensku pro vrácení důvěry v důchodový sys-
tém dělají jen minimum, přestože jde o klíčový faktor pro 
uchování jeho stability a funkce. Naopak spíše z nejrůzněj-
ších důvodů tuto důvěru všemožně podrývají a oslabují. 
Důsledkem jsou pak různé xenofobní nálady (proti „ujída-
čům“ sociálních a důchodových dávek z řad imigrantů či 
Romů) a rostoucí snaha vyhnout se všemožně placení na 
důchody. Jestli bude trend zpochybňování všeobecného 
a státem garantovaného důchodového pojištění ve střední 
Evropě pokračovat i v následujících letech a desetiletích, 
může se skutečně celý systém zhroutit a tato část se na-
vrátí do dob všeobecné nejistoty pro seniory, jakou známe 
z 19. a částečně i z první poloviny 20. století. Nezbývá než 
věřit, že se rozhodující část společnosti i politických elit 
vzpamatuje a pomůže udržet civilizační výdobytky.
  (MaFr)

Prezident Zeman neopouští své vize
Tradiční ekonomické fórum na Žofíně navštívil letos i český 
prezident Miloš Zeman, který zde rozvinul některé před-
stavy o fungování diplomatické služby a zároveň dal naje-
vo, že neopouští své milované téma, sen o velkém vodním 
díle v podobě kanálu Dunaj – odra – Labe. Tvrdil, že pro 
projekt se mu již podařilo získat podporu v Polsku a v sou-
časnosti prý vyjednává s Rakouskem. Nicméně i v Čes-
ké republice velmi smělý plán naráží na kritiku z mnoha 
stran. Jednalo by se o mimořádně nákladný projekt zahá-
jený v době, kdy český stát má velké problémy například 
s výstavbou moderní dálniční infrastruktury. Těžko lze asi 
také očekávat, že by podobné dílo přijali s nadšením také 
ochránci přírody. Prezidentova podpora plavebnímu ka-
nálu propojujícímu tři velké evropské řeky působí trochu 
jako snaha vstoupit za každou cenu do dějin nějakým mo-
hutným dílem. Dějiny podobných utkvělých vizí znají vel-
ké množství a samozřejmě téměř vždy byly podobné sny 
maskovány jako opatření, které přispěje k hospodářskému 
rozmachu, jako dílo, za nějž nás budou naši potomci desít-
ky nebo dokonce stovky let velebit. Miloš Zeman v součas-
nosti především zdůrazňuje, že práce na monumentálním 
vodním díle by výrazně podpořila domácí ekonomiku, a to 
především oblasti, které dlouhodobě trpí úbytkem zaká-
zek, jako je především stavebnictví. Jenže příprava výstav-
by by asi trvala několik let a nelze odhadnout, jaká bude 
v době případného zahájení stavebních prací situace v čes-
kém hospodářství a na tamějším pracovním trhu.
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 Českému hospodářství by podle Zemana výrazně pro-
spěla také nová organizace na českých ambasádách v za-
hraničí. Podle prezidenta by zde kariérní diplomaty ve 
velkém měřítku měli vystřídat ekonomové, kteří by na da-
ném místě především podpořili český export. Miloš Zeman 
vyjádřil přesvědčení, že takto koncipované diplomatické 
zastoupení by bylo účinnější než v současnosti pořádané 
cesty politiků s doprovodnými delegacemi podnikatelů. 
Právě představy o vhodném vzdělání diplomatů byly podle 
prezidenta hlavním jádrem jeho konfliktu s tehdejším mi-
nistrem zahraničních věcí Karlem Schwarzenbergem v mi-
nulém roce, která na několik měsíců ochromila fungování 
na mnoha českých velvyslanectvích a dalších diplomatic-
kých zastoupeních.
 Nicméně v současné době Zeman cesty politiků moti-
vované ekonomickými zájmy rozhodně nezavrhuje. Z to-
hoto hlediska také prezident podpořil nedávnou návštěvu 
nynějšího sociálnědemokratického ministra zahraničních 
věcí Lubomíra Zaorálka, která vyvolala kontroverze zejmé-
na kvůli Zaorálkovu prohlášení ve prospěch územní jed-
noty Číny a proti požadavkům tibetských představitelů. 

Přitom zejména kvůli aktivitám prvního českého preziden-
ta Václava Havla a jeho osobnímu přátelství s tibetským 
dalajlámou byla Česká republika vnímána jako země s vel-
mi pozitivním vztahem k Tibetu. Nicméně Miloš Zeman 
hájí naprosto jednoznačně tzv. „ekonomickou diplomacii“, 
která se příliš neohlíží na otázku lidských práv. Z tohoto 
hlediska při svém projevu na Žofíně prezident také uvedl, 
že by se česká diplomacie měla ve větší míře opírat o ho-
norární konzuly, kterými je podle něj dosud neoprávněně 
opovrhováno, přestože jde o lidi, kteří často v místě své-
ho pobytu požívají mimořádnou autoritu a navíc si svo-
je kanceláře platí z vlastních prostředků. Je jistě správné, 
když prezident Zeman připomíná ekonomický aspekt di-
plomacie, na stranu druhou však vzbuzuje nepominutel-
né rozpaky absolutizace tohoto rozměru. Přece jen by se 
asi zahraniční styky České republiky neměly redukovat jen 
na obchodní výměnu. Proto také Zemanovo doporučení 
bude přijatelné pouze v případě, že zároveň v oblasti me-
zinárodních styků budou hrát důležitou roli i lidé, kteří mají 
na tuto otázku odlišný názor.
  (MaFr)

Učená společnost ocenila  
historika Kvačka a biologa Svobodu
Medaili za zásluhy o rozvoj vědy od Učené společnosti ČR 
v pražském Karolinu převzali historik Robert Kvaček a vi-
rolog a molekulární biolog Jan Svoboda. Profesor Kvaček 
byl oceněn za svou pedagogickou činnost a vědeckou prá-
ci, v níž se věnuje historii 19. a 20. století. Za profesorem 
Svobodou stojí významný výzkum retrovirů, jež způsobují 
nádory a jiná závažná onemocnění, například aIDS. Učená 
společnost předala ceny v rámci svého jubilejního 20. val-
ného shromáždění, ocenila také dva vědce do 40 let a dva-
náct středoškolských studentů. Spolu s cenami rozdělila 
půl miliónu korun. Letos poprvé předala čestné uznání, 
tentokrát za vynikající popularizaci vědy v rozhlasovém 
pořadu Meteor.

Libereckou iQlandii navštívilo  
za první měsíc přes 16 000 lidí
Zájem o zábavní vědecké centrum iQlandia v Liberci je 
větší, než provozovatelé čekali. Za první měsíc od otevření 
ho navštívilo přes 16 000 lidí a více než 120 školních skupin 
z tuzemska i ze zahraničí. Nejvíce láká 3D planetárium, 
humanoidní robot Thespian nebo simulátor zemětřesení. 

Science centrum iQlandia vybudovala a provozuje stejno-
jmenná obecně prospěšná společnost, dříve Labyrint Bo-
hemia. Stojí na místě zchátralé továrny Desta. Na výstavní 
ploše o rozloze jednoho hektaru nabízí na 350 většinou 
interaktivních exponátů v deseti expozicích. Návštěvní-
ky vítá například vodní svět, ve sklepích vznikla expozice 
věnovaná geologii s ukázkami hornin i jeskyní s krápníky. 
V expozici věnované vesmíru je simulátor velkého třesku 
i trenažér pro kosmonauty.

VĚDA

VZPoMÍNkA

Prokop Diviš
15. 6. 1754 postavil Prokop Diviš v Příměticích u Znojma 
první „povětrnostní stroj“ – bleskosvod.

Viktor Kaplan
23. 8. 1934 zemřel Viktor Kaplan, rakouský technik a kon-
struktér působící v Brně, vynálezce Kaplanovy turbíny 
(* 27. 11. 1876, Mürzzuschlag).
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a  Narodil se jako syn železničního úředníka. V letech 
1895-1900 studoval na vídeňské technice stavbu strojů 
a dieselových motorů. Po škole strávil jeden rok vojenské 
služby v Pule a v roce 1901 začal pracovat ve strojírnách 
genz and Co. v Leobersdorfu u Vídně. Po dvou letech však 
odešel na Německou vysokou školu technickou v Brně, 
kde se stal asistentem u profesora Musila na katedře nauky 
o strojích a strojírenství. Začal se zde věnovat problema-
tice vodních motorů, zejména vylepšování účinnosti Fran-
cisovy turbíny. V roce 1909 se Kaplan habilitoval a stal se 
doktorem technických věd a docentem. Roku 1910 si zřídil 
ve sklepních místnostech školy svou první turbínovou la-
boratoř. Rakouské ministerstvo vyučování dalo Kaplanovi 
jen malou částku na výbavu laboratoře, a tak si musel veš-
keré zařízení sehnat sám. Naštěstí mu pomohla slévárna 
Ignáce Storka, která mu potřebné zařízení věnovala. Roku 
1913 se stal vedoucím katedry teorie a stavby vodních 
motorů a v roce 1918 byl jmenován řádným profesorem.  
Roku 1912 jeho nově vynalezená turbína dosáhla účinnos-
ti až 86 % a v roce 1913 na pokusných zařízeních okolo 
800 otáček za minutu, což byl téměř dvojnásobek Franci-
sovy turbíny. Nechal si proto turbínu patentovat, ale řízení 
se protáhlo a žádost byla vyřízena až roku 1918. Téhož 
roku byla Kaplanova turbína poprvé předvedena v němec-
kém Ulmu. I po skončení první světové války zůstal Kap-
lan v Brně na Vysokém učení technickém. Své první využití 
našla jeho turbína v roce 1919, kdy instalovala brněnská 
firma Ignáce Storka turbínu pro přádelnu v rakouském Vel-
mu. Mezitím se firma I. Storek ujala výroby Kaplanových 
turbín. Zřídila i laboratoř, kde se pod vedením profesora 
Kaplana turbína vylepšovala.
 Následovalo množství soudních sporů, ve kterých se 
velké turbínářské firmy snažily Kaplanovu turbínu očernit. 
Nechtěli totiž riskovat ztrátu investic do Francisovy turbí-
ny. Další problém se ukázal při instalaci turbín na velkých 
řekách. Vlivem kavitace se lopatky lámaly a betonové stav-
by praskaly. Nakonec u soudu v Lipsku uspěl. Kaplanovi 
studenti odstranili problém s kavitací a další vývoj a výroba 
Kaplanovy turbíny mohl pokračovat. V roce 1925 byla ve 
Švédsku uvedena do chodu jeho turbína pro elektrárnu 
Lilla Edet. Byl to kolos o průměru 5 800 mm a výkonem 
8 243 kW. První turbína na území ČSR byla instalována 
roku 1921 v Poděbradech. V USa byla poprvé Kaplanova 
turbína použita v roce 1929 v texaském Del Riu.
 V roce 1931 opustil Viktor Kaplan Vysoké učení tech-
nické a odešel na odpočinek na rakouskou usedlost v Ro-
chuspointu v Rakousku. Zde také 23. srpna 1934 zemřel 

V ČR se lidé dožívají vyššího věku  
než na Slovensku
od rozdělení federace na začátku roku 1993 se v České re-
publice střední délka života zvyšovala výrazněji než na Slo-
vensku. V současné době je v tuzemsku u mužů o dva a půl 
roku a v případě žen o rok a půl vyšší, zjistili čeští a sloven-
ští demografové. Porovnání demografického vývoje v obou 
samostatných částech bývalého Československa se věnuje 

na mozkovou mrtvici. Dodnes jej připomínají tisíce jeho 
turbín po celém světě.

Ota Šik
22. 8. 2004 zemřel ota Šik, ekonom a politik, jeden z hlav-
ních autorů národohospodářské reformy šedesátých let 
(* 11. 9. 1919). ota Šik se narodil 11. září 1919 v Plzni. 
Jako nezaměstnaný vstoupil v roce 1940 do ilegální KSČ. 
Následujícího roku byl zatčen a až do konce války vězněn 
v koncentračním táboře Mauthausen.
 Hned po válce se stal pracovníkem aparátu komunis-
tické strany, absolvoval Vysokou školu politickou a sociální 
a Ústřední politickou školu KSČ a v roce 1951 se stal pe-
dagogem na Vysoké škole politické ÚV KSČ. Jako ekonom 
tehdy vykládal Stalinovy Ekonomické zákony socia lismu. 
Nic nenasvědčovalo tomu, že ho sovětský tisk jednou na-
zve jedním z nejodpudivějších zjevů mezi pravicovými revi-
zionistickými silami, paktujícími se s kontrarevolucí. V roce 
1958 se Šik stal kandidátem ÚV KSČ a roku 1962 jeho 
členem. od roku 1961 řídil Ekonomický ústav ČSaV. Měl 
k dispozici úplné informace o československé ekonomice, 
která upadala v důsledku teorií, které sám v padesátých le-
tech vyznával. Mezitím ovšem změnil názory a v čele mno-
ha československých ekonomů navrhl reformní program 
založený především na spojení plánu a tržních mechanis-
mů. Program byl přijat na zasedání ÚV KSČ v lednu 1965.
 Po okupaci v srpnu 1968 byl jedním z prvních, kdo 
musel ze země odejít. Už počátkem září nuceně rezigno-
val na funkci místopředsedy vlády pověřeného otázkami 
hospodářské reformy a zůstal v zahraničí. Po nástupu 
gustáva Husáka k moci byl postupně zbavován všech 
funkcí, byl vyloučen z KSČ a v roce 1970 zbaven státní-
ho občanství. od roku 1970 působil jako pedagog v Ba-
sileji a Manchesteru a v letech 1973-1989 jako profesor 
ekonomie na Vysoké škole hospodářských a sociálních 
věd v Saint gallenu. Ve Švýcarsku roku 1983 získal státní 
občanství. Po listopadu 1989 se stal členem Rady konzul-
tantů prezidenta Václava Havla. Liberální kurz ve státě ale 
vylučoval jakékoliv „třetí cesty“. Brzy se proto vrátil do Švý-
carska, odkud kriticky sledoval a posuzoval vývoj v České  
republice.
 ota Šik napsal řadu vědeckých, odborných a popu-
larizačních prací, po revoluci vyšla jeho kniha Sociálně 
spravedlivá tržní ekonomika – cesta pro východní Evro
pu (1990). Rád maloval, v devadesátých letech uspořádal 
v Praze dvě výstavy obrazů.

Zdroj: http://zpravy.idnes.cz/

žiVoTNÍ PRoSTŘEDÍ

nově vydaná publikace 20 let samostatnosti z pohledu de
mografie ČR, SR a ČSR, kterou společně připravily Vysoká 
škola ekonomická v Praze a bratislavský Institut informati-
ky a statistiky. V Česku střední délka života při narození ve 
srovnání s rokem 1992 u mužů vzrostla ze 68,5 na 75 let, 
u žen se zvýšila ze 76 na 81 let. Na Slovensku roste střední 
délka života pomaleji, uvedli demografové. odlišný vývoj 
v obou zemích přišel po rozdělení také v porodnosti. Za-
tímco ve federálních dobách se na Slovensku rodilo v pře-
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tisícovky nejrůznějších zvířat, stovky zaměstnanců a milió-
ny návštěvníků.

Ústecká zoo otevřela expozici lemurů
otevřením nového výběhu pro lemury zahájila letní sezó-
nu zoologická zahrada v Ústí nad Labem. Pro volný pohyb 
lemurů byl vystavěn průchozí výběh se vstupním dřevě-
ným domkem. Do expozice se přestěhovala pětice lemurů 
kata a je v plánu rozšíření chovu. Více než šest miliónů ko-
run budou stát úpravy a vybudování nových hřišť a atrakcí 
pro děti. Ústeckou zoo navštívilo loni 123 000 lidí, letos 
jich chce vedení přilákat o desetitisíce víc. Zřejmě nejzná-
mějšími zvířaty jsou orangutani Ňuňák a Ňuninka, které 
zoo chová už 25 let. Páru, který si zahrál v dětském filmu 
Dva lidi v ZOO, se opakovaně povedl odchov mláďat.

Klisna Zeta v Mongolsku  
porodila deváté hříbě
Klisna Zeta, která byla v roce 1998 mezi prvními koni Pře-
valského přepravenými z Česka do Mongolska, přivedla 
na svět deváté hříbě. S největší pravděpodobností jde 
o klisničku, uvedla pražská zoologická zahrada. Zeta, kte-
ré Mongolové říkají Hvězda, je ve svých dvaceti letech nej-
starší klisnou koně Převalského v národním parku gobi. 
„To, že se dožila dvaceti let v tvrdých podmínkách a do-
konce porodila další hříbě, je v historii reintrodukce koní 
Převalského opravdu výjimečnou i symbolickou událostí 
dokreslující úspěchy pražské zoo na návratu posledního 
divokého koně do jeho někdejší domoviny,“ uvedl ředitel 
pražské zoo Miroslav Bobek. Letos v červenci chce pražská 
zoo přepravit do Mongolska další tři koně Převalského. Ve 
volné přírodě byl kůň Převalského, poslední divoký kůň 
vůbec, vyhuben před čtyřiceti lety. Nyní žije po celém svě-
tě zhruba 1 900 koní Převalského, z toho asi 300 ve dvou 
národních parcích v Mongolsku.

Transport levharta z jihlavské zoo  
do Indie vyšel až napočtvrté
Tříletého samce levharta sněžného jménem Fiči z jihlavské 
zoo se konečně podařilo přepravit do Kalkaty. Jihlavský 
odchovanec posílí populaci levhartů v indické zoologické 
zahradě a záchranném centru Padmaja Naidu Himalayan 
Zoological Park. Jihlavská zoo má v chovu levhartů sněž-
ných výsadní postavení – chová je od roku 1992 a v roce 
1999 se zde narodila první trojčata v České republice. od-
chováno už bylo osmnáct mláďat.

Smrtelnou plíseň má v ČR až polovina 
netopýrů, přesto přežijí
až padesát procent netopýrů na území České republiky 
je nakaženo smrtelně nebezpečnou plísní, původcem tak-
zvaného syndromu bílého nosu. ačkoli v Severní americe 
v důsledku tohoto syndromu umírají již několik let milióny 
netopýrů, ve střední Evropě i přes závažnost kožního one-
mocnění tito létající savci období zimování přežívají. Zjistil 
to tým českých a amerických vědců. Vyvrátil tak tvrzení 
evropské vědecké obce, že se tato pro netopýry smrtelná 
nemoc na evropském území téměř nevyskytuje.

počtu na ženskou populaci více dětí než v českých zemích, 
v roce 2012 už na jednu ženu připadalo 1,45 dítěte v Čes-
ku a 1,34 na Slovensku.

V Bartošovicích vzniklo návštěvnické 
centrum Dům přírody Poodří
Záchranná stanice v Bartošovicích na Novojičínsku ve 
svém areálu otevřela nové návštěvnické centrum Dům 
přírody Poodří. Lidé tam najdou interaktivní expozici, hry 
i živá zvířata. Středisko zábavnou formou seznámí zájemce 
s přírodou Chráněné krajinné oblasti Poodří. Má tři části: 
vnitřní přírodovědnou interaktivní expozici, zahradní část 
s vodními a hracími prvky a víceúčelový sál. Nejatraktivněj-
ší částí střediska je venkovní expozice, jejímž centrálním 
prvkem je model řeky odry, na němž si děti mohou hrát 
a simulovat třeba záplavy. Další hrací prvky mají tematiku 
zoologie, geologie či botaniky, je tam čapí hnízdo, bobří 
hráz i bylinná zahrádka. Bartošovická stanice se zabývá zá-
chranou zraněných či jinak hendikepovaných volně žijících 
živočichů, jejich léčením, rehabilitací a návratem do příro-
dy. Ročně přijme okolo tisíce zvířat, z nichž se podle údajů 
stanice zpět do přírody podaří vypustit více než polovinu.

Liberecká zoo slaví úspěchy  
v odchovu vzácných druhů
Liberecká zoologická zahrada dosáhla velkého úspěchu, 
když se jí poprvé vylíhla mláďata novozélandského pa-
pouška nestor kea. Zoo se tak stala součástí nepočetné 
rodiny chovatelů, kteří tyto ohrožené opeřence množí. 
„Loni se v evropských zoo narodilo jen osmnáct nestorů 
ve čtyřech zoo, přičemž populace v lidské péči dosahuje 
téměř 200 kusů,“ uvedl mluvčí liberecké zoo Ivan Langr.
 V liberecké zoo se také narodilo mládě bílého tygra. 
Pavilon šelem je pro návštěvníky uzavřen do konce červ-
na. Porodnici a přilehlé ubikace nonstop sledují webové 
kamery, jejichž sestříhané výstupy bude zoo umisťovat na 
své sociální sítě. Bílí tygři jsou nejpopulárnějšími a neja-
traktivnějšími zvířaty liberecké zoo. Zvláštní formu tygra 
indického má zahrada od roku 1994, úspěšný odchov se jí 
ale zatím podařil jen dvakrát, v roce 2002 a 2012.
 Zoo Liberec se podařilo po dvou letech znovu zopako-
vat světový úspěch v chovu orla křiklavého (aquila poma-
rina). orlí mládě vylíhnuté 28. května je totiž teprve třetím 
mládětem svého druhu, které v zoologických zahradách 
přišlo na svět. První se podařilo přirozeně odchovat v roce 
1991 v zoo Riga, druhé pak inseminací v roce 2012 v zoo 
Liberec. orel křiklavý č. 3 byl stejně jako před dvěma lety 
odlíhnut prostřednictvím umělé inseminace, protože v lid-
ské péči se kvůli nepříliš kvalitnímu genetickému materiálu 
tento druh množí jen zanedbatelně. opakovaný úspěch 
tak jen potvrzuje výjimečnost zoo Liberec v chovu dravců.
 Liberecká zoo jako vůbec nejstarší zahrada na úze-
mí bývalého Československa vstoupila v roce 2009 do 
90. roku své existence. Počátky zookoutku v libereckých 
Lidových sadech lze zaznamenat už v roce 1904, kdy zde 
ornitologický spolek vystavěl velkou veřejnou voliéru; ta se 
později rozrostla o další ptačinec a výběhy se srnčí zvěří. 
Z malého zvěřince převedeného v roce 1919 v první zoo-
logickou zahradu pak během století vyrostlo sebevědomé 
a mezinárodně uznávané chovatelské zařízení, jímž prošly 
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na súdánské lokalitě Wad Ben Naga. Návštěvníci tak mají 
jedinečnou možnost obdivovat vzácný oltář s egyptskými 
a merojskými hieroglyfy s dvojjazyčně psanými jmény krá-
le Natakamaniho a královny amanitore a dvojici sousoší 
amona a Mut, zapůjčené ze Súdánského národního mu-
zea v Chartúmu. Expedice je objevila na konci roku 2013 
v hlavní svatyni zkoumaného chrámového komplexu, tzv. 
Týfónia.
 Kromě unikátních nálezů z Wad Ben Naga prezentuje 
výstava i cenné exponáty ze sbírek předních evropských 
muzeí. V České republice se tak poprvé představuje zlatý 
poklad královny amanišacheto, objevený v její pyramidě, 
jehož část na výstavu zapůjčilo Egyptské muzeum a Sbírka 
papyrů v Berlíně. Zastoupeny jsou také nálezy ze súdán-
ských výzkumů ve Wad Ben Naga, uskutečněných již před 
pětapadesáti lety, ale i předměty pocházející z výzkumů 
Českého egyptologického ústavu FF UK v Praze na lokali-
tách Usli a Sabaloka.
 Z bohatého souboru exponátů vyniká také busta zla-
cené sochy boha apedemaka, která je jedním z pouhých 
tří známých trojrozměrných vyobrazení božstva se lví hla-
vou, nebo soška tzv. Sloního muže z Merojského období. 
Všechny tyto předměty přibližují návštěvníkům bohatou 
kulturu a každodenní život obyvatel starověké Núbie.
 Vynikající výstava, až na malé prostorové chybičky. Po 
přečtení informativních textů na zadní části panelů a pro-
hlédnutí nálezů již nenacházíte dost sil, abyste vestoje sle-
dovali snímek o expedici českých vědců v Súdánu. Škoda... 
Bohužel i některé vitríny nebyly správně osvíceny, ale to je 
snad možno napravit. V každém případě se návštěva vy-
platí. Doporučujeme navštívit i stálou expozici. Výstava je 
otevřena do 12. října 2014.

Zpoždění rekonstrukce D1 u Velké Bíteše 
dosáhne možná 1 rok
Zpoždění rekonstrukce dálnice D1 v úseku Lhotka – Vel-
ká Bíteš dosáhne možná až jeden rok. Další tři úseky by 
měly být otevřeny letos. V České televizi v pořadu Otázky 
Václava Moravce to řekl generální ředitel Ředitelství silnic 
a dálnic (ŘSD) Jan Kubiš. „Jednáme se zhotovitelem, jestli 
jsme schopni s tím něco udělat, ale konec stavební sezóny 
se nám neúprosně blíží. Bohužel ten čtvrtý úsek je ve stavu 
pouze středního pruhu. To znamená, že zhotovitel rozhod-
ně nestihne udělat druhou polovinu,“ uvedl Kubiš. Dal-
ší tři rekonstruované úseky dálnice D1 nemají podle šéfa 
ŘSD zpoždění na harmonogramu prací. „Předpokládáme, 
že skutečně by mělo dojít k otevření těchto třech úseků 
v letošním roce,“ dodal Kubiš. Kvůli problémům s nesta-
bilním podložím loni stavební společnost oHL SŽ stavbu 
několikrát přerušila a požadovala více peněz na pokrytí 
neočekávaných víceprací. Toho nakonec dosáhla v říjnu, 
kdy jí ředitelství silnic rozpočet zvýšilo o deset milió nů ko-

Archeologové potvrdili existenci  
královského hradu v Chrudimi
archeologové při vykopávkách za kostelem Nanebevzetí 
Panny Marie v Chrudimi potvrdili existenci tradovaného 
královského hradu. Nebyl však první obrannou stavbou 
na tomto místě. Předcházelo mu starší valové opevnění 
z devátého až desátého století, kdy Chrudim patřila ke 
Slavníkovské doméně. Uvedl to archeolog Regionálního 
muzea v Chrudimi Jan Musil. archeologové již dříve tu-
šili, že údajný hrad by se měl v těchto místech nacházet. 
Napovídal tomu zvláštní výběžek vysunutý mimo městské 
opevnění, který se nedal vysvětlit jiným způsobem. V le-
tech 2005 a 2006 bylo také v těchto místech objeveno tor-
zo středověké věžovité stavby. Hrad vznikl ve 13. století 
zřejmě za vlády Přemysla otakara II., který později založil 
město na místě dřívějšího hradiště. Zanikl buď počátkem 
14. století během bojů mezi nastoupivším Janem Lucem-
burským a královskou vdovou Eliškou Rejčkou s vojenskou 
pomocí Habsburků, nebo při velkém požáru města v první 
polovině 14. století.

Výstava Země černých faraonů
V Náprstkově muzeu asijských, afrických a amerických kul-
tur, Betlémské nám. 1, Praha 1 je otevřena výstava Země 
černých faraonů, která má poodkrýt tajemství starověké 
Núbie a přiblížit archeologické výzkumy Národního mu-
zea v Súdánu. Představuje návštěvníkům dějiny starově-
ké Núbie od sklonku pravěku po rané křesťanské období. 
Prezentovány jsou unikátní nálezy, které archeologové Ná-
rodního muzea objevili v průběhu dlouholetého výzkumu 
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run. Spor ale podle dřívějšího vyjádření ŘSD může skončit 
i u soudu.

České dráhy zruší velký tendr  
na jízdenkové automaty
České dráhy zruší výběrové řízení na nákup jízdenkových 
automatů, které měly do roku 2015 nahradit čtvrtinu po-
kladních, tedy zhruba 420 lidí. S rozhodnutím koupit 340 
automatů za téměř 370 miliónů korun dopravce vyčkával 
dva roky. ČTK to řekl mluvčí Českých drah Radek Joklík. 
Lidé totiž začínají stále více používat modernější prostřed-
ky, jako je nákup přes internet.

Railjety z Prahy do Vídně a Grazu
České dráhy se v posledních letech snaží čelit dravé kon-
kurenci na železnici a v autobusové dopravě mimo jiné 
i výrazným zlepšováním kvality svých vlakových souprav, 
zejména na preferovaných a hojně vytížených klíčových 
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spojích. Na trati mezi Pra-
hou a ostravou, kde se 
České dráhy potýkají s no-
vými dopravci RegioJetem 
a Leo Expressem, nasadily 
rychlostní soupravy Pen-
dolino a výrazné změny 
chystá na další klíčové tra-
se mezi Prahou a Brnem, 
respektive Vídní či dokonce 
grazem (Štýrským Hrad-
cem). Zde hodlá využít 
sedm nových souprav Rail-

jet, které nedávno za 100 miliónů eur České dráhy pořídily 
od společnosti Siemens. V květnu byl zahájen jejich zku-
šební provoz, prozatím mezi Prahou a Břeclaví, respektive 
Prahou a Brnem. Do Vídně a grazu by se měla jejich jízda 
protáhnout až do rakouské metropole a do grazu. Cesta 
mezi Prahou a Vídní by se tak měla zkrátit o půl hodinu, 
což může v konkurenci například s autobusy společnosti 
Student agency (tvořící s RegioJetem jednu skupinu) zna-
menat nezanedbatelnou výhodu. Dostat se z české metro-
pole do rakouské za 4 hodiny 10 minut není jistě špatná 
vize. Její naplnění umožní i zapůjčení lokomotiv Taurus od 
rakouských drah, protože tyto stroje dosahují rychlosti až 
230 kilometrů v hodině.
 Spoj Praha – Vídeň s vozy Railjet by měl jezdit každé 
dvě hodiny oficiálně od změny harmonogramu Českých 
drah, tedy od 15. prosince. Cestující se mohou těšit i na 
vylepšení komfortu. Nové soupravy nabídnou celkem 
442 míst k sezení, z toho pravděpodobně šest v byznys 
třídě a dalších 42 v třídě první. Při slavnostním představení 
nového vlaku generální ředitel Českých drah Daniel Ku-
rucz pouze zalitoval, že firma nemohla pořídit dalších osm 
souprav, aby do Brna mohly Railjety jezdit každou hodi-
nu. To ovšem znemožnila finanční situace státního kolosu, 
který se dlouhodobě potýká s neuspokojivým hospodaře-
ním. Předchozí generální ředitel Dalibor Zelený proto také 
stopnul kontrakt na nákup dalších jednotek Railjet, s nimiž 
se počítalo na trase do Bratislavy a Budapešti.
 Přesto snad bude obnova silně zastaralého vozového 
parku Českých drah pokračovat a pocítí ji cestující i na 
méně frekventovaných tratích. Cestující z Rakouska by tak 
možná mohli být ušetřeni kulturního šoku, když při ces-
tě do některé menší lokality v České republice přesednou 
z Railjetu do běžného rychlíku, který vypadá stejně jako 
před třiceti nebo dokonce čtyřiceti roky. Nicméně vzhle-
dem k hospodářským potížím Českých drah se dá očeká-
vat, že pozitivní změny na regionálních tratích se budou 
prosazovat jen velmi pomalu a řada tras se bude muset 
spokojit s vlakovými soupravami, které zatím jezdily na 
nejpreferovanějších tratích a nyní je vystřídají Railjety. I to 
však zejména v některých případech bude znamenat znač-
né změny k lepšímu.
  (MaFr)

Vídeňské hlavní nádraží a nový jízdní řád
Půl roku předem se objevují první informace o novém jízd-
ním řádu dálkové dopravy v souvislosti s vídeňským hlav-
ním nádražím Wien Hauptbahnhof. Podstatnou novinkou 
na tomto nádraží bude rozšíření dosavadního provozu vla-

ků regionální dopravy o mezinárodní dopravu. Původní 
záměr, všechny vlaky dálkové dopravy převést do nové-
ho nádraží, byl z důvodu nedostatečné kapacity opuštěn. 
Nebudou totiž ještě všechny koleje zprovozněny jako prů-
jezdné, k tomu má dojít až o rok později. Všechny výchozí 
a končící vlaky směr Linz – Salzburg budou i nadále vede-
ny z/do stanice Wien Westbahnhof. Stejně tak tomu bude 
i u Vídeň tranzitujících vlaků Railjet relace Salzburg – Buda-
pest, které pak dále pokračují přes Wien Meidling a Wien 
Hauptbahnhof.
 Další novinkou bude vedení devíti párů vlaků ICE (DB 
401, oeBB 4011) ze směru Hamburg a Frankfurt am Main 
novým tunelem přímo do stanic Wien Meidling a Wien 
Hauptbahnhof, odkud budou ve dvouhodinovém taktu 
pokračovat na vídeňské letiště Flughafen Wien Schwechat.
 Stanice Wien Hauptbahnhof a Wien Meidling budou 
fungovat pouze jako zastávky, nepočítá se zde s žádnou 
manipulací se soupravami ani s čekáním na přípoje. Vla-
ky dálkové přepravy tu budou mít pouze tříminutový  
pobyt.
 Nové spoje typu Railjet v relaci Praha – Wien – graz 
budou zastavovat na hlavním nádraží každé dvě hodiny 
vždy v minutu 52/55, v opačném směru 04/07 a zastaví 
jako dosud i ve stanicích Wien Meidling a Wien Simme-
ring.
  Podle Eisenbahn Oesterreich připravil Jiří Zajíček

České dráhy získaly linku do Hamburku
České dráhy podepsaly dohodu s německými drahami 
Deutsche Bahn na prodloužení provozu na mezinárodní 
lince mezi Hamburkem, Berlínem a Prahou. Na Žofínském 
fóru to řekl generální ředitel Českých drah Daniel Kurucz. 
Dosavadní smlouva končící v roce 2015, na základě které 
tuzemský dopravce na trase zajišťuje železniční spojení, se 
má prodloužit minimálně o pět let.
 „Smlouva je podepsaná na pět plus pět let,“ uvedl Ku-
rucz. K pevně daným pěti letům tak podle dohody připa-
dá opce na možné využití dalšího pětiletého období. Pro 
České dráhy je trasa do Německa významným dopravním 
spojením, mezi Prahou a německým hlavním městem roč-
ně cestuje 1,1 miliónu lidí.
 Zájem o lukrativní spojení měl i RegioJet brněnského 
podnikatele Radima Jančury, který měl na trase státního 
dopravce vystřídat už ke konci loňského roku.
 Na trať bude nasazených 71 vozů pro rychlost do 
200 kilometrů v hodině, na jejichž rekonstrukci dopravce 
vypsal výběrové řízení začátkem května, a z části i 22 va-
gónů nakoupených od ÖBB. Po modernizaci dopravce 
cestujícím slibuje zásuvky pro napájení drobné elektroniky 
v první i ve druhé třídě, klimatizovaný interiér, restaurační 
vůz a vůz pro přepravu jízdních kol a osob se ztíženou po-
hyblivostí.
 Celkem budou ČD obsluhovat pět ze šesti spojů mezi 
Českou republikou a Německem, jeden pár spojů bude 
obsluhovat maďarský dopravce MÁV, který zajistí přímé 
spojení Německa se Slovenskem a maďarskou Budapeš-
tí přes Prahu a Brno. Do Hamburku budou směřovat tři 
spoje ČD, druhá trojice vlaků bude jízdu končit v Berlíně. 
Soupravy by měly být poháněny lokomotivami řady 380 od 
tuzemského výrobce Škoda Transportation.

Zaslal Jiří Zajíček
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parlamentu na Slovensku
V novom europarlamente budú Slovensko zastupovať 
poslanci strán Smer-SD, KDH, SDKÚ-DS, SaS, NoVa, 
oĽaNo, Most-Híd a SMK. Zverejnila to Ústredná volebná 
komisia dňa 26. mája, vyplýva to z oficiálnych výsledkov 
volieb do Európskeho parlamentu (EP).
 Strana Smer-SD získal 24,09 percenta, tzn. štyri man-
dáty. Čo je o jeden menej než mala strana doteraz. KDH 
má 13,21 percenta a obsadí tak dva mandáty. SDKÚ-DS 
(7,75 percenta), tiež tak získala dva mandáty. oĽaNo 
so 7,46 percentami hlasov získalo jeden mandát. Stra-
ny NoVa (6,83 percenta), SaS (6,66 percenta), SMK 
(6,53 percenta) a Most-Híd (5,83 percenta) získali vďaka 
volebnému výsledku po jednom mandáte.
 Podľa oficiálnych výsledkov zverejnených Ústrednou 
volebnou komisiou obsadí 13 miest v Európskom parla-
mente: Maroš Šefčovič (Smer), Monika Flašíková Beňová 
(Smer), Boris Zala (Smer), Vladimír Maňka (Smer), anna 
Záborská (KDH), Miroslav Mikolášik (KDH), Ivan Štefa-
nec (SDKÚ), Eduard Kukan (SDKÚ), Branislav Škripek 
(obyčajní ľudia), József Nagy (Most-Híd), Richard Su-
lík (SaS), Pál Csáky (SMK), Jana Žitňanská (Nova, KDS, 
oKS).
 Celkový počet voličov na Slovensku, ktorým boli vyda-
né obálky: 576 437; účasť: 13,05 %. V členských krajinách 
Európskej únie sa rozhodovalo od 22. mája do 25. mája 
o budúcom zložení EP. Úlohou budúcich 751 členov euro-
parlamentu je zastupovať približne 504 miliónov občanov 
EÚ. Poslancov volia každých päť rokov voliči vo všetkých 
28 členských štátoch.

Miroslav Lajčák vytvoril  
veľvyslanectvo v Gruzínsku
Šéf slovenskej diplomacie Miroslav Lajčák bol v apríli na 
návšteve na Ukrajine a v gruzínsku. V odese otvoril hono-
rárny konzulát SR, ten viedol Mychail Muzaľov. Slovensko 
nemalo doposiaľ priame diplomatické zastúpenie v juž-
nom Kaukaze. Veľvyslanectvo v Tbilisi, s ktorým má SR 
najintenzívnejšie vzťahy z krajín južného Kaukazu, bude 
preto podľa MZV optimálne aj na zabezpečovanie ar-
ménska a azerbajdžanu. Slovensko má konzulárne úrady 
aj v Donecku a vo Veľkých Berezanoch a v Užhorode fun-
guje generálny konzulát.
 V meste Tbilisi ponúkol Lajčák v mene Slovenska po-
moc gruzínsku, čo sa týka európskych a transatlantických 
štruktúr. Kde by mohla byť táto pomoc najefektívnejšia, 
umožní aj fungovanie slovenského veľvyslanectva, kto-
ré začalo svoju činnosť 24. marca. Minister Lajčák ho 
slávnostne otvoril s gruzínskou partnerkou Majou Pan-
džikidzeovou 8. apríla. Ide o ambasádu s minimálnym 
personálnym obsadením v priestoroch Delegácie EÚ.
 Lajčáka prijali aj predseda parlamentu David Usupašvili, 
premiér Irakli garibašvili a prezident giorgi Margvelašvili.

Smer-SD nepodporil nepočujúcich, školské 
autobusy ani asistentov učiteľov
Vládny Smer-SD neprijal návrhy na titulky pre nepoču-
júcich, takisto ako ani novelu audiovizuálneho zákona, 

v ktorej nezaradená poslankyňa Jana Žitňanská navrhova-
la, aby distributéri slovenských audiovizuálnych diel mali 
povinnosť zabezpečiť pre tieto diela aj slovenské titulky. 
Neprešiel ani návrh o školských autobusoch či peniaze pre 
asistentov učiteľov.
 Tento návrh bol podaný podľa Žitňanskej najmä pre-
to, že Slovenská republika sa ratifikáciou Dohovoru oSN 
o právach osôb so zdravotným postihnutím zaviazala 
zabezpečiť osobám so zdravotným postihnutím prístup 
k informáciám v prístupných formátoch a technológiách 
vhodných pre rôzne druhy zdravotného postihnutia. Cie-
ľom predloženého návrhu bolo zabezpečiť sprístupnenie 
slovenských audiovizuálnych diel nepočujúcim osobám. 
Titulky by boli výhodou aj pre cudzincov popri výučbe slo-
venského jazyka.

Návrh zákona o školských autobusoch
Predkladatelia návrhu o školských autobusoch poslanci 
KDH Martin Fronc, Pavol Hrušovský, Pavol abrhan a Mo-
nika gibalová tvrdia, že dnes je doprava do škôl zabezpe-
čovaná individuálne alebo verejnou dopravou. Zosúladiť 
grafikon dopravy s potrebami žiakov je podľa nich problé-
mové a aj finančne náročné. Školské autobusy sú zavede-
né vo viacerých vyspelých krajinách, a to nielen z hľadiska 
ekonomického a dopravnej obslužnosti, ale najmä z hľadis-
ka bezpečnosti dopravy školskej mládeže.
 Náklady týkajúce sa školských autobusov by si delili 
obec a štát v pomere 1/3 a 2/3 z nákladov. Systém škol-
ských autobusov by chcelo KDH zaviesť v priebehu pia-
tich rokov. Celkové náklady na vytvorenie primárnej siete 
školských autobusov by predstavovali v priebehu piatich 
rokov nárok na štátny rozpočet 35 mil. eur a 17,5 mil. eur 
na rozpočet samosprávy.

Peniaze na asistentov pre učiteľov nedajú
Vládny Smer-SD odmietol vydávať peniaze pre asistentov 
učiteľov. Ministerstvo totiž v súčasnosti v rámci žiadosti 
zriaďovateľov podľa určitých kritérií určí školy, ktoré do-
stanú finančné prostriedky.
 Na zabezpečenie vyššieho počtu asistentov v školách, 
ktorí pomáhajú pri práci so žiakmi so zdravotným znevý-
hodnením alebo nadanými deťmi, chýbajú peniaze. V roku 
2014 plánujú na nich vynaložiť približne 5,74 milióna eur, 
čo zabezpečí približne 736 úväzkov asistentov učiteľa.

Pavol Hrušovský sa vzdal svojej funkcie, 
nahradil ho Pavol Zajac; odstúpil aj Maďarič
Pavol Hrušovský položil v prezidentských voľbách funkciu 
predsedu poslaneckého klubu KDH v Národnej rade Slo-
venskej republiky (NR SR) aj predsedníctva KDH. Hrušov-
ský získal v prvom kole volieb prezidenta SR 3,3 % hlasov.
 Hrušovský si vraj váži manželstvo a rodinu, z hľadiska 
ústavnej ochrany, viac ako funkciu prezidenta. Pavol Hru-
šovský sa tak 7. apríla vzdal funkcie predsedu poslanec-
kého klubu KDH v NR SR. Spolu s nimi abdikovala aj 
vedúca volebného štábu a komunikácie KDH Mária Hlu-
cháňová.
 Novým predsedom poslaneckého klubu KDH sa  
13. mája stal Pavol Zajac, ktorého navrhol líder hnutia Ján 
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Figeľ. Jeho súperom bol Pavol abrhan. Ten sa napokon stal 
jeho podpredsedom.
 Pavol Zajac na narodil v roku 1967 vo Vranove nad 
Topľou, vyštudoval odbor Konštrukčné a dopravné stavby 
na Stavebnej fakulte v Košiciach. Kedysi pracoval ako živ-
nostník v odbore stavebnej výroby, v roku 2004 bol zvole-
ný za predsedu oC KDH vo Vranove nad Topľou, v roku 
2011 za predsedu Krajskej rady KDH v Prešovskom kraji 
a v roku 2012 za poslanca NR SR.
 Minister kultúry Marek Maďarič sa taktiež vzdal funkcie 
podpredsedu strany Smer-SD. Maďarič bol šéfom voleb-
nej kampane Roberta Fica, ktorý neuspel v prezidentských 
voľbách 2014.

SaS opustili ďalší členovia
Stranu Sloboda a Solidarita (SaS) opustili ďalší členovia. 
V apríli vystúpili zo strany traja členovia z prievidzského 
regiónu a jeden, ktorý mal už niekoľko mesiacov pozasta-
vené členstvo. V regióne Prievidze zostal jeden aktívny člen 
a dvaja ďalší sú v prijímacom procese. SaS má podľa Kiš-
šovej v súčasnosti 164 členov.
 Dôvodom odchodu je vraj to, že SaS prestala byť stra-
nou, ktorá tlačí kľúčovú agendu na zmenu kleptokratické-
ho Slovenska smerom k prosperite a právnemu štátu. Tiež 
kritizujú, že regionálna štruktúra schválená na kongrese 
2012 slúži na utlmenie reakcií regiónov na politické a fi-
nančné rozhodnutia vedenia. Podľa nich štruktúra strany 
SaS je výsledkom osobných vzťahov, čo bráni jej ďalšiemu 
rozvoju i nárastu volebných preferencií.
 Zo SaS odišli už roku 2013 poslanci Jozef Kollár, Juraj 
Miškov, Daniel Krajcer, Martin Chren a Juraj Droba. Všetci 
zároveň vystúpili z poslaneckého klubu SaS. Následne 
oznámili, že zakladajú liberálnu platformu Liberálna do-
hoda, ktorá mala fungovať ako občianske združenie. Piati 
poslanci potom 25. mája vstúpili do strany Daniela Lipšica 
NoVa.

Súdna rada volila nového  
predsedu Najvyššieho súdu SR
Súdna rada SR volila v Sobranciach nového šéfa Najvyššie-
ho súdu (NS) SR. Rozhodovalo sa medzi tromi súpermi – 
súčasný predseda NS SR Štefan Harabin, predsedníčka 
občianskoprávneho kolégia a sudkyňa NS SR Jana Baján-
ková a predsedníčka senátu správneho kolégia NS SR Zu-
zana Ďurišová.
 Harabinovu kandidatúru navrhli sudcovské rady Naj-
vyššieho súdu SR a okresných súdov Pezinok, Humenné 
a Stará Ľubovňa, Slovenská únia nezávislého súdnictva, 
plénum sudcov okresného súdu Ružomberok, člen súd-
nej rady a sudca NS SR Igor Burger, ďalších 57 sudcov 
NS SR a Združenie sudcov Slovenska. Podporné stano-
visko k opätovnej kandidatúre Harabina dali sudcovské 
rady krajských súdov v Košiciach a Prešove a pléna sudcov 
okresných súdov Čadca a Svidník.
 Zuzanu Ďurišovú navrhlo ako kandidátku Združenie 
sudcov „Za otvorenú justíciu“, sudcovské rady krajských 
súdov v Trnave a Bratislave a 12 sudcov NS SR ( je medzi 
nimi aj člen súdnej rady Rudolf Čirč).
 Janu Bajánkovú navrhol minister spravodlivosti Tomáš 
Borec a traja členovia súdnej rady Milan Ďurica, Ľuboš 

Sádovský a Ján Vanka. Jana Bajánková pôsobí ako pred-
sedníčka občianskoprávneho kolégia NS SR.
 Na zvolenie musí výherca získať minimálne 10 hlasov. 
Uchádzač o post šéfa najvyššieho súdu musí získať nadpo-
lovičný počet hlasov všetkých členov súdnej rady. Harabin 
a Bajánková ako členovia súdnej rady nemôžu hlasovať, 
ak majú protikandidátku Ďurišovú, ktorá nie je členkou 
rady. Úspešný kandidát by teda musel dostať 10 hlasov 
spomedzi 16 hlasujúcich. ak vo voľbe nezíska ani jeden 
kandidát dostatočný počet hlasov na zvolenie, mala by sa 
na rovnakom zasadnutí uskutočniť opakovaná voľba. Na 
tej sa zúčastňujú dvaja kandidáti, ktorí v prvom kole získali 
najvýšší počet hlasov.
 Päťročné funkčné obdobie na poste šéfa najvyššieho 
súdu Štefanovi Harabinovi vyprší 22. júna.
 Prvé kolo: Štefan Harabin získal v prvom kole najviac – 
sedem hlasov. Proti boli dvaja a ostatní sa zdržali. Jane Ba-
jánkovej dalo svoj hlas päť členov Súdnej rady, proti bol 
jeden a ostatní sa zdržali. Za Zuzanu Ďurišovú hlasova-
li traja členovia súdnej rady, proti nebol nikto, ostatní sa  
zadržali.
 Druhé kolo: Harabinovi v druhom kole dalo svoj hlas 
šesť členov, dvaja boli proti, ostatní sa zdržali. Jeho proti-
kandidátka v druhom kole Jana Bajánková získala päť hla-
sov.
 Keďže ani jeden z kandidátov nezískal potrebných de-
sať hlasov, budú sa konať nové voľby do 120 dní.

Na čele slovenskej armády  
bude Milan Maxim
Peter Vojtek končí na čele slovenskej armády. oznámil 
to 22. apríla na tlačovej besede minister obrany Martin 
glváč. Vojteka odvolal na základe súhlasu kabinetu prezi-
dent. Svojej funkcie sa vzdal vraj kvôli tomu, že nie je úpl-
ne v kondícii vykonávať túto funkciu. o možnom odchode 
Vojteka sa hovorilo už začiatkom roka. Vojtek hovoril, že 
výkon jeho funkcie je náročný, napriek tomu vo funkcii 
mieni zotrvať, kým mu to zdravotný stav bude dovoľovať. 
Nástupcom Vojteka na poste náčelníka gŠ oS SR by sa 
mal stať súčasný pridelenec obrany v Českej republike Mi-
lan Maxim. V minulosti bol veliteľom pozemných síl, aj ve-
liteľom síl výcviku a podpory. Maxima vybrali zo štyroch 
kandidátov na základe toho, že by mohol zabezpečiť kon-
tinuitu smerovania vedenia armády.

Náčelník GŠ OS SR Milan Maxim
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a Pomoc azylantom – Projekt Rafael

Slovenská katolícka charita (SKCH) zahrnula medzi svoju 
činnosť aj podporu cudzincom žijúcim na Slovensku. Ten-
to nový projekt vznikol pod názvom Rafael. Jeho cieľom je 
zaoberanie sa poskytovaním komplexných služieb, čoho 
výsledkom má byť integrácia osôb, ktoré získali azyl ako aj 
trvalý pobyt na území Slovenska. Takisto aj tým osobám, 
ktorým bola poskytnutá doplnková ochrana a s ňou súvi-
siaci prechodný pobyt.
 Týka sa to najmä ľudí, ktorí zo svojej krajiny utiekli kvôli 
vyčíňajúcej vojne či kvôli náboženskému prenasledovaniu 
alebo hrozbami súvisiacimi s ohrozením života. Sú to pre-
dovšetkým osoby pochádzajúce z afganistanu, Iraku, So-
málska, Iránu či arménska.
 Slovenská katolícka charita chce azylantov podporo-
vať najmä kvôli tomu, že bez podstatných informácií sa 
azylanti na Slovensku nedokážu sami zabezpečiť. Ide hlav-
ne o pohybovanie sa na úradoch, ubytovanie, nájdenie si 
práce, čo je spojené s neovládaním slovenského jazyka. 
S týmto projektom im pribudnú možnosti sprevádzania na 
štátne úrady, asistenciu pri vybavovaní potrebných doku-
mentov, právnu pomoc či výučbu slovenského jazyka.
 Projekt Rafael vznikol v apríli 2014 a bude trvať do 
marca budúceho roka na území Bratislavského, Trnav-
ského, Nitrianskeho a Trenčianskeho kraja. azylanti, ktorí 
sa do program dostanú, získajú základné a špecializova-
né sociálne poradenstvo a asistenciu, právnu pomoc pri 
vybavovaní na úradoch a štátnych inštitúciách. Rovnako 
dostanú pomoc pri hľadaní práce a ubytovania, pracov-
né poradenstvo, pričom ich asistenti budú sprevádzať aj  
na pohovory.
 Projekt financuje Európska únia z Európskeho fondu 
pre integráciu štátnych príslušníkov tretích krajín v rámci 
programu Solidarita a riadenie migračných tokov.

Nový televízny kanál na Slovensku?
Ivan Brožík zo spoločnosti ZoE MEDIa s. r. o. informo-
val, že na slovenskom trhu by mala pribudnúť nová Tele-
vízia Z, ktorá požiadala o pridelenie licencie na vysielanie 
televízie. Televízia Z je definovaná ako „posol dobrých 
správ, myšlienok a námetov“, pričom nevysiela bulvárne  
správy.
 Televízia Z by mala byť iná najmä spravodajstvom „v rý-
dzo informatívnej polohe“, chce „vysielať bez ovplyvňova-
nia spracovania obsahu a výberu tém rôznymi vlastníckymi 
»záujmami« či politickými tlakmi, prípadne osobnými 
sympatiami“.
 Popri spravodajstvu sa chce nova televízia zaoberať aj 
publicistickou činnosťou. ako za ZoE MEDIa dodal v tla-
čovej správe Ivan Brožík, „postupne začíname vysielať 
skúšobný signál“. objaviť by sa mala v sieti pozemných 
vysielačov digitálneho vysielania (DVB-T) a u väčšiny káb-
lových operátorov.

Ružomberok – slovenské mesto 
spoločenského tanca
29. marca 2014 sa konalo 1. kolo Slovenského pohá-
ra a o Pohár primátora mesta Ružomberok v tanečnom 

športe. Svoje tanečné zostavy predviedli tanečníci nielen 
zo Slovenska, ale aj z Ukrajiny, Maďarska a Českej repub-
liky. Tancovali choreografie štandardných a latinskoame-
rických tancov. Súťaž sa konala v Športovej hale Koniareň 
v Ružomberku.
 Tanečné páry sa predviedli v 15 kategóriách, ktoré mali 
pod kontrolou organizátori súťaže. Tieto kategórie sa delili 
presnejšie na dve hobby súťaže, deväť bodovacích súťaží 
a štyri pohárové súťaže. Zasúťažili si mnohé vekové ka-
tegórie od juniorov D (začiatočníkov) až po dospelých B 
(pokročilí), pričom skupinou C sú označovaní mierne po-
kročilí.
 Tohtoročne sa 1. kolo Slovenského pohára konalo na 
Liptove. Celkovo sa Slovenský pohár sa skladá zo siedmich 
kôl. Tanečníci, resp. tanečné páry, zbierajú celý rok v jed-
notlivých kolách body, ktoré sa im započítavajú do tabuľky. 
Na základe toho, koľko budú mať súťažiaca bodov v tejto 
tabuľke, bude určený víťazný pár. Výhercovia ďalej postu-
pujú na Európsky a Svetový pohár.
 okrem Slovenského pohára sa súťažilo aj o pohár 
primátora mesta Ružomberok. Hlavnými organizátormi 
podujatia bol Slovenský zväz tanečného športu, mesto 
Ružomberok a tanečné štúdio Maestro.

Majstrovstvá SR a SLP 2014
aj tento rok sa na Slovensku konajú Majstrovstvá Sloven-
ska a Slovenské poháre, jedny z najdôležitejších súťaží.
Dátumy konania súťaží:
20. 9. 2014 – 4. kolo SLP v Leviciach
18. 10. 2014 – 5. kolo SLP v Pezinku
8. 11. 2014 – 6. kolo SLP v Nových Zámkoch
6. 12. 2014 – 7. kolo SLP v Pezinku

Výstavný projekt z produkcie 
Divadelného ústavu bolo možno v apríli 
navštíviť v historickej budove Slovenského 
národného divadla v Bratislave
Dr. Gustáv Papp (28. 9. 1919 – 7. 10. 1997)
V takmer storočnej histórii slovenského profesionálne-
ho operného umenia patrí tenorista MUDr. gustáv Papp 
k najvýznamnejším interpretačným zjavom. Vo zväzku 
s operou Slovenského národného divadla tvoril ako stály 
hosť od roku 1948, v období rokov 1955-1987 bol sólis-
tom opery. Po lyrickejších partiách operných „milovní-
kov“ rozvinul sa jeho hlas a výrazový potenciál do polôh 
dramatického spinto tenora, v polovici šesťdesiatych ro-
kov aj do odboru vzácneho hrdinného tenora. Tieto da-
nosti bohato uplatnil v premiérach pôvodnej slovenskej 
opernej tvorby, aj vo vypätých partoch zahraničnej opery 
20. storočia. Pappovou doménou však boli hlasovo expo-
nované úlohy svetovej opernej klasiky naplnené strhujú-
cim vokálom a obsahovou expresivitou – otello, Herman 
z Pikovej dámy, už v päťdesiatych rokoch v celoštátnych 
reláciách nedosiahnuteľný Smetanov Dalibor. Veľké pred-
poklady pre tenorové postavy v operách Richarda Wag-
nera uplatnil najmä počas spolupráce s operou v Lipsku. 
V umeleckej osobnosti MUDr. gustáva Pappa mala sloven-
ská opera jeden zo svojich najligotavejších interpretačných  
pilierov.
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 autor výstavy: Jaroslav Blaho, grafické riešenie: Viera 
Burešová
  (DÚ)

RegioJet chce vytvoriť nové IC spojenia 
z Bratislavy do Košíc
RegioJet, najväčší súkromný vlakový prepravca v Českej 
republike a na Slovensku, začal oficiálne s prípravami na 
vstup do vnútroštátnej diaľkovej dopravy v SR. Spoločnosť 
RegioJet to potvrdila s tým, že na trase Bratislava – Žilina – 
Košice plánuje prevádzkovať štyri páry IC vlakov denne 
od 14. decembra 2014, kedy začne platiť nový grafikon 
vlakovej dopravy. Mali by tak byť prepojené s doterajšou 
diaľkovou linkou z Prahy do Žiliny, ktorú má byť predĺžená 
do Košíc.
 V spojitosti s komerčnou prevádzkou IC vlakov medzi 
Bratislavou a Košicami, na ktoré nebude štát prispievať, 
predpokladá RegioJet vytvoriť mnohé nové pracovné mies-
ta, či už pôjde o personál vo vlakoch, alebo v predajniach 
a prevádzke.
 RegioJet, ktorý dva roky zabezpečuje osobnú vlakovú 
dopravu medzi Bratislavou a Komárnom, počíta so spo-
luprácou a korektnými vzťahmi so štátnou Železničnou 
spoločnosťou Slovensko, a. s. Tá v súčasnosti prevádzkuje 
na hlavnej slovenskej železničnej trati Bratislava – Žilina – 
Košice štyri páry IC vlakov.

Súťaž DRÁMA 2013 vo finále
Porota 14. ročníka súťaže pôvodných dramatických tex-
tov – divadelných hier v slovenskom a českom jazyku 
DRÁMa 2013 v zložení Zuzana Palenčíková (dramatur-
gička Mestského divadla Žilina a predsedníčka poroty), 
Viliam Klimáček (dramatik), Vladislava Fekete (riadi-
teľka Divadelného ústavu v Bratislave, dramaturgička), 
andrea Dőmeová (dramaturgička Divadla aSToRKa  
Korzo ’90) a Miriam Kičiňová (lektorka dramaturgie Čino-
hry SND) z 27 prihlásených textov vybrala piatich finalis-
tov súťaže.
Finalistami súťaže DRÁMa 2013 sú:
Jana Bodnárová: Snežný vrchol
Daniel Hevier: Smrť si vás pridala do svojich kruhov
Kaja Kowalczuková: Job! Tvoju mac
Pavel Trtílek: Bezesná noc
Pavol Weiss: Zo života ľudstva
 Finálové texty sa prezentovali 15. mája 2014 o 16.30 
hod. na scénickom čítaní Trojboj počas festivalu Nová drá
ma/New Drama 2014 v Modrom salóne Slovenského ná-
rodného divadla v Bratislave.
 Činohra Slovenského národného divadla naštuduje ví-
ťazný text v podobe inscenácie alebo scénického čítania. 
Rozhlas a televízia Slovenska vyberie z prihlásených textov 
svojho víťaza, ktorého hra bude uvedená na Rádiu Devín 
v roku 2014. Divadelný ústav vydá finálové texty v podobe 
zborníka.
 organizátormi súťaže Dráma je Divadelný ústav Bra-
tislava a Činohra Slovenského národného divadla. Part-
nerom súťaže je Rozhlas a televízia Slovenska – Rádio  
Devín.
  (DÚ)

Štvrtý ročník udeľovania  
Ceny Daniela Tupého
Filozofická fakulta Univerzity Komenského si každoročne 
pripomína pamiatku tragicky zosnulého študenta katedry 
filozofie a dejín filozofie Daniela Tupého. Tento rok tak fa-
kulta opäť udeľovala Cenu Daniela Tupého.
 Tento rok sa súťaž konala už štvrtýkrát a mohli sa zapo-
jiť študenti s teoretickými i praktickými prácami, ktoré by 
podporili myšlienku boja proti prejavom násilia, xenofó-
bie, rasizmu, nacizmu, netolerancie a ďalším nehumánnym 
prejavom v slovenskom i medzinárodnom kontexte. Prvé 
miesto získala študentka Zuzana Huráková s prácou na 
tému Znevýhodnené postavenie žien na trhu práce ako 
dôsledok rodovej nerovnosti spoločnosti.
 Daniela Tupého zavraždili vo veku 21 rokov 4. novem-
bra 2005. Jeho smrť nieje dodnes objasnená.

Festival Nová dráma/New Drama 2014
Dňa 12. mája sa v Bratislave začal jubilejný 10. ročník festi-
valu súčasnej drámy Nová dráma/New Drama 2014.
 Festival je vôbec najväčším podujatím Divadelného 
ústavu. Súťažnú prehliadku inscenácií súčasnej drámy, 
ktoré mali premiéru v slovenských divadlách v uplynulom 
kalendárnom roku, pripravujeme od roku 2005. Festival sa 
konal do 17. mája.
 Focus Maďarsko
Súčasťou programu festivalu Nová dráma je zahraničná 
sekcia Focus, ktorá v tomto roku zaostrila pohľad na ma-
ďarské divadlo. Na dosky Slovenského národného divadla 
zavítalo Divadlo Proton s inscenáciou Demencia, tvorcom 
ktorej je režisér Kornél Mundruczó. V spolupráci s asociá-
ciou slovenských filmových klubov a Slovenským filmovým 
ústavom boli súčasťou festivalového týždňa aj projekcia 
maďarských filmov Je to iba vietor (réžia: Bence Fliegauf) 
a Projekt Frankenstein (réžia: Kornél Mundruczó).
 Slovenské národné divadlo – nová budova, Kornél 
Mundruczó – Kata Wéber: Demencia, réžia: Kornél Mun-
druczó. Divadlo Proton Budapešť, Maďarsko: Svetozná-
ma psychiatrická klinika v Maďarsku bola pred niekoľkými 
mesiacmi nútená ukončiť svoju prevádzku. Budova sa roz-
padáva, záhrada je zarastená burinou a zopár pacientov 
už len vegetuje na štvrtom poschodí. Pacienti s rozvinutou 
demenciou žijú v kráľovstve amnézie. Natískajú sa nasledu-
júce otázky: ako môže spoločnosť vôbec profitovať z toho, 
že jeden psychiatrický pacient bude žiť o pár rokov dlhšie? 
aký zmysel má pomáhať tým, ktorí trpia, keď ich utrpenie 
vedie tak či onak iba k smrti? avšak utrpenie je tým, čo po-
háňa ľudstvo vpred. Keď sa otupíme pomocou modernej 
medicíny, navždy zabudneme na náboženstvo a filozofiu 
– a to aj napriek tomu, že ľudstvo v nich predtým často 
našlo útočisko. Môžeme predpokladať existenciu rozporu 
v skutočnosti, že smrť je pre ľudí jedinou nádejou a záro-
veň ich základným právom?
 Mestské divadlo P. o. Hviezdoslava, slávnostné odo-
vzdávanie festivalových cien, x&y – tlkot srdca, choreo-
grafia: Pál Frenak. Compagnie Pal Frenak, Maďarsko/
Francúzsko. Francúzsko-maďarský tanečný súbor Com-
pagnie Pal Frenak je známy svojím rebelským prístupom 
k umeniu, temperamentným prejavom a dráždivými  
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a choreografiami. Nová šou x&y predstavuje tanec chromo-

zómov a prináša minimalizmus, jednoliatosť, futurizmus 
– scénu bielej siete, silnú a dynamickú, meniacu sa a rea-
gujúcu na pohyby tanečníkov. V štruktúre jednoduchosti 
sa pohybuje človek – muž a žena, ktorí sú ťažení otázkami 
a pochybnosťami. Dôvera, oddanosť, závislosť, zápletka, 
balansovanie, slzy, rozdelenie a zlom. x&y reprezentuje 
zložité prepojenie ľudských bytostí a nezvyčajný príbeh 
vzniku a evolúcie sprevádzaný nápaditými gestami a zvra-
tom plným irónie na jeho konci.
 Je to iba vietor, Kino Lumière: Film Je to iba vietor ma-
ďarského režiséra Benceho Fliegaufa nadväzuje na desivé 
rasové útoky v rómskej dedine v roku 2008, za ktoré boli 
niektorí páchatelia odsúdení na doživotie. Detailné zábe-
ry, intímna aj duševná blízkosť postáv nás vťahujú do prí-
behu, v ktorom boli podpaľované domy Rómov, kde sa 
nachádzali malé deti. Film so zásadným protirasistickým 
postojom získal druhú cenu – Strieborného medveďa na 
Berlinale v roku 2012, Cenu amnesty International Film 
a Cenu Peace Filmu.
 Projekt Frankenstein, Kino Lumière: Film Projekt Fran
kenstein maďarského režiséra Kornéla Mundrucza (Delta, 
Haveaniceday) je voľne inšpirovaný dnes už klasickým ro-
mánom Mary Shelley Frankenstein. Mundruczó sa o jeho 
prepracovanie do iného umeleckého žánru pokúšal v rov-
nomennej divadelnej hre, ktorú na motívy knihy napísal 
v roku 2007 a uviedlo ju Divadlo Bárka. Inscenáciu sme 
mali možnosť vidieť na Divadelnej Nitre v roku 2008. 
Film získal Zvláštne uznania na Filmfeste Mníchov (2010) 
a ostrava Kamera oko (2010) i Zvláštnu cenu poroty na 
Filmovom festivale v Sarajeve (2010).
 Enter
Festival Nová dráma / New Drama už po piaty raz vo svo-
jej histórii opustil Bratislavu. Tentoraz sa sekcia Enter obja-
vila v troch slovenských mestách – vo Zvolene, Košiciach 
a Žiline. Už piaty rok festival pokračoval vďaka satelitným 
prehliadkam Enter aj v ďalších mestách na Slovensku, 
v ktorých sa prezentovali vybrané inscenácie či podujatia 
bratislavského programu. ambíciou sekcie Enter je rozši-
rovanie festivalu, sprostredkovanie jeho atmosféry ďalším 
divákom a zároveň podpora uvádzania inscenácií súčasnej 
drámy.
Zvolen – 22. 5. – Divadlo J. g. Tajovského, Zvolen
Košice – 26.-29. 5. – Štátne divadlo Košice
Žilina – 7.-13. 6. – Mestské divadlo Žilina

Seminár mladej kritiky na festivale  
Nová dráma/New Drama 2014
Seminár bol určený študentom divadelnej vedy a ďalších 
príbuzných umenovedných odborov umeleckých a filozo-
fických fakúlt. Študenti sa pod odborným vedením diva-
delného kritika a publicistu Jana Kerbra venovali reflexii 
inscenácií hlavného súťažného programu, ich rezonancii 
v spoločnosti a zvlášť v mladej generácii. Účastníci semi-
nára sú zároveň členmi študentskej poroty, ktorá na záver 
festivalu udeľuje Cenu študentskej poroty.
 Trojboj
Neoddeliteľnou súčasťou festivalu je aj inscenované čítanie 
finálových textov súťaže Dráma – Trojboj. Spomedzi množ-
stva prihlásených textov sa do finále súťaže prebojovala 

pätica autorov s textami: Jana Bodnárová: Snežný vrchol, 
Daniel Hevier: Smrť si vás pridala do svojich kruhov, Kaja 
Kowalczuková: Job! Tvoju mac, Pavel Trtílek: Bezesná noc 
a Pavol Weiss: Zo života ľudstva.
 Trojboj, ktorý režijne pripravila Kristína Chlepková, sa  
uskutočnil vo štvrtok 15. mája 2014 v Modrom saló-
ne Slovenského národného divadla. Meno víťaza súťaže  
sa verejnosť dozvie počas slávnostného záverečného odo-
vzdávania cien festivalu.

Konferencia Nová dramaturgia /  
Nový dramaturg II.
Štúdio 12, Bratislava – Medzinárodná konferencia o súčas-
nej dramaturgii
 Divadelný ústav pokračoval v organizovaní série kon-
ferencií, ktoré sa týkajú uvádzania novej drámy na európ-
skych javiskách. Práve takzvaná nová či performatívna 
dramaturgia sa zaslúžila v posledných niekoľkých desať-
ročiach o koniec klasickej textovej dramaturgie a neraz boli 
práve dramaturgovia iniciátormi nových postupov a vizi-
onármi, ktorí tušili, že klasická dramaturgia si postupne 
rozšíri pole svojho pôsobenia. Minuloročná konferencia, 
ktorá sa uskutočnila počas festivalu Nová dráma/New 
Drama na národnej úrovni, sústredila plejádu aktívnych 
slovenských dramaturgov. Jej výsledkom bolo prvé ofi-
ciálne stretnutie slovenských dramaturgov a sedemnásť 
hodnotných príspevkov či zamyslení sa nad postavením 
dramaturga a funkcie tejto profesie v súčasnom divadle. 
V nastolenom trende sa pokračovalo, avšak dramaturgický 
záber bol rozšírený aj na európske divadlo. Priniesli sme 
pohľady renomovaných európskych teoretikov, drama-
turgov i kritikov zaoberajúcich sa otázkami dramaturgie, 
novej drámy a nových foriem divadla. Na jednej strane sa 
pokračovalo v analýze spojenia nová dráma – nová dra-
maturgia, na strane druhej si kladieme otázky o postavení 
novej dramaturgie a dramaturga. Do akej miery sa z neho 
stáva takzvaný literárny manažér či informačný dizajnér? 
Je súčasťou kreatívneho procesu tvorby, či aj kritikom a ko-
mentátorom inscenačného tvaru? ako doba a regionálny 
kontext vplývajú na vývin dramaturgie?
 Súťaž
Festival Nová dráma/New Drama 2014 je súťažnou pre-
hliadkou 9 najlepších inscenácií novej drámy na Slovensku. 
o víťazoch rozhodne päťčlenná medzinárodná odborná 
porota, ktorá zasadne v zložení: Martin Bernátek – pôsobí 
na katedre divadelných štúdií Filozofickej fakulty Masary-
kovej univerzity v Brne. Bol šéfredaktorom online časopisu 
Rozrazil online, konzultantom medzinárodného festivalu 
Divadelná Nitra a členom Dramaturgickej rady Inštitútu 
umenia – Divadelného ústavu. Je členom výkonného vý-
boru Združenia českých divadelných kritikov a publikuje 
v časopise A2.
 Ian Herbert – píše pre viacero periodík o divadle, vráta-
ne Sightline, The Stage newspaper či Theatre Record. Bol 
predsedom medzinárodnej asociácie divadelných kritikov 
a v súčasnosti je jej čestným tajomníkom. Hosťuje a predná-
ša na niekoľkých univerzitách vo viacerých krajinách sveta.
 Romana Maliti – pracovala v Divadelnom ústave na via-
cerých projektoch a aktivitách (Štúdio 12, projekt a festival 
Nová dráma, časopis kød – konkrétne o divadle). Pôsobila 
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ako programová dramaturgička a projektová manažérka 
pre organizácie a projekty v oblasti divadla (Košice – Eu-
rópske hlavné mesto kultúry 2013, Medzinárodný festival 
Divadelná Nitra). Venuje sa divadelnej kritike a prekladu 
súčasnej ruskej drámy (Muchinová, Vyrypajev, Klavdijev). 
Príležitostne sa venuje tiež herectvu a divadelnej dramatur-
gii (Divadlo SkRaT, Divadlo Ystfud).
 Sanja Nikčević – teatrologička a divadelná kritička. 
Profesorka teatrológie na Umeleckej akadémii v osije-
ku. Predsedníčka Chorvátskeho združenia divadelných 
kritikov a teatrológov (HDKKT) a konzultantka Európ-
skej divadelnej ceny. Pracovala ako kritička a novinárka 
v novinách Večernji lista, bola poradkyňa pre divadlo na 
Ministerstve kultúry. Dvakrát absolvovala Fulbrightove šti-
pendium v USa, ja zakladateľkou a prvou predsedníčkou 
Chorvátskeho centra ITI. Publikovala vyše stovky článkov 
v časopisoch po celom svete.
 Sylvia Huszár – teatrologička, prekladateľka a pro-
dukčná manažérka. od roku 1988 žije a pôsobí v Buda-
pešti. od roku pracuje 1994 v Maďarskom divadelnom 
ústave a múzeu, kde okrem projektovo-manažérskej, 
publikačnej a prekladateľskej činnosti sa zameriava na 
odbornú a poradenskú spoluprácu s divadelnými festi-
valmi doma i v zahraničí. Podieľa sa na projektoch krajín 
V4 a EU, a koordinuje maďarskú účasť na výstave Pražské  
Quadriennale.
 Festival udeľuje tri ceny: grand Prix Novej drámy; Cena 
bratislavského diváka; Cena študentskej poroty. o hlavnej 
cene za najlepšiu inscenáciu novej drámy, grand Prix Nová 
dráma, hlasuje medzinárodná porota. Účastníci seminára 
mladej kritiky rozhodnú o tom, ktorá z nich získa Cenu 
študentskej poroty. Diváci môžu po každom predstavení 
hlasovať za svoju najobľúbenejšiu inscenáciu. Ich voľba 
rozhodne o tom, ktorá inscenácia dostane divácku cenu – 
Cenu bratislavského diváka.
 Výber inscenácií: Inscenácie do hlavnej súťaže a aktu-
álne farby novej drámy vyberá dramaturgická rada. Ten-
to rok pracovala v zložení: teatrologička Elena Knopová, 
dramaturg Marek godovič a kultúrna publicistka Zuza-
na Uličianska. od novembra do marca vyberali z takmer 
50 inscenácií súčasných dramatických textov vo všetkých 
divadlách na Slovensku. Sledovali štátne, samosprávne aj 
nezávislé divadlá, aby ponúkli najlepší výber inscenácií sú-
časných textov, ktoré boli napísané po roku 2000.
  (DÚ)

Program na leto 2014
Privítajme leto
Kde? Primaciálne námestie Bratislava
Kedy? do 28. júna
Vstupné? Bez poplatku
Viva Musica! festival vznikol v roku 2005 s ambíciou vy-
tvoriť letný festival s hodnotným umeleckým prínosom. 
Návštevníci majú možnosť započuť klasickú hudbu, jazz 
a world music formou príťažlivou pre všetkých – pod holým 
nebom, uprostred letného bratislavského Starého Mesta. 
Viva Musica! predstavuje jedinečný koncept moderného 
letného open-air festivalu, ktorého hlavnou myšlienkou je 
prezentovať klasickú hudbu netradičným spôsobom, na 
netradičných miestach a v netradičných kontextoch.

Veľký letný karneval – senec
Kde? Slnečné jazerá Senec
Kedy? 27. 6.
Vítanie obdobia leta v maskách a sprievodné akcie.
Senecký letný karneval je jedným z viac a viac vyhľadá-
vaným a obľúbeným, pretože je najväčší na Slovensku 
a jeho účastníci nie sú len divákmi, ale aj aktérmi. Víta-
nie obdobia prázdnin a dovoleniek sa koná na konci 
júna na pešej zóne a na juhu Slnečných jazerách. Cen-
trálne prostredie mesta je stvorené na pouličné divadlo 
pre deti plné karnevalových masiek, vystúpení taneč-
ných a hudobných súborov, divadelných foriem. Spolo-
čensko-kultúrne podujatie otvára karnevalový sprievod, 
do ktorého sa môže zapojiť každý, kto sa oblečie do kos-
týmu. Veľký letný karneval si postupne vytvára vlastnú 
cestu, každým rokom ho obohacuje viac karnevalových  
masiek.

Medzinárodný gitarový festival v Modre
Kde? Kultúrny dom Ľ. Štúra v Modre
Kedy? od 11. 7. do 13. 7.
Šiesty ročník festivalu vážnej hudby v rámci Kultúrneho 
leta v Modre.

letné shakespearovské slávnosti 2014
Kde? Bratislavský hrad
Kedy? 18. 7. 2014 – 23. 7. 2014, 20:30
26. 7. 2014 – 30. 7. 2014, 20:30
1. 8. 2014 – 3. 8. 2014, 20:30
Letné shakespearovské slávnosti Vás pozývajú aj tento rok 
na Bratislavský hrad. Premiérovo uvedú Richarda III. s Jir-
kom Langmajerom v hlavnej postave, v réžii a úprave Mar-
tina Hubu. Na programe festivalu bude aj Komédia Večer 
trojkráľový alebo čo len chcete v réžii európsky uznávanej 
maďarskej režisérky a riaditeľky divadla Vígszinház Enikő 
Eszenyi. Poslednýkrát festival uvedie komédiu Petra Man-
koveckého Dvaja páni z Verony.

festival Bažant Pohoda 2014
Kde? Letisko Trenčín
Kedy? 10.-12. 7.
Vstupné? 89-99€, na mieste 119€ – permanentka na celý 
festival
ZŤP / ZŤP-S – 49 €
ZŤP-S + sprievodca – 69 €
Parking:
Sektor P1: predpredaj – 15 € / na mieste – 30 €
Sektor P2: predpredaj – 12 € / na mieste – 27 €
Sektor P3: predpredaj – 9 € / na mieste – 25 €
Hudobný festival Pohoda s návštevnosťou 30 000 ľudí je 
najväčší na Slovensku a je pevnou súčasťou siete veľkých 
európskych hudobných festivalov.

Beckovské slávnosti 2014
Kde? Hrad Beckov, Nové Mesto nad Váhom
Kedy? 18. 7. 2014 – 20. 7. 2014
Vstupné? predpredaj – 5 €
na mieste – 7 €
Po 15-krát sa v obci Beckov, vzdialenej 6 km od Nového 
Mesta nad Váhom, uskutoční jedno z najkultovejších pod-
ujatí na Slovensku – Beckovské slávnosti.
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rt Župní družstvo volejbalu (vedoucí odboru Anton Florián, tel. 01/586 86 86)

23, Anton-baumgartner-Strasse – kulatá hala Alt-Erlaa

 Čtvrtek 19:30 – 21:00 odbíjená (muži)

Župní trénink ve stolním tenise (info přes den: Pavel Vlček, tel. 01/86 99 297)
17, Steinergasse 7 – sokolovna

 Středa 19:00 – 21:00 stolní tenis

Župní zdravotní cvičení
17, Steinergasse 7 – sokolovna

 Úterý 16:00 – 17:30 ženy a muži

Sokol Vídeň I/V
3, Sebastianplatz 3 – tělocvična školy komenský

 Úterý 19:30 –  rekreační volejbal

Sokol Vídeň II/XX/XXI (Info: Věra Mottlová, tel./fax: 01/2728326 od 10:00)
21, Roda-Roda-Gasse 7 (Info: karl.brousek@bmukk.gv.at)

 Úterý 18:00 – 21:00 míčové hry (ženy + muži)

Sokol Vídeň III/XI
Info (volejbal): N. Stěrbová, tel. 0650/967 80 80, e-mail: K.Sterba@gmx.at
3, Sebastianplatz 3 – tělocvična školy komenský

 Čtvrtek 19:00 – 21:00 gymnastika (ženy a muži)

Sokol Vídeň X
Každou první středu v měsíci seniorské odpoledne od 15:00. Hosté vítáni.
Info: Werner Kallin, tel. 0699/19 68 20 53, e-mail: sokol-10@chello.at
10, Angeligasse 21 – sokolovna (tel. a záznamník: 01/600 20 20)

 Úterý 18:00 – 19:00 showdance Sokol X
  19:00 – 20:00 aerobic Sokol X
  20:00 – 22:00 fotbal Sokol X
 Středa 19:00 – 21:00 Volejbal Sokol III
 Čtvrtek 09:00 – 10:30 jóga Sokol X
 Pátek 15:30 – 19:00 SVS (dorostenci, Sokol V U-17)
  19:00 – 21:00 SVS (Sokol V)

Sokolská jednota Tyrš XII/XV
Info: jar.hovorka@gmx.at, tel. 0699/12 68 12 46 
Jednota cvičí v sokolovně 10, Angeligasse 21.

 Pondělí 19:30 – 21:00 míčové hry (muži)
 Čtvrtek 16:30 – 17:20 rodiče s dětmi a předškolní děti
  17:30 – 18:45 základní sport. gymnastika (žactvo 6-14 let)
  19:30 – 20:30 kondiční a posilovací cvičení
   na hudbu (ženy + muži)

Sokol Vídeň XVI/XVIII
17, Steinergasse 7 – sokolovna

 Pondělí 16:30 – 17:30 cvičení rodičů s dětmi
  19:00 – 21:00 trénink oddílu stolního tenisu
 Středa 17:00 – 19:00 trénink oddílu stolního tenisu
 Čtvrtek 16:30 – 18:00 florbal žactvo
  19:30 – 21:00 cvičení žen
 Pátek 17:15 – 18:30 cvičení žactva
  20:00 – 22:00 cvičení mužů

Sokolská župa rakouská
1010 Wien, Drachengasse 35

www.sokol-wien.com
E-mail: sokol@sokol-wien.at

Starosta: 
Dr. Thomas FREY-MaTERNa

E-mail: materna@aon.at
Čestný starosta: 

Dipl. Ing. Jiří NoVÁČEK
E-mail: novacek.wien@aon.at

Tel./fax: ++43 1 604 87 04

Sokol informuje
Jako tělovýchovný spolek 
s dlouholetou tradicí Vám 

Sokol nabízí sportovní hodiny 
vedené školenými vedoucími 

s velkou praktickou zkušeností. 
Přijďte se podívat, 

srdečně Vás zveme!

Náčelnictvo a cvičitelé 
Sokolské župy rakouské

Informace: 
s. marie PíBILoVá, tel. 330 97 87

s. Irena fLoRIánoVá, 
tel. 0650/90 194 90

Sokolský adresář:
www.sokol-wien.com

Česká obec sokolská
Tyršův dům – Újezd 450,

118 01 Praha 1
Tel.: ++420 257 007 111
Fax: ++420 257 320 580

www.sokol.eu

Sokol Vídeň XX
Helena Rybáková
tel. 01/332 46 10

Cvičení rodičů s dětmi

Cvičíme 
každé pondělí
16:30 – 17:30

Bližší informace:
Mag. I. MüHLBERgERoVÁ

tel.: 480 49 14
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Český útočník zpět do Altachu?

Fotbalové austrii Vídeň, která loni vybojoval ligový titul, 
se letos tolik nedařilo a skončila až na čtvrtém místě. Ten-
to výsledek vedl k personálním změnám na trenérské la-
vičce i v hráčském kádru. Dosavadního kouče Herberta 
gagera vystřídal Chorvat Nenad Bjelica a z klubu odchází 
i bývalý český reprezentant Tomáš Jun, který zde půso-
bil celkem pět let. austria totiž nevyužila opci na novou 
smlouvu s jednatřicetiletým fotbalistou, který v minulosti 
oblékal dres pražské Sparty a stal se v jejích barvách v roce 
2005 králem českých ligových střelců. V minulosti přitom 
působil i na horké turecké půdě v týmech Trabzonsporu 
a Besiktase.
 Podle médií však i po odchodu z austrie Jun zůstane 
pravděpodobně v Rakousku. Hodně se spekuluje o tom, 
že se možná vrátí do altachu, kde hostoval ještě jako hráč 
Teplic půl roku v roce 2009. Měl tehdy za úkol pomoci za-
chránit mužstvo bezprostředně ohrožené sestupem. I když 
se přitom skutečně činil a v pouhých 14 zápasech dokázal 
vsítit osm branek, altachu to nepomohlo a skončil v druhé 
lize. Nyní se však vrací do nejvyšší soutěže a Jun by pro 
něj mohl být velice zajímavou posilou. Pokud jste si tedy 
Tomáše Juna oblíbili, můžete ho v rakouských ochozech 
podporovat i nadále.
 V Rakousku ovšem působí i další čeští hráči, i když nej-
talentovanější fotbalisté z Čech, Moravy či Slezska se snaží 
probojovat především do velkých lig v Německu, Španěl-
sku, Itálii či anglii. Povede se to samozřejmě jen některým 

a brankář Petr Čech oblékající již řadu let dres špičkové 
Chelsea je v současnosti stejnou výjimkou, jakou byla v mi-
nulých letech např. jedna z hlavních hvězd Juventusu Turín 
Pavel Nedvěd. V rakouském rozměru zůstává velkou po-
stavou v poválečném období především antonín Panenka, 
který končil svoji veleúspěšnou kariéru špičkového hráče 
v dresu Rapidu Vídeň.
 Jestliže tehdy na „Západ“, a tedy i do Rakouska, mohli 
z rozhodnutí tehdejších československých politických špi-
ček odcházet fotbalisté stejně jako hokejisté až na samém 
sklonku svého „hráčského života“, u rakouské fotbalové 
nejvyšší soutěže toto pravidlo více méně zůstává. Mladí 
talentovaní hráči právě odcházejí spíše ještě dále na Zá-
pad, do věhlasnějších týmů. Zde může jako příklad slou-
žit jednadvacetiletý obránce Tomáš Kalas, který se objevil 
v anglické lize v dresu Chelsea poprvé letos v utkání s FC 
Liverpoolem. Smlouvu s anglickým špičkovým týmem má 
však již od roku 2010. Rakouské týmy zkrátka nejsou tak 
zavedené na vyhledávání nadějných talentů z České re-
publiky, novou krev získávají spíše z jihovýchodní Evropy, 
kde se rodí spousta hráčů s velkou budoucností. Z České 
republiky se tak do Rakouska dostávají spíše zralejší fot-
balisté, často již se zkušenostmi z více nejvyšších soutěží. 
ale třeba se fotbaloví činovníci z Rakouska začnou mladým 
Čechům více věnovat a pokusí se nějaké nadějné začáteč-
níky přilákat. Možná by to pro rakouskou ligu znamenalo 
zajímavé oživení.
  (MaFr)

Renáta Tyršová
Renáta Tyršová nikdy necho-
dila do školy a o studiu na 
univerzitě si mohla nechat 
jen zdát. Že by se mohla stát 
docentkou, či dokonce pro-
fesorkou, si asi nikdo netrou-
fal ani vyslovit. Přesto k tomu 
měla všechny předpoklady – 
kromě data narození. Přišla 
na svět 31. července 1854, 
tedy o celých čtyřicet tři let 
dříve, než mohly ženy na fi-
lozofických fakultách studo-
vat. ovšem nakonec Tyršová 

univerzitních hodností dosáhla. V roce 1931 jí byl udělen 
čestný doktorát filozofie Univerzity Karlovy.
 Renáta Tyršová se narodila jako jediné dítě Jindřicha 
Fügnera, pražského německy mluvícího obchodníka, poz-
ději českého národního organizátora a v roce 1862 spolu-
zakladatele Sokola. Již v roce 1865, ve dvaačtyřiceti letech, 
ale Fügner zemřel. K rodině měl však nadále blízko jeho 
přítel a spoluzakladatel sokolského hnutí Miroslav Tyrš 
(Friedrich Tiersch), který se později ujal role Renátina uči-
tele a ještě později, když jejich vztah přerostl v milostný cit, 
se stal i jejím manželem. Svatbu měli měsíc po Renátiných 
osmnáctých narozeninách v roce 1872.

VZPoMÍNkA

 Pro Tyršovou tím začalo nové období, které však ne-
znamenalo přesun do domácnosti a péči o rodinu – děti 
Tyršovi nakonec neměli –, ale především výrazný vstup do 
veřejného života. Tyršová začala svému muži, doktoru fi-
lozofie, historikovi a kritikovi umění, vůdčí postavě Sokola 
a poslanci říšské rady, pomáhat v jeho vědecké, publicis-
tické i veřejné práci.
 Sama se pod jeho vlivem začala ještě výrazněji vzdě-
lávat především v dějinách umění a věnovat se kritice 
současného umění. Již ve svých dvaceti letech publikova-
la první výtvarnou kritiku v Národních listech věnovanou 
obrazu Raněný Černohorec od Jaroslava Čermáka.
 Když v roce 1880 obdržel Tyrš docenturu na české 
technice, o dva roky později se habilitoval na české filo-
zofické fakultě a v roce 1884 se na ní stal mimořádným 
profesorem, začala mu jeho žena pomáhat s přípravou 
přednášek. Radost z úspěchu – do značné míry společné-
ho – však netrvala dlouho. V roce 1884 se Miroslav Tyrš 
nevrátil z odpočinkového pobytu v tyrolských alpách, kde 
chtěl ulevit svým přepjatým nervům. Tragická nehoda udě-
lala z Renáty Tyršové ve třiceti letech vdovu.
 Nikdy se již znovu nevdala a svůj život zasvětila pokra-
čování manželova, ale hlavně svého vlastního díla. Pub-
likovala v Národních listech, Osvětě, Světozoru, později 
přispívala do Ottova slovníku naučného a do Českého lidu. 
Psala texty o současném umění a především o díle Josefa 
Mánesa. od roku 1886 se začala věnovat etnografickým  

Renáta Tyršová
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výrazný podíl na přípravě tzv. české chalupy v rámci ju-
bilejní výstavy 1891. angažovala se v organizaci dívčího 
školství, byla členkou mnoha spolků a přirozeně jednou 
z důležitých postav Sokola.
 Když v červnu 1931 navrhl profesorský sbor filozofic-
ké fakulty Univerzity Karlovy, aby byla jmenována čestnou 
doktorkou filozofie, měla za sebou Renáta Tyršová desítky 
publikovaných studií i několik knih. Uznání se jí ale mělo 
dostat nejen za ně, nýbrž „za úsilí o zabezpečení národa 
a povznesení jeho kultury“, jak znělo oficiální zdůvodnění. 
Když doktorát schválil i akademický senát a ministerstvo 
školství, mohla se 9. prosince 1931 vypravit za Renátou 

Před 130 lety v rakouském Oetzu zemřel 
Miroslav Tyrš, jeden ze zakladatelů Sokola
Do oetzu se uchýlil se svou neurózou – do přírody a sa-
moty. Přijel 20. července 1884. 8. srpna odešel z hotelu 
a už se živý nevrátil. Spadl se skály do řeky aachy, jak praví 
úřední verze.
 PhDr. Miroslav Tyrš, narozen jako Friedrich Emmanuel 
Tiersch (17. 9. 1832, Děčín – 8. 7. 1884, oetz) byl český 
kritik, estetik, historik umění, profesor dějin, jeden ze za-
kladatelů Sokola.
 Narodil v rodině lázeňského a panského lékaře dr. Jana 
Vincence Tiersche. Jeho otec i matka Vincencie Tierscho-
vá, rozená Kischbaumová, pocházeli z Čech, avšak z ně-
mecky mluvícího prostředí. Rodina žila v Děčíně pouhé 
čtyři roky. V roce 1836 se jeho otec nakazil tuberkulózou 
a odešel s rodinou k příbuzným do Döblingu u Vídně, kde 
ještě téhož roku zemřel. Tyršova matka zemřela o dva roky 

Tyršovou delegace složená z rektora Josefa Pekaře, děkana 
filozofické fakulty oldřicha Hujera a profesorů Birnbauma 
a Matějčka, která jí předala diplom.
 Do roku 1932, spojeného se 70. výročím založení Soko-
la, 100. výročím narození svého manžela a s IX. všesokol-
ským sletem, tak vstupovala s jedním z nejvýznamnějších 
ocenění, jakých se v době první republiky mohli občané 
Československa dočkat.
 Renáta Tyršová zemřela v nedožitých 83 letech v úno-
ru 1937.

Publikováno: 4. března 2013
Autor: Jakub Jareš

Zivotopis.osobnosti.cz

později, na tuberkulózu v útlém věku zemřely i jeho obě 
sestry. Byl vychováván v české vlastenecké rodině svého 
strýce z matčiny strany v Kropáčově Vrutici na Mlado-
boleslavsku, později ve Stráňově. od dětství měl chatrné 
zdraví, a proto na radu svého lékaře začal cvičit. Navště-
voval tělocvičný ústav Schmidtův a později ústav Jana  
Malypetra.
 Byl jedním ze zakládajících členů Sokola. Vytvořil pro 
něj Základy tělocviku (dokončil Vilém Kurz). Stanovil také 
sokolské zásady (síla a mužnost, činnost a vytrvalost, lás-
ka k volnosti a vlasti, dobrovolná práce a kázeň, vzájemný 
bratrský vztah členů).

PhDr. Miroslav Tyrš

 Miroslav Tyrš žil dlouho jen pro Sokol. až po smrti své-
ho přítele Jindřicha Fügnera se zamiloval do jeho dcery 
Renáty, kterou vychovával a vzdělával jako domácí učitel. 
Již dva roky před svatbou (1872) se u Tyrše objevily první 

Miroslav Tyrš jako maturant 
na kresbě svého bratrance L. Kischbauma
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příznaky jeho nervové nemoci. Pobyt u Bodamského je-
zera mu sice pomohl, ale záchvaty depresí se v průběhu 
let vrátily, a v zesílené podobě. Přicházely náhle, obvykle 
po neúspěchu, konfliktech, pracovním přepětí. Léčení ve 
švýcarském Waidu, pak v italské Pise odstranilo problémy 
jen dočasně. V čem tkvěly příčiny čím dál krutějších depre-
sivních atak, není jasné dodnes. Leč zdá se, že osudovým 
mohlo být samo léčení: pacientovi nervově labilnímu po 
matce ordinovali chloral, silný uspávací prostředek, řaze-
ný dnes mezi narkotika, který při předávkování způsobil 
mj. poruchy zažívání, úbytek svalové hmoty, sešlost, ztrátu 
kontaktu s realitou.
 Dva roky po jubilejních slavnostech roku 1882, při níž 
se v souvislosti s dvaceti lety existence Sokola Tyršovi do-
stalo satisfakce jako zakladateli mohutné tělovýchovné or-
ganizace, dostavil se též vrchol jeho kariéry vědecké. Byl 
jmenován mimořádným profesorem dějin umění na české 
univerzitě. Když císař jmenovací dekret před Vánocemi 
1883 konečně podepsal, byla Tyršovi profesura přizná-
na jen pod podmínkou, „aby ze zřetelem na svoje nové 
postavení přerušil dosavadní styky s tělocvičným spolkem 
Sokol…“ Tyrš byl zdrcen, požadavek rezignovat na náčel-
nictví ho uvrhl do těžkého dilematu. Přátelům v Sokole 
rozhodnutí oznámil až koncem května. Po povinné císař-
ské audien ci ve Vídni odjel do léčení do alp. Do oetzu 
se uchýlil se svou neurózou – do přírody a samoty. Přijel 
20. července 1884. 8. srpna odešel z hotelu a už se živý ne-
vrátil. Spadl se skály do řeky aachy, jak praví úřední verze. 
Miroslav Tyrš je pohřben na olšanských hřbitovech. Místo posledního Tyršova pobytu, alpský hotel v údolí Oetzu

Titul v EBEL lize i pro českého brankáře
Mezinárodní ligu EBEL (Erste Bank Eishockey Liga), v níž 
vedle rakouských mužstev hrají i týmy např. z České repub-
liky (orli Znojmo), Itálie, Slovinska a Maďarska, letos vy-
hrál nováček z italského Bolzana HCB Südtirol. Ve finálové 
sérii dokázal porazit vítěze dlouhodobé základní části EC 
Red Bull Salzburg v pětizápasové bitvě, když v posledním 
utkání vyhrálo Bolzano 3:2 na ledě Salcburku v prodlou-
žení. Na vítězství jihotyrolského mužstva měl přitom záslu-
hu i český hokejový brankář Jaroslav Hübl. Jednatřicetiletý 
gólman v české extralize nastupoval za Litvínov a Mladou 
Boleslav, působil ale také již v několika zahraničních tý-
mech včetně Davosu či finském Ilvesu Tampere. Bolzano je 
prvním nerakouským týmem, který vyhrál EBEL ligu, která 
vznikla v roce 2006 z původní rakouské nejvyšší soutěže. 
Připomeňme, že v jiné mezinárodní lize – převážně ruské 
KHL – se až do finále letos probojovalo mužstvo Lva Praha 
usídlené v České republice, ale skončilo těsně pod nejvyš-
ším stupínkem. Do vyřazovací části EBEL ligy postoupili 
i „znojemští orli“, hned ve čtvrtfinále však podlehli muž-
stvu Lince.
 občas se objevují spekulace, zda některý další český 
či slovenský tým nerozšíří EBEL ligu, ale zatím se to nezdá 
příliš pravděpodobné. EBEL liga je totiž přece jen méně 
přitažlivá než KHL, kde se navíc českému mužstvu tak vý-
razně dařilo. obrovskou podporu fanoušků na Slovensku 
má zase tamější člen KHL Slovan Bratislava. Z EBEL ligy 
do KHL přestoupil před nyní skončenou sezónou také 

chorvatský Medveščak Zagreb. V posledních měsících se 
objevily nové náznaky, že by se k mezinárodnímu nebo 
přesněji řečeno česko-slovenskému modelu mohla vrátit 
i extraliga v České republice. Velký zájem o účast v této 
soutěži jeví například tým Košic, který však je přece jen 
pro řadu českých mužstev dosti daleko. Publicisté občas 
spekulují i o variantě vytvoření společné česko-slovenské 
ligy sloučením obou národních nejvyšších soutěží, takže 
by vznikla kopie stavu před rozpadem Československa. Vy-
jednávání o počtu účastníků z každé země by však asi bylo 
diplomaticky velmi náročné, přestože výsledek by nejspíše 
prospěl oběma státům.
  (MaFr)

Český brankář Jaroslav Hübl vychytal Bolzanu titul v hokejové lize EBEL
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2. 6. 1904 se narodil fotbalista 
František Plánička († 20. 7. 1996)
František Plánička byl jedním z nejlepších českých i svě-
tových fotbalových brankářů. Plánička, který stejně jako 
např. František Veselý II., po celou svou sportovní kariéru 
nevyměnil slavistický dres za jiný než reprezentační, byl 
spolu se Španělem Zamorou považován za nejlepšího 
brankáře předválečné Evropy. Největšího úspěchu dosáhl 
v roce 1934, kdy jako kapitán a velká opora týmu přivedl 
Československo až do finále MS, v němž mužstvo podleh-
lo domácí Itálii 1:2. Byl vzorem nejen pro svou klubovou 
věrnost, ale také pro svoji skromnost, příkladnou celoživot-
ní životosprávu a profesionalismus, který provázel celou 
jeho sportovní dráhu. V roce 1985 se mu právem dostalo 
vysokého mezinárodního ocenění – od UNESCo převzal 
čestný diplom fair play. až do konce svého života sledoval 
se zájmem veškeré fotbalové dění a radoval se z každého 
úspěchu českého fotbalu. Františku Pláničkovi byl v roce 
1994 udělen titul fotbalového rytíře a byl vyznamenán Ce-
nou dr. Václava Jíry.

Ivan Hlinka
16. 8. 2004 tragicky zemřel na následky autonehody Ivan 
Hlinka. Hlinka, přezdívaný Šéf, byl hokejový reprezentant 
(střední útočník) a klubový a reprezentační trenér (* 26  1. 
1950). Hokejovou kariéru začal malý Hlinka už v šesti le-
tech, kdy začal hrát za mládežnický tým Litvínova. Do 
československé hokejové ligy vstoupil v šestnácti letech 
rovněž za litvínovský tým. Současně s hokejovou karié-
rou vystudoval nejdříve průmyslovku a později Vysokou 
školu ekonomickou v Praze a současně i obor trenérství 
na Fakultě tělesné výchovy a sportu. Ve dvaceti letech se 
stal kapitánem litvínovského hokejového týmu a ve stej-
ném věku také začal hrát za národní reprezentaci. S čes-
koslovenským týmem získal Hlinka coby hráč celkem tři 
tituly mistrů světa: v roce 1972 na šampionátu v Praze, 
v roce 1976 v polských Katovicích a v roce 1977 v rakous-
ké Vídni. Celkem odehrál jedenáct turnajů na mistrovstvích 
světa a dva turnaje olympijské (v roce 1972 v japonském  

VZPoMÍNkA

Sapporu vybojovali českoslovenští hokejisté bronz a v roce 
1976 v rakouském Innsbrucku dokonce stříbro). V letech 
1977-1980 byl Hlinka kapitánem reprezentace, v roce 
1978 získal Zlatou hokejku.
 V roce 1981 legálně opustil Československo a odešel 
hrát do zámořské NHL, kde až do roku 1983 hrál za tým 
Vancouver Canucks. Po dvou letech se vrátil do Evropy 
a v období let 1983-1985 působil ve švýcarském týmu EV 
Zug.
 od svého návratu do Československa začal působit 
jako trenér, nejprve v domovském Litvínově, později v ně-
meckém Freiburgu.
 Koučem československé reprezentace se stal v roce 
1991 a pod jeho vedením národní tým získal v dalším roce 
bronzové medaile na olympiádě i na mistrovství světa. 
o rok později přivedl ke stejnému úspěchu na mistrov-
ství světa českou hokejovou reprezentaci. V roce 1994 po 
dvou neúspěšných turnajích reprezentaci opustil a odešel 
do Itálie (národní tým v tomto roce na světovém mistrov-
ství spadl na sedmé místo, což je jeho historicky nejhorší 
umístění). V roce 1997 se Hlinka k české reprezentaci vrátil 
a pod jeho vedením získal tým na mistrovství v Německu 
bronzovou medaili.
 Poté začala zlatá éra kouče Ivana Hlinky. V roce 1998 
na olympiádě v japonském Naganu získal národní tým sa-
mostatné České republiky svoji první zlatou medaili. o rok 
později se čeští hokejisté stali i mistry světa.
 Podruhé do NHL odešel Hlinka v roce 2000 jako hlavní 
kouč týmu Pittsburgh Penguins. Jeho angažmá zde skonči-
lo po několika nepovedených zápasech na začátku dalšího 
ročníku.
 V letech 2001-2002 se Hlinka stal generálním mana-
žerem české hokejové reprezentace. Po olympiádě v Salt 
Lake City Hlinka jednu sezónu trénoval ruský tým avan-
gard omsk.
 Mezinárodní hokejová federace IIHF v roce 2002 uved-
la Ivana Hlinku do Síně slávy.

Ivan Hlinka jako hráč… …a jako trenér
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Vteřiny, které rozhodují

Všichni známe momenty, kdy se zničehonic stane něco, co 
jsme vůbec neplánovali, nečekali, netušili. Momenty, které 
přicházejí jako blesk z čistého nebe, které mohou náš život 
naprosto změnit, nebo jej dokonce ukončit. V životě si mů-
žeme naplánovat ledacos. Leccos máme pod kontrolou, či 
alespoň bychom pod kontrolou mít chtěli. ale život sám 
nás učí, že všechno mít pod kontrolou nelze. Není umění 
žít tak, abychom se oněm událostem či situacím vyhnuli. 
Umění je přijmout je jako výzvu, jako instrument k doko-
nalejšímu „obdělávání“ vlastního života.
 Poslední zkušenost v tomto ohledu mám ze závěru 
svého nedávného pobytu na havajském ostrově Molokai. 
Protože i tentokrát jsem do kolonie malomocných sestou-
pil přes hory, čekala mě při návratu zpět cesta směrem 
vzhůru, z níž jsem měl vzhledem ke svému narůstajícímu 
věku a ne zcela uspokojivému zdravotnímu stavu nemalé  
obavy.
 Kolonie malomocných zde byla zřízena v roce 1865 
hlavně proto, že z ní nebylo úniku. Toto místo bylo přiro-
zeným způsobem, tj. činností vulkánu, zformováno před 
mnoha tisíci lety. Podle geologů jde o samé dno kráteru. 
Jednu stranu kráteru tvoří velice strmá stěna, zatímco jeho 
druhý půloblouk se kdysi zřítil do oceánu. Zůstala zde ví-
ceméně vodorovná plocha o rozloze zhruba patnácti kilo-
metrů čtverečných, téměř neustále omývaná bouřlivými 
vlnami oceánu.
 Zachovaná strana někdejšího kráteru byla dlouho na-
prosto neschůdná. K malomocným, které sem přiváželi 
velkými parníky, tak nikdo z pevniny neměl přístup. Stez-
ku v téměř 700 metrů vysoké stěně zde vysekali teprve za-
čátkem 20. století. Stoupá pozvolna jedním směrem, aby 
po prudké zatáčce pokračovala nahoru směrem opačným. 
Celý úsek je dlouhý asi 6 kilometrů a má 26 zatáček. V ně-
kterých místech vede stezka těsně po okraji strmé stěny, 
pád dolů by skončil katastrofálně. Někde je porost houštin 
a stromů, někde jen holá skála, někde zase docela pohodl-
ný chodník.
 Výstup jsem začal před východem slunce, ještě za tmy, 
abych měl dostatečnou časovou rezervu na odpočinek 
a stihl letadlo z Molokai do Honolulu. Kolem sedmé ho-
diny ráno jsem byl už skoro nahoře, pod vrcholem hory 
s lesem a loukami, kde je stezka velice úzká, takže se tu dva 
lidi jen tak nevyhnou, zvláště po silném dešti, kdy je terén 
rozmáčený a kluzký. Vychutnával jsem oslnivé paprsky vy-
cházejícího slunce, které se nekompromisně prodíraly hus-
tými porosty stromů a keřů a zrcadlily se téměř k oslepnutí 
na vlnách oceánu v hloubce pode mnou. Tichou chůzi mi 
zpříjemňovali probouzející se ptáci všeho druhu svým ran-
ním koncertem, jako mohutný orchestr nejrůznějších ná-
strojů v úžasném chorálu harmonie a krásy. Dokonalost 
sama. Nikdy před tím jsem tu nic podobného nezažil, tak-
hle na hranici noci a dne jsem se tu ocitl poprvé.
 Náhle, jako blesk z jasného nebe, se přede mnou ob-
jevil jelen. obrovskou rychlostí se řítil přímo na mě. Byl to 
druh jelena, či spíše daňka, kterého sem kdysi importovali 
z Indie, říkají mu zde deer. Kromě člověka tu nemá žád-
ného přirozeného nepřítele, takže je v mnoha havajských 
lokalitách při zdejším nedostatku myslivců beznadějně 
přemnožen. Na stezce se teď objevil zcela nečekaně a tak 

bleskurychle, že jsem nebyl schopen vůbec nic udělat. 
V němém šoku jsem zůstal jako zkoprnělý stát, srdce se mi 
snad zastavilo a krev ztuhla, a jen jsem čekal, co se stane. 
To nejhorší…
 Náhle, už jen jeden jediný krok přede mnou, daněk 
uskočil doleva, tam, kde jsem viděl propastnou hloubku 
a oceán. Nemohl jinak, protože vpravo se tyčila strmá skal-
ní stěna. Měl jen dvě možnosti. Nabrat mě plnou parou, 
nebo skočit do propasti. Skočil dolů. S němým úžasem 
jsem pozoroval, jak rychle mizí v hloubce, naráží na skály 
a zapadá do porostů, až jsem ho ztratil z dohledu. Než 
jsem se mohl trochu vzpamatovat, spatřil jsem, jak se po 
stezce proti mně řítí obrovskou rychlostí velký pes. Pitbull. 
okamžitě mi došlo, že je daňkovi v patách, ale vůbec jsem 
netušil, co udělá, jestli se náhodou nestanu jeho obětí já. 
Pes kolem profrčel, jako bych tam vůbec nebyl, a běžel dál 
jako šílenec po stezce dolů.
 Pochopil jsem, že někde nahoře pes daňka vyplašil 
a zahnal ho až sem, na tuto stezku. Vím, že v takhle nepří-
stupných strminách žijí jen kamzíci, ne jeleni nebo daňci. 
Na Molokai ještě i divoké kozy, občas jsem tu nějaké za-
hlédl.
 Když jsem se konečně dal zase do pohybu a probí-
ral v hlavě, co jsem to právě zažil, potkal jsem myslivce, 
domorodého. Zeptal se mě, jestli jsem neviděl jeho psa. 
Dokázal jsem jen souhlasně odvětit, že viděl. Potvrdil mi, 
jak toho daňka někde nahoře vyplašil, víc jsme už spolu  
nemluvili.
 od této události uplynulo pár dnů, a já se jí stále ne-
mohu v myšlenkách zbavit. Když jsem byl na Molokai před 
léty, doprovázel mne po skalnatém pobřeží poblíž Kalau-
papy jeden místní člověk, a tehdy jsme na skalách našli 
mrtvého daňka. Byl dokonce ještě teplý a chudák celý do-
lámaný. Po mé otázce, jak se tam ten daněk dostal, ukázal 
domorodec rukou na tu strmou stěnu nad námi a vysvětlil, 
že se tam nahoře muselo něco udát, daněk spadl dolů a za-
bil se…
 Daněk na Molokai mi zachránil život, svůj však při-
tom ztratil. Možná si řeknete: bylo to jenom zvíře. ale já 
vím, že díky tomuto zvířeti jsem ještě naživu. To zvíře mi 
v boji o záchranu svého vlastního života darovalo můj 
život. To je strašně silné a zavazující. Na to nemohu říci 
a udělat nic jiného, než děkovat tomuto zvířeti a děkovat  
také Bohu.
 Teologové se občas zamýšlejí nad tím, jestli existuje zví-
řecí nebe. Někdo se možná nad takovým myšlením usmě-
je. Jak bych si v tomto okamžiku přál, aby nebe pro zvířata 
opravdu existovalo, a jak rád bych tam toho daňka jednou 
chtěl potkat!

Peter Žaloudek
Redakční poznámka: Příspěvek byl se svolením autora pře-
vzat ze stránky www.umlaufoviny.com.

Theo Bikel
Světoobčan z Vídně…
…který ale Rakušanům nepatří
Ve Vídni často procházím ulicemi, v jejichž dlažbě jsou 
umístěny malé bronzové destičky připomínající kolem-
jdoucím jména Židů, kteří zde žili a kteří byli během fa-
šistické okupace násilně deportováni do koncentračních 



70

úv
ah

y 
&

 p
os

tř
eh

y táborů, odkud se většina z nich již nevrátila. a jen pár  
metrů od mého domova ve třetím okrese je na zdi jmé-
no Freda Zinnemana, jemuž se před válkou podařilo utéci 
s rodiči do USa, kde se z něho stal světoznámý hollywo-
odský režisér, držitel pěti oscarů za filmy s nejznámějšími 
americkými herci. Kdysi jsem si říkal, že dokud ještě budu 
mít sílu psát, napíšu o osudech Židů, které pronásledovala 
nebo vyvraždila fašistická zlovůle, sudetských Němců, na 
kterých se vydováděla mstivost s nenávistí, a také o osu-
dech lidí, jimž ztrpčila život komunistická diktatura. Tyto 
tři typy pronásledovaných měly něco společného: V jejich 
době prakticky nebylo nikoho, kdo by se jich s určitou dáv-
kou občanské kuráže zastal. Všechny spojuje společné utr-
pení, když se zničehonic stali nepohodlnými, nechtěnými 
nepřáteli národa, tak nebezpečnými, že bylo pokládáno za 
legitimní vymazat je ze života.
 Jedním z oněch nepohodlných je i pan Theodore Bi-
kel, letos devadesátiletý, který si díky rodičům dokázal za-
chránit život v hodině dvanácté. Narodil se v roce 1924 
v židovské rodině a do roku 1938 žil bezstarostný život 
vídeňského dítěte. od útlého dětství se zajímal o hudbu 
a divadlo, studoval na humanitně zaměřeném gymnáziu. 
Po připojení Rakouska k německé říši v roce 1938 rodina 
emigrovala do Palestiny, tehdy britské, kde v jednom z ki-
buců našla nový domov.
 Své první herecké vzdělání získal Theo ve studiu Ha-
Bimah hebrejského národního divadla, ale v roce 1946 
odešel za dalším studiem na uznávanou Royal academy 
of Dramatic art do Londýna. V roce 1954 se mu podařilo 
dostat za oceán do USa, kde našel svou definitivní vlast. 
V New Yorku se stal spoluzakladatelem nového lidového 
hnutí.
 Kariéra Thea Bikela trvá již sedmdesát let. Herec, zpě-
vák a politický aktivista hrál během svého života na mnoha 
divadelních scénách, ztvárnil mnoho filmových a televiz-
ních rolí. Byl prvním baronem Trappem ve slavném mu-
zikálu The Sound of Music na Broadwayi, kde také po 
čtyřicet let ztvárňoval roli Tewjeho v muzikálu Anatevka. 
Již bezmála šedesát let se objevuje v menších či větších 
rolích hollywoodské produkce. Za vedlejší roli ve filmu 
Stanleyho Kramera The Defiant Ones (Útěk v řetězech), 
kde hrál po boku dnes již legendárních herců Sydneyho 
Poitiera a Tonyho Curtise, obdržel v roce 1959 nominaci  
na oscara.
 ani v době, kdy dostával nabídky z Hollywoodu, neza-
nedbával Theodore Bikel svou hudební tvorbu, v níž se mu 
podařilo spojit písně, které se naučil doma v mládí, s pří-
močarostí amerických lidových písní. Vytvořil tak hudbu, 
která vypráví o životě lidí, o jejich bídě, utrpení a snech. 
I jeho zásluhou se folkové písně staly populárními po celé 
americe, nejvíce na západním pobřeží USa, kde pár let 
zpíval s neméně populárním Petem Seegerem na slavném 
Sunset Boulevard. Spolu také v roce 1962 založili festival 
folkové hudby v Newportu, na kterém vystupovala řada 
slavných umělců v čele s Bobem Dylanem, Leonardem Co-
henem nebo arlem guthriem.
 Pan Bikel býval činný také politicky, mj. jako dlouholetý 
viceprezident amerického židovského kongresu. Nyní žije 
poblíž New Yorku. K jeho osobním přátelům patřili mj. 
Robert Kennedy či Jitzhak Rabin. Je členem americké aca-
demy of Motion Picture art and Sciences, která navrhuje 

kandidáty na oscara. Když v roce 1996, téměř šedesát let 
po náhlém útěku rodiny do ciziny, poprvé vystupoval v Ra-
kousku jako zpěvák, řekl novinářům, že stále ještě „pře-
chovává k Rakousku chladné city“. V jiném interview pro 
rakouské noviny pak dodal: „odmítám, aby si zde na mne, 
na můj život, úspěchy či neúspěchy kdokoliv dělal jakýko-
liv nárok.“
 V rozhovoru, který s ním při jeho nedávném pobytu 
ve Vídni natočila redaktorka rakouského rozhlasu He lene 
Maimannová, pronesl tyto věty: „Všichni jsme do nějaké 
míry polygloty a v určitém smyslu poutníky. Putujeme 
z jedné kultury do druhé a neustále musíme být připrave-
ni přizpůsobit se novému prostředí a jinému jazyku.“
 Řeč přišla i na jeho písně. I ve svých devadesáti letech 
stále ještě veřejně vystupuje a ani vysoký věk nic neubral na 
kráse jeho hlasu. Plynule mluví a zpívá v šesti jazycích. Jeho 
„jidiš písně“, jejichž texty jsou směsí hebrejštiny a dalších, 
většinou slovanských jazyků, jsou poznamenané kulturním 
prostředí zemí, ve kterých se rodily: „V padesátých letech 
tato tzv. jidiš muzika už téměř vymřela. Kdysi to bývala 
hudba lidu, hrála se jen s kytarou. Když jsem začal v ameri-
ce zpívat, jak mě to kdysi jako kluka naučil můj táta, s ukra-
jinsko-ruským přízvukem a otiskem vídeňského prostředí, 
měl jsem zpočátku jen malé publikum. Znenáhla si však 
lidé začali uvědomovat, že to »jidiš« má v sobě něco, co 
jim chybí. Když byli sami židovskými dětmi a tuto muziku 
slýchávali od svých dědů, bylo to cosi, co jim tenkrát unika-
lo, jako když voda protéká mezi prsty. Nezamýšleli se nad 
tím. Pak přišla emigrace a nový způsob života v americe. 
Už nebyli malými dětmi a zvyky nebo oděvy jejich starých 
otců, kteří tam přišli s nimi, jim najednou byly nepříjemné. 
Stali se rychle američany a jako by se za své předky sty-
děli. Já jsem začal dělat pravý opak, šel jsem proti tomuto 
trendu. Začal jsem těm mladým ukazovat, že vyšli ze světa, 
o který by se měli mnohem více zajímat. a oni najednou 
zbystřili pozornost a začalo jim docházet, že ty písně mluví 
o jakémsi konkrétním světě, že to není jen líbezná melodie, 
že se v jejich textu skrývají příběhy, osudy, dramata či fraš-
ky. Každá taková píseň je pro mne malou verzí divadelní-
ho představení. Při svém zrodu to byla jen instrumentální 
hudba, bez hlasu a textu. Byly tam jen housle, klarinet, 
basa, buben, později také akordeon. Dnes už je tato hud-
ba všude v americe rozšířená a populární, a já mám ra-
dost, že jsem mohl být u jejího znovuzrození na tomto  
kontinentu.“
Dvojí společnost
 „V mé třídě na gymnáziu ve Vídni bylo čtyřicet kluků, 
deset z nich byli židé, včetně mě. Dodnes si pamatuji jmé-
na i tváře těch židovských kluků, ale ani jednoho z ostat-
ních spolužáků. Má to svůj důvod: my jsme nikdy nebyli 
pozvaní jako hosté k nim, ale ani oni nebyli nikdy naši-
mi hosty. Byla to paralelní existence – nežili jsme spolu, 
ale vedle sebe. Je možné navštívit starou vlast, ale víc ne. 
Už nikdy tam nebudete doma. Není možné se tam znovu 
vrátit, vžít. od té doby, co jsme museli pryč, jsem si zvykl 
nezabývat se geografií. »Kde« není pro mne tak důležité 
jako »proč«. Emigrant není doma nikde. V anglii jsem žil 
osm let. Moji sousedé se na mě koukali a možná si říkali: 
»ten člověk má pravděpodobně britský pas, ale není ang-
ličan«. To však není jen cosi negativního, má to i pozitivní 
stránku. Jako uprchlík sice nejsi nikde doma, ale zároveň 
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jsi doma všude. Všude! Tak jako kdysi říkávali Římané: Ubi 
bene, ibi patria – Kde je dobře, tam je domov. Doma jsem 
se cítil na mnoha místech světa. V Palestině v prostředí le-
vicově orien tovaných kibuců, v anglii, kde jsem se naučil 
umění herectví, v Paříži, kam jsem si odskakoval z Londýna 
do jedné hospody, abych tam celou noc vydržel s jednou 
skleničkou šampaňského a mohl naslouchat nádherné ci-
kánské muzice, a doma jsem v americe.“
 Jak prorocky znějí slova pana Bikela dnes, kdy země 
západní Evropy zaplňuje stále více lidí jiných národností! 
Jak dobře by mohlo být, kdybychom se naučili žít ne vedle 
těchto přistěhovalců, ale spolu s nimi. Jaká šance to je ne-
jenom pro ně, aby se co nejdříve integrovali, ale taky pro 
nás, starousedlíky, když díky nim máme možnost naučit se 
skromnosti, altruismu a větší lidskosti…
 Na téma spolužití znepřátelených skupin pan Bikel říká: 
„Na prvním místě bychom si měli uvědomit, že my všichni, 
ať takoví nebo onací, patříme dohromady a nemůžeme se 
navzájem vytěsňovat. Kdysi jsem hrál v nádherném filmu 
Útěk v řetězech. Dva vězni byli k sobě připoutaní řetězem, 
jeden byl běloch, druhý černoch. Navzájem se museli sná-
šet a tolerovat, bylo jim jasné, že musí utíkat spolu, že mají 
šanci přežít, jen když budou oba dělat to samé. Tak je to 
i s námi Židy a araby. Nepotřebujeme žádné deklarace 
velké lásky jedněch k druhým. Bylo by to sice hezké, ale 
není to důležité.“
 Začátkem šedesátých let se začal Theo Bikel angažovat 
v amerických protestních hnutích. Křižoval ameriku z jed-
né univerzity na druhou, zúčastňoval se demonstrací. Čas-
to býval zatčen a vyslýchán. Svou politickou angažovanost 
odůvodňoval březnem 1938 ve Vídni, kdy pod okny bytu, 
ve kterém s rodiči bydlel, mašírovaly kolony Wehrmach-
tu a obsazovaly zem, načež následovalo pronásledování 
Židů.
 „opravdu to má s tím vším co do činění, dokonce si 
myslím, že to souvisí jen přímo s tím. Bylo mi třináct let, 
když přišli nacisté, a ne každý s nimi tehdy spolupracoval. 
Bylo mnoho těch, kteří s nimi nespolupracovali. Například 
naši sousedé. ale ani oni tenkrát neotevřeli okna a neřekli 
nahlas: »Stop! To se nesmí dít.« Nikdo to tehdy nahlas 
ne řekl! V té době jsem byl příliš mladý, nerozuměl jsem 
všemu, co vidím a prožívám. Teprve později jsem si uvě-
domil, že se nikdy nemohu ztotožnit s rolí těch »milých« 
lidí, těch »milých sousedů«, kteří při pohledu na nepravost 
mlčí, anebo říkají to se mě netýká, to není má záležitost, 
tady se nebudu angažovat. Vždycky se mě to týká, vždycky 
je to i můj boj! a obětí je vždycky žid! Může být černoch, 
může být homosexuál. Když je obětí, tak je pro mne vždyc-
ky židem! Proto se angažuji. Byl jsem hodně aktivní v pa-
desátých a šedesátých letech a mnoho mých židovských 
známých mi tehdy říkalo: Proč se tolik angažuješ? angažuj 
se teprve, když budou bít židy! Ne, říkal jsem jim, copak to 
nechápete? Ti všichni jsou židé. Všichni jsou židé!
 Pamatuji si na jedno vězení, kam mě tenkrát zavřeli, 
bylo to v alabamě a nikdy na tu zkušenost nezapomenu. 
Bylo totiž striktně rozděleno na část pro bílé a část pro 
černé. Separace. Zpívali jsme tam revoluční písně. Té noci 
jsem snil o tom, že jednoho dne nebudou žaláře v USa 
separované. Tehdy jsem ale ještě nemohl snít o tom, že 
jednou bude úřadovat v Bílém domě černý muž. Mým ce-
loživotním krédem vždycky bylo a stále je toto: Být hlasem 

pro ty, kteří žádný hlas nemají, a dávat moc těm, kteří jsou 
bez moci, bezmocní.“
 Rozhovor s Theodorem Bikelem, při němž zpíval i své 
písně, se uskutečnil 7. listopadu 2013 na půdě rakouské-
ho parlamentu. Část tohoto rozhovoru odvysílal rakouský 
rozhlas Ö1 1. května 2014. Nezbývá mi než rakouskému 
rozhlasu a především panu Bikelovi za jeho myšlenky po-
děkovat. Jeho slova svědčí o obrovské morální síle, odvaze 
žít a radostné vizi spolužití lidí. Kéž tato slova povzbudí 
a potěší i vás, kdo tyto řádky čtete.
 Zpracováno podle relace z rakouského rozhlasu.

Peter Žaloudek, Vídeň, 26. května 2014

První světová válka začala před sto lety
Začátky a příčiny:
V červenci 1914 začala do té doby největší „lidská jatka“ na 
světě. Uvádějí se různé příčiny, ale kdysi řekl jeden moud-
rý: Válka nemá důvod ideologický, nacionální, ani nábo-
ženský – jsou jen záminky, dobré k zakrytí pravých příčin, 
plynoucích z obyčejných lidských vlastností: chamtivost, 
pýcha a nuda. Pokud tyto vlastnosti budou existovat, ne-
může být nikdy věčný mír. Proto Masarykem jmenovaný 
tvůrce československého vojska J. S. Machar po válce bu-
doval kvalitní armádu přes odpor tehdy převažujících pa-
cifistických tendencí. Machar čerpal ze svých vojenských 
zkušeností, ze školy pro rakousko-uherské důstojníky 
(školní rok 1886-1887): „...Tehdy jsme se chystali k válce 
s Ruskem. Naše sklady se plnily šatstvem, konzervami, os-
trými patronami. Zkoušeli nám boty, jež měly šlapati rus-
kou step, a upravovali mundury pro ruskou zimu. S tichým 
uspokojením jsem se díval na všechno a čekal a čekal, co 
jen žil, bylo mi jen čímsi provizorním...“

(J. S. Machar: Konfese literáta, str. 317)
 Historie zaznamenala, že již roku 1882 byl vytvořen 
Trojspolek (Německo, Rakousko-Uhersko, Itálie), zamě-
řený především proti Rusku, odpověď na sbližování Rus-
ka s Francií. Součástí habsburské říše byla tehdy Halič 
(metropole Lvov), která měla dlouhou hranici s carským 
Ruskem. Proto se zde budovaly pevnosti a dělostřelec-
ká palebná postavení namířená proti carskému Rusku. 
Zvláště okresní město Přemyšl (polsky Przemyśl) na pra-
vém břehu řeky San, západně od Lvova, bylo mohutnou 
pevností. Pevnostní stavby byly započaty již roku 1874 
na obou březích řeky San. I z Kolína nad Labem a oko-
lí tam sloužili čeští vojáci v rámci širší rakouské vlasti. 
Např. Jan Havránek, nar. 1873, ze Sendražic, dělostřelec, 
zde prodělával v roce 1895 vojenský výcvik, povoláním 
byl kolář, odborník pro dřevěné podvozky děl tažených  
koňmi.
 Když byla zahájena první světová válka, byl Jan Havrá-
nek povolán na frontu do Przemyśle. Tehdy mu už bylo 
41 let. S rodinou se rozloučil a vzal si s sebou jejich foto-
grafii zhotovenou zvlášť k tomu účelu (viz foto na str. 72).
 Przemyśl byl v létě 1914 přechodně obsazen ruským 
vojskem, ale během protiofenzivy s pomocí německé ar-
mády byl znovuobsazen císařským vojskem. ovšem ke 
konci roku 1914 se ruská armáda zmobilizovala a zatlačila 
císařské na linii mezi Varšavou a Dukelským průsmykem 
v Karpatech. Takto zůstala frontová linie až do jara 1915, 
protože obě strany byly vyčerpány bojem a bez zásob stře-
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liva. V tu dobu na ruskou frontu rukovali i oktaváni z ko-
línského gymnázia, kteří předčasně maturovali v březnu 
1915, někteří zde i padli (viz tablo z roku 1915 na str. 73). 
Byli mezi nimi např. archeolog František Dvořák, který byl 
po těžkém zranění odeslán do zázemí a bylo mu umož-
něno pomáhat raněným v nemocnicích a přitom studo-
vat medicínu. Nakonec splnil přání svého otce, též lékaře 
v Červených Pečkách u Kolína.

Konečná fáze první světové války:
Našim zemím vládnoucí císař František Josef I. zemřel 
v půlce válečného konfliktu v listopadu 1916. Dožil se 
požehnaného věku 86 let. Následným vladařem se stal 
jeho prasynovec, devětadvacetiletý Karel I., který studo-
val na pražské univerzitě v letech 1906-1908. Mezi jeho 
učitele tady patřil prof. albín Bráf, do té doby jediný český 
národohospodář (zeť doktora Fr. L. Riegra). Mezi první 
opatření nového císaře bylo obnovení činnosti říšského 
parlamentu, rozpuštěného na začátku války. Ve sněmovně 
zasedalo v roce 1912 šedesát českých poslanců počínaje 
knihkupcem antonínem Svěceným z okresu Nový Bydžov 

až po statkáře Hynka Srdínka od Hradce Králové. Mladý 
císař nastavil hned příjemnou tvář svým národům. Češ-
tí poslanci v říšské radě (sněmovně) to zpočátku váhavě  
akceptovali a uvažovali o spolupráci. avšak před tím (17. 5. 
1917) je včas varovalo 220 českých spisovatelů a osob 
veřejně a kulturně činných v čele s Jaroslavem Kvapilem 
a J. S. Macharem. Když se ve Vídni zahajovala první schůze 
obnovené říšské rady (30. 5. 1917), byli čeští poslanci jako 
vyměnění. Ústy poslance Františka Staňka přednesli pro-
jev, v němž sice ještě žádali společné federativní Rakousko 
( jinak to v té době ani nešlo), ale zároveň se jasně vyslovili 
pro samostatný československý stát.
 S pokračující válkou se situace v Čechách zhoršovala 
po stránce hospodářské. Bída dosahovala vrcholu a při-
dělované potravinové lístky na osobu, někdy ani nevy-
užitelné, vedly často k zoufalství. Lidé z měst byli postiženi 
nejvíce. Kdo měl příbuzné na venkově, ten jakžtakž vyšel. 
ostatní se občas uchylovali k nočním krádežím na polích.
 Závěrem připojuji reprodukce frontové pošty.
  Formánek

Jan Havránek Zadní strana fotografie
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Zasedací pořádek poslanců říšské sněmovny ve Vídni z roku 1912

Fotografie rolnické rodiny Blechů v Klavarech u Kolína z roku 1917. 
Vyhladovělé příbuzenstvo ze strany paní Blechové,  

roz. Formánkové z Hradišťka. Přijeli z Prahy a Kolína na neděli.  
Čtvrtý zprava je téměř šestnáctiletý Ladislav Beran z Kolína;  
jeho starší bratr Josef Beran byl už dříve vysvěcen na kněze  

v chrámu sv. Víta v Praze... Lístek z ruského zajetí od Josefa Šašmy ze Sendražic z 31. 12. 1916

Havránkovi ze Sendražic

Pohlednice Jana Havránka z Vánoc 1915

Maturitní tablo 1915
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69 let od osvobození bývalého 
koncentračního tábora Mauthausen
V neděli 11. května se konala pietní akce v bývalém kon-
centračním táboře Mauthausen. Letošní mezinárodní 
vzpomínkový akt osvobození bývalého koncentračního 
tábora Mauthausen se konal pod mottem „Wert des Le-
bens“ / „Hodnota života“. Každoročním organizátorem 
jsou Mauthausen Komitee Österreich (MKÖ) ve spolu-
práci s Öster reichische Lagergemeinschaft Mauthausen 
(ÖLM) a Comité International de Mauthausen (CIM) 
s podporou ministerstva vnitra – BM f. Inneres. Smuteč-
ní ceremonii byli přítomni vrcholní představitelé rakous-
ké vlády v čele se spolkovým kancléřem W. Faymannem. 
Piet ní akce se zúčastnilo přes 8 000 návštěvníků z šedesáti 
zemí světa.
 Zástupci velvyslanectví ČR v Rakousku jako každoroč-
ně uctili památku nejenom českých obětí položením věnců 
a květin. Po uctění a položení věnců před národními po-
mníky a pamětními deskami umučených obětí následoval 
v jedenáct hodin tradiční pochod na tzv. appellplatz, k sar-
kofágu obětí KZ Mauthausen. Za zástupci rakouské vlády 
následovaly početné delegace různých států zastoupených 
svými diplomatickými sbory, různé organizace, jako např. 
Svaz sociálně demokratických bojovníků za svobodu, růz-
né spolky, sdružení i jednotlivci.
 Delegaci Velvyslanectví České republiky vedl v Mau-
thausenu velvyslanec Jan Sechter v doprovodu čestné 
vojenské jednotky z Krajského velitelství v Českých Bu-
dějovicích. Ve svém projevu před Národním památníkem 
Čechů a Slováků v Mauthausenu připomenuli velvyslanec 
Sechter a i slovenský velvyslanec Juraj Macháč skutečnost, 
že každý zločinný režim se snaží postihnout primárně elity 
národa. Čeští a slovenští vězni, jakož i jejich spolutrpitelé 
z ostatních národů Evropy, museli často přinést oběť nej-
vyšší.
 Bohužel byla opomenuta tradici společného přednesu 
české a slovenské hymny, na což mnozí návštěvníci oba 
velvyslance upozornili. I přes nepříznivé počasí se v Mau-
thausenu sešla relativně početná skupina Čechů a Slová-
ků, krajanskou obec zastupovali Helena Basler a Richard 
Basler (Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku).

Slovenský a český velvyslanec 
před československým pomníkem v Mauthausenu

Pamětní deska českého písničkáře a herce Karla Hašlera
foto: Richard Basler

„Místnost jmen“ – bývalý koncentrační tábor Mauthausen, 
instalace v roce 2013

Ti, kteří přežili, Mauthausen 2014
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Biskup Václav Malý navštívil Vídeň

V sobotu 17. května 2014 navštívil pražský světící biskup 
Mons. Václav Malý české krajany ve Vídni. Je předsedou 
rady České biskupské konference pro krajany v zahrani-
čí a rady Justitia et Pax. Cílem jeho cesty bylo především 
bližší poznání situace v krajanské komunitě. otec biskup 
byl hlavním celebrantem o svátku svatého Jana Nepomuc-
kého, kněze, mučedníka a hlavního patrona Čech, v čes-
kém kostele Nejsvětějšího Vykupitele na Rennwegu 63,  
Vídeň 3. Během mše svaté udělil svátost biřmování připra-
veným kandidátům. Koncelebrovali P. Jaroslav Nesvadba, 
čestný kanovník a bývalý děkan, dále P. Maksymilian Puty-
ra CCg, superior a rektor kostela, P. Stephan Perycz-Szcze-
pańsky CCg, P. Tomáš Vyhnálek oMI, a P. Jan Horák SDB, 
koordinátor české duchovní služby v Rakousku, který otce 
biskupa do Vídně pozval.
 Rytmické písně zpívala a na hudební nástroje doprová-
zela Schola Dona Bosca pod vedením pastorační asistent-
ky Pavly Carmignato SMDB a varhaník br. Josef Zahradník 
CCg. Učitelka náboženství Bc. Květa apolin a rodiče krás-
ně kostel vyzdobili, za jeho propůjčení i přilehlého sálu 
děkujeme Jednotě svatého Metoděje, jmenovitě starostovi 
Jiřímu Uhrovi. Mezi čestnými hosty byli starosta Školské-
ho spolku Komenský Ing. Karel Hanzl, ředitelka reálného 
gymnázia Komenského Mag. Helena Huberová, ředitelka 
obecné a sekundární školy Komenského Mag. Jana Han-
zlová, redaktorka a předsedkyně Kulturního klubu Čechů 
a Slováků v Rakousku Ing. Helena Baslerová a její zástup-
kyně Mag. Dr. Marie Brandeisová, redaktorka Vídeňských 
svobodných listů Mag. Hana Herdová a představitelé 
českých kulturních i sportovních spolků ve Vídni. Také 
české vysílání rakouské televize oRF, které vede Melanie 
Juriga, natočilo pořad, který byl vysílán v neděli 8. červ-
na v 13:05 hodin na oRF 2 Wien. Je možné jej zhlédnout 
v archivu na internetu: http://volksgruppen.orf.at/cesi/
stories/2651092.
 Návštěva otce biskupa potěšila a povzbudila každého, 
kdo se s ním setkal před kostelem, v kostele a v sále. Pozna-
li jsme člověka, který má velké a vnímavé srdce. Výstižně 
to vyjádřila jedna paní: „Biskup se jmenuje Václav Malý, 
ale jeho skutečné jméno je Václav Velký.“ Ve Vídni se otec 
biskup dlouho nezdržel, protože měl před návštěvou i po 
jejím průběhu další povinnosti v Praze. Těšíme se, že se 

příště u nás ve Vídni zastaví na delší dobu. Na závěr otec 
biskup vzkazuje: „Sestry a bratři v Kristu, vážím si vaší věr-
nosti a ochoty svědčit o evangeliu a snaze žít podle jeho 
ducha. oceňuji, že nezapomínáte na svůj mateřský jazyk 
a máte pěkné vztahy se slovenskými sestrami a bratry. 
S potěšením budu v Praze referovat o tom, co jsem mezi 
vámi a s vámi zažil. Vytrvejte – kéž sám dobrý Pán vám 
všem pomáhá na cestě víry, naděje a lásky.“

Česká církevní rada

foto: LEO
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Co je v mém srdci lásky...

je titul jedné z písní z cyklu První touhy op. 1 skladatele Ja-
roslava Křičky, kterou mj. přednesla sopranistka Katarina 
Krčmárová na koncertu Hudba v máji při příležitosti Roku 
české hudby dne 26. 5. 2014. Pořadatelem koncertu byl 
Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku ve spolupráci 
s Velvyslanectvím ČR v Rakousku a Českým centrem ve 
Vídni. Titul zmíněné písně lze použit pro označení atmo-
sféry celého koncertu, neboť srdce „plné lásky“ měli nejen 
všichni umělci – houslistka prof. Jela Špitková, sopranistka 
Mgr. art. Katarina Krčmárová a klavírista prof. Ivan Pařík, 
kteří ji „promítli“ do jednotlivých hudebních skladeb, ale 
i publikum, jež tuto vlnu plně rezonovalo.
 V zaplněném Mramorovém sále Velvyslanectví ČR v Ra-
kousku (na 100 posluchačů) zněla česká hudba – B. Sme-
tana, a. Dvořák, Z. Fibich, L. Janáček, J. Křička – a bylo 
radost ji poslouchat. Profesionální výkony účinkujících byly 
oceňovány dlouhotrvajícím potleskem a zvoláním „bravo“ 
po jednotlivých číslech, neutuchající závěrečný potlesk si 
pak „vynutil“ přídavky.

Houslistka prof. Jela Špitková, klavírista prof. Ivan Pařík 
a sopranistka Mgr. art. Katarina Krčmárová

Mag. Dr. Marie Brandeis – Klub, klavírista prof. Ivan Pařík, houslistka 
prof. Jela Špitková, sopranistka Mgr. art. Katarina Krčmárová,  

J. E. velvyslanec ČR v Rakousku Ing. Jan Sechter

Pohled do sálu – koncert Hudba v máji, 
Mramorový sál českého velvyslanectví

foto: Vladimír Čevela

 Neplánovaným doplněním akce byl i „koncert“ oblohy, 
která se od lahodných slunečních paprsků rozbouřila do 
blesků, hromů a prudkého deště, jakoby chtěla s umělci 
soutěžit. Nakonec se však harmonicky poddala dění v sále 
a splynula v klidu s posledními tóny koncertu.
  mb

Slávnostný koncert pri príležitosti 
10. výročia vstupu SR do EÚ a NATO 
v koncertnej sieni KJH v Eisenstadte
SI Viedeň v spolupráci s Konzulátom SR v Burgenlande, 
Konzervatóriom v Bratislave a Konzervatóriom Josepha 
Haydna v Eisenstadte (KJH) pripravil slávnostný koncert 
pri príležitosti 10. výročia vstupu SR do EÚ a NaTo v kon-
certnej sieni KJH v Eisenstadte. Prezentácia mladých ta-
lentovaných hudobníkoch sa stretla s veľkými diváckymi 
sympatiami a dlhotrvajúcim aplauzom. Na koncerte sa 
zúčastnili tak Slováci – vrátane profesorského zboru a ve-
denia bratislavského konzervatória a Rakúšania – z okru-
hu priaznivcov nášho konzulátu a širokej verejnosti, cca 
150 divákov. Koncert otvorili: konzul SR v Rakúsku Dr. Pe-
ter Ilčík a v mene veľvyslanca SR v Rakúsku pozdravil hostí 
honorárny konzul ing. gerhard Egermann, ktorý v mene 
konzula SR v Burgenlade prof. Tombora Tinteru pripo-
menul spoločnú históriu a zmysel spoločného koncertu 
mladých umelcov. Celým večerom sprevádzala hostí R-SI 
alena Heribanová.
 Na javisku sa vystriedali najskôr slovenskí umelci a zbor 
bratislavského konzervatória a v druhej časti reprezentan-
ti KJH, ktorí na rozdiel od slovenských hudobníkov tvorili 
medzinárodnú študentskú komunitu – kým bratislavské 
konzervatórium navštevujú v prevažnej miere študenti zo 
SR, na KJH v Eisenstadte študujú hudobníci zo 43 krajín, 
vrátane napr. Iránu, azerbajdžanu... Prof. Walter Burian, 
riaditeľ KJH pripomenul, že Rakúsko má svoje kultúrne in-
štitúty aj v týchto krajinách, a práve tu sa začínajú vzájom-
né kontakty a kultúrne prepojenia.
 V strede programu uviedla R-SI prezentáciu kni-
hy slovenskej historičky, členky historického ústavu SaV 
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Dr. Diany Duchoňovej Palatín Mikuláš Esterházy a jeho 
dvor. Nakoľko sa meno a pôsobenie palatína Esterhá-
zyho viaže k SR – pochádza z galanty a jeho plné meno 
znelo Mikuláš Esterházy de galanda, bolo toto prepoje-
nie na „krstnú mamu“ diela Dr. Christine grófku Ester-
házy de galanda viac ako emotívne. grófka spomenula 
jej vrúcny vzťah k Slovensku, ku galante a v úvode pre-
zentácie knihy aj predstavila známych členov rodiny Es-
terházy, ktorej sídlo bolo najmä v zámku v Eisenstadte, 
ale aj v zámku pri galante. grófka vyštudovala operný 
spev a vlastní umeleckú školu v Eisenstadte. autorka diela 
Dr. Diana Duchoňová hovorila o prameňoch vzniku kni-
hy, o jej dvojročnej príprave na vydanie diela, o štúdiu  
histórii.
 Kniha patrí k najpredávanejším na Slovensku, jej prvé 
vydanie je takmer vypredané. Na záver prezentácie vyzvala 
grófka obecenstvo k podpore jej nemeckého vydania v Ra-
kúsku. Sama prisľúbila finančnú pomoc na vydanie knihy 
v nemčine.
 Po druhej časti koncertu, v ktorej vystúpili študenti KJH, 
zaznela hymna EÚ v podaní zboru a všetkých účinkujúcich. 
Po koncerte nasledoval raut a diskusie trvali do neskorých 
večerných hodín.
 Tento istý koncert zopakovali umelci 20. 5. v Bratislave, 
kde sa na spolupráci podieľalo Rakúske kultúrne fórum 
a Magistrát hlavného mesta Bratislavy.
 Koncert sa konal pod záštitou primátora mesta Milana 
Ftáčnika a pred do posledného miesta obsadenou Zrkad-
lovou sieňou Primaciálneho paláca sa vystriedali skvelí vir-
tuózi s veľkým úspechom.
 Mladí umelci premenili šancu svojej prezentácie na vý-
nimočný umelecký zážitok.

Předseda vlády Bohuslav Sobotka (ČSSD) 
navštívil v úterý 3. června 2014 
hlavní město Rakouska Vídeň
Cestou do Rakouska tak uzavřel sérii návštěv sousedních 
zahraničních zemí. Premiér Sobotka se setkal se spolko-
vým prezidentem Heinzem Fischerem, spolkovým kanc-
léřem Wernerem Faymannem a starostou města Vídeň 
Michaelem Häuplem. Součástí programu byla i prohlídka 
české školy spolku Komenský, do které byli pozváni vedle 
školních zaměstnanců, členů Školského spolku Komenský, 
zástupců Rodičovské rady také představitelé a členové 
české národnostní menšiny v Rakousku. Početnou českou 
delegaci doprovázeli rakouský velvyslanec v Praze a český 
velvyslanec v Rakousku.
 Po přivítáni starostou Školského spolku Komenský 
a následném krátkém kulturním programu dětí školy in-
formoval český premiér hosty o náplni vídeňské návštěvy, 
o proběhlých či následujících setkáních na téma o aktuál-
ních evropských otázkách, posilování kontaktů mezi vláda-
mi obou zemí, o rozvoji dopravní infrastruktury a otázkách 
energetické bezpečnosti. S rakouským prezidentem He-
inzem Fischerem se shodl na tom, že státy visegrádské 
čtyřky by měly více koordinovat své aktivity s Rakouskem, 
dohodli se na častějších schůzkách českých a rakouských 
premiérů a ministrů. S rakouským premiérem Faymannem 
diskutoval Sobotka o lepším dopravním propojení obou 
zemí v regionech jižní Čechy a jižní Morava. „Já si myslím, 

že je ostuda, že 25 let od roku 1989 se nedaří, abychom 
měli kvalitní spojení, a to jak silniční, tak také v oblasti že-
lezniční dopravy,“ uvedl Sobotka i ve škole. Mezi hlavními 
cíli je podle Sobotky snížení celkové doby, kterou trvá cesta 
mezi Prahou, Brnem a Vídní.
 Během svého projevu pronesl Sobotka i přání týkající 
se dalšího rozvoje spolupráce s Rakouskem (Rakousko je 
čtvrtým nejvýznamnějším hospodářským partnerem ČR), 
formuloval i snahu o udržení českých škol ve Vídni a jejich 
dlouhodobou finanční podporu ze strany ČR. Tento fakt 
by byl přínosný nejen pro školu, ale i ostatní spolky, jež 
by takto získaly větší dotace z celkové podpory BKa. Da-
nou skutečnost zmínil nejen starosta spolku Komenský, ale 
i předsedkyně Česko-slovensko Rakouského kontakt-Fóra. 
V krátké časově omezené diskuzi, pouhé čtyři dotazy, polo-
žila předsedkyně Kulturního klubu Čechů a Slováků v Ra-
kousku premiéru Sobotkovi dvě otázky. Na první, týkající 
se podpory školy, premiér uvedl, že po jednání s ministrem 
školství ČR si představuje pro tento kalendářní rok jedno-
rázový příspěvek a poté pravidelné roční dotace. V další 
otázce – zda ČR uvažuje o možnosti korespondenční vol-
by pro české občany trvale žijící či zdržující se v cizině –, 
se vyjádřil negativně, o takové změně se zatím neuvažuje. 
Předsedkyně Kulturního klubu v této souvislosti informo-
vala premiéra Sobotku, že v Rakousku, kde je tato volba 
možná, se pro ni rozhodlo v právě proběhlé volbě do EU 
něco kolem pěti procent voličů.
 Na dotaz předsedy Rakousko-českého dialogu, zda 
financování a práce na společném projektu – sborníku 
historiků k česko-rakouské minulosti – je zajištěna, podal 
pozitivní odpověď velvyslanec ČR v Rakousku. Na poslední 
dotaz, zda vznikne mezi ČR a Rakouskem obdoba Němec-
ko-českého fondu, odpověděl premiér, že se nechystá.
 Před tímto setkáním měl ještě Sobotka možnost sezná-
mit se s provozem školy a mateřské školy a pochválil, že 
se zde mluví několika jazyky – česky, slovensky, anglicky 
i maďarsky. Poté obdržel od ředitelky školy velký obraz, 
který vytvořily děti. Premiér předal ředitelce školy pro škol-
ní knihovnu české knihy.

Ve škole Komenského dostal český předseda vlády 
na uvítanou chléb se solí

Mgr. Bohuslav Sobotka (* 23. 10. 1971, Telnice u Brna) – 
předseda vlády ČR, poslanec PČR, předseda strany 
(ČSSD), bývalý ministr financí. od roku 1989 je členem 
sociální demokracie. V roce 1990 patřil k zakládajícím  
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1. Reihe: StS Hermann Kroll-Schlüter, Dr. Werner Fasslabend, 
Bundesminister a. D., Fürst Karel Schwarzenberg, Mag. Joseph  

Waldstein; 2. Reihe: Fürst Johannes zu Fürstenberg, Dr. Ernst Wurz, 
Vorsitzender des Vorstands – Waldviertel Akademie

Die Waldviertel akademie habe in Kooperation mit der 
Stadtgemeinde Weitra und dem Verein zur Dokumenta-
tion der Zeitgeschichte anlässlich „25 Jahre Fall des Ei-
sernen Vorhangs“ und „10 Jahre EU-Erweiterung 2004“ 
am Freitag, 2. Mai 2014, eine äußerst hochkarätig besetzte 
Diskussion auf Schloss Weitra veranstaltet.
 Unter dem Titel „Heimat Europa – gestern, heute, 
morgen – zwischen Freiheit und Verantwortung“ haben 
anerkannte ExpertInnen die geschehnisse der Vergangen-
heit aufarbeiten und einen Blick in die Zukunft der Euro-
päischen Union gewagt.
 Die geschichtlichen Entwicklungen der letzten 100 Jah-
re waren von einer besonderen Dramatik gekennzeichnet. 
Welches waren die prägenden Ereignisse in dieser Zeit 
und wie sind diese tatsächlich abgelaufen? Was hat das 
„annus mirabilis“ 1989, welches die Landkarte des euro-
päischen Kontinents grundlegend verändert hat, in der 

Bevölkerung bewirkt? Wie wurde dies- und jenseits der 
grenze mit der neuen Situation umgegeangen und was 
hat sich danach verändert?
 Die Europäische Union ist ein historisch einmaliges 
Projekt, welches die „Bruderschaft zwischen den Natio-
nen repräsentiert“ und einer Form von „Friedenskongress“ 
entspricht, wie bei der Verleihung des Friedesnobelpreises 
2012 attestiert wurde. obwohl die EU über sechs Jahr-
zehnte zur Förderung von Frieden und Versöhnung bei-
getragen hat, erlebt sie derzeit ernsthafte wirtschaftliche 
Schwierigkeiten und soziale Unruhen. Was muss gesche-
hen, damit Europa seinen Weg der Verwandlung von 
einem Kontinenten des Krieges zu einem des Friedens 
fortsetzen kann?
Diskutierende:
Dr. Ján Čarnogurský, ehemaliger Ministerpräsident der 

Slowakei
Dr. Wolfgang Katzenschlager, Historiker, Weitra
StS Hermann Kroll-Schlüter, ehemaliger Staatssekretär un-

ter Ministerpräsident Dr. Kurt Biedenkopf im Freistaat 
Sachsen, Deutschland

Fürst Karel Schwarzenberg, ehemaliger aussenminister 
der Tschechischen Republik

Mag. Joseph Waldstein, gründer Initiative „Ich und die 
EU“, Salzburg

Den matek
V sobotu 3. května 2014 se konala oslava Dnu matek, kte-
rou pořádalo České srdce, odbor Vídeň III/IX. Slavnost 
zahájil předseda Milan Klouzal, který přivítal všechny pří-
tomné a pozdravil čestného hosta, předsedu Ústředí Čes-
kého srdce Jiřího Uhra s manželkou. Vzpomněl zesnulé 
členy a členky, např. Moniku Schoberovou, která zemřela 
několik dnů před oslavou Dne matek před dvěma lety. Do-
hromady se sešlo na 35 krajanů a krajanek, i když mnozí 
dlouholetí členové či členky pro nemoc nebo z rodinných 
důvodů se letošní oslavy nemohli zúčastnit. V příjemném 

kRáTkÉ oHlÉDNUTÍ

členům Mladých sociálních demokratů. Po absolvování 
studia práv na brněnské Masarykově univerzitě nastoupil 
dráhu profesionálního politika. V roce 1996 byl na soci-
álnědemokratické kandidátce zvolen členem Poslanecké 
sněmovny. Svůj poslanecký mandát obhájil i v následují-
cích parlamentních volbách v letech 1998, 2002, 2006, 
2010 a 2013. V roce 1998 byl zvolen zastupitelem města 
Slavkov. V letech 2001 a 2002 předsedal poslaneckému 
klubu ČSSD i dočasné komisi Poslanecké sněmovny pro 
důchodovou reformu. V letech 2002-2006 zastával post 
ministra financí i místopředsedy vlády pro ekonomiku v ko-
aličních vládách pod taktovkou sociální demokracie. Bě-
hem svého ministerského působení zároveň zastával funkci 
předsedy prezidia Fondu národního majetku. od roku 
2005 byl statutárním místopředsedou ČSSD a po rezigna-
ci Jiřího Paroubka je od roku 2010 předsedou strany, kte-
rým byl později i oficiálně zvolen. Po předčasných volbách 

2013 byl v lednu 2014 jmenován premiérem. Je ženatý,  
má dvě děti.

Český premiér Bohuslav Sobotka a jeho manželka Olga 
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prostředí strávili účastníci několik hezkých hodin v družné 
zábavě.

Akce proti násilí a rasismu
V pondělí 5. května 2014 se v dopoledních hodinách v his-
torické zasedací síni Parlamentu uskutečnila tradiční Vzpo-
mínková akce proti násilí a rasismu při příležitosti uctění 
památky obětí národního socialismu, nad kterou má pat-
ronát prezidentka Národní rady Mag. Barbara Prammer 
spolu s prezidentem Spolkové rady Michaelem Lampelem. 
Letošní vzpomínková akce se nesla ve vzpomínce na kon-
centrační táboře v Terezíně.
 Pamětní řeč pronesl bývalý ministr zahraničních věcí 
ČR Karel Schwarzenberg. Dalšími hosty byly pamětnice, 
Dr. Dagmar Lieblová a Dr. Eva Hermannová, obě přežily 
koncentrační tábory. Dětská opera Hanse Krásy Brundi
bár, která poprvé zazněla 23. září 1943 v koncentračním 
táboře v Terezíně, byla součástí programu vzpomínkové 
akce a byla provedena studenty vídeňské Univerzity mú-
zických umění pod vedením andrease Penningera. Kultur-
ní klub zastupovali Mag. Eva Zemanová a Mag. Richard  
Basler.

Svaté přijímání
V sobotu 10. května přistoupily děti k prvnímu svatému při-
jímání. Slavná mše svatá se konala v kostele Nejsvětějšího 
Vykupitele ve třetím vídeňském okrese na Rennwegu 63. 
Hlavním celebrantem byl P. Jan Horák, z Kongregace sa-
lesiánů Dona Bosca, duchovní správce české farnosti ve 
Vídni.

Klub občanů České republiky na Slovensku
13. května 2014 slavil Klub občanů České republiky na Slo-
vensku dvacet let založení. Na pozvání předsedkyně spolku 
Jany Bratínkové se oslavy, která se konala na českém zastu-
pitelském úřadě na Hviezdoslavově náměstí v Bratislavě, 
zúčastnily členky výboru Kulturního klubu Helena Basler, 
Eva Zemanová, Pavlína Böhmová-Lössel a gabriela Jakelič. 
oslavy se také jako host na domácí půdě zúčastnila sou-
časná velvyslankyně ČR na Slovensku paní Livia Klausová. 
Po přivítání hostů a členů spolku předsedkyně Bratínko-

vá krátce přestavila dosavadní činnost spolku, zhodnotila 
úspěchy, které spolek dosáhl, a předala slovo velvyslanky-
ni ČR paní Klausové. Poté následovala gratulace předsed-
kyně Kulturního klubu a dalších hostů. Výbornou náladu 
podmaloval domácí lidový soubor, který splnil i přání paní 
Klausové a zahrál a zazpíval její zamilovanou slovenskou 
lidovou píseň, ale bohužel pouze dvě sloky. Předsedkyně 
Klubu nezapomněla pozvat členy Klubu občanů do Vídně 
na připravovaný koncert Kulturního klubu na ZÚ.
 Klub občanů České republiky na Slovensku se za dobu 
svého působení zaměřil nejen na hájení zájmů českých 
občanů žijících v SR, ale také na propagaci české kultury 
a historie na Slovensku a navazování spolupráce s jinými 
krajanskými organizacemi ve světě.
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V4-Europa-Picknick
V neděli 18. 5. 2014 se na zahradě Velvyslanectví Polské 
republiky v Rakousku, Hietzinger Hauptstraße 42c, 1130 
Wien, uskutečnil V4-Europa-Picknick, na který zvaly velvy-
slanectví Polské, České, Maďarské a Slovenské republiky 
v Rakousku. I přes nepříznivé počasí a vytrvalý déšť se na 
zahradě sešlo poměrně dosti návštěvníků. Po úvodních 
slovech velvyslanců všech pořádajících zemí (artur Lor-
kowski, Jan Sechter, Juraj Macháč, Vince Szalay-Bobrov-
niczky) a vedoucího informačního střediska Evropského 
parlamentu ve Vídni georga Pfeifera, kteří kromě jiného 
upozorňovali na důležité blížící se volby do Evropského 
parlamentu, kulturním programem provázel moderátor 
Peter agathakis, oRF. Českým příspěvkem bylo vystoupe-
ní žákyně české školy (harfa a klarinet, taneční výstup žáků 
gymnázia – České beseda), slovenským příspěvkem bylo 
vystoupení zdejšího dětského souboru Rozmarýn (lidové 
tance v krojích) pod vedením Mgr. Heleny Steiner. Jednot-
livé státy se také prezentovaly kulinářsky.
 Visegrádská trojka vznikla 15. února 1991 na setkání 
maďarského premiéra Józsefa antalla, prezidenta ČSFR 
Václava Havla a polského prezidenta Lecha Wałęsy ve 
Visegrádu. Na tomto setkání politikové podepsali dekla-
raci blízké spolupráce tří středoevropských zemí na jejich 
cestě k evropské integraci. Po rozdělení ČSFR se označení 
alian ce změnilo na Visegrádská čtyřka (V4), jelikož členství 
se převedlo na oba nástupnické státy, Českou republiku 
a Slovenskou republiku.

Valná hromada 
Československého ústavu zahraničního
21. května 2014 proběhla v Praze v Kongresovém sále 
Českého svazu vědeckotechnické společnosti Valná hro-
mada Československého ústavu zahraničního.

Prezentace knihy Eriky Bezdíčkové Moje dlouhé mlčení
2. června 2014 pořádal ZÚ ve spo-
lupráci s Psychosociál ním institu-
tem (IPS) Vídeň na velvyslanectví 
prezentaci autobiografie Eriky 
Bezdíčkové Moje dlouhé mlčení. 
Erika Bezdíčková, autorka auto-
biografického příběhu, byla v roce 
1944 jako třináctiletá odsunuta do 
osvětimi, kde zahynuli oba rodiče 
i větší část rodiny. Na konci války 
utekla z pochodu smrti a v úkrytu 
se dočkala osvobození. Předmluvu 

ke knize napsala režisérka olga Sommerová, která také 
o autorce knihy natočila dokument Sedm světel. Doku-
ment se natáčel v osvětimi.

Maturitní oslava na velvyslanectví
4. června 2014 se v budově velvyslanectví České republi-
ky v Rakousku konala oficiální maturitní oslava Školského 
spolku Komenský. Slavnostní předání maturitních vysvěd-
čení prováděl velvyslanec Ing. Jan Sechter s Dr. Igorem 
Furdíkem, předsedou úřadu Slováků žijících v zahraničí. 
Předání maturitních výsledků proběhlo za účastí starosty 
Školského spolku Komenský a ředitelky gymnázia, učitelů, 
maturantů a jejich rodičů.

Diskuse k výročí pádu železné opony
10. června 2014 se konala v albert Schweizer Haus, 
Schwarzspanierstraße 13, 1090 Wien, panelová diskuse 
s experty zemí Visegrádské čtyřky u příležitosti 25. výročí 
pádu železné opony. Českou republiku zastupovala polito-
ložka a žurnalistka Bára Procházková (* 1979).

Soubor Lúčnica ve Vídni
14. června 2014 opětovně vystoupil ve Vídni v Hofburgu 
světově známý umělecký soubor Lúčnica se zpěváckým 
sborem a hosty. Uvedl duchovní hudbu pro harfu, varha-
ny, violoncello a kontrabas. V programu zazněly skladby 
g. Scarlattiho, J. S. Bacha, W. a. Mozarta a Ch. gounoda, 
v podání sólistů Slovenského národního divadla v Bratisla-
vě zazněla také mše Messe solennelle od C. Francka.

www.lucnica.sk

Změny ve vedení a směru škol  
Školského spolku Komenský
Ve školním roce 2014/15 bude podle starosty Školského 
spolku Komenský ing. Karla Hanzla spolek provozovat 
čtyři druhy škol, a to: základní a hlavní (sekundární) ško-
lu, vyšší stupeň gymnázia a nově Vídeňskou střední školu. 
Koncem tohoto školního roku také odchází dlouholetá ře-
ditelka obecné a hlavní školy paní Mgr. Jana Hanzlová. Na 
její místo nastoupí (na místo byl vypsán konkurz a výbo-
rem Školského spolku Komenský byla vybrána) paní Mgr. 
Marcela ofnerová. Paní Mgr. Helena Huberová, dosavadní 
ředitelka vyššího stupně gymnázia, je pověřena i vedením 
Vídeňské střední školy.
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Závěrečná společná fotografie

Vídeňští herci ve Strážnici

aVa
fotky: aVa

Dve informácie…
mi stále rezonujú v ušiach: víťazstvo Toma Neuwirtha alias 
Conchity Wurstovej, transvestitu, pri Eurovision Song-
conteste v dánskom hlavnom meste Kodani a výrok srb-
ského ortodoxného metropolitného biskupa z Čiernej 
Hory amfilohijeho: „…povodne v Srbsku a Bosne sú tres-
tom Božím za to, že taký nemorálny človek, akým je Tom 
Neuwirth, získal toľké sympatie v očiach ľudí z Európy“ 
(Heute, 20. 5. 2014, str. 1-2).
 Silné, radikálne moralizujúce slová bolo možné počuť 
v dejinách z radov veriacich vždy. Tu a tam si poslúžili ich 
ohlasovatelia citátmi z Biblie. Citátmi, ktoré jednoducho 
vytrhli z celkového kontextu. Tomáš Halík raz napísal, že 
viac než nepriateľov cirkvi sa bojí tých ľudí z radov veria-
cich, ktorí majú plné ústa citátov z Písma – inými slovami – 
ktorí vždy vedia všetko lepšie.
 ako len rýchlo a ľahko my všetci tu i tam inklinujeme 
k tomu vyhľadávať tzv. čiernu ovcu – obeť – zodpovednú za 
to či ono. ako len ľahko sa často prikláňame i my k tomu, 
aby sme vyslovili tvrdý ortieľ. ako i my všetci raz menej, ino-
kedy viacej nostalgicky spomíname na časy minulé, kedy 

Demižón slavil 15 let!

a s ním slavila v domovské Strážnici i Vlastenecká omladi-
na. Folklórní soubor Demižón už ve Vídni znají návštěvníci 
Čajů o páté i představení Vomladiny. Hoši ze souboru za-
tancovali letos dokonce i na Reprezentačním maturitním 
plese Čechů a Slováků v Parkhotelu Schönbrunn světozná-
mý „flaškový tanec“ z muzikálu Šumař na střeše, v Rakous-
ku známý pod názvem Anatevka.
 Tento tanec zatancoval Demižón i v rámci svých oslav 
26. dubna 2014 v Kulturním domě ve Strážnici. Samotná 
oslava pak sestávala z velmi vtipně sestaveného příběhu 
ze života místního zbojníka Žilky, obsahujícího nejrůzněj-
ší taneční čísla. Do tohoto rámce byla začleněna i židov-
ská svatba ze Šumaře, a tak měla hrstka vídeňských herců 
a hereček možnost ještě jednou si zopakovat tuto nádher-
nou a mystickou svatbu se zpěvem a ženským tancem. 
Byla v tom pro Vomladináře i trocha nostalgie – Šumaře 
všichni svorně milovali! Protože jsme účinkovali až ke kon-
ci, měli jsme možnost kochat se nápaditými tanečními i pě-
veckými kreacemi a obdivovat nádheru krojů a fyzickou 
zdatnost děvčat i hochů. Nejen že se zdá, že každá taneč-
nice i tanečník umí také výborně zpívat, ale celý program 
včetně profesionálně udělané videopozvánky byl vlastní 
produkcí. Napočítala jsem kolem 40 tanečnic a tanečníků 
a k tomu 10 členů cimbálky, která program doprovázela. 
Převleků bylo nespočetně, viděli jsme odhadem pět růz-
ných krojů! aby se tanečnice mohly převléknout a uvázat 
všechny ty mašle, rukávce, zástěrky a čepce, spojovala jed-
notlivá čísla pohotová dvojice moderátorů, která vyprávěla 
a doplňovala slovem příběh na jevišti. Když se na scéně 
objevil i místní oblíbený hostinský pan Múčka, celé hle-
diště spontánně zatleskalo. Na konci programu se dosta-
lo všem oslavencům děkovných slov od místních činitelů 
a také květin a dárků, jak už to při takových oslavách bývá. 
ani Vomladináři nepřišli zkrátka – dostali na památku ob-
jemný demižón s výborným vínem. Víno brzo vypijeme, 
ale skleněná nádoba s logem Demižónu nám zůstane na 
památku.
 a co se dotklo mého srdce? Pocit, že místní lidé ve vy-
prodaném hledišti mají svůj Demižón rádi, že je prostě je-
jich. Ve Strážnici se na každém kroku ctí dodržování tradic 
předků, místní si váží toho, co jim odkázali. Nejlépe to pak 
bylo vidět v neděli po sobotní oslavě ve strážnickém koste-
le. Žasla jsem, jak bylo plno – návštěvníci stáli nejen vzadu, 
ale i po stranách a kůr obsadili „Demižoňáci“, kteří tam 
také pravidelně chodí. V kostele byla odhadem třetina lidí 
v mladém věku, předškolních dětí asi 30. Ty seděly pospolu 
v dětských lavicích vepředu a vůbec nedělní liturgii neruši-
ly. Upoutaly mě také dvě staré ženy v kroji a ohlížela jsem 
se po nich, i když jsem vyšla z kostela. a užasla jsem podru-
hé, když jsem jednu z nich viděla zcela netradičně nasedat 
na motorovou tříkolku, kterou vepředu vlevo a vpravo le-
movaly dvě berle. Ptala jsem se na ni a dověděla se, že tato 
paní v 85 letech vlastní několik nádherných krojů a o ne-
dělních bohoslužbách je střídá. originálně se jí podařilo 
propojit tradici s moderním životem a vlastně mi dala lekci: 
Zůstává sama sebou i přes handicap stáří a vlastní vůlí se 
orientuje v životě jistě a pevně. a právě tohle přeji i mla-
dým členům strážnického Demižónu k jejich výročí – aby 
jim jejich kořeny dávaly po celý život pevný směr a jistotu!
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í bolo všetko lepšie, na svete vládol aký-taký poriadok, reš-
pekt, disciplína, ľudia chodili pravidelne v nedeľu i v týždni 
do kostola, kde sa slávila nielen omša, ale i rôzne druhy 
pobožností, ktoré dnes už odvial čas, pred spovedelnicami 
stáli dlhé rady ľudí. Je snáď ten dvojfarebný svet – svet bie-
lej a čiernej farby naozaj lepší? Je to skutočne to, po čom 
tak túžime? Na druhej strane sa ale tiež pýtam, či Boh vo 
svojej všemohúcnosti „musel“ naozaj stvoriť svet ako svet 
dobra a zla. Nebolo by bývalo jednoduchšie a lepšie stvoriť 
svet len ako svet dobra, lásky, dokonalosti, priamočiarosti? 
Veď ako vševediaci, múdry a láskavý otec mohol všetko, 
čo sa stane, predvídať a svet stvoriť jednoducho inak! Je 
naozaj tá toľko omieľaná odpoveď, že za zlo vo svete, za 
hriech, si môžeme my sami, alebo že zlo je dielom zlého 
ducha?
 Zatiaľ čo istý typ kňazov a biskupov sa čo najrýchlejšie 
ponáhľa vysloviť teóriu vzniku hriechu a hriešneho zmýš-
ľania a pritom by Toma Neuwirtha najradšej poslali do naj-
hlbších pekiel, sú iní kňazi, biskupi a veriaci, ktorí sa z jeho 
víťazstva radujú a zo srdca mu úprimne gratulujú. Dr. Mi-
chael Unger, farár z Bad Mittendorferu, kde Tom Neuwirth 
býva, napísal: „Pamätám si, ako Tom Neuwirth na seba 
upozornil už ako chlapec, keď v službách farnosti putoval 
a spieval spolu s tromi kráľmi od domu do domu a vyberal 
peniaze na charitatívne ciele… Ten výsledok internacionál-
neho hlasovania za víťazstvo Toma Neuwirtha je jasným 
dôkazom toho, že Európa vsadila na pluralitu a zástancom 
uniformity povedala rozhodné NIE! Je to úžasné, že ten-
to mladý muž z malej – ani nie tritisícovej – dediny Bad 
Mittendorf sa dokázal postaviť proti Putinovi“ (JA, Neue 
Kirchenzeitung, Nr. 21, 25. 5. 2014, str. 8).
 Spoločnosť celej Európy sa čoraz viacej učí akceptovať 
a rešpektovať ľudí takých, akí sú, je súhrn myšlienok kardi-
nála Schönborna z jeho pravidelného stĺpiku, ktorý raz za 
týždeň píše pre rakúsky denník Heute. Priznáva, že mnohé 
dnes v Európe naznačuje skôr symptómy dekadencie než 
duchovného rastu. Je však optimistom a je presvedčený 
o tom, že Európa sa stáva čoraz viac symbolom pre de-

mokraciu, slobodu myslenia, toleranciu a pre nové kres-
ťanstvo (Heute, 23. 5. 2014, str. 22).
 Najvýstižnejší komentár som však počul ráno 25. mája 
v hodinovej ekumenickej relácii v rakúskom rozhlase Ö1 
z úst Paula Weilanda, protestantského superintendenta 
pre Niederösterreich. Rozhovor som si natočil, preto si do-
voľujem doslovne citovať: „Keď som videl a počul Conchitu 
Wurstovú spievať v priamom prenose z Kodane, uvedomil 
som si, že oslovila všetko to náboženské, čo je podstatou 
každého človeka. Začína to už samotným zjavom: umelky-
ňa sa prezentuje navonok podobne, ako sa znázorňoval 
od stredoveku až po 18. storočie Ježiš. Ďalej to pokračuje 
textom, ktorý je plný posolstva, je nový, je ľudský, oslobo-
dzujúci. Potvrdzuje sa to i kladením dôrazu na jednotlivé 
slová. Reč je o zmŕtvychvstaní, o znovuzrodení, o svetle, 
o treste, o pomste a o nebi. Toto jednoznačné víťazstvo 
je výsledkom mnohých faktorov: skvelým hudobným na-
aranžovaním, nádherným hlasom, perfektnou inscenáciou 
vystúpenia. Myslím si však zároveň, že toto zaslúžené víťaz-
stvo je i konzekvenciou podvedomých obrazov, obsahov 
a slov pochádzajúcich z náboženského prostredia, ktoré 
všetci nosíme v sebe...“
 Áno – pre mnohých je takéto zmýšľanie cirkevných pred-
staviteľov výzvou, tak ako bolo pre nich i výzvou vystúpenie 
Pussy Riot v Moskve. Tak ako vtedy neprijali túto výzvu a ešte 
viacej sa utvrdili v ich predstavách čiernobieleho obrazu 
sveta, tak nedokážu prijať ani túto výzvu transvestitu Toma 
Neuwirtha. Preto sa radšej utiekajú k hromom a bleskom, 
k teóriám zla, hriešnosti a úbohosti. ale čo je vlastne jedno-
duchšie? Vystreľovať hromy-blesky, hovoriť o zvrátenosti, 
hriechu a pekle, alebo nastaviť ucho, srdce, učiť sa počú-
vať a vnímať, čo hovoria iní, učiť sa tolerancii, porozume-
niu, akceptovaniu a vydať sa tak v konečnom dôsledku na 
cestu pokory, skromnosti a služby všetkým bez rozdielu? 
Pre mňa je to druhé síce oveľa ťažšie než to prvé, záro-
veň ale cítim, že je to jediná správna cesta do budúcnosti.
 (Napísané pre ZRNO)

Peter Žaloudek, Viedeň, 25. 5. 2014
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Nové spojení TigerExpress.eu do/z Vídně

Nové spojení do Vídně – do města i na letiště z ostravy, 
Frýdku-Místku, Nového Jičína, Hranic, olomouce a Pros-
tějova s možností cest i z jiných míst.
 Nové expresní, pohodlné a přímé spojení ostravska 
a olomouce s rušným vídeňským letištěm nabídne nově 
TigerExpress.eu – s cestovní dobou z ostravy na letiště 
Vídeň pouze 3 hodiny 55 minut!
ostrava – Vídeň, olomouc – Vídeň
 od 21. března 2014 rychlé a přímé minibusové spojení 
třikrát denně bez přestupu – jediné přímé spojení vídeň-
ského letiště s olomoucí a ostravskem.
 odjezdy jsou možné z ostravy a olomouce, nastoupit 
je možné také ve Frýdku-Místku, Novém Jičíně, Hranicích 
a Prostějově. Ve Vídni minibus zastavuje ve městě u stanice 
metra Donaumarina a přímo před terminálem vídeňského 
letiště.

 Spojení bude obsluhováno moderními minibusy s vy-
sokým standardem služeb: na palubě je pro Vás k dis-
pozici bezplatné wifi připojení k internetu, káva a voda 
zdarma, tisk a časopisy a možnost zakoupení drobného  
občerstvení.
 Jízdenky do Vídně nabízíme nyní za atraktivní cenu již 
od 595 Kč za osobu a cestu – zarezervujete je jednoduše 
přímo prostřednictvím naší internetové stránky. V prodeji 
jsou spoje od 21. března 2014 až do 30. června 2014. Na-
plánujte si svou cestu a zajistěte si místa již nyní!

Jízdní řád je platný od 21. 3. 2014.

aleš ondrůj
TURBoTIgER.EU SP. Z o. o.
e-mail: ondruj@turbotiger.eu
Tel.: 00420 603 523 053
TIgEREXPRESS.EU
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Gero Fischer
Landschaftsbeziehungen
aus drei Jahrzehnten
bis 29.6. 2014
Landschaftsfotografie
Zur Landschaftsfotografie gibt es zahlreiche vorgefasste 
Meinungen, etwa der art – Blende 8 und 1/125 und das 
war’s dann. Es mag schon vorkommen, dass die genann-
ten technischen aufnahmeparameter irgendwo zutref-
fen, aber Bilder, die beeindrucken, die haften bleiben, 
erfordern etwas anderes, nämlich eine intensive ausei-
nandersetzung mit und eine emotionale Bindung an die 
porträtierte Landschaft. Ja, es sind Porträts, bewusste 
und allmähliche annäherungen und keine Zufallsbekannt-
schaften. Die präsentierten Bilder sind gewissermaßen 
Erfahrungs- und Erlebnisberichte über Landschaften, mit 
denen mich eine enge Beziehung verbindet und in denen 
ich mich zu Fuß, per Rad, auf Langlaufschiern, zu Pferd 
lange und wiederholt bewegt habe.
 Die meisten aufnahmen wurden ausschließlich in ana-
loger Technik auf Schwarz-Weiß im Mittelformat (6 × 6,  
6 × 4,5) gemacht, einige im großformat (4 × 5") und der 
Rest im Kleinbild. Die Filme habe ich alle selbst entwickelt 
und vergrößert. Die wenigen Farbaufnahmen (alle 6 × 6) 
sind stark monochrom gehalten und wurden in einem 
Fachlabor vergrößert.

Gero Fischer
geb. 1944 in oÖ, seit 1970 Hochschullehrer am Institut 
für Slawistik d. Universität Wien, gründer und Leiter der 
galerie auf der Pawlatsche.
galerie auf der Pawlatsche
co Institut f. Slawistik
Spitalgasse 2-4/Hof 3
www.univie.ac.at/pawlatsche

wohnpartner-Ausstellung  
„Wien und seine Ziegelböhm“
Wer waren die Ziegelböhm? Woher kamen sie? Wie sah 
ihr Leben auf den Ziegelwerken am südlichen Rande 
Wiens aus? Spannende Fragen, denen wohnpartner ab 
5. September 2014 im Rahmen einer Wanderausstellung 
in Favoriten nachgeht.
 Ein bedeutsames Stück österreichischer Sozialhisto-
rie: Die geschichte der Wienerberger ZiegelarbeiterInnen 
reicht bis ins frühe 19. Jahrhundert zurück und ist unmit-
telbar verknüpft mit der Entstehung des modernen Wien 
und dessen Charakter als Schmelztiegel der Kulturen. 
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í grund genug für wohnpartner, eine ausstellung zum The-
ma „Wien und seine Ziegelböhm. Zur alltagskultur der 
Wienerberger ZiegelarbeiterInnen“ zu entwickeln.
Lebendige Erinnerungen und bewegende Momente
 Zum Leben erweckt wird diese Zeit durch umfang-
reiches archivmaterial, Berichte von ZeitzeugInnen, 
fotografische sowie filmische Dokumente und andere Erin-
nerungsstücke. So entsteht ein facettenreiches Bild vom 
Leben am Wienerberger Ziegelwerk.
 Wohnpartner spürt dieser geschichte nach und gibt 
Einblick in die Lebensbedingungen und Erfahrungswelten 
der meist aus Böhmen und Mähren zugewanderten Zie-
gelarbeiterInnen. Die ausstellung zeigt sowohl das harte 
Leben und die Diskriminierungen mit welchen die „Zie-
gelböhm“ bis weit ins 20. Jahrhundert hinein konfron-
tiert waren, als auch ihr Streben nach anerkennung und 
sozialer gerechtigkeit. Schließlich kommen auch noch 
Zeitzeug Innen zu Wort, die als letzte „Ziegelböhm-gene-
ration“ von ihrem Leben am Wienerberg und dem Nach-
wirken der Erfahrungen ihrer Vorfahren erzählen.

Save the Date: 14. 11. 2014
Galakoncert k 25. výročiu nežnej revolúcie v Dóme sv. Štefana vo Viedni

Po prvýkrát zaznejú v Dóme sv. Štefana vo Viedni tóny slovenského hudobného skladateľa v kombinácii so slo-
venskou sopranistkou a slovenským orchestrom. Dňa 14. 11. 2014 si pripomenieme 25. výročie nežnej revolúcie 
uvedením kantáty Under My Spell skladateľa oskara Rózsu napísanej pre sopranistku adrianu Kučerovú so sedem-
desiatčlenným orchestrom a tridsaťčlenným speváckym zborom.

aUSSTELLUNgSoRTE UND TERMINE:
feierlich eröffnet wird die Ausstellung am 5. September 
2014 um 17.00 Uhr im BewohnerInnen-Zentrum Klub 
KW im Karl Wrba Hof (neilreichgasse 113/38/R1; 1100 
Wien), wo sie eine Woche lang zu sehen sein wird. Um 
anmeldung wird gebeten!
Von 26. September bis 29. September wird die Ausstel-
lung im Wohnprojekt „Sowieso“ im Rahmen des Kunst-, 
Kultur- und nachbarschaftsfestivals „mitten in favo-
riten“ im neuen Stadtteil beim Hauptbahnhof zu sehen 
sein. Zur ausstellungseröffnung findet außerdem ein Po-
diumsgespräch statt, in dem Parallelen und Unterschiede 
zwischen der Situation der „Ziegelböhm“ und jener spä-
terer gastarbeitergenerationen diskutiert werden.

Weitere Informationen
wohnpartner-Team 10
1100 Wien, Sahulkastraße 3/8/R6
Tel.: +43(0)1 24 503-10093
lokal10@wohnpartner-wien.at
www.wohnpartner-wien.at
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Tamburáši

„aDRIa“, der älteste noch bestehende Tamburizzaverein 
Wiens, wurde am 3. Mai 1911 von Zuwanderern aus den  
k. u. k. Kronländern Böhmen und Mähren gegründet.
 Die im Verein gespielten Instrumente sind origina-
le aus den Jahren 1911-1935 und gehören zum System 
„Farkaš“. auch ist das Notenmaterial zum großteil im ori-
ginal erhalten. Das Repertoire reicht von Polkas, Märschen 
und Walzern über Konzertstücke bis zu operetten- und 
operpotpourris.
 Der Tamburizzaverein „aDRIa“ ist bestrebt, die Musik 
und den eigenen Stil weiterhin aufrecht zu erhalten und 
würde sich deshalb über neue, interessierte MitspielerIn-
nen freuen.
Erhaltung und Wiederbelebung des „Farkaš-System“
Der Tamburizzaverein „aDRIa“ ist unserem Wissen nach 
eines der wenigen, wenn nicht einzigen Ensembles, das 
noch das alte „Farkaš-System“ pflegt. Dieses histori-
sche System war der Beginn der „modernen“ Tambu-
rizzaorchester. Die Vielfalt der Stimmen, und die dafür 
komponierten oder arrangierten Stücke ergeben ein 
harmonisches Klangbild, ähnlich dem, eines kompletten 
Streich- oder Blasorchesters, aber eben Tamburizza, Die 
„aDRIa“ hat zahlreiche, teils bis zu 100 Jahre alte, origi-
nalinstrument, um ein komplettes orchester auszustatten, 
sowie ein riesiges originales Notenarchiv.
 Wir suchen auf diesem Weg Damen und Herren jeg-
lichen alters, die Interesse und Idealismus haben, die-
se art der Tamburizzamusik mit uns zu erhalten und 
nicht aussterben zu lassen. ausbildung oder „Umschu-
lung“ ist selbstverständlich. Unser Ziel ist, ein „FaRKaŠ-
ENSEMBLE“ bei diversen Festivals, Jubiläumskonzerten 
(z. B.: 95 Jahre Tamburizza im Burgenland) oder VaMÖ-
Veranstaltungen vorzustellen.
 Wir hoffen, Euer Interesse erweckt zu haben und 
freuen uns auf jede Zuschrift oder anruf.
 Mit herzlichen, musikalischen grüssen

Euer „Tamburizzaverein aDRIa“
georg gotfryd, obmann

Probelokal: gasthaus Lurger, „Zum gölsentaler“
1100 Wien, Favoritenstrasse 194, 
jeden Dienstag ab 19:00 Uhr
oBMaNN: 
georg gotfryd, Tel.: 0043/0650/ 985 83 44
MUSIKaLISCHER LEITER: 
Nikolaus Blach, Tel.: 0043/ 0699/113 56 747
www.tamburitza-adria.at
adria@aon.at

Pozvánka
pro mladé zájemce o češtinu, slovenštinu, média a dění ve 
střední Evropě, kteří by mohli mít zájem o účast na projek-
tu 10. ročníku mezinárodní Letní žurnalistické školy Karla 
Havlíčka Borovského 2014, pořádáného v Havlíčkově Bro-
dě od 17. do 24. srpna 2014.
 Hlavním tématem letošního ročníku akce, na kterou 
zveme mladé lidi z Evropy ve věku od 15 do 26 let se zna-
lostí českého nebo slovenského jazyka, jsou česko-rakous-
ké vztahy, zabývat se také budeme médii, kulturou, historií 
a současností dalších zemí střední Evropy.

 Další informace najdou na našich webu nebo na kon-
taktních e-mailech.

Mgr. Milan Pilař
Centrum Vysočina, o. p. s.
B. Kobzinové 2020
580 01 Havlíčkův Brod
www.letnizurnalistickaskola.cz
www.centrumvysocina.cz
e-mail: centrumvysocina@centrum.cz; 
milan.pilarhb@seznam.cz
mobil: +420 724 767 164

Jan Sechter: Deset let od vstupu  
České republiky do Evropské unie
Členství České republiky v Evropské unii, od kterého uply-
ne 1. května deset let, stojí určitě za připomenutí. Pova-
žuji za důležité připomenout si nejen toto datum, ale také 
předchozí období od znovuzískání svobody a demokra-
cie v Československu, která cestu ke sjednocení Evropy  
umožnila.
 Bez jasného směřování společnosti v Československu 
a vůle v západní Evropě by tento proces proběhl jinak, 
komplikovaněji a možná by ani ke vstupu do EU naši zemi 
nepřivedl.
 Uznání a úctu si zaslouží i mnoho našich krajanů v Ra-
kousku, kteří před rokem 1989 a poté na svoji rodnou zemi 
utlačenou v nesvobodě nezapomněli a snažili se přispět 
k tomu, aby komunistický režim v Československu co nej-
dříve skončil svoji existenci. Poděkování si zaslouží i Raku-
šané, kteří se aktivní pomoci Československu za železnou 
oponou účastnili a kteří bezprostředně po roce 1989 
v nesčetných aktivitách počítali s Čechy a se Slováky jako 
s partnery – v obchodních vztazích, v kultuře, ve vzdělává-
ní, v partnerství škol, obcí a měst i ve vrcholné politice.
 Řada přínosů sjednocení Evropy pro občany nám dnes 
připadá jako naprostá samozřejmost, řada nákladných 
procesů transformace ovšem také. Nezapomínejme ani 
na ty, kteří se o samotné zrození velké evropské naděje 
v evropských dějinách zasloužili dávno před rozšířením EU 
a mysleme na to, co všechno v historii dokázalo evropskou 
myšlenku na dlouhá léta zničit.
  ZÚ

Hans-Maršálek-Preis
Das Mauthausen Komitee Österreich und die Österrei-
chische Lagergemeinschaft Mauthausen stiften den Hans-
Maršálek-Preis für herausragende Leistungen im bewusst 
weit gefassten Bereich der gedenk-, Erinnerungs- und Be-
wusstseinsarbeit.
 am 19. Juli 2014 wäre Dr. h. c. Hans Maršálek 100 Jah-
re alt geworden, auch fast drei Jahre nach seinem Tod im 
Jahre 2011 ist er immer noch die herausragende Person 
im Themenbereich des KZ-Mauthausen und seiner rund 
50 außenlager.
 aus diesem anlass stiften die Österreichische Lagerge-
meinschaft Mauthausen und ihre Nachfolgeorganisation, 
das Mauthausen Komitee Österreich, den Hans-Maršálek-
Preis für herausragende Leistungen im Bereich der ge-
denk-, Erinnerungs- und Bewusstseinsarbeit.
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í  „Hans Maršálek hat sein Leben der Erforschung und 
Dokumentation der geschichte des Konzentrationslagers 
Mauthausen und seiner Nebenlager gewidmet,“ betont 
die Vorsitzende der Österreichischen Lagergemeinschaft 
Dr. Irmgard aschbauer, „und er ist nicht müde geworden, 
vor den gefahren von Nationalismus, Rassismus, ausgren-
zung und Intoleranz zu warnen. Seinem andenken und 
seinen anliegen soll dieser Preis gewidmet sein.“
 Die gruppe der potenziellen Preisträger wird mit Be-
dacht auf den umfassenden anspruch, den Hans Maršálek 
selbst immer als Maxime aufrecht erhielt, sehr breit ge-
fasst. als preiswürdige Projekte kommen sowohl wissen-
schaftliche arbeiten, als auch Initiativen zur Jugend- und 
Erwachsenenbildung sowie ausgeführte Initiativen zur 
lokalen Verankerung des Themenkreises Nationalsozialis-
mus, Konzentrationslager, (anti-) Rassismus, Stärkung der 
Demokratie in Frage. Der Preis kann nur nach erfolgtem 
abschluss der eingereichten Projekte zuerkannt werden 
und ist keine Projektfinanzierung für geplante Vorhaben. 
Im geiste Hans Maršáleks richtet sich dieser Preis nicht 
nur an österreichische BewerberInnen, sondern es wird 
seitens der Stifter ausdrücklich jeder internationale Kon-
text sehr nachdrücklich begrüßt.
 „Jugend, Innovation und Zivilcourage waren für Hans 
Maršálek stets sehr wichtig und bilden den Rahmen der 
Kriterien für den Preis,“ so Willi Mernyi, Vorsitzender 
Mauthausen Komitee Österreich. „Wir freuen uns darauf 
zukünftig Projekte mit dem Hans-Maršálek-Preis auszuzei-
chnen, die in seinem Sinne wirken.“
Die Entscheidung über die Preisvergabe fällt eine neun-
köpfige Jury, in der u.a. auch JugendvertreterInnen und 
das Comité International de Mauthausen vertreten sind. 
Für den Preis können die in Frage kommenden Personen 
und Initiativen selbst einreichen oder es kann auch eine 
Nominierung durch Dritte erfolgen.
 Die Höhe des Preisgeldes beträgt pro Jahr 5 000 €. Die 
Einreichfrist für den ersten Hans-Maršálek-Preis endet am 
31. oktober 2014, der Preis wird dann im Spätherbst 2014 
im Rahmen einer feierlichen Zeremonie vergeben.
http://www.mkoe.at/angebote-projekte/hans-marsalek-
preis

Josef Vintr: Ostrovské rukopisy
Refugium Velehrad – Roma s. r. o.
olomouc 2014
152 str.
ISBN: 978-80-7412-152-4
Anotace:
osudy několika mála zachovaných rukopisů zničeného 
benediktinského kláštera sleduje autor v jejich nejen čes-
kém, ale i evropském kulturněhistorickém, náboženském 
i literárním kontextu. Jsou svědectvím o překvapivě vyso-
ké úrovni znalostí i tvorby komunit ostrovského kláštera 
a jejich živých kontaktech s kláštery v Bavorsku i v západní 
Evropě.

O autorovi:
Josef Vintr (* 1938, Senetářov) je emeritním profesorem 
vídeňské univerzity. Studoval bohemistiku a klasickou filo-
logii v Brně. Z pražského Ústavu pro jazyk český akademie 
věd odešel 1968 jako asistent prof. J. V. Mareše na Institut 

slavistiky ve Vídni, kde se 1977 habilitoval a 1980 byl jme-
nován profesorem.
http://homepage.univie.ac.at/Stefan.Newerkla/vintr.html
Objednávky:
http://www.refugium.cz/?id=kniha&vyber=355

oBSAH:
úvodem
Založení a začátky kláštera na vltavském ostrově
nejvýznamnější písemné památky z kláštera ostrov
Rukopis Dialogů řehoře Velikého
Staročeské a církevněslovanské glosy
Kde glosy vznikly?
obřady hodinek, tzv. oficia, na svátek Nalezení ostatků sv. 

Štěpána a na svátek sv. Dionýsia
Kde byl rukopis s opisem Dialogů užíván?
Mohl být rukopis původně určen jinam než klášteru os-

trov?
Domněnka o třech jiných možných místech
ostrov nejpravděpodobněji vlastnil rukopis již v 11. století
Malý traktát o zpěvu chorálu
Další neumované texty
Rukopis sloužil jako příručka kantorovi
Kde byl rukopis napsán?
Písmo
Neumy
Varianty latinského textu Dialogů
Mladší texty z 12. století na prvních foliích rukopisu a 173
Promyšlený dar
Shrnutí o rukopise a 173
Rukopis Ostrovského žaltáře
ostrovská píseň
Zápis ostrovské písně
Styl ostrovské písně
Krása formy a slov
Určení a funkce ostrovské písně
Další zachované rukopisy kláštera ostrov
Pražská Kapitulní knihovna
Pražská Národní knihovna
Knihovna Národního muzea v Praze
Rakouský klášter Schlägl / Drkolná
Závěrem
Literatura
Rejstřík
Seznam vyobrazení
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Jiří Pešek – Oliver Rathkolb: Soudobé 
dějiny v pohybu. Rakouský výzkum dějin 
20. století (Zeitgeschichte in Bewegung. 
Die österreichische Erforschung  
des 20. Jahrhunderts)
Publikace Soudobé dějiny v pohybu. Rakouský výzkum dě
jin 20. století (Zeitgeschichte in Bewegung. Die österrei
chische Erforschung des 20. Jahrhunderts) popisuje vývoj 
a situaci rakouské historiografie soudobých dějin a klade si 
za cíl nabídnut širšímu okruhu zájemců vhled do rakouské 
„krajiny“ výzkumu zejména dějin nacistického a poválečné-
ho období. Jiří Pešek stručně načrtl kontury vývoje oboru. 
Následující dvě studie (Hanns Haas a Maria Mesner) věnu-
jí pozornost relativně novým tematickým polím výzkumu: 
regionálním soudobým dějinám a historiografii žen. Dru-
hou část publikace tvoří tři interview s výraznými, přitom 
zaměřením badatelských zájmů odlišnými – vídeňskými – 
protagonisty oboru (gerhard Botz, gernot Heiss, oliver 
Rathkolb).
Knižní soubor obsahuje české i německé vydání knihy.
1. vydání
ISBN 9788024625256

Výsledky voleb v České republice – Volby 
do Evropského parlamentu 2014
Volební účast: 18,20 %
4 mandáty – aNo 2011, ToP09 – STaN, ČSSD
3 mandáty – KSČM, KDU-ČSL
2 mandáty – oDS
1 mandát – Strana svobodných občanů

Výstava: Vlasta Vostřebalová Fischerová. 
Mezi sociálním uměním a magickým 
realismem
Výstava věnovaná životu a dílu jedné z neprávem zapome-
nutých českých meziválečných umělkyň. Malířská a kres-
lířská práce Vlasty Vostřebalové Fischerové, manželky 
otokara Fischera, byla sice omezena necelými dvaceti lety 
aktivní tvůrčí činnosti, ale patří k nejosobitějším výtvarným 
projevům českého umění dvacátých a třicátých let 20. sto-
letí, zvláště pak heterogenního proudu „nových realismů“. 
K výstavě vyšel monografický katalog péčí nakladatelství 
arbor vitae ve spolupráci s Moravskou galerií v Brně a ga-
lerií hlavního města Prahy, jehož autorkami jsou Martina 
Pachmanová a Michala Frank Barnová.
 Na rozdíl od většiny českých meziválečných umělkyň 
není Vlasta Vostřebalová Fischerová autorkou, po níž by se 
po její smrti slehla zem. Díky neúnavné práci a kontaktům 
jejího syna, překladatele a literárního historika Jana o. Fis-
chera se jeho matce před listopadem 1989 in memoriam 
dostalo pozornosti v několika souborných výstavách, a to 
jak v tuzemsku, tak v zahraničí. V sedmdesátých a osmde-
sátých letech minulého století se nicméně zdůrazňovalo její 
členství v komunistické straně a její tvorba byla většinou 
účelově interpretována jako sociální kritika brojící proti 
kapitalistické společnosti. Tento zavádějící výklad, jehož 
příčinou byla Vostřebalová Fischerová jednostranně při-
řazována k širokému proudu českého sociálního umění, 
v uměnovědných odkazech k jejímu dílu přetrvává dodnes. 

Výstava Vlasta Vostřebalová Fischerová. Mezi sociálním 
uměním a magickým realismem chce tuto jednostrannost 
revidovat.
 Tato výstava navazuje na loňské mezinárodní sympo-
zium o kolínském rodákovi otokaru Fischerovi, na který 
přispělo i město Kolín. Výstava je obohacena o jeden z klí-
čových obrazů autorky, olejomalbu Melancholie (1925) ze 
sbírky Národní galerie v Praze, a rovněž o nově nalezený 
a péčí gHMP restaurovaný obraz Helča (1922), který byl 
do února letošního roku nezvěstný.

(Formánek)
do 14. 09. 2014, út – ne 10:00-18:00
Galerie hlavního města Prahy
Dům U Zlatého prstenu, týnská 6, Praha 1-Ungelt
autorky výstavy: Martina Pachmanová, Michala Frank Bar-
nová
www.ghmp.cz

Katalog k výstavě Vlasty Vostřebalové Fischerové vyšel péčí 
nakladatelství Arbor vitae ve spolupráci s Moravskou galerií v Brně 

a Galerií hlavního města Prahy

V Chathamu v Kanadě zemřel 
P. Juraj Kadlec, který zde působil 40 let
Nejdéle sloužil na faře sv. antonina v Chathamu, kde je 
mnoho Moravských Slováků, a na slovenské faře v Sarnii. 
oba tyto kostely jsou dnes již opuštěné a zavřené.
 P. Juraj Kadlec se narodil na Slovensku 7. června 1931, 
byl fotbalista. Podařilo se mu využít k útěku cesty svého 
mužstva do Egypta, následoval Řím, kde vystudoval na 
kněze. Byl vysvěcen někdy v roce 1968, nebo 1969. Na 
jeho svěcení přijela jeho maminka ze Slovenska, rád si na 
tu slávu vzpomínám. Nejsem si jist, zda odešel po vysvě-
cení ihned do Kanady, ale v roce 1980 už byl nějaký čas 
v kanadském Chathamu. Zemřel navečer 1. června 2014.
 ať ho náš Pán odmění za všechny námahy a dobrou 
vůli, kterou ve svém životě ukázal.
 Dej mu Pán Bůh věčné odpočinutí!

Otec František
z Hromové Zátoky (Thunder Bay) na severu Ontaria
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Hřbitov ve Střílkách
Barokní hřbitov ve Střílkách je vzácnou kulturní památkou 
nejen v ČR, ale svou originální architekturou a sochařskou 
výzdobou je zvláštností a uměleckou hodnotou evropské-
ho významu.
 V letech 1730-1743 byl zbudován tehdejším majitelem 
stříleckého a tovačovského panství amandem antonínem 
Petřvaldským. Podnět k založení hřbitova dal nepřímo své-
mu dědici Milota Ferdinand Petřvaldský v roce 1724, kdy 
požadoval ve své závěti vybudování rodinné pohřební kap-
le v místním kostele. amand antonín Petřvaldský změnil 
původní záměr na vybudování pohřební kaple Petřvald-
ských a započal s velkolepě pojatou výstavbou hřbitova. 
autorství projektu je připisováno Ignáci Josefu Cyranimu 
z Bolleshausu, biskupskému inženýrovi, autorem sochař-
ské výzdoby je moravský sochař gottfried Fritsch a jeho 
dílenský okruh. Ten byl žákem a později spolupracovní-
kem slavného rakouského sochaře Jiřího Rafaela Donnera, 
u něhož pracoval ve Vídni a v Bratislavě po svých stu diích 
v Itálii. Na sochařské výzdobě se podíleli i další socha-
ři – zejména Blažej Sturm z Holešova a Václav František 
Solnický z Brna. Pohřebiště po třicetiletém budování bylo 
vysvěceno 12. května 1743 a předáno ke svému účelu ve-
řejnosti.
 Střílecký barokní hřbitov je dochován ve své architek-
tonické koncepci a sochařské výzdobě v původním stavu. 
od 1. 5. do 30. 9. je areál stříleckého hřbitova zpřístupněn 
veřejnosti. Průvodci zajišťují výklad o historii a symbolice 
barokních soch umístěných na hřbitově a vstup do krypty.
Telefonní kontakt: +420-573 375 012 – starosta obce, 
mobil: +420-721 818 884, +420-605 852 690.
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poKyny pro čtenáře
Přihlášky k členství/odběru časopisu zasílejte na adresu:
Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku
Kulturklub der tschechen und Slowaken in Österreich
mohsgasse 30/1/9
A-1030 Wien
tel./fax/záznamník (od 10:00): ++43-1-79 88 454
e-mail: info@kulturklub.at, www.kulturklub.at

Nemáme placenou sekretářku, a proto prosíme o pochopení, 
pokud se ne dovoláte. Namluvte svá přání na záznamník, určitě se 
ozveme. Srdečně děkujeme všem novým odběratelům časopisu 
a vě říme, že jsou s ním spokojeni. Zároveň prosíme o Vaše ohlasy, 
přání, návrhy a kritiky.

Vážení členové v Rakousku, příspěvek na rok 2014 činí 
33,- € (členský příspěvek 16 € + předplatné 17 €). Člen-
ství zahrnuje: zasílání časopisu, možnost inzerce na ho-
mepage Klubu, možnost inzerce s 20 % slevou v časopise 
Kulturní klub aj.
Vážení čtenáři v Rakousku, abo-příspěvek na rok 2014 
činí 35,- €. Prosíme, uveďte na složence zkratku aBo.
Vážení členové a čtenáři ve světě (s výjimkou ČR a SR), 
členský příspěvek či abo na rok 2014 činí včetně poštov-
ného 50,- €.
Bankovní spojení: Bank austria
IBaN: At 03 1200000 683035901
SWIFT: BKAUAtWW.

poKyny pro inZerenty (včetně cen)

Rozměry v cm cena v €
2,5 × 5,2 6,13
3,2 × 10,5 15,31
6,5 × 5,2 15,31
7,0 × 8,5 26,88
7,0 × 10,5 34,38
5,0 × 17,3 40,00
12,5 × 17,3 100,00

Jednorázový příplatek za rámeček a/nebo šedé pozadí: 2 €. 

Kromě výše uvedených rozměrů a standardního černobílého provedení 
je možno po domluvě otisknout inzerát v barvě a/nebo jiné velikosti. 
Platba musí být uskutečněna s předstihem 14 dnů před otištěním inze-
rátu, a to převodem, složenkou, nebo hotově (zasláním v obálce).
Sleva pro členy Kulturního klubu: 20 %.

Bankovní spojení: 
• Bank austria
 IBaN: At 03 1200000 683035901
 SWIFT: BKAUAtWW
• Česká spořitelna, číslo úč  tu: 1557869023, 
 kód banky: 0800, účel: inzerát

objednávky přijímá a případné dotazy Vám zodpoví:
Centrální telefon a fax (od 10:00): +43-1-79 88 454
e-mail: inzerce@kulturklub.at
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inzerce

9393

otevřeno vždy od 15. března do 31. října

Dobrý den, chci se jen zeptat: 
Chtěl bych odjet do Vídně za prací, 

ze začátku třeba jen umývat nádobí... 
Kdyby mi někdo pomohl, 
neumím totiž německy. 

Předem moc děkuji za ochotu!
tel.: +420 725 596 596

Herrengasse 17, 1010 Wien
ředitel ing. Martin Krafl

tel.: +43-1-53 52 360
www.czechcentres.cz/vienna

e-mail: ccwien@czech.cz
www.facebook.com/TschechischesZentrumWien

Po, St, Čt 10:00-17:00
Út 10:00-18:00, Pá 10:00-16:00

Každou první sobotu v měsíci 
otevřeno pro veřejnost 

od 10:00 do 15:00 hodin!

SLoVenSKý InštItút
Wipplingerstrasse 24-26

1010 Wien

Po – Štv 09:00-12:30, 13:00-17:00
Pia 09:00-12:30, 13:00-15:00

INfO:
tel./fax: ++43-1 53 54 057

www.mzv.sk/sivieden
e-mail: si.wien@gmx.at

PRáVNíK A ADVOKáT V ČR
JUDr. Josef Franc

Kovářská 1169/17, 190 03 Praha 9
tel./fax: +420-284 818 008
mobil: +420-602 850 267

e-mail: Josef.fRAnc@seznam.cz

Galerie auf der Pawlatsche
Institut für Slawistik

Universitätscampus
1090 Wien, Spitalgasse 2-4 / Hof 3

www.univie.ac.at/pawlatsche

DůLežIté ADReSy

Ateliér JAn, Jan a tamara Brabenec 
Spittelberggasse 7, 1070 Wien 

tel./fax: 526 54 22

moKI – theater für Kinder
tel. 505 98 06, www.theater-moki.at

RAKúSKO-SLOVENSKÝ 
KULTúRNy SPOLOK

Sekretariát: út 9:00-10:30, čt 18:00-19:30
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien

tel. +43-1-596 13 15, fax +43-1-595 57 99
rsks@slovaci.at www.slovaci.at

Münzwardeingasse 2, 1060 Wien
theaterbrett@gmx.at
www.theaterbrett.at

tel. Vorbestellungen unter 
0676/7345566

DoUčovací KUrZy

Nabízím ve Vídni doučování žáků 
v předmětech 

zeměpis, dějepis a vlastivěda.

VÁCLaV KULLE
mobil: 0042 608 334 620

heilige Messe
Montag bis Freitag 18 Uhr, 
Samstag Vorabendmesse 18 Uhr
Sonn- und Feiertage 11 & 18 Uhr
Rosenkranz täglich um 17.30 Uhr 
in der Kapelle
Beichtgelegenheit eine halbe 
Stunde vor Beginn der Messen 
und nach Vereinbarung .

Svatá zpověď také 
v českém jazyce!

Die Kirche ist geöffnet:
Montag-Freitag 7.30-19.00 Uhr
Samstag 8.30-19.00 Uhr
Sonntag 9.00-19.00 Uhr

Kanzleistunden:
Montag-Freitag 8.30-11.30 Uhr, 
Tel.: 504 61 87
Fax: DW 13
eMail: st.karl.wien@aon.at
Haus-und Krankenbesuche 
und Beichte mit Kommunion-
empfang nach Vereinbarung 
mit der Pfarrkanzlei.
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Restaurace BöHMERWALD – rodina Stuchlíkova
Česká kuchyně a speciality.
Oslavy pro malé i větší skupiny 
v romantickém prostředí 
české a slovenské restaurace.

 Na Vaše objednávky se těší rodina Stuchlíkova,
 1040 Wien, Argentinierstr. 66 / Wiedner Gürtel 20,
 tel./fax: 505 72 34, e-mail: boehmerwald@aon.at,
 www.restaurant-boehmerwald.at
 otevřeno: po – ne 11:00-15:00, 17:00-23:00 hod.

Restaurant 

schönbrunner stöckl
beim Meidlinger Tor
České a slovenské speciality!

10:00-22:00, otevřeno po celý rok
1130 Wien, Schönbrunn, Meidlinger Tor, tel.: +43-1-813 42 29
tel./fax: +43-1-812 82 71, www.schoenbrunnerstoeckl.com

raumdekor.florian@aon.at

rodina
Smadišova

Mo-Fr 09:00-19:00, Sa 09:00-15:00
17:00-18:00 – sleva 25 %

Täglich Mittagsmenü – Spezialitäten aus der ganzen 
Monarchie – Trennkost- und Seniorenkarte

Simmeringer Hauptstr. 96a, 1110 Wien
Tel. +74 331 81

Přímo v nákupním centru Simmering
3 hod. parkování v garáži zadarmo

Zur Böhmischen Kuchl
SPECIALITy ČESKé 
A MORAVSKé KUCHyNě
OteVřeNO: pondělí – pátek 
11:00-15:00 a 17:30-23:00

1080 Wien, Schlösselgasse 18
tel.: +43-(0)1-402 57 31 (rodina Ficenecova)

Danica Korecová, fa. Korec
tel./fax: 038-7486 159

Info v reštaurácii Pressburg

Restaurace
privátní pokoje

BÖHMISCHER
HOF

So-St 10:30-22:00 hod.
Čt 10:30-14:00 hod.

Laaerstr. 55
2111 HARMANNSDORF

-RÜCKERSDORF

Tel. 06 991 991 1111
www.hroch.at


Koniasch Latin Press s. r. o.
Na Hubálce 7, CZ-169 00 Praha 6
tel./fax: +420-220 511 681
koniasch@gmail.comKLP

Kulturní Klub
Informační časopis Čechů a Slováků v Rakousku

Informationszeitschrift der Tschechen 
und Slowaken in Österreich

Mohsgasse 30/1/9, 1030 Wien
mobil (od 10:00): 0043-0-664-97 33 764

fax: 0043-1-79 88 454
e-mail: info@kulturklub.at

www.kulturklub.at

ZLATNICTVí
HODINÁŘSTVí

RicHaRD aRNOlD
Opravy šperků 

a hodin, předělávky, 
vlastní výroba (též 

u doneseného materiálu
1100 Wien, Buchengasse 88

tel./fax: 604 54 85
po-pá 9-12 a 14-18 hod.,

so 9-12 hod.
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Miloš Bárta – Dušan Heřman: O Šemíkovi
(Z Českých bájí a pověstí)
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Červen / Červenec / srpen

ČERVEN
Název měsíce června má asi nejsložitější historii ze všech 
ostatních měsíců. Prvně se totiž tento název užíval až pro 
sedmý měsíc a šestý měsíc měl název malý červen. Až 
v pozdějším období se sedmý měsíc začal nazývat červe-
nec a šestému měsíci tak zůstalo označení červen. Pro pů-
vod slova červen existuje mnoho různých teorií, ať už se 
jedná o červenání ovoce, nebo o červy, kteří působí škodu 
na stromech, anebo třeba podle červenosti růže šípkové. 
Nejvíce odborníků se ale shoduje na odvození názvu podle 
hmyzu červec, který se v minulosti užíval k barvení látek 
a sbíral se na konci června.
  (mk)

Pranostiky
Chladný květen, červen vlažný – je pro sýpky, sudy blažný.
Netřeba v červnu o déšť prositi, přijde, jak začne kositi.
Červen studený – sedlák krčí rameny.
Když v červnu severní větry vějí, tu se bouřky opozdějí.
Jestli červen mokrý bývá, obilí pak málo rodívá.
Pláče-li červen a neoschne žitko, v zajících, koroptvích bu-

dem mít řídko.
V červnu deštivo a chladno způsobí rok neúrodný snadno.
Červen mokrý a studený – bývají žně vždy zkaženy.
Často-li se v červnu hrom ozývá, kalné léto potom přichá-

zívá.
Hřímá-li v červnu, zvede se obilí.
Červen-li více sucho než mokro bývá, urodí se hojnost dob-

rého vína.
Co v červnu nedá do klasu, červenec nažene v času.
Jak červen teplem září, takový bude i měsíc září.
Jaký červen, takový i prosinec.
Červnové večerní hřmění – ryb a raků nadělení.
Je-li červen mírný, nebude v prosinci mráz silný.
Červen stálý – prosinec dokonalý.
Jaká parna se v červnu dostaví, tak se i prosincové mraky 

postaví.
Červen červený jako z růže květ.
  (mk)

ČERVENEC
Červenec je z pohledu pranostik nezajímavý, protože se 
k němu váže nejméně pranostik z celého roku. To je dáno 
zřejmě tím, že na polích byl v tuto dobu největší shon, a tak 
nebyl čas na přemýšlení a formulaci pranostik. Do pranos-
tik jsou díky tomu nejčastěji zahrnuty témata polních prací 
a úrody. Přestože je červenec na pranostiky chudý, je mož-
né v něm nalézt několik dnů významných na pranostiky. 
Jedná se o Jakuba, Markétu a Annu.
  (mk)

Pranostiky
Když dne ubývá, horka přibývá.
Červenec nese parna, krupobití a medovice, jestli hojný na 

bouřky a vichřice.
Červenec a srpen jsou nejteplejšími měsíci v roce.

Slunce peče – déšť poteče.
Na mokrý červenec následuje bouře a krupobití.
Co červenec neuvaří – srpen nedopeče.
Co červenec neupeče, to již srpnu neuteče.
V červenci do košile rozdělej se a v prosinci po uši oděj se!
Jaký červenec, takový leden.
Když červenec pěkně hřeje, o Vánocích se zima zaskvěje.
Červenec – úrody blíženec.
Nebyl-li červen dostatečně deštivý, dodá vodu až červenec 

a přidá ještě mnohé bouře.
Co červenec končí, srpen začíná.
  (mk)

SRPEN
Původ názvu měsíce srpna není zcela jistý, má se za to, že 
název je odvozen buď od srpu, v souvislosti se žněmi, které 
v této době probíhají ve vyšších oblastech, anebo je ná-
zev odvozen od litevského slova sirpsti, což znamená zrát. 
Srpen je oproti červenci na pranostiky bohatší a nejvíce  
pranostik se vztahuje k svátku Vavřince a Bartoloměje.
  (mk)

Pranostiky
Co červenec neuvaří, srpen nedopeče.
Co červenec neupeče, to již srpnu neuteče.
V srpnu již nelze slunci mnoho věřit.
I když ze strnišť občas fučí, horko nás přece jen mučí.
Půlnoční větry v srpnu přinášejí stálé počasí.
Z počátku toho měsíce říká se, že opět studený vítr ze str-

nišť fouká.
V srpnu když půlnoční vítr věje, bez deště slunéčko hřeje.
Když fouká v srpnu severák, bude dlouho pěkně pak.
Když je v srpnu ráno hodně rosy, mají z toho radost vosy.
Rosí-li v srpnu silně tráva, pěkné povětří se očekává.
Když jsou v srpnu velké rosy, zůstane obyčejně pěkné počasí.
Hřímá-li v srpnu, lze čekat osmého dne opět bouřku.
Hřímá-li v srpnu, praví se, že budoucího roku hojná úroda 

a množství deště jest k doufání.
Srpen k zimě hledí a rád vodu cedí.
Když v srpnu naprší, tak než se oběd pojí, všecko slunce 

vysuší.
V srpnu mlhy na výšinách – jistá voda, když v nížinách – to 

pohoda.
Mlhy na lukách, potocích a řekách v srpnu zvěstují trvalé 

počasí.
Teplé a suché léto přivádí za sebou mírný podzimek, tuhou 

zimu a nejlepší víno.
Když v srpnu moc hřímá, bude na sníh bohatá zima.
Když pálí srpen,bude pálit i víno.
Srpen z počátku-li hřeje, zima pak se dlouho sněhem skvě-

je.
Moc hub srpnových – moc vánic sněhových.
Nejsou-li v srpnu hřiby, nebude v zimě sněhu.
Jsou-li v srpnu hory kalný, budou v zimě mrazy valný.
Jak Vavřinec zavaří, Bartoloměj zasmaží, tak se podzimek 

daří.
  (mk)
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1174
září
Nová pátá italská jízda Friedricha Barbarossy proti seve-
roitalským městům. České oddíly vedl Soběslavův bratr 
Oldřich.

Kníže Soběslav II. udělil jako první panovník tzv. práva 
pražským Němcům, měla platit pro Němce bydlící v praž-
ském podhradí a také pro všechny, kteří se mezi nimi usa-
dili a chtěli žít „podle jejich práva“. Najdeme zde například 
zásadu osobní svobody a dvojí systém trestů (peněžní, 
fyzické).

1204
červenec
Původní pražský kanovník, poté poustevník a první opat 
sázavského kláštera Prokop byl prohlášen za českého  
světce.

1234
V Jihlavě byla započata těžba stříbra.

1344
30. dubna
Založeno pražské arcibiskupství. Čechy byly vyňaty z do-
savadní podřízenosti mohučské církevní správy. Pražské 
arcibiskupské metropoli bylo podřízeno biskupství v Olo-
mouci a nově zřízené biskupství v Litomyšli (založeno rov-
něž téhož dne).

1364
30. června
V Roudnici zemřel první pražský arcibiskup Arnošt z Par-
dubic. Jeho nástupcem byl zvolen 12. července 1364 Jan 
Očko z Vlašimi, od roku 1351 biskup olomoucký. 18. září 
1378 jej jmenoval papež Urban VI. v Římě jako prvního 
z Čechů kardinálem. Nástupcem Jana Očka v Olomouci 
se stal biskup litomyšlský Jan ze Středy (pozvedl dále kult 
sv. Cyrila a Metoděje).

1374
Přibík Pulkava z Radenína napsal latinsky Českou kroniku 
v přímé spolupráci samotného Karla IV. (Záhy byla přelo-
žena i do češtiny.)

Jan Skácel: Sonet o červencové noci na Vysočině

Večer si lehá tiše do polí
Na kamenech se leskne zlatá slída
Měsíc jak chromý pastýř o holi
jedinou hvězdu nad dědinou hlídá

Od potoka je slyšet rozhovor
Z hospody domů vracejí se chlapi
A přou se potmě Něco je moc trápí
Noční chlad dotýká se hor

Historické oHlédnutí

1384
Pražský arcibiskup Jan z Jenštejna se dostal do konfliktu 
s králem Václavem.

Anna Anglická, též Dobrá (11. 5. 1366 ? – 7. 6. 1394, West-
minster) – nejstarší dcera císaře a krále Karla IV. a Alžběty 
(Eliška) Pomořanské. Roku 1382 byla provdána za Richar-
da II. Plantageneta (1376-1400), o několik dnů později 
byla korunována anglickou královnou. Mladá královna vy-
nikala především dobrotou a laskavostí. O Anně se dočítá-
me u samého Viklefa s výrazem úcty a uznání, že si přivezla 
z Prahy trojí text Písma. Po její smrti dodal canterburský 
arcibiskup Arnudel, že si v Anglii oblíbila i anglický překlad 
Písma a jeho pilným čtením předčila mnohé preláty. Anna 
zemřela bezdětná na mor.

Náhrobek Anny Anglické a jejího manžela Richarda II.  
v katedrále Westminsterského opatství v Londýně,  

tradičním korunovačním a pohřebním místě anglických panovníků

1414
V Čechách začalo přijímání podobojí (věřícím byl podá-
ván chléb i víno). Iniciátorem byl Jakoubek ze Stříbra. Ve 
východní církvi byl tento způsob podávání svátosti oltářní 
dosud běžný.

1434
Nedaleko Českého Brodu, u vesnice Lipany, došlo k roz-
hodující bitvě polních vojsk táborů a sirotků pod vedením 

Posléze všechno ztichne Naprosto
Jen slepá můra do žárovky vráží
Na chvíli vyjdeme si na zápraží

a ohromí nás noci majestát
Tisíce hvězd Ach byli bychom s to
Po celou noc pod tímto nebem stát

  (mk)
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y Prokopa Holého s oddíly panské jednoty pod vedením Di-
više Bořka z Miletínka. Početní převahou i lstí bylo radi-
kální křídlo českého husitství poraženo. Prokop Holý i se 
svými hejtmany zahynul. Šlo o vítězství Čechů nad Čechy. 
Táborský svaz se však udržel ještě několik let jako nábožen-
sko-politický spolek se svými kněžími i hejtmany (zpočátku 
s Janem Roháčem z Dubé).

1444
27. srpna
Zemřel Hynek Ptáček z Pirkštejna, do čela východočes-
kého landfrýdu byl postaven v záři toho roku příslušník 
mocného panského rodu kališnických pánů z Kunštátu Jiří 
z Poděbrad.

1564
25. července
Ve Vídni zemřel Ferdinand I. (* 10. 3. 1503, zámek Alcalá 
de Henares u Madridu), římský císař, český a uherský král. 
Patřil mezi nejschopnější habsburské panovníky. Mlad-
ší syn kastilského krále Filipa Sličného a jeho manželky 
Johanny, dědičky španělského trůnu, byl vychováván na 
dvoře matčina otce Ferdinanda Aragonského. Jeho dru-
hý děd, císař Maxmilián I. Habsburský, uzavřel roku 1515 
dynastické sňatkové smlouvy s českým a uherským králem 
Vladislavem Jagellonským. Na jejich základě se arcivévoda 
Ferdinand 26. 5. 1521 oženil s Vladislavovou dcerou An-
nou Jagellonskou (během šestadvacetiletého manželství 
se jim narodilo celkem 15 dětí). Českým králem byl zvo-
len 23. 10. 1526, jeho korunovace se konala 24. 2. 1527. 
Spojením rodových rakouských držav s českými zeměmi 
a Uherskem do jedné personální unie založil Ferdinand I. 
středoevropskou podunajskou monarchii rakouských 
Habsburků, státní útvar, který přetrval až do roku 1918. 
Již roku 1527 vydal dvorský řád, tzv. Hofstaatsordnung, 
v němž se pokusil o vytvoření orgánů ústřední správy pro 
své země. Absolutistické tendence Ferdinanda I. vedly 
v českém království k růstu stavovské opozice. Ferdinand 
českou stavovskou opozici porazil. Projevem vzestupu pa-
novnické moci v Čechách bylo podřízení zemské správy 
nově jmenovanému místodržiteli, kterým se stal Ferdinan-
dův druhorozený syn Ferdinand Tyrolský. Císař a český 
a uherský král Ferdinand I. je pochován po boku své man-
želky a syna Maxmiliána II. v hlavní lodi svatovítské kated-
rály v Praze pod renesančním náhrobkem od Alexandra 
Collina.

1574
Jednota bratrská (Moravských bratří) založila v Ivančicích 
vysoké učení.

1594
Vojsko o 20 tisících mužů, složené z Čechů a Moravanů, 
vymanilo Komárno z tureckého obležení. Turci s podporou 
40 tisíc Tatarů vpadli do Uher a soustředili se na dobytí 
pevnosti Rábu (Györu).

9. září
Matyášovo vojsko utrpělo těžkou porážku. Ráb se ocitl 
v tureckém obklíčení a jeho posádka kapitulovala. Proje-
vila se naprostá vojenská neschopnost Matyáše Habsbur-
ského (24. 2. 1557, Vídeň – 20. 3. 1619, Vídeň), pozdějšího 

českého a uherského krále a římského císaře. Je pohřben 
ve Vídni v rodové kryptě Habsburků pod klášterem kapu-
cínů, kterou založila jeho neteř a manželka Anna Tyrolská. 
Manželství bylo bezdětné.

1624
Do Vídně přemístěna Česká dvorská kancelář.

Zřízeny královské protireformační komise, které prováděly 
rekatolizaci země.

U kostela P. Marie Vítězné na Malé Straně v Praze byl za-
ložen první klášter bosých karmelitánů.

9. dubna
Katolické náboženství bylo v Čechách prohlášeno za jediné 
povolené.

1754
Byl zaváděn jednotný systém měr a vah na základě dolno-
rakouské soustavy.
Vydány první zemské lesní řády pro Čechy a Moravu. Za-
kazovaly pustošení lesů, propagovaly jejich umělou obno-
vu a ochranu a rovnoměrnou těžbu dřeva.

15. června
Na farní zahradě v Příměticích u Znojma postavil svůj první 
bleskosvod –„mašinu proti povětří“ – farář Prokop Diviš.

1784
27. července
Vydán zákaz dovozu zahraničních výrobků pro veřejný 
prodej. Jednalo se téměř o všechny druhy textilních výrob-
ků, skla, plechu, galanterie aj. Zavedený celní prohibitní 
systém měl přispět k rozvoji vlastní výroby.

1874
5.-6. dubna
V Neudörfelu se konal ustavující sjezd celorakouské dělnic-
ké strany za účasti 74 delegátů z celého Rakouska (mezi 
nimi 10 Čechů).

3.-26. července
Proběhly volby do českého zemského sněmu, v nichž vy-
stoupili poprvé staročeši a mladočeši samostatně jako dvě 
konkurující politické síly s vlastním předvolebním provo-
láním.

1884
Podnikatel a vynálezce Franti-
šek Křižík, jehož patent z roku 
1879 na podstatné zdokonalení 
obloukových lamp byl oceněn 
1. cenou na elektrotechnické 
výstavě v Paříži, přenesl z Plzně 
do Prahy svou firmu na výrobu 
obloukových lamp. Položil tím 
základy elektrotechnické výro-
by v Praze.

František Křižík
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1914
28. června
V neděli padly v Sarajevu výstřely G. Principa, člena srbské 
teroristické organizace Černá ruka, které usmrtily rakous-
kého následníka trůnu Františka Ferdinanda d’Este a jeho 
manželku hraběnku Žofii Chotkovou. O den později bylo 
vyhlášeno stanné právo v Bosně a Hercegovině.
 Příběh následníka trůnu arcivévody Františka Ferdinan-
da d’Este je stále málo známý v českých zemích a o původu 
jeho ženy, hraběnky Žofie Chotkové z Chotkova a Vojnína, 
se téměř nic neví zase v Rakousku. Skoro každému z nás  
je známý výrok Haškova Švejka „Tak nám zabili Ferdinan-
da“, je nám i povědomé, že rakouský následník trůnu byl 
zuřivý nimrod. Přitom manželé měli výrazný vztah k čes-
kým zemím.
 Žofie Chotková patřila k starobylému českému šlech-
tickému rodu. Franz Ferdinand v Čechách sloužil jako dů-
stojník císařské armády, vybudoval si zde své soukromé 
sídlo na zámku Konopiště a často také pobýval na zámku 
v Chlumu u Třeboně. Budoucí manželé se tu seznámili, na 
českém území se konala jejich svatba a narodily se zde dvě 
z jejich dětí.
 Synovec císaře Františka Josefa velkovévoda František 
Ferdinand d’Este, který byl od smrti svého bratrance a cí-
sařova syna Rudolfa kandidátem na trůn více než padesá-
timiliónové říše, se seznámil se svou budoucí ženou snad 
na plese pořádaném českým šlechticem a místo držitelem 
Františkem Thunem v Praze na konci roku 1894. Ale asi 
se již seznámili před arcivévodovou cestou kolem světa 
kolem roku 1892. V roce 1894 se projevila u následníka 
trůnu plicní nemoc, pravděpodobně zděděná po matce, 
která této chorobě podlehla v pouhých osmadvaceti le-
tech. František Ferdinand i v boji s nemocí projevil pevnou 
a houževnatou povahu a díky několika ozdravným poby-
tům a možná i díky podpoře utajeného vztahu s Žofií Chot-
kovou zákeřnou chorobu nakonec překonal.
 Zmínit je třeba také to, že partnerství s Františkem Fer-
dinandem znamenalo skvělou životní příležitost i pro Žofii 
Chotkovou. Její rodina se nalézala v situaci, že jí nemohla 
poskytnout ani žádné závratné věno, a tak hrozilo, že by 
se její jedinou perspektivou mohl stát vstup do kláštera. 
Žofie, jež byla o pět let mladší než František Ferdinand, se 
podle pamětníků vyznačovala na ženu nadprůměrně vy-
sokou a útlou postavou. Podle tradované historky mělo 
k prozrazení vztahu mezi arcivévodou a hraběnkou Chot-
kovou dojít po tenisovém zápase, kdy si František Ferdi-
nand zapomněl na kurtu hodinky. Arcivévodkyně Isabela 
se podívala do současně nalezeného medailónku, přesvěd-
čena, že zde nalezne obraz své dcery. K jejímu překvape-
ní se tam nacházela podobenka její dvorní dámy Žofie 
Chotkové. Hraběnka Chotková byla ze služeb propuštěna 
a střídavě pobývala u různých příbuzných. Skutečné úskalí 
pro tento pár představovala pravidla habsburského rodu, 
podle nichž si mužští členové rodu mohli za manželku brát 
pouze příslušnice rovnocenných dynastií. Proto byl sňatek 
s „pouhou“ hraběnkou pro Františka Ferdinanda zapově-
zený, výjimku mohl povolit pouze císař, který ale se sňat-
kem nesouhlasil.
 Žofie pocházela z větve rodu Chotků, jejímž rodinným 
sídlem byl tzv. starý zámek ve Velkém Březně. Sama se 
však narodila v roce 1868 v německém Stuttgartu, pro-
tože tam sloužil její otec jako rakousko-uherský diplomat. 

Žofie byla čtvrtou dcerou hraběte Bohuslava Chotka. Její 
otec působil během života v řadě vysokých úřednických 
funkcí a hrál roli prostředníka při tzv. fundamentálkách, 
kdy čeští politici usilovali o podobné vyrovnání, kterého 
se již dříve dostalo Uhrám. V roce 1871 Chotka dokonce 
jmenovali místodržícím v Čechách, ale po nedodrženém 
slibu panovníka Chotek jako výraz sympatií k české věci na 
funkci rezignoval. V Bruselu např. dojednal svatbu císařova 
syna Rudolfa a belgické princezny Stefanie.
 I přes tvrdý nátlak dvorních kruhů, dokonce i svého 
osobního zpovědníka, trval František Ferdinand na sňat-
ku s hraběnkou Chotkovou. Po přímluvě arcivévodovy 
nevlastní matky sice císař sňatek povolil, ale pod podmín-
kou slavnostní přísahy, že uznává morganatický charakter 
svého budoucího sňatku a že se vzdává navždy pro své 
případné potomky a budoucí manželku práv a titulů vy-
plývající z příslušnosti k domu habsburskému. Konkrétně 
řečeno, jeho žena nebude císařovnou a jeho děti nema-
jí právo na následnictví. Taktéž musel podpisem přísahu 
v několika verzích německy a maďarsky potvrdit, že i když 
nastoupí na trůn, v této věci se nic nezmění.
 Vytoužená svatba se konala bez jakékoliv okázalosti 
1. července 1900 na zámku v Zákupech na Českolipsku. 
Svatby se účastnili jen nejbližší příbuzní obou novoman-
želů. Hraběnka Chotková byla císařem povýšena do kní-
žecího stavu se jménem Hohenberg.
 Jaký byl vztah obou manželů k českému prostředí? 
Přední znalec života Františka Ferdinanda, česko-rakous-
ký historik Wladimir Aichelburg, spoluzakladatel Muzea 
Františka Ferdinanda v dolnorakouském Artstettenu, míní: 
„Oba manželé uměli »kuchyňsky« česky, což pochytili 
hlavně od služebných. František Ferdinand se za mlada učil 
několik let česky a jeho čítanka se nachází na Konopišti. 
Žofie se do politiky moc nepletla, takže na vztahy Františka 
Ferdinanda k Čechům neměla asi žádný vliv.“
 Kolem politických názorů následníka trůnu zůstává 
dodnes řada dohadů. Je ovšem jasné, že by svou říši mi-
nimálně chtěl výrazně změnit. Následník trůnu si byl jis-
tý nutností podunajskou monarchii reformovat. Byl sice  

Rodinná fotografie z roku 1908. Uprostřed princezna Sofie,  
vlevo princ Maxmilián a vpravo princ Ernest
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y konzervativcem, ale zároveň si uvědomoval, že pro udrže-
ní rakousko-uherské monarchie musí přijít řada reforem. 
Už jako následník se významně zapojoval do snahy o mo-
dernizaci armády, zlepšování stavu rakousko-uherského 
vojenského námořnictva. On sám si ale jako realista uvě-
domoval, že válečné dobrodružství by mohlo monarchii, 
která dosud neprošla nutnými a patřičnými reformami, zni-
čit. Největší nebezpečí pro jednotu říše spatřoval v dua-
listickém uspořádání.
 Kněžna (od roku 1909 po povýšení od císaře vévod-
kyně) z Hohenbergu sice byla ženou druhého muže říše, 
v praxi ovšem zažívala u dvora díky morganatickému sňat-
ku velmi tvrdé ústrky. Nesměla jezdit s manželem v dvor-
ním kočáře, nemohla s ním sedět v lóži dvorního divadla, 
nebylo jí dovoleno bydlet v Hofburgu, např. když z jejich 
vídeňského sídla v Belvederu odjel její manžel, stáhli do-
konce stráže. František Ferdinand se manželce snažil po-
dobné ústrky vynahradit i tím, že ji bral alespoň na oficiální 
zahraniční cesty, kde se jí často dostávalo oficiálních poct. 
A jedna z těchto cest se jim stala osudná.

 Automobil, v němž jeli, když na ně jejich vrah vystřelil 
smrtící kulky, řídil Leopold Lojka – muž pocházející z Telče 
na Vysočině. A navíc vrah obou manželů – Gavrilo Prin-
cip – zemřel ve vězení v severočeském Terezíně, kde si od-
pykával trest za sarajevský atentát. V červnu uplyne sto let 
od okamžiku, kdy se společná smrt tohoto páru stala zá-
minkou k rozpoutání první světové války. Dnešní historiko-
vé říkají, že střelba v Sarajevu byla už jen jakousi poslední 
kapkou, protože válečný konflikt, který měl za čtyři roky až 
deset miliónů obětí, se ve skutečnosti připravoval dlouho 
předem.
 Po zavražděném páru zůstali tři sirotci. Jejich poruč-
níkem se stal švagr obou manželů a manžel jedné ze 
Žofiiných sester – český poslanec Jaroslav kníže Thun-
Hohenstein. Po první světové válce jim Československo 
speciálním zákonem vyvlastnilo majetky v ČR, protože je 
zařadilo zvláštním zákonným ustanovením do zákona o vy-
vlastnění Habsburků. Děti zavražděných ovšem do habs-
burského domu nepatřily a například i Rakouská republika 
jim majetek ponechala.

První neúspěšný bombový pokus o atentát

Oba manželé krátce po atentátu v kostele

Smuteční průvod při přepravě manželského páru v Terstu

Zatčení atentátníka Gavrilo Principa v Sarajevu
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příloha: čtení na prázdniny

7. července
Ve Vídni zasedala ministerská komise, v níž převládal tvrdý 
kurs vůči Srbsku (představoval ho ministerský předseda 
hrabě Stürgkh). Začaly přípravy k válce.

23. července
Rakousko-uherský vyslanec v Bělehradě předal Srbsku ul-
timátum, v němž byly stanoveny tvrdé a nesplnitelné poža-
davky zpochybňující srbskou suverenitu. Odpovědní nóta 
srbské vlády vycházela téměř ve všech bodech rakousko-
uherskému diktátu vstříc, přesto byla vídeňskou vládou 
označena za neuspokojivou.

25. července
Večer vyhlášena mobilizace poloviny armádního sboru.

Oba spolky české kolonie ve Francii – pařížský Sokol a Rov-
nost – následujícího dne uspořádaly pochod k rakousko-
uherskému vyslanectví, kde spálily vlajku habsburského 
mocnářství.

28. července
Rakousko-Uhersko vyhlásilo Srbsku válku vyhláškou Mým 
národům. O den později začalo jeho podunajské loďstvo 
bombardovat Bělehrad.

31. července
Vyhlášena všeobecná mobilizace. Do války vstupovaly dal-
ší evropské státy: Rusko, Německo, Francie, Velká Británie, 
Belgie, Černá Hora. Mobilizace v českých zemích sice pro-
běhla bez problémů, ale nadšení většiny odvedenců velké 
nebylo. Někteří spoléhali na diplomatické úsilí Anglie, u ji-
ných se už tehdy projevovaly sympatie k Rusku. Válka proti 
Srbsku a Rusku nebyla pro Čechy populární, proto také 
byl přístup k boji proti těmto státům laxní. Větší nasazení 
projevovali Češi v rakouské armádě ve válce proti Italům, 
bývalému spojenci Rakouska.
 Češi tvořili zhruba 15 % rakouské armády, mezi zá-
ložním důstojnickým sborem a záložními důstojnickými 
čekateli jich bylo okolo 12 %. Dříve se soudilo, že mezi vo-
jáky z povolání byli Češi zastoupeni asi jen 5 %, ale ve sku-
tečnosti mohl tento podíl činit až 8 %, což se týká hlavně 
vyšších důstojnických hodností. V rakouské armádě byla 
pochopitelně velící řečí němčina.
 Jak se vlastně projevovali čeští vojáci v rakouské armá-
dě, o tom se vedly dlouhé spory. Po první světové válce 
se vyzdvihovaly zvláště zásluhy legionářů (právem), ale 
soudilo se, že kdo nepřeběhl nebo se dobrovolně nevzdal 
do zajetí, tak nebyl pravým českým vlastencem. V chování 
českých vojáků v rakouské armádě hrálo velkou roli slovan-
ství a pocit sounáležitosti k příbuzným národům. Tyto dvě  

Světová válka jako dětská hra Zámecká paní Anita Hohenberg, pravnučka Franze Ferdinanda  
na svém zámku Artstetten, kde jsou oba manželé pochováni
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y věci ovlivňovaly bojové nasazení. Na severu vyjadřovali 
sympatie k Rusům, ale například na jihu patřili k oporám 
rakouské armády až do jejího konce a rozpadu. Zajímavé 
je také zjištění velitelství rakouské armády, že u odveden-
ců z venkova byla bojová morálka vyšší než u odvedených 
z městských a průmyslových částí.
 Přesná čísla, kolik padlo Čechů ve světové válce, nejsou 
známa. Odhaduje se, že se první světové války zúčastni-
lo na 70 miliónů vojáků, z nichž padlo nebo zemřelo asi 
10 miliónů. Samotné Rakousko-Uhersko postavilo do války 
9 miliónů vojáků, padlo nebo se nevrátilo 1 100 000 mužů. 
Počet českých vojáků se dá pouze odhadnout na 1,4 milió-
nu, do konce roku 1917 padlo podle nejhrubších odhadů 
asi 138 000 českých vojáků.
 Čeští vojáci bojující v rakouské armádě, a nejen ti, kteří 
padli, zůstali v jakémsi vzduchoprázdnu. Nejsou ani hrdi-
nové, ani poražení. I když se skoro v každé vesnici po vál-
ce postavil pomník na památku padlým, na většině z nich 
je napsáno „obětem války“. Nebyli považováni za hrdiny, 
ale za oběti. Většina českých vojáků v rakouské armádě 
asi pouze bojovala na nesprávné straně, ať už z donucení, 
nebo z přesvědčení, nebo prostě proto, že dovršili stano-
veného věku, byli odvedeni a ocitli se v nesprávný čas na 
nesprávném místě.

1919
4. května uplynulo 95 let od tragické letecké nehody, při 
které zahynul Milan Rastislav Štefánik (* 21. 7. 1880), slo-
venský politik a francouzský generál, který se zasloužil 
o vznik Československa v roce 1918.

1939
16. března
Jednou z nejtemnějších kapitol české historie bylo období 
takzvaného Protektorátu Čechy a Morava, který byl zřízen 
16. března 1939 výnosem nacistického vůdce Adolfa Hit-
lera. Formální hlavou tohoto útvaru, jenž byl součástí Třetí 
říše, zůstal sice prezident Emil Hácha, moc měl však v ru-
kou úřadující říšský protektor. Nacistický teror za protek-
torátu, který zanikl v květnu 1945, si vyžádal přes sto tisíc 
obětí. Mezi prvními popravenými podle směrnice o „zvlášt-
ním zacházení“ (smrt bez soudního řízení) byli v listopadu 
1939 studentští funkcionáři po pohřbu Jana Opletala, kte-
rý se stal další demonstrací proti okupační moci.

1944
duben – červenec
Vysazování dalších paravýsadků z Velké Británie. Celkem 
bylo vysazeno na českém území 101 parašutistů, z nichž 
50 padlo v boji, do rukou gestapa se nedostalo jen 40 pa-
rašutistů.

22. srpna
Zahájena akce Gitter II., v jejímž průběhu byli pozatýkáni 
a posláni do koncentračních táborů poslanci a funkcionáři 
komunistické a sociálně demokratické strany.

29. srpna
Vypuklo Slovenské národní povstání, centrem se stala  
Banská Bystrica. Nástup německých elitních jednotek 
a pomalá sovětská vojenská pomoc znamenaly postupné 
zmenšování povstaleckého území.

1949
Docházelo k incidentům při bohoslužbách. Nejznámější je 
provokace komunistů proti arcibiskupu Beranovi při boho-
službě na Boží tělo ve svatovítském chrámu 19. června, po 
níž se Beranova izolace změnila v domácí vězení s trvalým 
dohledem Státní bezpečnosti.

21. června
V trestnici na Borech byl popraven generál Heliodor Píka, 
po roce 1945 zástupce náčelníka generálního štábu. Brzy 
po Únoru 1948 byl propuštěn z armády, v květnu téhož 
roku zatčen a 29. ledna 1949 odsouzen k trestu smrti. Šlo 
o první velký politický proces s dosud nejvyšším činitelem  
armády.

1969
18.-21. srpna
Na mnoha místech republiky došlo k živelným pouličním 
demonstracím jako výrazu nesouhlasu občanské veřejnosti 
se sovětskou okupací. K potlačení byly nasazeny armádní 
složky. Definitivně skončilo období reforem a začala éra 
normalizace.

1989
29. června
Zveřejněn manifest Několik vět žádající svobodu a demo-
kracii. Petici podepsaly v krátké době tisíce občanů. Režim 
rozpoutal hysterickou kampaň proti signatářům (Rudé 
právo uveřejnilo 30. června toho roku článek Kdo seje 
vítr).

21.-25. července
Poslanci polské Solidarity na návštěvě v Československu. 
Setkali se zde s V. Havlem, A. Dubčekem, kardinálem F. To-
máškem a dalšími.

21. srpna
Protestní demonstrace v Praze byla rozprášena policií.

1994
9. května
ČR získala status přidruženého partnera Západoevropské 
unie.

5.-6. července
V Praze proběhl XII. všesokolský slet.

2004
První volby do Evropského parlamentu v České republi-
ce znamenaly zdrcující porážku pro největší a nejmenší 
stranu vládní koalice. ČSSD skončila až pátá se ziskem jen 
dvou mandátů z 24 určených českým poslancům. US-DEU 
europoslance vůbec neměla. Volby podle očekávání vyhrá-
la ODS se ziskem devíti křesel a velkým náskokem před 
KSČM, která obsadila šest míst. Na třetí místo se dosta-
lo Sdružení nezávislých s Evropskými demokraty se třemi 
mandáty; čtvrtá skončila KDU-ČSL, která stejně jako po-
litické hnutí Nezávislí získala dvě křesla. K volbám přišlo 
jen 28 procent oprávněných voličů. Po sečtení hlasů se 
po tvrdilo, že výsledky eurovoleb byly v souladu s předvo-
lebními průzkumy a volebními odhady.
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mše svatá každý první pátek 
v měsíci v 18:00 hodin
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